
پرواز از پمپ بنزین 

ریموت دزدگیر دفترش را زد و توی آسانســـور گوشـــی اش 
زنگ خورد. من کنارش بودم و می دانستم قرار است همین 
روزها ملاقاتش کنم. خیلی وقت ها شده که وقتی قرار بوده 
با یکی ملاقات نهایی مان باشـــد، یکهو شیشـــه را پایین 
آورده، و دسته گلی از دخترکی خریده، یا سفره ای انداخته 
و یا صدقه ای داده و دیدارمان به تعویق افتاده. و معمولا هم 
اینجوری است که وقتی  وقتش می رسد، از چند روز قبل 

رصدش می کنم که کجاست و چه می کند. 
من توی آسانســـور کنارش بودم، گوشـــی اش را درآورد و به 
پیامک موجودی امروزش نگاه کرد و لبخند زد. بعد برای 
وکیلش ویس فرستاد و از او خواست که سوله های کیش 
را زودتر مهیا کند. تجهیزات کارخانه از دبی دارند می رسند 
و اگر سوله ها حاضر نباشند کلی باید پول هتل و پذیرایی 
و دیرکرد به ایتالیایی ها بدهند. از آسانسور که بیرون آمد، 
شـــادی زنگ زد و گفت که ســـهیلا، زن مهندس جودکی 
زنگ زده و گفته قرار اســـت اســـفند بروند تور آفریقا و من 
بهشان گفته ام ما هم می آییم. همزمان که داشت با شادی 
حرف می زد به حجم کارهایش توی اســـفند فکر کرد و به 
اینکه نمایشگاه تهران را باید بسپارد به خانبازی و با شادی 
. به شـــادی گفت راه افتادم و می آیم درموردش  برود ســـفر
صحبـــت می کنیم و خداحافظی کـــرد.  خیلی وقت بود 
گرفتـــار کار شـــده بود و برای شـــادی و بچه ها کمتر وقت 
می گذاشت. شادی حقش یک مسافرت پرهیجان بود و 
او این بار دلش نیامد نه بگوید. توی ماشین نشست و به 
عکس پس زمینه گوشی اش که خودش بود و شادی زل زد و 
قربان صدقه چشم هایش رفت. توی اتوبان من کنارش بودم 
و همه فکرهای توی کله اش را می خواندم. همه برنامه های 
توی ســـرش عین آینه جلویم شـــفاف و روشن بود. قرار بود 
حیاط پایینی ویلای رامســـر را اقاقیـــا بکارد. قرار بود زنگ 
بزند اتمام ساخت زین اسپانیایی اسبش، »فروغ« را که از 
چرم گاومیش مغولی بود پیگیری کند. قرار بود زمین های 
شاماشـــهر را برود ببیند و چند هکتـــاری بخرد و بیندازد 
یک گوشه تا وقت رشدش برسد و لقمه لقمه کند و بعد از 

کوچه کشی و تقسیم، سند بگیرد و چند برابر بفروشد. ولی... 
من هم باید کارم را می کردم، دســـتور رســـیده بود، ساعت 
هشت و 28 دقیقه و 30 ثانیه باید تمام شده باشد. مکان 
هم پمپ بنزینی درست روبه روی پمپ شماره هشت. من 
توی ماشینش بودم و تماشایش می کردم، برنامه هایش را که 
روی کاغذ می نوشتی برای تک تک روزهای زندگی تا 20 سال 
آینده هم یک روز خالی نداشت ولی من هم مامور بودم و 
. به دست هایم نگاه کردم و به چشم هایش و به چای  معذور
که شادی دم کرده بود و به موسیقی ای که از باندهای بنز 
سرمه ای اش پخش می شد.  همیشه انگار بار اولم است. 
انگار زمین تنها همین یک موجود زنده را دارد، من مطیع 
فرمان خدایی هســـتم که این کار را بر عهده ام گذاشـــته و 
ذره ای تخطی از آن ممکن نیست. اطاعت محضم.  توی 
همیـــن آنـــات بودم که پیچید توی پمپ بنزین، ســـاعت 
هشت و18 دقیقه بود سه ماشین جلویش بودند، یکی یکی 
باک هایشـــان را پر کردند برای ادامه زندگی. چه عجیب، 
این موتوری که رد شد را هم پس  فردا توی فهرستم دارم. توی 
تونل توحید، درست وقتی که دارد چند ماهی گران قیمت 
کواریومی را می برد برســـاند به خانه ای در بالای شـــهر من  آ
خدمتش می رسم. موتوری را می برم و ماهی ها می میرند اما 
مرگ ماهی ها کار من نیست. مرد بنزین می زند، از صندوق 
بطـــری اکتـــان را برمی دارد و نیمـــش را خالی می کند توی 
باک و می نشیند توی ماشین. ساعت هشت و28 دقیقه 
است. از پاهایش شروع می کنم، دردی به قفسه سینه اش 
می نشیند، پیش چشم هایش سیاهی می رود و سرش شل 
می شـــود روی بوق پهن و بزرگ فرمان و بوق ممتد فضای 
پمپ بنزیـــن را پـــر می کند. ماشـــین ها و کارگرها اعتراض 
می کنند. کسی حواسش نیست مرد جانش را به من داده 
و همه آن برنامه ها لغو شده است . کسی حواسش نیست 
چای شادی یخ کرده، وکیل پیام داده سلام آقای مهندس 
فردا صبح خدمت تان می رسم برای ارائه گزارش سوله ها...

مرد توی بغل من است جانش، دارم به آسمان می برمش. از 
بالا به شهر نگاه می کنم. مردم مثل مورچه در هم می لولند... 

من چقدر کار دارم...
امضا: فرشته مرگ

خبر

ابلاغ سیاست های کلی توسعه 
دریامحور از سوی رهبر انقلاب

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در اجرای بند یکم اصل یکصدودهم قانون اساسی 
و پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلی توسعه دریامحور را برای اقدام 

به روسای قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.
براساس این ابلاغیه قوه مجریه موظف است با کمک مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه و با بسیج 
دستگاه های مسئول، برنامه جامع تحقق این سیاست ها را، شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات 

اجرایی لازم در مهلت شش ماهه ارائه کند.
متن سیاست های کلی توسعه دریامحور به این شرح است:

دریاها و خصوصا دریاهای آزاد و اقیانوس ها از مواهب الهی و ذخایر و منابع سرشاری برای زمینه سازی 
رشـــد علم و فناوری، افزایش کار و ثروت، تامین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و بســـتر مناســـبی برای 
تمدن ســـازی می باشـــند. ایران با موقعیت ممتاز جغرافیایی و قرار داشـــتن بین دو دریا و برخورداری از 
هزاران کیلومتر سواحل و نیز جزایر و ظرفیت های فراوان بر زمین مانده، لازم است با حضور موثر در ساحل، 
، برای احراز جایگاه  فراساحل، دریا و اقیانوس و بهره گیری از آن به عنوان یک پیشران و محور توسعه کشور
شایسته منطقه ای و جهانی در بهره گیری از دریا اقدام کند. از این رو سیاست های کلی توسعه دریامحور 

به شرح زیر تعیین می گردد:
سیاستگذاری یکپارچه امور دریایی و تقسیم کار ملی و مدیریت چابک و کارآمد دریا به منظور  1

بهره گیری حداکثری از ظرفیت های دریا، برای احراز جایگاه شایسته جهانی و رتبه اول در منطقه.
توسعه فعالیت های اقتصادی دریامحور و ایجاد قطب های توسعه دریایی پیشران در سواحل،  2
 ) جزایر و پس کرانه ها به گونه ای که نرخ رشد اقتصادی در حوزه فعالیت های دریامحور )اقتصاد دریامحور

طی 10 سال همواره حداقل دوبرابر نرخ رشد اقتصادی کشور باشد.
تسهیل و توسعه سرمایه گذاری و مشارکت داخلی و خارجی با ایجاد زیرساخت های لازم نرم افزاری  3

و سخت افزاری )حقوقی، اقتصادی، زیربنایی و امنیتی(.
تدوین طرح جامع توسعه دریامحور با پهنه بندی دریا، کرانه و پس کرانه و تعیین سهم و جغرافیای  4
جمعیت، تجارت، صنعت، کشاورزی و گردشگری، خصوصا در سواحل و جزایر جنوب و بالاخص 

سواحل مکران با تاکید بر هویت ایرانی- اسلامی طی حداکثر یک سال پس از ابلاغ سیاست.
بهره برداری حداکثری و بهینه از ظرفیت ها، منابع و ذخایر زیست بوم دریایی با ممانعت از تخریب  5

محیط زیست دریایی به خصوص توسط کشورهای دیگر.
تامین و ارتقای سرمایه انسانی و مدیریت متعهد و کارآمد و ایجاد پشتوانه علمی، آموزشی و پژوهشی  6

برای توسعه دریامحور و زیست بوم نوآوری و فناوری دریایی.
توسعه همکاری های اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری در طرح های بزرگ مقیاس و دانش بنیان  7
زیرساختی، تولیدی و خدماتی با کشورهای همسایه و سایر کشورها به منظور بهره گیری از ظرفیت های 

دریایی و حضور موثر در معابر بین المللی و دستیابی به موقعیت قطب های منطقه ای.
افزایش سهم کشور در حمل ونقل دریایی و ترانزیت با ایجاد و تقویت شبکه حمل ونقل ترکیبی. 8

حمایت از سرمایه گذاران بومی و محلی در طرح های توسعه ای و حمایت از فعالان اقتصادی و  9
بنگاه های کوچک و متوسط جوامع محلی در حوزه های مختلف ازجمله صیادی، کشاورزی، صنعتی 

و گردشگری.

روایت
radiomazmoon@سال های جنگ

رادیو مضمون، کاری از گروه پادکست های 
همیشه در میان و روزنامه فرهیختگان

|فصل جدید رادیو مضمون منتشر شد|

سازماننظاممهندسیوشهرداریها
حرکتباسرعتحلزون

17 ســـال قبل در هفدهم آبان ســـال 1385 و در دیدار با دانشـــگاهیان 
ی موضوع  اســـتان ســـمنان، رهبر معظم انقلاب به درســـتی دســـت رو
ی در صنعت ســـاختمان در کشور ما  مهمی گذاشـــتند. هدررفت انرژ
در آن ســـال ها رقم درشـــت و چشـــمگیری بود. این درحالی اســـت که 
به دلیـــل عرض جغرافیایی مناســـب کشـــور پهناور مـــا از تابش آفتاب 
به خوبی بهره مند اســـت و یکی از بهترین ســـرزمین ها برای اســـتفاده از 
ی تابشـــی خورشـــید به شمار می رود، به عنوان مثال بیشترین تابش  انرژ
ی آلمان از کمترین تابش در مناطق مختلف کشور  آفتاب در جمهور
ی  ی از نقاط ایران پتانسیل بالایی در جذب انرژ ما کمتر است و بسیار
خورشیدی دارند، مثلا در مشهد سالیانه بالغ بر سه هزار ساعت تابش 
گر بشـــود به اندازه  یـــم و طبق اظهارنظر کارشناســـان مطلع ا آفتـــاب دار
وســـعت تهران در کویر مرکزی ایران نیروگاه خورشـــیدی ساخت، کشور 

از نیروگاه های فعلی بی نیاز می شود.
ی کشور ما عمدتا درونگرا بوده، دیوارهای قطور  به دلایل اقلیمی معمار
ی بـــه کار گرفته، پنجره ها را کوچک  را طـــی حداقل دوهزار ســـال معمار
طراحی و خلاصه با آفتاب به نوعی رفتار کرده که بیش از آفتاب، سایه 
ی محســـوب شـــود تا آنجا که خانه های مجاور به خاطر  ســـرمایه معمار
اینکه نیمی از روز سایه طرف یکی و نیم دیگر روز سایه طرف دیگری 
قرار می گرفت به یکدیگر همسایه می گفتند. دقیقا برخلاف کشورهای 

ی آفتابگیر آنها.  پایی و معمار ارو
ی مصرف ســـوخت ۹۴  در ســـال 13۹۴ بنابر اعلام شـــرکت بهینه ســـاز
ی داشـــت.  درصـــد ســـاختمان های جدیدالاحداث  تهران اتلاف انرژ
ی نیـــز در ســـال 13۹5 از عـــدم رعایت  مرکـــز تحقیقـــات راه وشهرســـاز
ی در ساختمان ها از  استانداردهای اجرایی و اتلاف 78 درصدی انرژ
طریق پنجره ها، کف ساختمان ها و دیوارها گزارش داد. درواقع می توان 
، همین ساختمان های مشحون از  لاینده های کشـــور گفت بزرگ ترین آ
ی هستند. گرم شدن شهرها از جیب شهروندان تحت عنوان  اتلاف انرژ
گرم کردن منازل و ساختمان ها، دلیل عمده پدیده گلخانه ای به شمار 
می رود. علی رغم اجرایی شدن مبحث 1۹ مقررات ملی ساختمان در 
کی از مصرف 2.5 تا 3 برابری  سال های اخیر خبرها در سال 13۹۹ حا
ی ســـاختمان های ایران نســـبت به بعضی کشـــورهای همســـایه و  انرژ

رعایت کمتر از 20 درصدی این قانون در کل کشور است. 
ی در ابنیه کشور را بین ۴50 تا 650  برخی گزارش ها مصرف سالانه انرژ

ی اعـــلام می کنند که فاصله نجومی  کیلـــووات ســـاعت بر مترمربع انرژ
پایی ها- معادل 50 کیلووات- دارد. شـــاخص شـــدت  با میانگین ارو
ی ایران حدود چهار برابر کشور ترکیه و در سال 2018 حدود 6.7 برابر  انرژ
ی بالغ بر ۴5 میلیارد  آلمان بوده اســـت. حداقل برآوردها از اتلاف انرژ
دلار در سال است. این میزان اتلاف تنها در حوزه صنعت ساختمان 

نگران کننده و تاسف بار است. 
ی در ساختمان ها و اصطلاحا »نشت حرارتی«  میزان بالای هدررفت انرژ
توجـــه مـــا را به طراحی درســـت و مهندســـی بازشـــوها، معطوف می کند. 
طراحی نامناسب حرارتی، عایق بندی غیراصولی سیستم های گرمایشی، 
دیوارهای بدون عایق، وضعیت نامناســـب ســـقف، کیفیت نامطلوب 
درهـــا، درز پنجره هـــا و همچنین اســـتفاده نکـــردن از کنترل کننده های 
ی در بخش خانگی می شوند، لذا دقت  گرمایشی موجب هدررفت انرژ
ی، اجرای جزئیات و اســـتانداردهای سختگیرانه  بیشـــتر در نوع معمار
بـــرای عمـــر مفید بازشـــوها می تواند تاثیر مســـتقیمی بـــر کاهش مصرف 
ســـوخت های فسیلی در کشور داشـــته باشد. علی رغم تذکر دقیق رهبر 
ی در ساختمان های  انقلاب، طی 17 سال گذشته میزان هدررفت انرژ
ایرانـــی کاهـــش جـــدی- علی الخصـــوص در مقایســـه با توفیقـــات این 
موضوع در کشورهای همسایه مانند ترکیه- نداشته است. جامعه بزرگ 
ی ها، عملا شرمنده  مهندســـی ســـاختمان و مجموعه مدیریتی شهردار
ی انقلاب اســـلامی  مردم و رهبری اســـت که نتوانســـته الگوی تراز معمار
ی- را به ثمر برساند.  ی با اقلیم و انرژ در این حوزه- حوزه مطابقت معمار

امید است:
ایـــن فاصله جدی با اســـتاندارد های مرســـوم دنیـــای معاصر و  1
کشورهای همسایه، هرچه سریع تر با مطالبه و مشارکت مردم و وزارت 

ی برطرف شود.  راه وشهرساز
2   سیاست های تشویقی برای ارتقای بهره وری انرژی در خانه های 

ی ها تدوین و مطالبه شود. قدیمی، به صورت شفاف در شهردار
بازمهندسی زنجیره تولید صنعت ساختمان با وسواس نسبت  3
به مقوله انرژی به جای کلی گویی و اصطلاحات مبهم و شانه خالی کننده 
مسئولان مانند اصطلاح بی متولی »لزوم فرهنگسازی!« مشخصا مطالبه 

این موضوع را کلید بزند.   
4 متولی گری حوزه انرژی در ساختمان قانونا و رسما با ورود مجلس 
ی وزارت نفت و نهاد ساتبا در وزارت نیرو گرفته  از شـــرکت بهینه ســـاز
ی- به صورت مشخص مرکز تحقیقات  شـــده و به وزارت راه وشهرســـاز

ی- سپرده شود.  راه وشهرساز

محمدهادی عرفان
معمار و موسس مرکز مطالعات شما

یادداشت

۱۳۱۲۷۲

۵۲ مجوز ساترادیس لایک نظام وظیفه
 برای شبکه نمایش خانگی

مجلس در برنامه هفتم60 درصد 
به توصیه ما عمل کرد

رئیس مرکز پژوهش های مجلس در گفت و گو با »فرهیختگان«:»فرهیختگان« جزئیات آماری سریال های مجوزدار یک سال اخیر را منتشر می کندمصوبه تلفیق برای یک ساله شدن سربازی شدنی است؟

۷

 ۱۴و۱۵ 

 بی بیندیمه
پس از ملاقات محمود عباس با وزیر خارجه آمریکا 
عوامل او اطلاعات مبارزان فلسطینی کرانه باختری را 
در اختیار صهیونیست ها قرار می دهند
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فصل جدید رادیو مضمون:
روایت سال های جنگ

صفحه ۸

ع پور تنها 18 درصد پیش  رفته است هدف گذاری پوشش 2۰ میلیونی فیبر نوری زار

 حامد عسکری
شاعر و نویسنده
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ــنهادها  ــه پیش ــی و ارائ ــرای بررس ــوی ب ــی ق ــازوی پژوهش ــک ب ــود ی وج
کــه مرکــز پژوهش هــای  بــاره طــرح و لوایــح مجلــس، امــری بــوده  در
مجلــس، آن را پیگیــری و اجــرا می کــرده اســت. ایــن امــر البتــه بــه ایــن 
معنــی نبــوده کــه آنچــه از جانــب مرکــز پژوهش هــای مجلــس ارائــه 
می شــده اســت، منطبــق بــا نظــر مجلــس بــوده یــا مجلس پیشــنهادهای 
مرکــز را مــورد توجــه قــرار مــی داده اســت امــا پیشــنهادهایی نیــز بــوده کــه 
از جانــب مرکــز پژوهش هــا  ارائــه می شــده و پایــش بــه کمیســیون های 
مجلــس، بــاز می شــده اســت. تدویــن لایحــه تجمعــات مجلــس، 
ازجملــه ایــن مــوارد اســت. ایــن روزهــا امــا روزهــای پــرکار نماینــدگان 
مجلــس بــرای بررســی برنامــه هفتــم توســعه در صحــن اســت. برنامــه ای 
یــادی بــه همــراه داشــت و البتــه  کــه رفت و برگشــت های آن حواشــی ز
مرکــز پژوهش هــا نیــز پیشــنهادهایی دربــاره مــوارد مهمــی کــه بایــد در 
برنامــه هفتــم مــورد توجــه قــرار بگیــرد، ارائــه داد. بــرای بررســی جزئی تــر 
تصمیمــات در رونــد تدویــن برنامــه هفتــم و سرنوشــت برخــی طرح هــا 
و تصمیماتــی کــه مرکــز پژوهش هــا بــه مجلــس ارائــه کــرد بــا بابــک 
نگاهــداری، رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلــس، گفت وگــو کردیــم کــه 

در ادامــه می خوانیــد. 

ابتــدای بحــث بــه برنامــه هفتــم توســعه در مجلــس و حواشــی ای کــه ایــن برنامه 
یــم. توضیحاتــی دربــاره رونــد بررســی برنامــه هفتــم در  بــه همــراه داشــته، بپرداز

صحــن مجلــس بفرماییــد. 
ــی کــه الان در جامعــه مــا و در مجلــس شــورای اســامی   یکــی از موضوعات
یــب آن اســت. برنامــه هفتــم  مطــرح اســت، بحــث برنامــه هفتــم و تصو
پیشــرفت و توســعه درحقیقــت نقشــه راه حرکــت کشــور در پنــج ســال آینــده 
ــرای رقــم زدن یــک پیشــرفت و توســعه در کشــور اســت. نظــام حکمرانــی  ب
، تصمیــم می گیــرد کــه می خواهــد برنامــه توســعه آینــده و کشــور و ملــت  کشــور
و مــردم را بــه کــدام ســمت و ســو ببــرد و در حقیقــت اولویت هــای اصلــی 
کــه می خواهــد دولــت و حکومــت تصمیــم بگیــرد و جهت گیــری بــه آن 
ســمت بکنــد، چــه اولویت هایــی اســت. مطمئنــا توصیــه مرکــز پژوهش هــا 
هــم بــه دولــت هــم بــه مجلــس، ایــن بــوده کــه برنامــه هفتــم اولویت محــور و 
بــا تمرکــز بــر مســاله اصلــی کشــور نوشــته بشــود. اینکــه مــا فکــر کنیــم برنامــه 
، اعــم از  هفتــم  محملــی اســت بــرای اینکــه بایــد همــه موضوعــات کشــور
ی تــا راهبــردی در برنامــه هفتــم نوشــته بشــود، شــاید نــگاه  موضوعــات جــار
صحیحــی نباشــد. برنامــه پیشــرفت و توســعه جــای اولویت هــا و مســائل 
اصلــی کشــور اســت  و بایــد بــه تعــداد محدودی)شــش یــا هفــت مــورد( 
اولویــت اصلــی تعییــن بشــود و همــه زمامــداران و مدیــران حکمرانــی بــه یــک 
ی آن  کــه می خواهنــد در پنــج ســال آینــده، رو ک ذهنــی برســند  اشــترا
اولویت هــا تمرکــز کننــد و بــا تحقــق آنهــا، نوید بخــش پیشــرفت و توســعه 
یت هــا شــاید یکــی از اصلی تریــن  بــرای کشــور باشــند. انتخــاب آن اولو
ی برنامــه هفتــم توســعه اســت، کــه چــه چیزهایــی می توانــد  مباحــث محــور
کشــور را در پنــج ســال آینــده بــه پیشــرفت و توســعه برســاند. بنابرایــن، اصــل 
ی آنهاســت. از طــرف دیگــر توصیــه مــا  عامــل، تعییــن اولویت هــا و تمرکــز رو
بــه دســت اندرکاران برنامــه هفتــم پیشــرفت و توســعه در دولــت و مجلــس 
ایــن بــوده کــه مــا فرآینــد تدویــن برنامــه را تــا حدامــکان به گونــه ای منســجم و 
یاســت محتــرم مجلــس بــا  سازمان دهی شــده طراحــی کنیــم، کــه حتــی ر
جلســات مشــترکی کــه بــا حضــور رئیس جمهــور و ســازمان برنامــه بودجــه و 
یاســت رئیــس مجلــس شــکل گرفــت،  نماینــدگان دولــت چندیــن مــاه بــا ر
ســعی کردنــد تاشــی بــرای ایجــاد ایــن ســازماندهی و انســجام در فرآینــد 
ی مســائل اصلــی  ی و تمرکــز رو ــا ایــن اولویــت محــور برنامــه ایجــاد کننــد ت
یــزی در دوره هــای مختلــف کشــور را نــگاه  حاصــل بشــود. فرآینــد برنامه ر
کنیــد، خیلــی غیر متمرکــز انجــام می شــده اســت. یعنــی وزارتخانه هــای 
، مســائل و موضوعــات بخشــی خودشــان را تدویــن می کننــد و ایــن  کشــور
یت هــا و پیشــنهادها و برنامه هــای خــود بــه ســازمان  را در قالــب اولو
بودجــه هــم پیشــنهادهای  بودجــه می فرســتند. ســازمان برنامه و برنامه و
وزارتخانه هــا را تجمیــع می کنــد و بــه دولــت می فرســتد، دولــت هــم دســتی 
ــا همین جــا کــه ایــن  ی آن می کشــد و بــه مجلــس می فرســتد. ت بــه ســر و رو
فرآینــد در دولــت طــی شــده اســت نیــز یــک عــدم تمرکــز در برنامه ریــزی دیــده 
ی  ــور رو ــزی کش ــی و برنامه ری ــام حکمران ــه نظ ــم ک ی ــار دار ــا انتظ ــود. م می ش
اولویت های پنج  ســال آینده، به یک وحدت نظر  برســند و برنامه براســاس 
یکــرد متمرکــزی کــه دولــت مرکزی مســئولیت آن را برعهده  آن اولویت هــا بــا رو
یــزی  می گیــرد، تدویــن بشــود. ایــن امــر در ســال های گذشــته در برنامه ر
کشــور دیــده نشــده اســت و بیشــتر برنامه هــا تجمیــع اولویت هــا و نیازهــای 
بخشــی بــوده اســت. بنابرایــن فرآینــد تهیــه برنامــه توســعه در دولــت، خــود 
بــه مجلــس می رســد. یــک عــدم تمرکــز  ایــن  تــازه  غیرمتمرکــز اســت. 
جغرافیایــی و اســتانی هــم براســاس دغدغه هایــی کــه نماینــدگان مجلــس 
در حوزه هــای انتخابیــه و مســائل محلــی و منطقــه ای دارنــد، در برنامــه دیــده 
می شــود؛ آنهــا هــم بالاخــره آن دغدغه هــا را در قالــب برنامــه توســعه در 
دوره هــای قبــل دنبــال کرده انــد. بنابرایــن در کنــار ایــن عــدم تمرکــز بخشــی، 
ی برنامــه اضافــه  یــک عــدم تمرکــز جغرافیایــی هــم بــه دغدغه هــا و نیازهــا رو
شــده اســت. در نتیجــه شــاید ایــن مســیر کــه در دوره هــای اول تــا ششــم طــی 
شــده باعــث شــده ایــن عدم تمرکــز در دولــت و مجلــس، طراحــی برنامــه 
، تحقــق برنامــه را کمــی مشــکل  مبتنی بــر اولویت هــا و مســائل اصلــی کشــور
کنــد. حــالا دولــت و مجلــس، در ایــن دوره تــاش کردنــد، بــا افزایش تعامات 
باهــم و رفــت و برگشــت هایی کــه بیــن دولــت و مجلــس انجــام می شــود بــا 
یاست مجلس، جلسات مشترک  ارتباط نزدیک و صمیمی و کارشناسی ر
بیــن دولــت و مجلــس را برقــرار کردنــد کــه بتوانیــم بــا یــک گفتمــان و ذهنیــت 
یــن کنیــم. بالاخــره  یت محــور تدو مشــترک، برنامــه را تــا حدامــکان، اولو
توفیقاتــی حاصــل شــد و جاهایــی هــم عدم توفیــق بــود، یعنــی آنچنــان نشــد 
کــه توقــع مرکــز پژوهش هــا بــود یــا انتظــار خــود شــخص رئیــس محتــرم مجلــس 
ی را پیــش ببــرد،  کــه تمــام اهتمامــش را کــرد بــرای اینکــه ایــن اولویــت محــور
جاهایــی موفــق بــود و جاهایــی هــم ناموفــق. بالاخــره برنامــه هفتــم الان دارد 
ــه بحــث اجــرای برنامــه هــم باشــد،  ــد حواس مــان ب ــه بای ــو مــی رود، البت جل

متاســفانه در کشــور مــا اســناد ملــی و برنامه هــای توســعه نوشــته می شــود و 
بعــد از اینکــه نوشــته و تصویــب و اجــرا شــد، عمــا هیــچ نهــاد راهبــری در 
کشــور وجــود نــدارد کــه عهــده دار راهبــری و اجــرای برنامــه پیشــرفت و توســعه 
کــه ســازمان برنامه و بودجــه راهبــر  در کشــور شــود. ظاهــرش ایــن اســت 
برنامه هــای توســعه اســت، ولــی حداقــل در دوره هــای قبــل ایــن امــر اتفــاق 
نیفتاده اســت، ان شــاءالله این دوره بهتر باشــد و ســازمان برنامه هم اهتمام 
ی بحــث برنامــه هفتــم و اجــرای آن داشــته باشــد. امــا آنچــه  بیشــتری رو
بررســی مرکــز پژوهش هــا در دوره هــای قبــل نشــان می دهــد، ایــن اســت کــه 
ی بودجــه و تخصیــص بودجــه متمرکــز  ی اش را رو ســازمان برنامــه بیشــتر انــرژ
ی بودجــه و  ی ســازمان برنامــه رو کــرده اســت. شــاید ۸۰، ۹۰ درصــد انــرژ
ســاختار بودجــه اســتوار اســت و برنامــه هــم عمــا مغفــول واقــع می شــود و 
ی یک برنامه توســعه وجود داشــته  آن راهبری و نظارتی که انتظار می رود رو
باشــد و نهــادی پیگیــر مصوبــات و احــکام برنامــه هفتــم باشــد، در دوره های 
یــم کــه ســازمان برنامــه ایــن مــوارد را در ایــن دوره،  قبــل نبــوده اســت. امیدوار
درســت پیــش ببــرد. ایــن راجع بــه فرآینــد طراحــی و تصویــب و اجــرای برنامــه 
ی  اســت. بحثــی هــم محتــوای برنامــه اســت یعنــی اینکــه اولویت هــا بایــد رو
ــال  ــا یک س ــا تقریب ــز پژوهش ه ــا در مرک ــد. م ــدا کن ــز پی ــی تمرک ــه چیزهای چ
قبــل از اینکــه دولــت محتــرم، برنامــه پیشــنهادی خــود را بــه مرکــز ارائــه دهــد، 
کــه در چندین مــاه انجــام داده بودیــم،  برخاســته از مجمــوع مطالعاتــی 
نسخه ای پیشنهادی از برنامه هفتم توسعه را تهیه و در اختیار نمایندگان 
مجلــس، دولــت و مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام قــرار دادیم و با تحلیل 
راهبــردی همه جانبــه، هــم از شــرایط بین المللــی و منطقــه ای کــه کشــور مــا 
در آن قــرار دارد و هــم در شــرایط داخلــی کــه پتانســیل ها و ظرفیت هــا و 
یکردی آرمان گرایانه و واقع بینانه،  محدودیت هایی دارد، ســعی کردیم با رو
اولویت هایــی بــرای کشــور تشــخیص دهیــم و در اختیــار دســت اندرکاران 
کــه  یــم  کیــد دار ی دو ســه محــور خیلــی تا و حکمرانــان قــرار بدهیــم. رو
می توانــد پیشــران پیشــرفت و توســعه در پنــج  ســال آینــده در برنامــه هفتــم 
باشــد. یکــی بحــث جایابــی و جانمایــی در نظــام بین الملــل و اقتصــاد 
کــه هــر قــدر بتوانیــم در زنجیــره  کــه مــا پیشــنهاد دادیــم  بین الملــل بــود 
یــدور شــمال بــه  ارزش هــای منطقــه ای و فرامنطقــه ای، چــه در مســیر کر
جنــوب کــه از طریــق روســیه و اوراســیا بــه منطقــه جنــوب ایــران رد می شــود 
و چــه در مســیر شــرق بــه غــرب کــه از کمربنــدی راه ارس ایــران رد می شــود، 
ی کشــور را درگیــر ایــن زنجیــره  هرچقــدر بتوانیــم اقتصــاد، صنعــت و کشــاورز
ارزش هــای اقتصــادی، بین المللــی و منطقــه ای و فرامنطقــه ای کنیــم و ایــن 
امــر می توانــد یکــی از پیشــران های توســعه و پیشــرفت کشــور باشــد. مــا بــه 
ی اســامی می توانــد در ایــن زنجیــره  ایــن مــوارد پرداختیــم کــه نظــام جمهــور
اقتصــادی در قالــب کریدورهــای بین المللــی ، چــه نقش هایــی را به عهــده 
چــه  و  دهــد  اقتصــادی  زنجیره هــای  یــن  ا بــه  تــی  خدما چــه  گیــرد، 
گــر ایــن اعتقــاد بــر برنامــه مــا  ی هایــی از ایــن زنجیره هــا کنــد. ا بهره بردار
یــف پروژه هــای  کــم شــود، آن وقــت تدویــن اســتراتژی صنعتــی مــا و تعر حا
عمرانــی و صنعتی مــان بایــد در چهارچــوب و در مســیرها و زنجیــره 
گیــرد و دیگــر نمی توانیــم  رهــای اقتصــادی شــکل  یدو کر زش هــای  ار
بــه  ن توجــه  را به صــورت منفعــل، بدو کشــور  ی های صنعتــی  اســتراتژ
فرصت هــای بین المللــی و منطقــه ای طراحــی کنیــم یــا حتــی نحــوه توســعه 
بــه ایــن  ن توجــه  کشــور را بــدو یلــی و حمل ونقــل  جاده هــا و شــبکه ر
زنجیره هــای بین المللــی شــکل دهیــم. توصیــه مــا ایــن بــوده که با دیپلماســی 
اقتصــادی فعالــی کــه در برنامــه هفتــم توســعه بایــد به طــور ویژه تــر دیــده 
شــود، بتوانیم منافع و توســعه و پیشــرفت کشــور را در قالب این زنجیره های 
یــزان ایــن  اقتصــادی و کریدورهــا دنبــال کنیــم. دومیــن توصیــه مــا بــه برنامه ر
بــوده کــه شــاید پنجــره فرصــت دومــی کــه بــرای برنامــه هفتــم توســعه کشــور 
یســت بوم  ز مجموعــه  و  دانش بنیــان  اقتصــاد  بحــث  اســت،  مطــرح 
کیــدی کــه بیــش از  ــا تا ــر انقــاب و ب دانش بنیانــی اســت کــه به همــت رهب
یــک  دهــه بــه بحــث دانش بنیــان، اقتصــاد و فعالیت هــای دانش بنیــان 
ــده  ــال ش ــتند، دنب ــامی داش ی اس ــور ــام جمه ــت نظ ــره فرص ــوان پنج به عن
ی،  اســت و در همیــن راســتا و بــا اهتمــام فعــالان عرصــه دانــش و فنــاور
یســت بوم بزرگــی از شــرکت های دانش بنیــان بالــغ بــر ۹ هــزار شــرکت  ز
دانش بنیــان در کشــور شــکل گرفتــه کــه می توانــد زیرســاخت مهمــی بــرای 
کشــور تلقــی شــده و به عنــوان یکــی از پیشــران های توســعه اقتصــادی و 
صنعتــی کشــور بــه کار گرفتــه شــود. به ویــژه اینکــه الان همــه استراتژیســت ها 
ی  در دنیــا معتقدنــد پیشــران همــه تحــولات آینــده جهــان، علــم و فنــاور
ی هــای زنجیــره بلوکــی، اتوماســیون، هــوش  اســت؛ اینترنــت اشــیا، فناور
 مصنوعــی و مــوارد اینچنینــی مــورد توجــه قــرار دارد. الان بارقه هــای 
مــا  دیــده می شــود.  کشــورها  ی هــوش مصنوعــی در همــه  تاثیر گــذار
برداشــت مان ایــن بــود لایحــه ای کــه ســازمان برنامــه بودجــه، تقدیــم مجلــس 
ی  کــرده همچنــان در عصــر صنعتــی باقــی  مانــده اســت. مــا عصــر کشــاورز
و پشت سرش عصر صنعتی و همچنین بعد از آن عصر دانایی  را داشتیم 
ی و  یــم و بحــث هوشمندســاز و الان در عصــر هوشــمندی حضــور دار
ــا  ــی م ــت ول ــرده اس ــدا ک ــی پی ، وزن بالای ــر ــن عص ــن در ای ــای نوی ی ه فناور
برداشــت مان ایــن اســت کــه دولــت بایــد بیــش از اینهــا بــه ظرفیت هــای 
ی نویــن و هــوش  مصنوعــی و نظایــر اینهــا توجــه داشــته باشــد کــه  فنــاور
ی نویــن  باعــث شــده مرکــز پژوهش هــا چنــد مــاده ای را در ارتبــاط بــا فنــاور
یاســت محتــرم  به ویــژه هــوش مصنوعــی تدویــن کنــد و بــا امعــان نظــری کــه ر
مجلــس داشــتند علی رغــم اینکــه در لایحــه دولــت هــم ایــن موضــوع وجــود 
ی نویــن  نداشــت، در مجلــس مــاده ای بــرای بحــث هــوش  مصنوعــی و فنــاور
اضافــه شــد. مــا ایــن را به عنــوان پنجــره فرصــت نــگاه می کنیــم، چــون 
زیرســاختش در چندســال گذشــته در کشــور وجــود داشــته اســت. خیلــی 
یرســاخت  کشــورها ممکــن اســت بــه ایــن فرصــت پــی ببرنــد ولــی ایــن ز
دانش بنیــان در اختیارشــان نباشــد. الان بــا همــت ده پانزده ســاله ای کــه در 
یــم و بایــد  کشــور وجــود داشــته ، زیرســاخت قــوی دانش بنیــان در کشــور دار
آن را در اختیــار خوشــه صنعتی بــزرگ در کشــور قــرار دهیــم. در 1۰ ســال اول 
یســت بــوم دانش بنیــان مــا تــا حــدی آتــش بــه اختیــار عمــل کــرده اســت و  ز
تــا حــدی بــر مبنــای تشــخیص و عایــق محققــان و فنــاوران مــا شــکل گرفتــه 
کــه البتــه اشــکالی هــم نــدارد، شــاید 1۰ ســال اول، 1۰ ســال تاســیس ایــن 
یــم ایــن نشــو و نمــا پیــدا بکنــد ولــی 1۰  یســت بــوم بــوده اســت و بایــد بگذار ز
ســال دوم کــه برنامــه هفتــم توســعه هــم در آن قــرار دارد بــا بحــث هدفمنــدی 

، در  شــرکت های دانش بنیــان در راســتای اســتراتژی صنعتــی کان کشــور
ینــی در  راســتای نیازهــای خوشــه های صنعتــی بــزرگ کشــور و نقش آفر
زنجیره هــای ارزش اقتصــادی بین المللــی و منطقــه ای کشــور مــا باید بتوانیم 
۹هزار شــرکت دانش بنیان را فعال کنیم و به نیازهای کشــور پاســخ بدهیم. 
نظــر مــا ایــن اســت کــه دو پنجــره فرصــت اصلــی ایــن دوتاســت. در ســایر 
حوزه هــا انــدازه فرصتــی کــه در ایــن دو مــورد دیدیــم و بــه دولــت محتــرم و 
مجمــع تشــخیص و مجلــس ایــن توصیه هــا را کردیــم، ایــن پنجــره فرصت هــا 
ــار  ــی در کن ــود دارد، یعن ــم وج ــی ه ــم. موانع ــر دیدی ــا کمت ــه حوزه ه را در بقی
کــه  اینکــه شــما از فرصت هــا اســتفاده می کنیــد بایــد حواس تــان باشــد 
گــر توجــه نکنیــم ممکــن اســت بهترین  موانعــی در ایــن مســیر وجــود دارد کــه ا
برنامه هــا بــه نتیجــه لازم نرســد. در بحــث اقتصــادی مهــار تــورم را به عنــوان 
ی آن تمرکــز کنــد،  یکــی از نقاطــی کــه دولــت بایــد در پنــج ســال آینــده رو
یشــه در یک ســری  تــورم ر ایــن  کــه  می دانیــم. در برنامــه هــم نوشــتیم 
ی  ی شــبکه بانکــی، ناتــراز ی بودجــه، ناتــراز ی هایــی دارد؛ ناتــراز ناتراز

ی  ــراز ی، مجمــوع ایــن نات ــرژ ی ان ــراز صندوق هــای بازنشســتگی، نات
تــورم را در کشــور بــه وجــود مــی آورد. آفــت تــورم چیســت؟ 

گــر شــما تــورم را رفــع نکنیــد  آفتــش ایــن اســت کــه ا
ی هایی کــه انجــام بدهیــد،  همــه ســرمایه گذار

مســیر مولــد را در پیــش نمی گیرنــد و همــه 
بــه ســمت مســیر های نامولــد می رونــد. 
بالاخــره ســرمایه جایــی مــی رود کــه ســود 
باشــد هرچقــدر تــورم در کشــور بــالا باشــد 

سود در تولید نیست، سود در بخش های 
مولــد نیســت. شــما بهتریــن ســرمایه ها را 

ی های  یــد بــه ســمت ســرمایه گذار هــم بیاور
نامولــد مــی رود و بــه ســکه و دلار تبدیــل 

می شــود. بنابرایــن مهــار تــورم را بــا رفــع ســه 
کیــد کردیــم. در بحــث  ی بــه دولــت تا ناتــراز

ی نیــز  ی و جــذب انــواع ســرمایه گذار ســرمایه گذار
کید داشتیم. تا

رئیس مرکز پژوهش های مجلس در  گفت و گو با »فرهیختگان«:

مجلس در  برنامه هفتم 60 درصد 
به توصیه ما عمل کرد

ادامه در صفحه7 

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز
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۱۴۰۳ با  آیین نامه ارتقای جدید
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»فرهیختگان«شیوهنامه
جشنوارهسراسرینشریاتدانشجویی

دانشگاهآزادرابررسیکرد

 همه آنچه باید 
 از قلم هفتم 

بدانید

معصومه طباطبایی، رئیس مرکز سنجش، پذیرش و فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد در گفت وگو با ایسکانیوز 
عنوان کرد: »خوشـــبختانه داوطلبان تحصیل در دانشـــگاه در مقاطع کاردانی، کارشناســـی و تحصیلات 
تکمیلی، دانشـــگاه آزاد را به عنوان یکی از دانشـــگاه های معتبر جهانی می شناســـند و اقبال اجتماعی از 
، خصوصا سه سال گذشته افزایش جذب دانشجو  ی که در سال های اخیر دانشگاه آزاد بالا است به طور

را در دانشگاه آزاد شاهد هستیم.« 
ی ادامه داد: »پذیرش دانشجو در دانشگاه آزاد یا از طریق کنکور سراسری یا از طریق سوابق تحصیلی  و
صورت می گیرد. به طور متوســـط در رشـــته های مختلف و در محل های مختلف بین ۵۰ تا ۶۰ درصد 
پذیرفته شـــدگان در دانشـــگاه ثبت نام می شـــوند. خوشـــبختانه علی رغم اینکه خیلی به تعداد رشته ها 
افزوده نشده است و ظرفیت چندان افزایش نیافته بود، اما چهار درصد ثبت نام نو دانشجویان نسبت 
به ســـال قبل افزایش یافته اســـت. در ســـال های اخیر دیدگاه داوطلبان به دانشـــگاه اســـلامی دیدگاه 
مناســـبی اســـت، به ویـــژه در مقاطـــع تحصیـــلات تکمیلی کـــه دانشـــگاه آزاد را به عنوان یک دانشـــگاه 

معتبـــر در نظر می گیرند.« 
طباطبایی درخصوص نحوه ثبت نام در دانشگاه اظهار کرد: »برای سال های بعد صرفا از طریق سامانه 
انتخاب رشته دانشگاه آزاد و کنکور سراسری امکان ورود به دانشگاه وجود دارد. پس هرگونه اقدامی که 
ی و دام پزشکی  از سوی افراد سودجو یا شرکت ها که درخصوص قبولی در رشته های پزشکی، داروساز

مطرح می کنند غلط بوده و قبولی تنها از طریق ســـازمان ســـنجش و آموزش کشـــور صورت می گیرد.« 
رئیس مرکز سنجش، درباره پذیرش و فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد تصریح کرد: »معمولا شورای سنجش 
گر امکان پذیرش بهمن را فراهم کند و مصوب و ابلاغ  آموزش عالی کشـــور که هرســـال تشـــکیل می شـــود، ا
شود، ما نیز اطلاع رسانی و انتخاب رشته خواهیم کرد. این مساله سال های قبل هم سابقه داشته است 
یم اما برای ســـایر  البتـــه در تحصیـــلات تکمیلـــی، تکمیل ظرفیـــت یا پذیرش دانشـــجو برای ترم بهمن ندار
مقاطع این امکان فراهم بوده است. دانشگاه آزاد برای متقاضیان تحصیل به صورت همزمان در دو رشته 
یافت کنند و در چهارچوب  نیز آیین نامه  دارد و افراد می توانند از معاونت آموزش واحدها، آیین نامه را در

مقررات در دو رشته ادامه تحصیل دهند.« 
گیر در دانشـــگاه آزاد خاطرنشـــان کرد: »در حال  طباطبایی با اشـــاره به عدم جذب دانشـــجو به صورت فرا
حاضر با توجه به قانون پذیرش دانشجو که در مجلس شورای اسلامی مصوب شده است، برای تحصیلات 
تکمیلی فقط از طریق آزمون سراسری، آزمون سازمان سنجش و استعداد درخشان که آیین نامه خاص خود 
گیر برای دانشگاه پیام نور و دانشگاه آزاد  کنون جذب از طریق فرا را دارد می توان دانشجو جذب کرد. هم ا
گر مجددا براساس قوانین تصویب شد که هرکدام از زیرنظام های آموزش عالی دیگر  ممنوع شده است. ا

گیر داشته باشد، دانشگاه آزاد هم به آن سمت خواهد رفت.«  جذب دانشجو به صورت فرا

، به منظور کمک به کاربردی شدن دانش نافذ، تحقیقات کاربردی، پایش و پردازش نیازهای  یداد سکو رو
ی ها، دستاوردهای  ی نوآور ی ساز ، در کلیه ســـطوح علمی-پژوهشی و تکمیل زنجیره »ایده تا تجار کشـــور
، توسعه یافته و ایجاد بستری مناسب برای دانشجویان  پژوهشی و اختراعات«، برای ساختن ایرانی پیشرو

مشتاق و علاقه مند، برگزار می شود. 
رویداد تخصصی بازار ایده تا محصول در محورهای فین تک )Financial Technology(، فناوری اطلاعات 
ی )Water-Food-Energy Nexus( و سلامت و  )Information Technology(، همبست آب، غذا و انرژ

پا می شود.  تجهیزات پزشکی )Health and Medical Equipment( بر
« ویژه شرکت های  برای اولین بار در واحد علوم و تحقیقات، دو بخش ویژه به نام »تحقیق و توسعه« و »بازار
دانش بنیان و پیشرو در نظر گرفته شده است تا همانند دانشگاه های ملی و بین المللی موفق نسل سوم و 
چهارم، تعاملی دوچندان بین ایده ها، نمونه های اولیه موفق و شرکت های پیشرو که به دنبال شبکه سازی، 

ی و بازار هستند، محقق شود.  ی ساز مشاوره، تجار
براساس این گزارش، دانشجویان علاقه مند و جویای ایده و طرح های دانشجویی کاربردی می توانند در 
یداد برای ارائه ایده های خود ثبت نام کنند و ایده های پیشـــنهادی خود را )در راســـتای محورهای  این رو
یخ بیســـت و ســـوم آبان ماه ۱۴۰۲ در ســـایت باشـــگاه پژوهشـــگران جوان و نخبگان واحد  ذکر شـــده(، تا تار

ی کنند.  علوم و تحقیقات بارگذار
علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان واحد 

علوم و تحقیقات به نشانی srb. iau. ir/bpj مراجعه کنند. 

»فرهیختگان«شیوهنامهجشنوارهسراسرینشریاتدانشجوییدانشگاهآزادرابررسیکرد

همه آنچه باید از قلم هفتم بدانید
هفتمین دوره جشـــنواره سراســـری نشـــریات دانشـــجویی دانشـــگاه آزاد با عنوان 
ی آغاز می شود. جشنواره ای با هدف هدایت، حمایت  قلم در آذرماه سال جار
و تقویـــت فعالیت هـــا در حـــوزه نشـــریات دانشـــجویی کـــه باعـــث ایجـــاد  انگیزه 
ی از دانشـــجویان فعـــال در حـــوزه رســـانه شـــده اســـت و امســـال نیـــز  در بســـیار
، خود  دانشـــجویان و نشـــریات دانشـــجویی این امکان را دارند که با ارســـال آثار
را در عرصه رقابت قرار داده و نقاط ضعف و قوت شـــان را پیدا کنند تا در این 
مســـیر بتوانند جهت گیری بهتری داشـــته باشـــند. به بهانه نزدیک شـــدن به زمان 
آغاز این جشـــنواره، بخش های مهم دستور العمل جشنواره نشریات دانشجویی 

دانشـــگاه آزاد را در ادامه آورده ایم. 

   قلم7درچندبخشبرگزارمیشود؟
هفتمین دوره از جشـــنواره نشـــریات دانشـــجویی دانشگاه آزاد در چهار بخش آثار 
ی و بخش ویژه برگزار می شود. دانشجویان  ، بخش فضای مجاز ، نشریات برتر برتر
، مصاحبه، گزارش،  ، خبر در بخش آثار برتر می توانند آثار خود در زمینه های تیتر
، عکس،  یکاتور ، طنـــز و کار ی جلد، شـــعر ســـرمقاله و یادداشـــت، طـــرح و طرح رو
گرافیـــک و صفحه آرایـــی، مقاله های فرهنگی، دینـــی و قرآنی، مقاله های فرهنگی 
اقتصـــادی و صنفی، مقاله های سیاســـی و اجتماعـــی، مقاله های ادبی و هنری، 
مقاله هـــای علمـــی عمومی بـــا موضوعات متنـــوع و مقاله هـــای علمی تخصصی 
بـــا موضوعـــات متنوع را برای دبیرخانه جشـــنواره ارســـال کننـــد. زمینه های بخش 
نشریات برتر نیز شامل نشریات اجتماعی و صنفی، نشریات سیاسی و اقتصادی، 
، نشریات علمی  یکاتور نشریات فرهنگی، دینی و قرآنی، نشریات ادبی، طنز و کار
تخصصی و علمی عمومی در زمینه های متنوع و نشـــریات چندرســـانه ای آنلاین 
و آفلایـــن اســـت. دانشـــجویان همچنین می تواننـــد آثار خـــود در زمینه  نماهنگ، 
ی،  فیلم کوتاه، موشـــن گرافیک، فیلم خبری و فتوکلیپ، پســـت های فضای مجاز
ی جشـــنواره  ی و پادکســـت ها به بخش فضای مجاز صفحات و کانال های مجاز

یات ارسال کنند.  نشر
از موضوعات بخش ویژه جشـــنواره نیز می توان به تبیین بیانیه گام دوم انقلاب 
اســـلامی، تبیین ســـند تحول و تعالی دانشـــگاه، تبیین مکتب شهید حاج قاسم 
ســـلیمانی، جهـــاد تبییـــن، بیانیـــه نقش دانشـــگاه در تعلیم و تربیـــت اجتماعی 

ی اشاره کرد.  یاســـت دانشـــگاه آزاد و آراســـتگی و شئون فرهنگی و رفتار ر

   برایحضوردرجشنوارهبایدچهشرایطیداشتهباشیم؟
طبق دستورالعمل، تمام دانشجویان مقاطع کاردانی، کارشناسی، کارشناسی ارشد 
کـــز آموزشـــی دانشـــگاه آزاد به عـــلاوه  و دکتـــری واحدهـــای دانشـــگاهی و مرا
دانش آموختگانـــی کـــه در زمـــان تحصیـــل خـــود در یکـــی از نشـــریات صاحب اثر 
هستند و از زمان دانش آموختگی آنان بیش از شش ماه نگذشته باشد، می توانند 
در جشـــنواره نشـــریات دانشـــجویی شـــرکت کنند. با توجه به این مســـاله طبیعتا 
کـــز آموزش عالـــی حق شـــرکت در این جشـــنواره را ندارند.  دانشـــجویان ســـایر مرا
همچنین هر داوطلب فقط از طریق یک واحد دانشـــگاهی می تواند در جشـــنواره 
حضور داشـــته باشـــد. شرکت کنندگان نیز برای ارســـال آثار در موضوعات بخش 
ویژه محدودیتی ندارند و در تمام موضوعات می توانند شرکت کنند، به علاوه آن 

هر دانشـــجو می تواند در تمام رشته های جشنواره شرکت کند. 

   کدامآثارامکانحضوردرجشنوارههفتمرادارند؟
تمام نشریات دانشجویی که با مجوز کمیته ناظر یکی از واحدها در حال انتشار یا 
صاحب امتیاز آنها نهادهای دانشجویی است و توسط دانشجویان اداره می شوند، 
یاتی که توسط سایر بخش ها  می توانند در جشنواره حضور داشته باشند. اما نشر
و نهادهای غیر دانشـــجویی مانند اعضای هیات علمی منتشـــر می شـــوند، حق 
شـــرکت در جشـــنواره را ندارند. همچنین نشـــریات باید براســـاس زمینه  انتشار در 
مجوز خود در بخش نشـــریات برتر شـــرکت کنند، زیرا در غیر این صورت علاوه بر 
یه آثار متعلق به آن نیز از جشنواره حذف خواهند شد. البته آیین نامه جشنواره  نشر
یاتی که در زمینه های مختلف منتشر می شوند را نیز در نظر گرفته و در تبصره  نشر
یاتی که طبق مجوز کمیته  8 قوانین و مقررات شـــرکت در جشـــنواره آمده که نشـــر
ناظـــر در چنـــد زمینه فعالیـــت می کنند، می توانند با توجه به غالب بودن محتوای 
منتشـــر شـــده یکی از شـــماره های آن در هر یک از زمینه های ذکر شـــده شـــرکت 
کنـــد. نشـــریات دارای حکـــم قطعـــی محکومیت به منع انتشـــار مطابـــق با ماده ۵ 
دســـتورالعمل اجرایی ضوابط ناظر بر فعالیت نشـــریات دانشـــگاهی، حق شرکت 
یاتی که به منع انتشار محکوم شده اند،  در جشـــنواره را ندارند اما آن دســـته از نشـــر
اما هنوز حکم آنها قطعی نشـــده با صلاح دید کمیته ناظر می توانند در جشـــنواره 
حضور پیدا کنند. در این جشـــنواره تمام شـــمارگان نشـــریات و آثار متعلق به آن 
که از ۱۰ مهرماه ۱۴۰۱ تا پایان مهلت ثبت نام، تولید و منتشر شده باشند، مجاز به 
ی  گر نشریات یا آثار هر  گونه مغایرت ساختار شرکت در جشنواره هستند. البته ا
یا محتوایی با اطلاعات ســـامانه داشـــته باشـــند، حذف خواهند شـــد. شرکت هر 
یه که در بازه زمانی جشـــنواره تولید و منتشـــر شده باشند، مانعی  تعداد از آثار نشـــر
ی نباشند و متناسب با موضوعات اعلام شده  ندارد اما مهم است که کپی و تکرار
یه از جشنواره حذف خواهند شد.  ارسال شوند که در غیر این صورت آثار یا نشر

   اینمواردرابهیادداشتهباشید!
 ، دانشـــجوی شـــرکت کننده در جشـــنواره نیـــز همزمـــان نمی توانـــد صاحب امتیاز
یه باشد. همچنین نام نویسنده مسئول بر  مدیرمســـئول و ســـردبیر بیش از یک نشر
اثری که به صورت گروهی در دانشـــگاه آزاد تالیف شـــده الزامی اســـت. شرکت هر 
یه و شـــماره منتشر شـــده آن اثر در جشنواره  اثر در جشـــنواره منوط به شـــرکت نشـــر
اســـت. ارســـال یک مقاله در چند زمینه باعث حذف آن مقاله در تمام زمینه ها 
گ دارای  ی نیز شرکت محتوای سایت یا وبلا خواهد شد. در بخش فضای مجاز

مجوز از کمیته ناظر بر نشـــریات مجاز است. 
یه، کیفیت گویندگی و  ی نشر در نشریات صوتی یا همان پادکست، بیان ساختار
تنظیم آن به همراه رعایت اصول و فنون روایت کردن در تولید رادیویی در امتیازدهی 
آنها موثر است؛ همچنین کیفیت تولید، شیوه چیدمان محتواهای مختلف، توجه 
به داده نمایی و اینفوگرافیک در نشریات چند رسانه ای حائز اهمیت است. باید 
یه ای که از طراح  و صفحه آرایی غیر  دانشـــجویان دانشگاه آزاد  توجه داشـــت نشـــر
یه خود اســـتفاده کند، نه تنها از جشـــنواره حذف می شـــود، بلکه به علت  در نشـــر
تخلف به کمیته ناظر معرفی خواهد شـــد. واحدها می توانند دو نمره تشـــویقی به 
نمـــره نهایـــی دروس عمومی هر یک از منتخبان اول تا ســـوم جشـــنواره اعطا کنند 
یاتی که با بیش از دو شـــماره در جشـــنواره شـــرکت کنند، از امتیاز بیشتری  و نشـــر
یه ای که پس از  نسبت به نشریات تک شماره برخوردار خواهند بود. همچنین نشر
ی راه پیدا  گرفتن مجوز مطابق با ترتیب انتشـــار منتشـــر نشـــده باشد به مرحله داور
ی جشنواره یا حتی پس از اختتامیه اصالت  گر در هر مرحله از برگزار نمی کند و ا

نشـــریات یا آثار ارســـالی زیر ســـوال رود یا شـــخص دیگری مدعی اثر یا کپی باشد، 
در صورت اثبات ادعا تمام جوایز پس گرفته شده و فردی که قانون را نقض کرده 

نیز به کمیته ناظر معرفی می شـــود. 

   چگونهدرجشنوارهثبتنامکنیم؟
یه باید توســـط مدیرمســـئول آن در ســـامانه جشنواره قلم ثبت  در ابتدا مجوز نشـــر
ی و فایل PDF آثار نیز توســـط صاحب  یه بارگذار شـــود، پس از آن فایل PDF نشـــر
یه و آثار  ی نشـــر ی در ســـامانه اســـت. دانشـــجویان برای بارگذار اثـــر قابـــل بارگذار
باید به کد زمینه بخش ها و قالب ها که در شـــیوه نامه جشـــنواره آمده اســـت توجه 
ی هر اثر باید توســـط صاحب اثر همراه با ثبت  داشـــته باشـــند؛ همچنین بارگذار
اطلاعات مورد نیاز انجام شود. عدم درج نام و نام خانوادگی صاحب اثر باعث 
یه توسط مدیرمسئول  حذف آن جشنواره شده و ارسال آثار اعضای هیات تحریر
یه به نام خـــود نیز غیر قانونی و باعث حـــذف آثار خواهد  یـــا صاحب امتیـــاز نشـــر
، طرح داخلی، گرافیـــک و صفحه آرایی، طرح  یکاتور شـــد. در بخش عکـــس، کار
ی جلد و اینفوگرافیک، فایل اصلی با فرمت JPG و با کیفیت )رزولوشن( 3۰۰  رو
یه و اثر توسط واحد مربوطه  ی شـــود. در آخر مرحله تایید نشـــر در ســـامانه بارگذار

در سامانه الزامی است. 

   جشنوارهنشریاتدانشگاهآزادچگونهداوریمیشود؟
یابی و بین صفر تا ۱۰۰  ی هر اثر توسط یک داور مجرب ارز در ابتدای مرحله داور
ی به مرحله دوم راه پیدا می کنند که امتیاز  امتیازدهی می شود. در این بخش آثار
بالای ۵۰ را کســـب کرده باشـــند. پس از آن در مرحله دوم هر اثر توســـط داور دوم 
یابی می شـــود که با داور مرحله قبل متفاوت اســـت و اثری که بالاترین امتیاز را  ارز
کسب کرده باشد به عنوان اثر برگزیده انتخاب می شود. در این بین تعداد داوران 
بـــا توجـــه بـــه بخش های جشـــنواره و تخصـــص آنها برای هر بخش از ســـوی رئیس 
هیات داوران تعیین و به صورت مکتوب به دبیرخانه جشـــنواره معرفی می شـــود 
ی مرحلـــه دوم چنـــد اثر دارای امتیاز یکســـان باشـــند، اثر برتر با نظر  گـــر در داور و ا
کمیته داوران تعیین خواهد شـــد. همچنین در صورتی که داوران جشـــنواره در هر 
بخش تشـــخیص دهند، غیر از آثار منتخب اول تا ســـوم  آثار دیگری نیز شایســـته 
گر بعد از  توجه هستند، می توانند  آنها را با عنوان آثار  شایسته تقدیر  معرفی کنند. ا
اعلام نتایج اولیه در مدت زمان تعیین شده اعتراض بلافاصله در سامانه نشریات 
ثبت شـــود؛ موضوع تا قبل از اعلام نهایی نتایج توســـط رئیس هیات داوران مورد 

بررسی و رسیدگی قرار می گیرد. 

   ارسالآثارازاولآذر؛اختتامیهآبان1402
یه و آثار و بررسی  ی فایل نشر شیوه نامه جشنواره قلم مشخص می کند که بارگذار
و تایید آثار و نشریات از اول دی ماه آغاز می شود و تا آخرین روز از اردیبهشت ماه 
۱۴۰3 ادامه داد. پس از آن پایش و بررسی آثار از اول تا 3۱ خردادماه انجام می شود. 
ی اولیـــه و نهایـــی جشـــنواره نیز در بازه زمانـــی اول تیرماه تا ۱۵ مردادماه انجام  داور
می شـــود. بـــه ایـــن ترتیب پس از اعلام نتایـــج اولیه در ۱۶ مردادمـــاه افراد می توانند 
ی را از ۱۶ تا ۲۰ مردادماه ثبت کنند که در بازه زمانی ۲۰ تا  اعتراضات خود به داور
3۱ شـــهریورماه رســـیدگی به اعتراضات انجام خواهد شـــد. نتایج قطعی در اولین 
روز از مهرماه اعلام و بالاخره اختتامیه جشـــنواره قلم در آبان ماه توســـط دبیرخانه 

جشنواره برگزار می شود. 

افزایش ۴ درصدی نودانشجویان دانشگاه آزاد نسبت به سال گذشته

رویداد تخصصی ایده تا محصول در واحد علوم و تحقیقات برگزار می شود
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آیین نامه ارتقا تنها مسیری است که اعضای هیات علمی می توانند با 
کسب امتیازات آن در بخش های مختلف از آموزشی گرفته تا پژوهشی 
مســـیر رســـیدن به اســـتادیاری از مربی گری، دانشـــیاری از اســـتادیاری 
و درنهایـــت اســـتادتمامی را طـــی کنند. اما یکـــی از چالش های اصلی 
ایـــن آیین نامـــه که در تمام این ســـال  ها به محـــل اصلی چالش در میان 
دانشگاهیان تبدیل شده، الزام اساتید به چاپ مقاله ISI به عنوان مولفه 
اصلی ارتقا اســـت. موضوعی که باعث شـــده تا عمده وقت اســـاتید به 
نگارش مقاله آن هم مقالاتی که امکان انتشار در ژورنال های بین المللی 

را داشته باشد، بگذرد. از طرف دیگر دانشجویان تحصیلات تکمیلی 
هم در همین اتمســـفر تربیت شـــده و طبیعتا بخش اصلی تمرکزشـــان بر 
یل گذاری ناقص ایـــن آیین نامه در تمام  نـــگارش مقالـــه خواهد بـــود. ر
این ســـال ها، باعث شـــده اســـاتید زمان کمتری برای ورود به پروژه های 
برون دانشـــگاهی و ارائـــه راهکارهای علمـــی و عملیاتی و در یک کلام 
حل چالش های کشور داشته باشند. به عبارت دیگر تمرکز اساتید برای 
کســـب امتیازات لازم باعث می شـــود تا اساتید رغبتی برای ورود به حل 
مشـــکلات که نیازمند صرف زمان است، نداشته باشند. فاصله گرفتن 
دانشگاه ها از جامعه و صنعت یکی از دلایلی است که مقام معظم رهبری 
طـــی ســـال های اخیـــر به لزوم بازنگـــری آیین نامه ارتقـــا پرداخته اند و در 

گون این مهم را بازگـــو کرده اند؛  و در  دیدارهـــای مختلـــف بـــه طرق گونا
آخرین دیدارشـــان با نخبگان و اســـتعدادهای برتر علمی که در 25 مهر 
کید کردند مقاله  علمی را شـــرط ارتقای  مـــاه برگـــزار شـــد به صراحـــت تا
هیـــات علمـــی قـــرار دادن، به نظر من هیچ منطقـــی ندارد. اما آنچه مهم 
اســـت اینکه آیین نامه از اواخر دهه 80 تا امروز چند باری دســـتخوش 
تغییر شده و آخرین نسخه آن هم مربوط به سال 94 است. با این حال 
این آیین نامه از ســـال 1400 دوباره در مســـیر بازنگری قرار گرفت تا شاید 
بتواند شـــرایط جدیدی را پیش روی اســـاتید بگذارد. این روزها ســـتاد 
علم و فناوری شـــورای عالی انقلاب فرهنگی در تلاش اســـت تا بتواند 
بالاخره بعد از دو سال، نسخه جدید و متناسب با واقعیات این روزهای 

نظام آموزش عالی کشور تدوین کند. آیین نامه ارتقا این روزها در ستاد 
علـــم و فنـــاوری شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی با حضور کارشناســـان 
مختلف درحال بازنگری اســـت. محمد عسگریان، مدیر امور پژوهش 
ســـتاد علم و فناوری از همان افرادی اســـت که در این جلسات حضور 
داشته و تا حدی در جریان روند تدوین آیین نامه جدید است. به گفته 
او اصلی ترین تغییر آیین نامه باید متنوع شـــدن روند کســـب امتیاز برای 
اساتید گروه های مختلف باشد. اتفاقی که در تمام این سال ها یکی از 
انتقادات وارد به این آیین نامه محسوب می شد و حالا باید منتظر ماند 
و دید واقعا آیین نامه جدید می تواند شـــرایط را برای اســـاتید تغییر دهد 

. در ادامه متن کامل این گفت وگو را می خوانید.  یا خیر

مدیر امور پژوهش ستاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی به »فرهیختگان« خبر داد

۱۴۰۳ با  آیین نامه ارتقای جدید

مقام معظم رهبـــری در ســـال های اخیـــر و دیدارهـــای مختلف، بحـــث لزوم تغییر 
بازنگری آیین نامه ارتقا و کم شدن وزن مقاله را مطرح کرده اند، اخیرا هم به عدم 
کید داشتند، با توجه به این  مشروط بودن ارتقای اساتید به ارائه مقالات علمی تا
یابی  مساله، روند طی شده در اصلاح این آیین نامه طی دو دهه اخیر را چطور ارز
می کنید و الزامات رســـیدن به جایگاهی که بتوان از طریق این آیین نامه بســـتر را 

برای ورود اساتید به حل مشکلات صنعت و جامعه باز کرد، چه می دانید؟
اینجا دو بحث مطرح می شود، یکی بحث چگونگی ورود اساتید و دانشجویان 
بـــه رفـــع چالش هـــای صنعت و جامعه و بحث دیگر دربـــاره با خود آیین نامه 
ارتقاســـت. همان طـــور که از اســـم آیین نامه بـــر می آید، آن بـــرای ارتقای مرتبه 
علمی اعضای هیات علمی است. اگر کشورهای دیگر را بررسی کنید، متوجه 
می شـــویم که هر چند ارتباط با صنعت و گرفتن پروژه و گرنت پژوهشـــی برای 
اساتید آنجا امتیاز محسوب می شود، اما فعالیت های علمی و انتشار مقاله هم 
در این زمینه نقش دارد. این مساله در کشور ما هم وجود دارد، یعنی آیین نامه 
ارتقا که در سال های مختلف ازجمله 79، 87، 89 و 94 بازنگری شده، همه 
این مباحث را لحاظ کرده و هم بحث انتشار مقاله در آن لحاظ شده و هم 
موضوع مرتبط با طرح های پژوهشی، ارتباط با صنعت، تجاری سازی فناوری، 
... در آن دیده شده  تولید محصول دانش بنیان، تالیف کتاب و ثبت پتنت و
اســـت، یعنی این طور نیســـت که آیین نامه ارتقای ما چنین مباحثی را مدنظر 
قرار نداده باشد. از این رو باید کمی بحث را دقیق تر کنیم. مبحثی که وجود 
دارد و مقام معظم رهبری هم در دیدار اخیرشان با نخبگان به آن اشاره کردند، 
گر استادی مقاله نداشته باشد،  بحث وتویی بودن مقاله است. به این معنا که ا
اجازه ارتقا به آن نمی دهیم. ســـوال این اســـت که رهبری فرمودند نباید مقاله 
وتویی باشـــد؟ این حرف را هم نزدند، بلکه ایشـــان گفتند، اینکه ما اســـتاد را 
مجبور کنیم برای اینکه ارتقا پیدا کند، در نشریات خارجی مقاله اش را ارائه 
ی کنند، منطقی نیست، یعنی عملا هیچ کس با  دهند و آنها مقالات را داور
اصل مقاله مخالف نیست و اصلا مگر می شود فردی استاد دانشگاه باشد، 
اما مقاله ارائه ندهد؟ طبیعتا اســـتاد دانشـــگاه باید برون داد پژوهشـــی داشته 
یم که چندان پژوهشـــگر نیســـتند، اما آنها هم  باشـــد. بله، اســـاتیدی را هم دار
اولا معدود بوده و ثانیا به لحاظ آموزشی در زمره اساتید برجسته قرار می گیرند 
ی را پرورش داده و  گردان بســـیار و آنها را در کل کشـــور می شناســـند. آنها شـــا
کتاب هایـــی را تالیـــف کرده اند که جزء کتاب های رفرنس قرار می گیرد. البته 
همین اساتید بالاخره مقاله منتشر می کنند و به همین دلیل اصلا نمی توان 
ایـــن انتظار را داشـــت که اســـاتید مقاله ننویســـند و رهبـــری همچنین حرفی 
نزده اند. نکته مهم اینکه مقام معظم رهبری فرمودند اینکه ما شرط ارتقا را حتما 
انتشـــار مقاله در نشـــریات خارجی داشته باشیم، درست نیست. باید به این 
مســـاله هم توجه شـــود که بحث مقاله تنها ISI نیســـت، بلکه ایشان می گویند 
یم پیش خارجی ها و کار پژوهشـــی مان را عرضه و آنها مقالات ما را  اینکه برو
که  ی کنند، درست نیست. ایشان نگاه تمدنی به این مساله دارند؛ چرا داور
یم که در پایگاه های استنادی مانند  ما نشـــریات ایرانی به زبان انگلیســـی دار
اســـکوپوس نمایه شـــده اند، حالا ســـوال این است که آیا رهبری می فرمایند ما 
در نشریات خودمان هم نباید مقاله چاپ کنیم؟ قطعا این گونه نیست. نکته 
دوم این است که رهبری می فرمایند، اینکه ما همه اساتیدمان را مجبور کنیم 
که سراغ فلان نشریه خارجی بروند و کارشان را عرضه کنند، منطقی نیست، 
درحالی که اصرار دارند باید خیزش علمی داشـــته باشـــند و از مسابقه علمی 

ی اســـلامی حفظ شـــود و  عقب نمانند. همچنین باید جایگاه علمی جمهور
ارتقا پیدا کند و ایشان مخالف مقاله و حتی مخالف انتشار مقاله در نشریات 
خارجی هم نیستند، بلکه مطالبه شان این است که نباید این مساله را برای 
همه اســـاتید به عنوان شـــرط گذاشت. نکته دیگر اینکه ایشان می فرمایند در 
اینکه ما باید در مســـابقه علمی ایران شـــریک باشـــیم، تردیدی ندارم و حتما 
گر  باید این کار انجام شـــود، اما اینکه همه اســـاتید کشـــور را موظف کنیم که ا
ید پیش فـــلان مجله معروف دنیا یا مرکز  می خواهیـــد ارتقـــا پیدا کنید باید برو
علمی دنیا امتحان بدهید، نباید این طور باشـــد و دنیا نباید برای ما تصمیم 
یم و اینکه مشخص شود  بگیرد. طبیعتا ما خودمان حرف و عقبه و تمدن دار
رتبه علمی دنیا از نظر فلان رتبه چه رتبه ای اســـت، منطقی نخواهد بود. این 
صحبت ها نشان می هد بحث عمیق تر از آن است که بگوییم آیین نامه ارتقا 
را تغییر دهیم و مقاله را در آن بگنجانیم یا نه. آیین نامه ارتقای مصوب شورای 
عالی انقلاب فرهنگی اصلا چاپ مقاله در فلان نشریه خارجی در آن وتویی 
نیســـت. مســـاله اینجاســـت که همین آیین نامه ماده ای به نام ماده 5 دارد که 
می گوید دانشـــگاه هایی که هیات ممیزه مســـتقل دارند می توانند ضوابطی را 
بگذارنـــد و آیین نامـــه ارتقا را کمی ســـخت تر کنند. البتـــه باید این ضوابط به 
تصویب هیات ممیزه دانشگاه برسد و بعد از آن به هیات ممیزه مرکزی وزارت 
علوم هم تایید شود و درنهایت می توانند شیوه نامه خودشان را برای ارتقا پیاده 
کنند. این شیوه نامه معمولا شرایط سختگیرانه تری نسبت به آیین نامه ارتقای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی را شامل می شود. ما در آیین نامه مصوب سال 
94 اصلا ننوشته ایم که چاپ مقاله ISI و نمایه شدن آن در پایگاه های خارجی 
وتویی اســـت، آنچه برخی دانشـــگاه ها در ضوابط شـــان ذیل ماده 5 آورده اند، 
بحث وتویی را مطرح کرده اند. به طور مثال یکی از دانشگاه های صنعتی در 
ی به  ضوابط خودش قید کرده هیات علمی ای که می خواهد از مرتبه استادیار
ی برسد، باید پنج تا هشت مقاله در سطح نشریات Q1 داشته باشد،  دانشیار

البته دانشگاه های معتبر معمولا شرایط را سخت تر کرده اند.
 

امروز آیین نامه ارتقا درحال بازنگری در شـــورای عالی انقلاب فرهنگی اســـت، 
بـــا توجـــه به صحبت های رهبری چه راهکاری برای اینکه تعمیم انتشـــار مقاله 

به همه اساتید صورت نگیرد و هم شرایط برای ارتقا فراهم شود، نیاز است؟
بحث های متنوعی در این زمینه وجود دارد که به دو و سه مورد آن اشاره کنم؛ 
یکی از اصلاحاتی که باید صورت بگیرد این است که وقتی مقام معظم رهبری 
یابـــی نکنند، در مقابل معنایش این اســـت که ما  می گوینـــد دیگـــران مـــا را ارز
یابـــی کنیـــم. یکـــی از ایده ها برای ایـــن منظور که در  خودمـــان، خودمـــان را ارز
جلسات کارشناسی این آیین نامه هم آن را بررسی کردیم، این است که باید 
کیفیت انجام می دهند؛  مکانیسمی طراحی شود و طبق آن اساتیدی که کار با
چه در حوزه آموزش و چه پژوهش و چه حل مساله ارتقا پیدا کنند و اساتیدی 
که فعالیت بی کیفیت انجام می دهند یا فعالیت های متنوعی دارند اما عمق 
یم که در سال مثلا  کیفی ندارد، از این موضوع بی بهره شوند. ما اساتیدی را دار
100 یا 200 مقاله منتشر می کند، حال سوالی که پیش می آید این است که اصلا 
مگر می توان این تعداد را منتشر کرد؟ این کار زمانی محقق می شود که یا فرد 
یاد داشته باشد و آنها این کار را  دستگاه انتشار مقاله داشته یا دانشجویان ز
کیفیتی نباشد.  ، کار با انجام دهند؛ در این شرایط هم مشخص است که کار
مکانیسمی که می توان اینجا ارائه داد این است که اساتید کارهای اصلی شان 

ی  را ارائـــه و از آن دفـــاع کننـــد. البته برای این کار هم باید کمیته ای برای داور
ایجاد شود، یعنی استادی ممکن است یک مساله جدی کشور را حل کرده 
باشد اما از آن یک مقاله هم نتوان منتشر کرد، یا فردی ممکن است در چهار 
کیفیت و جدی  ســـال، 50 تا مقاله هم داشـــته باشـــد اما تنها چهار مقاله آن با
کید می کنم کـــه کارها می تواند  اســـت کـــه می توانـــد آن را ارائه دهـــد. باز هم تا
در حوزه آموزش، پژوهش و حل مســـاله باشـــد؛ البته این بدان معنی نیســـت 
که هیچ مقاله ای از ســـوی اســـاتید منتشر نشود. موضوع مهم اینکه آیین نامه 
ی کرده و به فعالیت اســـاتید جهت می دهد. طبیعتا با لحاظ  ارتقا رفتارســـاز
یم و اســـاتید متوجه  کردن قاعده هایی رفتار اعضای هیات علمی را می ســـاز
گر قرار است ارتقا پیدا کنند باید فعالیت های به اصطلاح  می شوند که مثلا ا
جان دار داشـــته باشـــند و خودشـــان را دیگر صرفا مشـــغول به نگارش مقاله 
نمی کنند. راهکار دیگر این اســـت که ما به ســـراغ ماده 5 آیین نامه رفته و در 
گر عضو  دانشـــگاه هایی کـــه ضوابـــط خاصـــی را ذیل این ماده گذاشـــته اند، ا
هیات علمی که خواهان ارتقا هســـتند )البته اصلا طرفدار ارتقای اســـاتیدی 
که کار جدی نکرده اند، نیستیم( و قصد دارند از حوزه ای جز انتشار مقاله آن 
را دنبال کنند، این امکان را به آنها بدهیم. باید سبد متنوعی برای متقاضی 
گر اســـتادی  ی کند، یعنی ا تعریف شـــده و بتواند امتیازات را از آن جمع آور
ی، برجســـتگی  بـــه دانشـــگاه اعـــلام کرد که می خواهد از مســـیر توســـعه فناور
آموزشـــی، طرح پژوهشـــی یا حل مســـاله ارتقا پیدا کند دانشگاه باید آیتم های 
گر  متناسب با همان موضوع را در نظر بگیرد. امروز در یک دانشگاه صنعتی ا
استادی می خواهد ارتقا پیدا کند، اولین سوال این است که آیا 8 تا مقاله در 
گر این طور نباشـــد اصلا پرونده آن از کمیســـیون  ؟ ا نشـــریات Q1 را دارد یا خیر
هیات ممیزه وارد صحن هیات ممیزه نمی شود. در این شرایط باید دانشگاه 
گر استادی اعلام کرد که می خواهد از یک مسیر مشخص  را موظف کرد که ا
ارتقا پیدا کند، دانشـــگاه بتواند آیتم های آن را تعیین و این مســـیر جایگزین 
قوانین خاص خود که شاید یکی از آنها همان داشتن تعداد مشخصی مقاله 
در نشـــریه در ســـطح Q1 اســـت، جایگزین کند؛ البته این مشروط به آن است 
که استاد باید کف امتیازات آیین نامه را داشته باشد و تنها برای مازادی که 
دانشـــگاه ها ذیل ماده 5 قرار دارند باید یک ســـبدی تعریف شـــود. البته این 
منظور هم باید با توجه به توانمندی های اســـاتید تعریف شـــود، یعنی ما یک 
یم و باید بتواند این توانمندی اش را به کار گرفته و بتواند با  استاد فناور را دار
گر این اتفاق اجرایی شـــود دیگر وزن و نقش مقاله  ارائـــه آن، ارتقـــا پیدا کند. ا

در آیین نامه ارتقا منطقی تر خواهد شد. 

از سال 1400، در حال بازنگری آیین نامه ارتقا هستیم. با توجه به این زمان می توان 
انتظار داشت که نسخه جدید تا پایان سال آن را ابلاغ کند؟

ســـتاد راهبـــری اجرای نقشـــه جامـــع علمی کشـــور در حال پیگیـــری اصلاح 
آیین نامه ارتقاست. جلسات این ستاد درباره این موضوع هم به صورت متراکم 
ی که امروز شـــاهد آن هســـتیم  گر با همین پشـــتکار ی اســـت و ا درحال برگزار
جلســـات برگزار و بررســـی ها انجام شـــود تصور می کنم نسخه این آیین نامه تا 
پایان ســـال نهایی شـــود. البته بعد از رســـیدن به نسخه نهایی باید در صحن 
شورا تصویب شود و بعد از آن به وزارت علوم ابلاغ می شود. این وزارتخانه هم 
باید شیوه نامه های مربوط به آن را تدوین و ابلاغ کند. از این رو معتقدم فرآیند 
این مســـیر یعنی از تصویب نســـخه نهایی در ستاد نقشه تا ابلاغ شیوه نامه ها 

به دانشگاه ها 9 تا 12 ماه زمان ببرد و بعید است که در چند ماه آینده شاهد 
اجرایی شدن آن در دانشگاه ها باشیم. 

ید، راهکارهایی که  با توجه به اینکه در جلسات بازنگری آیین نامه حضور دار
عنوان کردید به تصویب رسیده است؟

ی اصول، سیاست ها و الزامات کار می کنیم. به این معنی  ما در ستاد نقشه رو
گر قرار است آیین نامه اصلاح شود باید چه اصولی را برای آن مدنظر قرار  که ا
داد و چه الزاماتی نیاز دارد که یکی از آنها همین بحث تنوع بخشـــی به مســـیر 
ارتقاســـت کـــه همـــه نیز بر آن اتفاق نظر دارند. البته ایـــن را هم باید بگویم که 
شـــورای عالـــی انقلاب فرهنگی بهمن ماه ســـال 98، مصوبـــه ای را مطرح کرده 
« که در آنجا هم  تحـــت عنـــوان »بهبود عوامل موثر در پیشـــرفت علمی کشـــور
برخـــی اصـــول مطرح شـــده اســـت، یعنـــی در این مصوبه قید شـــده که وتویی 
بودن انتشـــار چهار مقاله در نشـــریات خارجی حذف و بسترهای ارتقا متنوع 
شـــود. همچنین خود آیین نامه ارتقا هم چالشـــی در این زمینه ندارد و جدول 
گر مدنظر قرار دهیم، در حوزه پژوهشـــی تنها 14 بخش  شـــش ذیل ماده 3 را ا
دارد و یکـــی از بخش هـــای آن مقاله اســـت؛ اما نکتـــه در ضوابط خاص ذیل 
ماده 5 اســـت که باید بتوان آن را به نوعی اصلاح کرد تا از این طریق بتوان به 

نتیجه بخش بودن تنوع سند امیدوار بود. 

یکی از چالش های اصلی بحث نحوه اجرایی شدن مصوبات شوراست، چه 
تضمینی وجود دارد که بعد از بازنگری این نسخه، دانشگاه ها همان مسیر قبلی 

کید به ارائه مقاله نداشته باشند؟ را در تا
یم که بتواننـــد تصمیماتی را برای  مـــا یا باید دســـت دانشـــگاه ها را بـــاز بگذار
یکرد این اســـت که ما  خودشـــان بگیرند یا باید دســـت آنها را ببندیم. یک رو
دســـت دانشـــگاه ها را ببندیم و همه باید از این آیین نامه تبعیت کرده و هر 
کس می خواهد خلاف آن عمل کند اســـاتید می توانند از دانشـــگاه شکایت 
یم تا با توجه  یکرد دیگر این است که دست دانشگاه ها را باز بگذار کنند. رو
ی کنند و بنده  یکرد خودشـــان آیین نامه ارتقا را بومی ســـاز یـــت و رو بـــه مامور
که دانشـــگاه های ما مشابه به یکدیگر نبوده  یکرد دوم هســـتم؛ چرا طرفدار رو
و حتی اســـاتید و دانشـــجویان هم شـــبیه به هم نیستند. از برخی دانشگاه ها 
انتظـــار مـــی رود که در لبه دانش حرکـــت کنند و از برخی دیگر انتظار می رود 
که تکنسین خوب تربیت کنند. به همین دلیل باید دست دانشگاه ها برای 
اینکه ضوابط خاص به خودشـــان را اعمال کنند باز شـــود. اما باید مراقبت 
کـــرد کـــه در همیـــن دانشـــگاه هایی کـــه می گوییم بایـــد بار علمی کشـــور را به 
دوش کشیده، حواس مان باشد که همه گروه های آزمایشی شبیه به یکدیگر 
نیســـتند و حتی همه رشـــته ها هم این طور نیســـتند، یعنی در برخی رشته ها 
یادی منتشر می شود اما در همین  مانند فنی و مهندسی و علوم پایه مقاله ز
یاد نیســـت و اصلا حوزه شـــان  گـــروه برخـــی از رشـــته ها تعداد مقالات شـــان ز
به اصطـــلاح مقاله خیـــز نیســـت. از این رو باید اولا به تفـــاوت توانمندی های 
اعضـــای هیات علمـــی توجـــه کـــرده و ثانیا بـــه تفاوت گروه هـــای تحصیلی و 
بعد از آن به تفاوت زیرنظام های متفاوت در بازنگری آیین نامه توجه شـــود. 
طبیعتا سیســـتم ارتقای دانشـــگاه فرهنگیان نباید با دانشـــگاه تهران یکسان 
باشـــد و به این تفاوت ها توجه شـــده و امیدوارم در تدوین نســـخه نهایی هم 

مدنظر قرار بگیرد. 

مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و علم سنجی دانشگاه آزاد:

در حال اعتباردهی به مجلات داخلی هستیم
ی مدیرکل کتابخانه ها، مجلات، انتشارات علمی و  حمید افتخار
علم سنجی دانشگاه آزاد اسلامی نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« 
گفت: »در حال اعتباردهی به مجلات داخلی هستیم، به طور مثال 
مجلات علمی و پژوهشی را معادل مجلات  ای اس ای می پذیریم. 
امـــا مـــا یک فرآیند دیگـــر نیز در دانشـــگاه آزاد مبنی بر هیات علمی 
یـــم کـــه در دانشـــگاه های دولتـــی وجود نـــدارد. یعنی نیاز  فنـــاور دار
نیســـت هیات علمـــی فناور مقاله ارائه دهد بلکـــه کارهای فناورانه 
انجـــام داده و محصـــول قابل فروشـــی را که مشـــکلی از کشـــور حل 
کنـــد را تولیـــد می کنـــد و این کار فناورانه معادل مقاله ای اســـت که 
ی در ادامه  باید برای ارتقا در مجلات خارجی چاپ کند.« افتخار
بیان کرد: »در بحث مجلات معتبر خارجی ما با دو چالش مواجه 
هســـتیم. اول اینکه الان مجلات معتبر خارجی وقتی اســـم ایران را 
می بینند اعلام می کنند که شـــما تحریم هســـتید و این یک چالش 
بـــرای اعضـــای هیات علمی ما محســـوب می شـــود. دومین چالش 
نیز این اســـت وقتی شـــما کار علمی انجام می دهید که مقاله ارائه 
دهیـــد، اهـــداف کار علمی دچار چالش می شـــود. یعنی درنهایت 
می بینیـــم که در ســـال تعداد قابل توجهـــی مقاله علمی در مجلات 
معتبر چاپ کردیم ولی هیچ کدام از این مقالات مشـــکلی از کشـــور 

را حل نمی کنند.« 
مدیـــرکل کتابخانه هـــا، مجلات، انتشـــارات علمی و علم ســـنجی 
کیـــد کـــرد: »بنابرایـــن یکـــی از ایراداتی کـــه رهبری  دانشـــگاه آزاد تا
مطرح کردند نیز همین مســـاله اســـت، یعنی دســـتاوردهای علمی 
ما به درد مملکت خودمان نمی خورد و این در حالی اســـت که ما 
یم که باید به این موضوع توجه کنند.  یادی دار افراد توانمند علمی ز
یکی از اهداف طرح هیات علمی فناور دانشـــگاه آزاد اســـلامی نیز 
همین موضوع اســـت که دســـتاوردهای علمی به جای اینکه مقاله 
شـــود، بتواند مشـــکلی از کشـــور را حل کند.« او اظهار کرد: »نکته 
دیگـــر در بحـــث دســـتاوردهای علمـــی، ایـــن اســـت که بـــه بحث 
ی از کشورها  مقالات داخلی به صورت جدی بها می دهیم. بسیار
یکای لاتین و اسپانیایی زبان، به  از روسیه و چین تا کشورهای آمر

زبان هـــای محلـــی خود بها می دهند. یعنـــی مجلات علمی چینی 
و روســـی خوبـــی در دنیـــا وجود دارند که بـــه زبان اصلی خود چاپ 
یافت می کنند. از ســـوی دیگر  یدهای بین المللی نیز در شـــده و گر
ی این موضوع  در ارتقای اعضای هیات علمی، دکتر طهرانچی رو
کید کردند که مجلات دانشـــگاه آزاد را  بســـیار جدی نظر دارند و تا
یدی نباشد و آنها خودشان  ی قوی کنیم که نیاز به هیچ گر به قدر

ید دهند.«  با اســـتقبال به ما گر
ی رشد کرده باشد  ی توضیح داد: »یعنی یک مجله به قدر افتخار
ینگر  گر وارد سایت شرکت اشپر یم. ا که نیاز نباشد ما دنبال آنها برو
شـــوید، یک ســـری مجلات روســـی را مشـــاهده می کنید که به زبان 
ی کرده و به  یدار ینگر آنها را خر روسی منتشر می شود و شرکت اشپر
انگلیسی ترجمه می کند تا منتشر کند. این همان موضوعی است 
کـــه دکتـــر طهرانچـــی آن را دنبال می کنند.« مدیـــرکل کتابخانه ها، 
مجلات، انتشـــارات علمی و علم ســـنجی دانشگاه آزاد همچنین 
گفـــت: »بحـــث بعـــدی کتاب اســـت. ما در حوزه علوم انســـانی به 
کتـــاب بهـــا می دهیـــم امـــا در حوزه فنی و مهندســـی ایـــن موضوع 
متاســـفانه کمرنگ اســـت. معتقدم به چاپ کتاب باید به صورت 
جدی ورود کنیم. در حوزه مقاله، بخشـــی از دســـتاوردهای علمی 
منتشر می شود و این فرآیند ادامه دارد چون آن موضوع علمی رها 
یج آزمایش ها،  ی موضوع کار می شود و به تدر نمی شود. در واقع رو
ی آنهـــا مقاله چاپ  ... بـــه دســـت می آیـــد و از رو ی ها و شبیه ســـاز
می شود. یعنی خط سیر کار علمی عضو هیات علمی را مشاهده 
کرده و متوجه می شوید چه ایده های جدید و دستاوردهای جدید 

ارائه داده است.« 
ی ادامـــه داد: »امـــا در کتـــاب، نتیجـــه مثـــلا پنـــج ســـال  افتخـــار
دســـتاورد، یکجا جمع شـــده و اعلام می شود که به طور مثال یک 
عضـــو هیات علمـــی به فلان جنبه علمی رســـیده اســـت. کتاب 
ی کتاب به جد در حال کار کردن  عظمـــت خاصـــی دارد و مـــا رو
هســـتیم و در بحـــث ســـرآمدی علمی نیز نقش کتـــاب را تببین و 

پررنگ می کنیم.« 

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد:

شاخص اثرگذاری اجتماعی برای ارتقای اساتید درنظر گرفته شود
وحیـــد ضرغامـــی، قائم مقـــام معاونت تحقیقات، فنـــاوری و نوآوری 
دانشگاه آزاد گفت: »متاسفانه برای ارتقای اساتید ما شاخصی مانند 
یابی کرد.  یم که قابل شمارش باشد و بتوان کیفیت آن را ارز مقاله ندار
یابی کرد، مقاله است.  بنابراین شاخص ساده تری که می توان آن را ارز
ک قرار داد که این موضوع  البته می توان وزن ارتباطات صنعتی را ملا
نیز جهان شـــمول نیســـت، چون افرادی که می توانند ارتباط صنعتی 
بگیرند تعداد کمی هســـتند.« او اضافه کرد: »مشـــکل اصلی ما این 
یم. در حالی که این خط کش ها  است که برای ارتقا فقط یک خطش دار
می توانند بسته به شخصیت افراد و حوزه های علم متنوع باشد. مثلا 
در یک حوزه علمی مانند علوم پایه، ممکن است یک فرد تمام عمر 
خود را بگذارد و درنهایت به یک نکته جدید و نوآورانه علمی برسد 
که این ماحصل زندگی آن فرد در آن حوزه علمی می شود.« قائم مقام 
معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشگاه آزاد بیان کرد: »مساله 
بعدی تیپ شـــخصیتی افراد اســـت. برخی از افراد ســـاخته شده اند 
بـــرای اینکـــه خوب بیان کرده و خوب آمـــوزش دهند. برخی دیگر نیز 
می تواننـــد خـــوب پژوهـــش کرده و مقالـــه ارائه دهند و از ســـوی دیگر 
برخی نیز می توانند بچه ها را متشـــکل کرده و از دل آنها اســـتارتاپ 
و شـــرکت ایجاد کنند.« ضرغامی گفت: »در جایی خوانده بودم که 
یم که هر کدام از آنها در  نوشـــته بود ما 10 تیپ شـــخصیت علمی دار
نظام آموزش عالی ما مشـــغول به فعالیت هســـتند. به طور مثال یکی 
در حوزه آزمایشـــگاهی و دیگری در حوزه نظری ســـرآمد است. الان در 
نظام علمی ما در ارتقای موجود مثلا می گویند یک اســـتاد 200 مقاله 
دارد اما هیچ کار صنعتی در رزومه خود ندارد یعنی یک دست این 
فرد بزرگ و دست دیگر او کوتاه است. پس این فرد شخصیت علمی 
همه جانبه ندارد و این توقع که همه افراد در تمام ابعاد علمی شاخص 
باشـــند توقع خوبی اســـت، اما نمی توان توقع داشـــت که همه افراد در 
تمام ابعاد از حوزه آموزش و پژوهش و توسعه فناوری و کاربردی کردن 
آن علـــم ســـرآمد باشـــند.« او با ذکر مثالی توضیـــح داد: »به طور مثال 
می گویند ادیسون برق را اختراع کرده است؛ این در حالی است که قبل 
از ادیسون چند نفر به این نکته رسیده و پابلیش هم کرده بودند. حال 

سوال اینجاست که چرا اختراع برق به نام ادیسون تمام شد؟ چون او 
فردی بود که توانست آن را تجاری کرده و از آن استفاده واقعی کند و 
برق را جهانشـــمول کرد. در حالی که تیپ های شخصیت های قبلی 
نیز که به این نقطه رسیده بودند نیز کار ارزشمندی کرده بوده بودند.« 
کید  قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری دانشـــگاه آزاد تا
کرد: »نمی توان به فردی که کارهای پژوهشی خوبی داشته و مقالات 
یادی دارد، گفت تو فقط ماشین تولید مقاله هستی. این فرد در این  ز
حوزه توانمند است و در این زمینه نیز باید پله های ترقی را طی کرده و 
استاد تمام شود.« او با بیان اینکه یک شاخص اثرگذاری اجتماعی 
وجـــود دارد، توضیـــح داد: »این شـــاخص را در هـــر کاری اندازه گیری 
می کنند. فرض کنید استادی مقاله ای ارائه می دهد و می گوید این 
تحول در جامعه پیاده شـــود. یا یک اختراع فنی دارد و می گوید این 
اختراع می تواند در جامعه پیاده شـــود. بســـته به اینکه کار او چقدر 
بتواند جهانشـــمول شـــود اثرگذاری کار آن فرد را نشـــان می دهد. مثلا 
برق در کل دنیا جهانشمول می شود. ولی یک فرد در یک آزمایشگاه 
به یک اختراع یا ابزار جدیدی می رســـد که در حد آزمایشـــگاه اســـت 
و در بستر جامعه امتحان خود را پس نداده است که »تی .آر .ال« آن 
در حد دو یا ســـه اســـت.« او بیان کرد: »بنابراین شـــاخص اثرگذاری 
اجتماعی را نیز می توان برای ارتقای اساتید در نظر گرفت که فرمایش 
مقام معظم رهبری که شـــرط گذاشتند که چاپ مقاله منطق ندارد را 
بتوان پوشـــش داد. اینکه چاپ مقاله را شـــرط کار تمام اساتید کنیم 
یعنی تمام استعدادهای مختلف و علوم مختلف به گونه ای چیده 
شـــوند که بتوانند در این خط کش بالا بیایید. این در حالی اســـت که 
می توان نسبت به افراد و حوزه های اثرگذاری خط کش های مختلفی 
طراحی کرد و در هر کدام از این خط کش ها نیز شـــاخص اثرگذاری 
ک ارتقا درنظر  اجتماعـــی هر کســـی را اندازه گیری کرد و به عنـــوان ملا
گرفت.« ضرغامی در پایان تاکید کرد: »البته مقام معظم رهبری نگفتند 
که نباید مقاله ارائه داد، اما اینکه مقاله شـــرط ارتقا باشـــد را مورد نقد 
قرار دادند. اینکه مقاله ارائه داد و در مسابقات جهانی جایگاه خوبی 

کید ایشان است.«  داشته باشیم، مورد تا

ادامه در صفحه۵ 

سارا طاهری - زهرا رمضانی 
گروه دانشگاه



09398888699

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســامی آزاد  دانشــگاه   

آگهی مزایده عمومی
دانشـــگاه آزاد اســـامی واحـــد رودســـر و املـــش در نظر دارد قســـمتی از 

درختان صنوبر خود را از طریق مزایده عمومی به فروش برساند.

لـــذا از افـــراد حقیقـــی و حقوقی واجد شـــرایط دعوت به عمـــل آمده تا 

ی  کثر ده روز کار یافت اسناد مزایده و برگ مشخصات حدا جهت در

گهی با در دست داشتن اصل فیش واریزی به مبلغ  یخ انتشار آ از تار

یال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 0115860951008  1/000/000 ر

یا شماره کارت 6037691990456964  نزد کلیه شعبه بانک صادرات 

به نام دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد رودسر و املش، به دبیرخانه واحد 

یخ  کات را به صـــورت پلمب تا تار مراجعـــه و پـــس از تکمیل اســـناد، پا

1402/08/30 بـــه حراســـت واحد تحویل نمایند. متقاضیان شـــرکت در 

مزایده می توانند جهت هماهنگی و اخذ توضیح بیشتر در طول مدت 

گهی با شماره تلفن های 01341612910 –09118164340 تماس حاصل  آ

گهی و هزینه کارشناســـی برعهده برنده مزایده  نماینـــد. هزینه چاپ آ

خواهـــد بـــود و دانشـــگاه در رد و قبـــول هر یک از پیشـــنهادها و انعقاد 

قرارداد دارای اختیار تام می باشد.

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد رودسر و املش

آگهی مزایده
دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت در نظر دارد میزان محصول باغ مرکبات 
خود را از طریق مزایده عمومی اجاره دهد. متقاضیان می توانند با مراجعه 
یافت و از باغ مرکبات  به دفتر کمیسیون معامات واحد اسناد مزایده را در
واقـــع در مزرعـــه تحقیقاتی خضرآباد بازدید و پیشـــنهادات خود را تا پایان 
ی1402/08/28 به آدرس: جیرفت خیابان دانشـــجو – دانشـــگاه  وقت ادار
آزاد اســـامی جیرفت دفتر مدیر کل اداره توســـعه مدیریت منابع تحویل 

یافت نمایند. و رسید در
شرايط مزايده:

حســـاب  بـــه  یـــال  ر  2 /000 /000 /000 مبلـــغ  بـــه  بانکـــی  فیـــش  1-ارائـــه 
ی0115860897002 بانـــک صـــادرات و یـــا ارائه ضمانتنامـــه بانکی به  جـــار
مبلغ مذکور در وجه دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت به عنوان تضمین 

شرکت در مزایده 
گهی و قیمت کارشناسی  بر عهده برنده مزایده می باشد. 2-هزینه درج آ

3-پیشـــنهادات مخدوش / مشـــروط/ مبهم و فاقد ســـپرده و پیشنهاداتی 
یخ مقرر ارســـال شـــود پذیرفته نخواهد شد و دانشگاه در رد یا  که پس از تار

قبول پیشنهادات مختار است.
تلفن تماس:09133490621-03443260055

کس:03443263535  فا
روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت

آگهی مزایدهنوبت دوم
یس واقع  دانشـــگاه آزاد اســـامی واحد جیرفت در نظر دارد بوفه و ســـلف ســـرو

در ســـایت مرکـــزی خود را از طریق مزایـــده عمومی به صورت مجزا اجاره دهد. 

متقاضیان می توانند با مراجعه به دفتر کمیسیون  معامات واحد اسناد مزایده 

کن مذکور  بازدید نمایند و پیشنهادات خود را تا پایان وقت  یافت و از اما را در

اداری1402/08/27    به آدرس: جیرفت- خیابان دانشجو - دانشگاه آزاداسامی 

یافت نمایند. جیرفت دفتر مدیر حراست تحویل و رسید در

شرايط مزايده:

ي0115860897002  یال به حساب جار 1-ارائه فیش بانکی به مبلغ 100/000/000 ر

بانک صادرات یا ارائه ضمانتنامه بانکی به مبلغ مذکور در وجه دانشگاه آزاد 

اسامی واحد جیرفت به عنوان تضمین شرکت در مزایده 

گهی بر عهده برنده مزایده می باشد. 2-هزینه درج آ

3-پیشـــنهادات مخدوش / مشـــروط/ مبهم و فاقد ســـپرده و پیشـــنهاداتی که 

یخ مقرر ارســـال شـــود پذیرفته نخواهد شـــد و دانشگاه در رد و یا قبول  پس از تار

پیشنهادات مختار است.

تلفن تماس:09133490621-03443260055

کس:03443263535  فا

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسامی واحد جیرفت
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رئیس سابق دانشگاه تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

تدوین آیین نامه ارتقا در اختیار دانشگاه ها قرار گیرد
محمود نیلی احمدآبای در بازه زمانی 1393 تا 1400 به مدت هفت سال سکان 
دانشـــگاه تهران، به عنوان قدیمی ترین دانشـــگاه کشـــور را در دســـت داشـــت. 
این دانشـــگاه فارغ از ســـابقه، از حیث جایگاه بین المللی، جمعیت اســـاتید 
و جمعیـــت دانشـــجویی یکـــی از مهم ترین دانشـــگاه ها اســـت و بســـیاری از 
ک عمل در دیگر  آیین نامه هایی که در این دانشگاه تدوین می شود، به عنوان ما
مراکز آموزشی هم قرار می گیرد. این مساله باعث شد تا به سراغ نیلی احمدآبادی 
برویم و از او درباره آیین نامه ارتقا به عنوان یکی از مهم ترین آیین نامه های مرتبط 
با اساتید و چگونگی اصاح وضعیت فعلی بپرسیم. در ادامه متن کامل این 

گفت وگو آمده است. 

مقام معظم رهبری به تازگی نکاتی را درباره آیین نامه ارتقا گفته و تاکیدشان این بود 
بايد بسترهای لازم فراهم شود تا اساتید بتوانند به پژوهش های کاربردی ورود کرده 
و مشکات صنعت و جامعه را حل کنند. اما آنچه از درون شورای عالی انقاب 
فرهنگی به نظر می رسد؛ این بار هم این مولفه در بازنگری آیین نامه جدی گرفته 
نشده است. از نگاه شما چه اقدامی نیاز است تا بتوان این زمینه سازی را برای 

ورود اساتید به رفع چالش های صنعت و جامعه محقق کرد؟
در ابتدا باید بگویم من مخالف نوشتن آیین نامه ارتقای دانشگاه ها در شورای 
عالی انقاب فرهنگی هســـتم. زیرا در دنیا دیده نشـــده که شـــورای عالی برای 
دانشـــگاه ها و به خصوص دانشـــگاه های بزرگ آیین نامه ارتقا بنویسد. با توجه 
به اینکه مقتضیات ارتقای هر دانشـــگاه متفاوت اســـت، شـــورا تنها می تواند 
محورهایـــی را اعـــام کنـــد. حتـــی یکی از مشـــکات اساســـی کشـــور همین 
نسخه پیچی برای همه امور و اعمال آن برای همه است. زمانی که شورا برای 
این امر نظر می دهد، ناچار است تا برآیند همه نظرات را آورده کند. همچنین، 
افراد با نفوذ و ســـخنوری که جایگاه بیشـــتری دارند نیز شـــورا را تحت تاثیر قرار 
خواهنـــد داد. به طور حداقلی برای دانشـــگاه تهـــران من موافق ارائه آیین نامه از 
، اشتباه است که حل همه مسائل کشور را  ســـوی شـــورا نبوده ام. از سوی دیگر
از یک آیین نامه ارتقا طلب کنیم. باید در نظر داشـــت که آیین نامه ارتقا یک 
ظرفیت مشـــخص دارد و هدف این آیین نامه حل مســـائل کشـــور و این گونه 
مسائل نیست. حل مسائل تولید و بحث ارتباط دانشگاه با صنعت عوامل 
یگرهای بسیار گسترده تری دارد و این تصور که با آیین نامه ارتقا می توان  و باز
همه این مشکات را برطرف کرد، اشتباه است. البته ممکن است آیین نامه 
ارتقا در بسیاری از زمان ها مورد سوءاستفاده افرادی قرار گیرد که به دنبال ارتقای 
سریع هستند یا افرادی که پیش از این ارتقا پیدا کرده اند. باید در نظر گرفت این 
موضوع نه یک موضوع عام، بلکه یکی از آفت های حاشیه ای این امر است. 
برای مثال افرادی که از قبل ارتقا داشته اند، ترجیح می دهند افراد کمتری در 
حوزه تخصصی آنها وارد شوند. موضوعی که باید مدنظر قرار دارد، اینکه هدف 
آیین نامـــه ارتقا برای ارزیابی فعالیت های یک عضو هیات علمی متناســـب 
با ماموریت ها و شـــاخص های دانشـــگاه ملی و بین المللی اســـت. به همین 
دلیل حل مساله صنعت و مشکات دیگر کشور و تصور فعالیت و مشارکت 
دانشگاه در حل مسائل مختلف کشور با آیین نامه ارتقا بسیار اشتباه است. 
باید به این مساله توجه کرد که در بسیاری از سال ها این آیین نامه دستخوش 
یاد شـــده اما هنوز اتفاق مهمی رخ نداده  تغییراتی شـــده و مواردی از آن کم و ز
است. هر چند این نوع آیین نامه ها تشویق کننده هستند، اما استاد و دانشگاه 
همه فعالیت خود را برای ارتقا نمی گذارد؛ چراکه آنها  انگیزه های بسیار دیگری 
هم دارند که همان  انگیزه ها می توانند مانند آیین نامه ارتقا و حتی بهتر عمل 
کنند. اینکه فکر کنیم استادها و دانشگاهیان مقاله ننویسند و باید به سراغ 
حل مسائل صنعت بروند نیز اشتباه است. امروز در دانشگاه اساتیدی حضور 
دارند که در زمینه نوشتن مقاله ضعیف هستند و طبیعتا آنها افرادی نیستند 
که اتفاقات بزرگی را در صنعت رقم زده باشند. موضوع بعدی فاصله معنا دار 
صنعت کشور با تکنولوژی روز دنیا است و این مهم نشان می دهد اصا نباید 
توقع داشت تا مشکات از سوی دانشگاه حل شود. صنعتی که غیررقابتی و 

ک  غیردرون زا باشد و اقتصاد شرایط لازم را برای آن تعیین نکند، کیفیت ما
قرار نگیرد و در مقابل هم خریدار برای هر آنچه که تولید می شود  صف بکشد، 
تش به سراغ دانشگاه بیاید. همین موارد  طبیعتا دلیلی ندارد  برای حل مشکا
بسیار ساده، به راحتی نشان می دهد که صنایع کشور چه میزان برای توسعه و 
تحقیق خود هزینه و به دانشگاه ها صورت مساله می دهند. البته نمی خواهم 
صنایع را متهم کنم؛ چراکه به عقیده من مشکل اصلی در اقتصاد ایران است 
که افرادی از اقتصاد رانتی و بســـته بیشـــترین بهره را دارند و درنتیجه این افراد 

اجازه نمی دهند تا این مسیر اقتصادی باز شود. 

اعتبار صندوق بنیاد علم در مقابل پروژه ها رقم بسیار ناچیزی است
، در کشـــورهایی که پژوهش کاربردی برای صنعت در دانشـــگاه  از ســـوی دیگر
انجام می شـــود، یک ســـری صندوق های ملی و منطقه ای وجود دارد و آنها در 
یک فضای رقابتی منابع را به دانشـــگاه می دهند و دانشـــگاه براســـاس همان 
بودجه ها فعالیت های تحقیقاتی را انجام داده و نیاز آن کشور را تامین می کند. 
ســـوال اینجاســـت که امروز در ایران چند تا از این صندوق ها وجود دارد و چه 
مقدار برای این موضوع به دانشـــگاه ها پرداخت می شـــود. البته باید این را هم 
بگویم که معتقد نیســـتم باید پرداختی ها به صورت علی الســـویه باشـــد؛ بلکه 
معتقدم پرداختی ها نیز باید به صورت رقابتی باشـــد و منبع نیز وجود داشـــته 
باشد. در دوره گذشته تاش بسیاری برای تهیه این صندوق  شد و حتی طرح 
آن به مجلس و شورای عالی انقاب فرهنگی نیز فرستاده شد  اما درنهایت در 
کشور تنها صندوق بنیاد علم ایجاد شده که حداکثر اعتبار آن حدود 200 تا 300 
میلیارد تومان است؛ در حالی که این میزان سرمایه در مقابل تامین مالی پروژه ها 
ک قرار دارد، اینکه  مقدار ناچیزی محسوب می شود. نکته دیگری که باید ما
پذیرش دانشـــجو در مقطع دکتری براســـاس نیاز کشور نیست. در حالی که اگر 
می خواهیم موضوع تحقیقات دانشجویان دکتری معطوف به مشکات کشور 
باشد، لازم به ایجاد یک سلسله زنجیره نیز خواهیم بود. برای ایجاد این زنجیره 
باید در ابتدا صورت مســـاله مشـــکات کشور مشـــخص شود. به عبارت دیگر 
یکی باید مشکل کشور را بگوید. دانشگاه نمی تواند خود مشکات را تعریف و 
سپس حل کند. به بیان دیگر باید کسی که مشکل دارد خود مشکلش را مطرح 
کند. اگر قرار باشد دانشگاه مشکلی را مطرح کند، طبیعتا آن را در قالب مقاله 
مطرح می کند. قطعا اگر کشـــور مشـــکاتی در حوزه های مختلف کشـــاورزی، 
آب، هـــوا، صنایـــع مختلـــف مانند خودرو دارد، باید ابتدا آن مشـــکات بیان و 
سپس صندوق هایی برای پشتیبانی حل مشکات ایجاد شود. پس از آن نیز 
هر استادی که توانست از این صندوق ها منابع مورد نیاز خود را دریافت کند، 
اجازه گرفتن دانشـــجوی دکتری را داشـــته باشـــد. درنتیجه موضوع مورد بررسی 
دانشـــجوی دکتری نیز همین مشـــکات کشـــور خواهد بود که بر پایه علم به آن 
پرداخته می شود نه برپایه سعی و خطا. اگر این اقدام بر پایه علم انجام شود به طور 
حتم خروجی دیگر آن مقاله نیز خواهد بود. قطعا با شکل گیری این زنجیره در 
مباحث اقتصاد کشور مشکات حل می شود. یعنی نحوه پذیرش دانشجوی 
دکتری، صندوق های پشتیبانی مالی پژوهش ها و در آخر اعام خود صنایع از 
مشکات باید شکل گرفته شود. اگر این زنجیره ایجاد نشود، 10 بار هم آیین نامه 
تغییر و ارتقا داده شود، هیچ اتفاق مثبتی رخ نخواهد داد. مشکل امروز کشور 
نوشتن مقالات اساتید نیست. اتفاقا این نقطه قوت کشور است و نباید سعی 
شود تا این نقطه قوت از دست برود، حتی می توان بیش از این میزان نیز مقاله 
نوشت و مشکات کشور را نیز حل کرد، اما به شرطی که این زنجیره شکل بگیرد. 

شما در ابتدای سخنان خود گفتید که شورای عالی انقاب فرهنگی نبايد به این 
حوزه ورود کند و این اختیار بايد به دانشگاه داده شود و دانشگاه بايد با توجه به 

ماموريت خود به آن ورود کند. 
بله، دانشگاه هیات امنا دارد و باید خود پاسخگو باشد. نمی شود جای دیگر 
برای دانشـــگاه تصمیم بگیرد و درنهایت دانشـــگاه جوابگو باشـــد. دانشجو را 

ســـازمان ســـنجش پذیرش بگیرد؛ عضو هیات علمی را شورای عالی انقاب 
فرهنگـــی منصـــوب کنـــد، طرح درس را وزارت علوم بنویســـد، آیین نامه ارتقا را 
شورای عالی انقاب فرهنگی بنویسد و درنهایت دانشگاه پاسخگو باشد! این 
امر امکان پذیر نیست. هر کسی که دیگر تصمیمات را برای دانشگاه می گیرد 

باید مسئولیت آن را نیز برعهده داشته باشد.
 

با توجه به سخنان شما اگر این اتفاقات رخ دهد به صورت عملی نیز دانشگاه ها 
در مقابل عملکرد خود پاسخگو خواهند بود؟

حتما این گونه است، برای مثال یک دانشگاهی مانند دانشگاه تهران دوهزار 
هیات علمی دارد. اگر نظریات این افراد به کار گرفته شود؛ به طور حتم مسائل 
بســـیار ارزشـــمندی نیز از آن خارج خواهد شـــد. همان گونه که آیین نامه ها و 
دستورالعمل های دانشگاه تهران همگی نسخه مناسب برای سایر دانشگاه ها 
هســـتند. نزدیک به 90 ســـال اســـت که ما برای دانشـــگاه های کشور آیین نامه 
می نویســـیم و دانشـــگاه را مدیریـــت و آیین نامه ها را اجـــرا می  کنیم. قطعا خود 
دانشـــگاه ها عاجز نیســـتند که بتوانند یک آیین نامه ارتقا بنویســـند یا بتوانند 
مسئولیت ها و وظایف خود را انجام دهند. بله، دانشگاه باید پاسخگو باشد. 

اما این پاسخگویی باید متناسب با اعتباراتی باشد که در اختیار دارد.
 

به نظر شما درحال حاضر این آیین نامه ای که در شورا درحال تدوین است، هر 
چقدر هم تغییر کند راه به جایی نخواهد برد؟ 

قطعا راه به جایی نخواهد برد. چنانچه در گذشته نیز نتوانسته راه به جایی ببرد.

البته مدتی خود وزارتخانه آیین نامه ها را تدوین می کرد. 
درمورد وزارتخانه هم این نظر را دارم. وزارتخانه یک نهاد ستادی است، درحالی که 
عمده بدنه علمی در دانشگاه ها وجود دارد. این افراد باید به کار گرفته شوند. 
اگر به کار گرفته نشوند، آنها نیز اقدامی نخواهند کرد. ظرفیت بسیار عظیمی 
در دانشگاه ها وجود دارد که از آن استفاده نمی کنیم. درست مانند اینکه یک 
منابع بسیار باارزشی داشته باشید و آنها را کنار بگذارید و همواره در فقر به سر 
ببریـــد. ایـــن فقر موارد مختلفی ازجمله حوزه علمی، مالی، دانش و فرهنگ را 
دربر می گیرد. زمانی که از ارزش ها و امکانات به درستی استفاده نشود، احتمالا 

این موارد رخ خواهد داد.

نکته ای که شايد در اينجا مطرح شود این است که دانشگاه های دولتی ما بودجه 
را از دولت می گیرند و همین امر باعث می شود که ديگر دستگاه ها را مجاب کنند 

که برای آنها تصمیم بگیرند. 
نه، اصا چنین امری وجود ندارد. درحال حاضر دانشگاه تهران حدود 40 درصد 
از منابعش از طریق درآمدهای اختصاصی است. براساس قانون هیات امنا 
پولی که دولت به دانشگاه ها می دهد به عنوان کمک است و تزریق بودجه به 
آن مانند سایر دستگاه ها نیست. دانشگاه ذیل هیات امنای خود اداره می شود. 
همچنین متناسب با پولی که از دولت دریافت می کند دانشجو فارغ التحصیل 
می کند، یعنی دولت براساس سرانه دانشجویی به دانشگاه ها بودجه می دهد 
و فارغ التحصیان نتیجه این پول هستند. البته بنده نمی گویم دولت نظارتی 
روی دانشگاه ها نداشته باشد، بلکه می گویم باید نظارت خودش را داشته باشد.

 
شما ورود اجرایی را رد می کنید، درست است؟

دانشگاه در حوزه اداره خود باید یک سری اختیارات داشته باشد. همان گونه 
که در همه جای دنیا این مســـاله انجام می شـــود. دانشـــگاه نهاد بالغ، عاقل و 
فهیم جامعه است و می تواند مسائل خود را به خوبی حل کند. این نافع نظارت 
دســـتگاه ها و پاســـخگویی دانشگاه نیست. این دو مورد را نباید با هم اشتباه 
گرفت. اما باید درنظر داشت که دانشگاه یک اداره کل نیست. به بیان جزئی تر 
در یـــک اداره کل اباغ هـــا از بـــالا می آیند و همه متعهد هســـتند، اما ســـاختار 

دانشگاه براساس تفکر و تعقل و مدیریت علمی خود شکل گرفته است. اگر 
این اقدامات انجام نشود دیگر دانشگاهی نخواهیم داشت. 

درخصوص مقاله محوری معتقديد بايد همچنان این مسیر را ادامه داد؟
کلمـــه مقاله محوری درســـت نیســـت. یکـــی از خروجی های دانشـــگاه مقاله 
اســـت. بله، دانشـــگاه چند وتویی دارد که باید آنها را هم داشـــته باشـــد، برای 
مثال دانشـــگاهی که اســـتادش درس ندهد، آن استاد نمی تواند ارتقا بگیرد یا 
اســـتادی که ســـرکار نیاید، اخاق خوبی نداشته باشد، عدم مشارکت در کار 
اجرایی داشته باشد، نمی تواند ارتقا بگیرد. باید درنظر داشت که آیین نامه های 
دانشـــگاه یک وتویی ندارد و مقاله تنها یکی از آنهاســـت. همان گونه که استاد 
یابی دانشجویی  باید تعداد واحدهای مشخصی را درس بدهد، در مقابل ارز
نسبت به او حتما باید از 16 بالاتر باشد، یعنی اگر استادی تمام روز سرکاس 
برود ولی ارزیابی استادی آن از 16 حتی یک دهم پایین تر باشد نمی تواند ارتقا 
یابی اســـتاد دانشـــجومحور است؟ این غلط خواهد  بگیرد. حالا ما بگوییم ارز
بـــود. چنـــد مولفه مختلف درکنار هم یک اســـتاد را تعریف می کند. اســـتادی 
کـــه نتوانـــد یافته هـــای علمی خـــود را روی کاغذ بیاورد و آن را بـــه داوری ملی و 
بین المللی نگذاشـــته و تایید نگیرد نمی تواند ادعای آن را داشـــته باشـــد که 
پژوهش او یک پژوهش درست و نوآورانه است. یکی از وظایف استاد نوآوری 
است و نمی توان آن را از او گرفت، اصا اگر نوآوری از دانشگاه گرفته شود آن 

دانشگاه دیگر دانشگاه نیست. 

درحال حاضر دنیا نیز استادهای خود را دسته بندی کرده و استادهایی را که کار 
پژوهشی و آموزشی می کنند به نوعی متفاوت از هم قرار داده اند. تا چه میزان ما به 

این سمت حرکت کرده ايم؟
در آیین نامه ارتقای فعلی آموزش محوری وجود ندارد. قرار بود چنین چیزی تدوین 
شود اما انتظاری که از یک استادیار وجود دارد از مربی نیست. همچنین یک 
هیات علمی می تواند تمام عمر خود اســـتادیار باشـــد و دانش یار یا استادتمام 
نشود. می توان در دانشگاه تعدادی از اعضای هیات علمی را برای آموزش جذب 
کرد، اما طبیعتا دانشـــگاه در این زمینه محدودیت دارد. اگر اســـتادی خود را با 
توجه به علم روز جهانی پیش نبرد؛ دانشجو نیز سرکاس اینترنت می نشیند و 
از استاد جلو می افتد. استاد برای به روز بودن باید مقاله بخواند و کارهای علمی 
کند. در همه دنیا مدرسه، دبیرستان، مراکز آموزش علمی و دانشگاه که تکنسین 
یا لیسانس تربیت می کنند، رده بندی هستند و در ایران نیز این رده  بندی وجود 
دارد. انتظار است هرکدام دستورالعمل های خود را داشته  باشند. همان طور که 
پیش تر گفته شد باید آیین نامه ارتقای دانشگاه ها هم با یکدیگر متفاوت باشند.

 
این امر در دنیا متداول است و هر دانشگاهی بر همین اساس اداره می شود؟

بله، به طور دقیق بر همین اســـاس اســـت. هر دانشـــگاه از دیگری یاد می گیرد. 
باز هر کشـــور با کشـــوری دیگر متفاوت اســـت اما بسیاری از کشورها کاری به 
آیین نامه ارتقا ندارند. در ازای بودجه دانشگاه باید اقداماتی از قبیل رده بندی 
بالای جهانی، اشتغال فارغ التحصیان، تعداد مشخصی مقاله را ارائه دهد و 
جذب میزان مشـــخصی گرنت از خارج دانشـــگاه داشته باشد. در بسیاری از 
کشورها با استادی که از خارج از دانشگاه گرنت نیاورد قرارداد تمدید نمی کنند. 
مبنای گرنت نیز براساس این است که فرد از خارج دانشگاه و صندوق های 
مختلف پول دریافت کند که دانشگاه براساس آن دانشجو جذب کند. در کشور 
اصا چنین سیستمی وجود ندارد، حتی بسیاری از استادهایی که به دنبال 
جذب سرمایه می روند در بسیاری از زمان ها تخریب می شوند. البته باید ذکر 
کنم صنعتی که با دنیا رقابت ندارد و همیشه برای فروش مشتری خود را دارد، 
نیازی به این اقدامات ندارد. باز هم تاکید می کنم صنعت در این خصوص 
مقصر نیســـت و بســـیاری از مهندســـان خوب و متخصص در صنایع وجود 

دارند. اقتصاد کشور باید این نیاز را ایجاد کند. 

رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد:

فرآیند امتیازدهی به مقالات منطقی می شود
محمدصادق ضیایی، رئیس مرکز امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد اسامی 
در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »در رابطه با بحث تجدید نظر در آیین نامه 
، قائم مقام  ارتقا، حدود دو سال است که ریاست دانشگاه آزاد و دکتر رنجبر
رئیس دانشگاه در امور بین الملل و پیشرفت علمی تاکید داشتند که ما فضای 
مرتبط با آیین نامه را به گونه ای اصاح کنیم که هم با نیازهای کشور منطبق باشد 
و هم بحث های جدید فناوری و مهارتی در آیین نامه دیده شـــود.« او اضافه 
کرد: »تاکید مقام معظم رهبری که قبا هم به این موضوع اشاره کرده بودند و در 
نشســـت نخبگان تاکید کردند قطعا در آیین نامه دیده شـــده و همان طور که 
فرمودند باید تجدید نظر شـــود و فرآیند به ســـمت منطقی شدن حرکت کند. 
ریاست دانشگاه آزاد از باب بحث مسائل روز بر بحث آموزش های مهارتی، 
فناوری و سرآمدن علمی تاکید کردند. دکتر طهرانچی در دو جلسه ای که بنده 

در جلسه هیات رئیسه محضر ایشان و سایر معاونان گزارشی را ارائه دادم تاکید 
کردند که معاونان دانشگاه نقطه نظرات خود را درباره آیین نامه ارائه دهند تا ما 
جمع بندی کرده و خدمت ریاست دانشگاه ارائه دهیم.« ضیایی اظهار کرد: 
»در این راستا در جلسات شورای عالی انقاب فرهنگی که دکتر طهرانچی 
نیز در آن شـــرکت کردند، قرار شـــد که آیین نامه یکپارچگی خود را حفظ کند 
اما پیوست دانشگاه آزاد و بهداشت )البته بهداشت حوزه تخصصی وزارت 
بهداشت است( با ماحظات دانشگاه آزاد در آیین نامه دیده شود.« رئیس مرکز 
امور هیات های ممیزه دانشگاه آزاد در ادامه تصریح کرد: »از ماحظات دانشگاه 
آزاد بحث شرکت های دانش بنیان، فناوری و مهارتی و بحث اجرایی است. 
دکتر طهرانچی تاکید کردند اگر کسی در حوزه اجرا مسئولیتی می پذیرد باید 
اثرگذاری اجرا در جامعه مشخص باشد. یعنی کسی که مسئولیت می پذیرد 

باید با طرح هایی که اجرا می کند و تصمیماتی که می گیرد، اثرگذاری اجتماعی 
او در دانشگاه و جامعه مشخص باشد.« او تاکید کرد: »بنابراین ما آیین نامه را 
به این سمت و سو حرکت داده و در حال انجام اصاحات هستیم و ان شاءالله 
نقطه نظرات سایر معاونت ها را دریافت خواهیم کرد. البته چند معاونت نقطه 
نظرات خود را ارائه دادند و پیگیر نظرات سایر معاونت ها نیز هستیم. درنهایت 
جمع بندی نهایی را خدمت ریاست محترم دانشگاه ارائه خواهیم داد که بتوانیم 
شرایط نهادینه ای که ایشان گفتند که در دانشگاه باید دنبال کرد و به سمت 
و ســـوی اســـتفاده از منابع دانشگاه حرکت کرد، بتوانیم این موارد را در ارتقای 
اساتید نیز ببینیم تا  انگیزه ای برای آنها با توجه به شرایط جدید کشور باشد. دکتر 
طهرانچی درخصوص تاکیدات مقام معظم رهبری به ما موکدا گفتند که فرآیند 
امتیازدهی مقالات منطقی شود.« رئیس مرکز امورهیات های ممیزه دانشگاه 
آزاد در ادامه خاطرنشان کرد: »مقام معظم رهبری البته ضمن تاکید بر این قضیه 
فرمودند من نمی گویم از مسابقات بین المللی خود را غافل بدانید ولی اینکه 
مقاله تنها شرط وتویی ارتقا باشد را ایشان منطقی نمی دانند. البته ایشان پیش 
از این نیز چندین بار بر این موضوع تاکید کرده بودند بنابراین ما نیز در فرآیند 

ارتقای اساتید به این تاکید توجه کرده و در این دو سال اخیر در کمیسیون ها 
تاکید شد که موارد مرتبط را در حداقل مورد نیاز به صحن ممیزه بیاورید. اما 
در رابطه با اینکه ما طبق تاکید مقام معظم رهبری از مسابقات جهانی عقب 
نمانیم باید ضمن اهمیت دادن به فرآیندها به سایر عوامل مثل پژوهش های 
کاربـــردی، آموزش هـــای مهارتی و پایان نامه ها نیز برســـیم.« او ادامه داد: »دکتر 
طهرانچی به گروه ها تاکید کردند که در بحث انتخاب پایان نامه باید مسترپلن 
داشته باشند و در آن مسترپلن برنامه هایی که برای تحقق اهداف ملی لازم 
است را در قالب پروژه به دانشجوها تکلیف کنند تا دانشجویان در آن فضا 
ک بخورند. دکتر  وارد شوند. پایان نامه ها نباید بعد از انجام در کتابخانه ها خا
طهرانچی دائما تاکید کردند که پایان نامه ها باید کاربردی شوند. یعنی تلفیق 
مســـائل تئوری و عملی با توجه به زمینه، نقش فرهنگ و نظام ارزشـــی حاکم 
برجامعه است، لذا این موارد و اثرگذاری اجتماعی از مسائلی است که دکتر 
طهرانچـــی بـــر آن تاکید کردند. اگر ایـــن موارد را در آیین نامه بیاوریم می توانیم 
امتیازات اعضای هیات علمی را به این شکل متعادل کنیم تا بتوانند ارتقای 

خود را نیز حفظ کنند.« 

ادامه از صفحه۴ 
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ایـــران بـــه  لطـــف موقعیت علمی و پژوهشـــگران توانمنـــد در زمینه تولیدات 
یـــادی بـــرای گفتـــن دارد. نمونـــه بـــارز آن هم  ی در دنیـــا حرف هـــای ز فنـــاور
ی های بدیع و نوینی اســـت که برای نخســـتین بار در دنیا توانســـته اند  فناور
یافـــت کنند و امســـال در نمایشـــگاه نانو در  معرض دید  یـــکا را در پتنـــت آمر
ی ها که نمونه و مشـــابه داخلی و بین المللی  عمـــوم قـــرار گرفتند. ایـــن فناور
ی ها  ندارند، می توانند بخشی از نیاز جوامع امروز را برطرف کنند. این فناور
... عرضه شده اند  در حوزه های مختلف سلامت، پتروشیمی، الکترونیک و
کـــه برخـــی از آنهـــا تنهـــا در قالب نمونه اولیه ارائه شـــده و برخی نیز به مرحله 
گـــزارش امـــروز تعـــدادی از  ی رســـیده اند. »فرهیختـــگان« در  ی ســـاز تجار
محصـــولات نمایشـــگاه چهاردهـــم نانو کـــه به عنوان محصـــولات بدیع این 

یداد اعلام شـــده است را معرفی می کند. رو

زخم پوش های کایتوزانی جایگزین زخم پوش های نانو نقره
غزل شـــریعت پناهی، داروســـاز و محقق فعال در حوزه مدیکال شـــرکت »نانو 

ین طب«: فناوران نار
دو محصول برای نمایشـــگاه ارائه داده ایم که پانسمان هایی برای زخم های 
حـــاد و مزمـــن مانند زخم های ســـوختگی، دیابتیک، زخم بســـتر یا جراحی 
ی نانو و بـــر مبنای کایتوزان  هســـتند. محصـــولات ما با اســـتفاده از تکنولوژ
ســـاخته شـــده اند که یک پلیمر طبیعی است و از جلبک به دست می آید و 
یست غشایی( دارد. در کایتوزان  یال و آنتی بایوفیلم )ز کتر خاصیت آنتی با
هیچ ماده شـــیمیایی به کار نرفته و به مرتب کنار هم قرار گرفتن رشـــته های 
ن کمک می کند تا هیچ جا زخمی ایجاد نشـــود. کایتوزان شـــرکت های  کلاژ
دیگر معمولا از پوســـت سخت پوســـتان به دست می آید اما ما منبع گیاهی 

را بـــرای آن انتخـــاب کردیم که خواص متعددی از جمله بندآورندگی خون، 
یال دارد که به  کتر جذب ترشـــحات و از همه مهم تر آنتی بایوفیلم و آنتی با

ی بســـتر زخم کمک می کند. نابودی هرگونه آلودگی یا بایوفیلم رو
یادی از  محصولات پچ شرکت تا مقادیر متوسط و محصول پودر تا مقادیر ز
ترشحات را جذب می کند و برای زخم های عفونی، غیرعفونی و زخم های 
برد دارد.  عمیقی که حتی اســـتخوان و تاندوم نیز مشـــخص اســـت نیز کار
 CE همچنیـــن بـــا اینکـــه محصـــولات مـــا در ایران تولید می شـــوند امـــا ایزوو
پا بررســـی  پا( را دارند و طبق اســـتانداردهای ارو پا )مجوز صادرات به ارو ارو

می شـــود؛ در مقایســـه با دیگر محصولات طول درمان را نیز کمتر کرده اند.
محصـــول پـــچ شـــرکت مـــا نانو ایکـــس و ورقـــه کایتوزانی 10 در 10 اســـت که 
حدودا دو ســـال اســـت وارد بازار شـــده و طول درمان با این محصول شـــش 

الـــی هفـــت هفتـــه ادامـــه دارد کـــه این بـــازه زمانی حـــدود دو هفتـــه از دیگر 
محصولات کوتاه تر اســـت. طول درمان با پودر دو گرمی کایتوزانی نیز ســـه 
الـــی چهـــار هفته طول درمان دارد.  قیمت محصول خارجی که اثربخشـــی 
آن بـــا تولیـــدات ما یکســـان باشـــد حدود 100 الی 300 دلار اســـت اما قیمت 
پودر شرکت ما 350 هزار تومان و پچ 225 هزار تومان است که به این ترتیب 
نسبت به محصولات خارجی که در گذشته وارد بازار می شدند حداقل 50 
ی افزود: »حدود سه الی چهار شرکت داخلی  درصد کاهش قیمت دارد.« و
هســـتیم کـــه زخم پوش ها را بـــرای تامین نیاز داخل تولیـــد می کنیم و تقریبا 
با حجم این تولیدات از واردات بی نیاز می شـــویم. محصولات شـــرکت ما 
ی که پچ دو ســـال و پودر ما شش ماه است  ی شـــده به طور ی ســـاز نیز تجار

ی و وارد بازار شده است. ی ســـاز که تجار

که افراد  ی از پروژه هـــای حوزه نانـــو در حد تحقیقات می ماننـــد؛ چرا بســـیار
ی بدیعی کـــه در محصولات ما  نمی تواننـــد آنهـــا را بـــه تولید برســـانند. فناور
یکا  یافت پتنت آمر ی تولید پچ نانو موفق به در اســـتفاده شـــده و برای فناور
برای تولید گسترده آن شده ایم. همچنین در محصولات ما از نقره استفاده 
نشده است و به همین دلیل خیلی از عوارض نقره که در محصولات داخلی 
وجود دارد در این محصول حذف شـــده اســـت. برای مثال نقره بافتی را که 
در تمـــاس با پانســـمان اســـت تیره می کند و با جـــذب در بدن باعث ایجاد 
مشـــکلات کلیـــوی و کبـــدی می شـــود. همچنین بعد از دو هفتـــه باید زخم 
. اما کایتوزان  بررســـی شـــود که آیا نقره اثربخشـــی لازم را داشـــته اســـت یا خیر
ن  یال و آنتی بایوفیلم نقره و ترکیبات دیگر را بدو کتر تمام اثربخشـــی آنتی با

هیچ گونه عارضه ای دارد.«

تشــخیص زردی و هپاتیــت در منــزل بــا نانوحســگر 
پوشــیدنی

راضیــه طباطبایــی، پژوهشــگر پســادکتری و عضــو تیــم دانشــگاهی حامــد 
گل محمــدی از پژوهشــگاه شــیمی و مهندســی شــیمی ایــران:

مــا یــک حســگر پوشــیدنی طراحــی کرده ایــم کــه پچ هــای پوســتی مخصــوص 
ی پوســت ایجاد می کنند که با اســتفاده از آن و حســگری  تاتوی موقتی را رو
کــه مــا طراحــی کرده ایــم می تــوان در منــزل بــدون احتیــاج بــه خون گیــری و 

حضــور در آزمایشــگاه و بیمارســتان زردی نــوزاد را رصــد کــرد. همچنیــن یــک 
اپلیکیشــن اختصاصی نیز طراحی شــده که با اتصال به اینترنت، داده های 
مربــوط بــه زردی نــوزاد در لحظــه بــرای پزشــک نمایــش داده می شــود.« او 
افــزود: »تاتــو موقتــی اســت و بعــد دو الــی ســه روز از بیــن مــی رود. همچنیــن 
ی پوســت ایجــاد می کنــد و دســتگاه  دســتگاه در مــدت یــک دقیقــه تاتــو را رو
ی تاتــو می خوانــد و بــه تلفــن همــراه ارســال می کنــد.  تغییــرات زردی را از رو
ایــن تاتــو براســاس مقــدار بیلی روبینــی کــه در مایعــات میــان بافتــی پوســت 

وجــود دارد زردی را بررســی می کنــد. همچنیــن در دنیــا مشــابه ایــن دســتگاه 
یــکا را نیــز کســب کنیــم کــه  وجــود نــدارد و از ایــن رو موفــق شــده ایم پتنــت آمر
فــاز حیوانــی ایــن طــرح بــه اتمــام رســیده و به تازگــی وارد فــاز بالینــی شــده ایم.
قیمــت دقیــق ایــن محصــول هنــوز مشــخص نشــده امــا قطعــا قیمــت پایینــی 
یتــی کــه ایــن دســتگاه دارد ایــن اســت کــه افــراد  خواهــد داشــت. همچنیــن مز
ی شــود.« او  یــدار می تواننــد حســگر را اجــاره کننــد و لازم نیســت کــه حتمــا خر
افــزود: »ایــن دســتگاه بــرای ســنین مختلــف قابــل اســتفاده اســت. بــرای مثــال 

یــرا یکــی  در بزرگســالانی کــه مبتــلا بــه هپاتیــت هســتند قابــل اســتفاده اســت ز
از مراحــل طــول درمــان فــرد هپاتیتــی زمانــی اســت کــه بایــد بررســی شــود بــدن 
. یکــی از تســت هایی کــه پزشــکان  بیمــار بــه دارو جــواب می دهــد یــا خیــر
انجــام می دهنــد همیــن ســنجش بیلی روبیــن خــون اســت کــه دســتگاهی کــه 
ی هــای  مــا طراحــی کرده ایــم ایــن کار را انجــام می دهــد. در واقــع بــرای بیمار
کــه پــچ زردی نــوزاد بــه فــاز  مختلــف، پچ هــای مختلفــی طراحی کرده ایــم 

نهایــی رســیده اســت.

باتری های لیتیومی یون با دو برابر عمر بیشتر از خودروهای 
برقی

امید جهادی، مدیرعامل شـــرکت »نانوگســـتران ارمغان دانش«:
برد اصلی  ی سپراتور باتری های لیتیومی یون کار می کند. کار شـــرکت ما رو
یکی یا  که باتری های لیتیومی یون در دنیا دارد استفاده در خودروهای الکتر
EV است که ترکیبات اصلی آنها یا 50 درصد قیمت آن به دلیل استفاده 

همین باتری های لیتیومی یون اســـت.

باتری های لیتیومی یون شـــامل چهار بخش اصلی الکترود مثبت )کاتد(، 
الکتـــرود منفـــی )آند(، ســـپراتور و الکترولیت اســـت. ما در شـــرکت ارمغان 
کننده الکتـــرود مثبت و  دانـــش بـــر قســـمت ســـپراتور کار می کنیم کـــه جدا
منفـــی اســـت و دو نقـــش اصلـــی در باتری هـــای لیتیومی یـــون ایفامی کند؛ 
یک باشـــد و مانع از  ن هـــا باید دی الکتر یک خاز یـــا اینکـــه ماننـــد دی الکتر
اتصـــال بیـــن کاتد و  آند شـــود و ایمنـــی باتری را تضمین کنـــد و نقش دیگر 
آن نیـــز ماننـــد غشـــا عمـــل می کند کـــه یون لیتیـــوم بین کاتد و  آنـــد از میان 

تخلخل هـــای  ســـپراتور )غشـــاها( عبـــور می کند که حین شـــارژ یون ها بین 
کاتد و آند جابه جا می شـــوند.

باتـــری لیتیومی یونیـــک باتـــری صنعتـــی اســـت و قطعا به ســـپراتور نیز نیاز 
یتـــی  دارنـــد. ســـپراتورها پلیمـــری هســـتند کـــه مـــا در شـــرکت خـــود کامپوز
ی حرارتـــی آن دو برابر ســـپراتورهای موجود در  طراحـــی کرده ایـــم کـــه پایدار
بـــازار اســـت. همچنیـــن ســـپراتورهای معمولـــی از طریق فیلم کشـــی تولید 
یت هـــا را تولید  یســـی نانو الیـــاف کامپوز می شـــوند کـــه ما بـــا روش الکترور

ی  کردیم. هرچه ســـاختار تخلخل این غشـــاها بهینه تر و بیشـــتر باشـــد، رو
عملکـــرد باتـــری هـــم تاثیر مثبت می گذارد. طول عمر ایـــن باتری ها دوبرابر 

باتری های معمولی می شـــود.
یـــادی دارد. اصلی ترین بازار باتری  بردهای ز باتری هـــای لیتیومی یـــون کار
لیتیومی یـــون خودروهـــایEV اســـت امـــا در تمـــام گوشـــی ها، لپ تاپ ها، 
یکا را کســـب نکرده ایم  ... اســـتفاده می شـــود. ما هنوز پتنت آمر ســـاعت و
اما ECTرا کســـب کرده ایم که درواقع حق تقدمی برای ثبت پتنت اســـت.

تشخیص سرطان روده با کیت های نانویی 
یست تشخیص سجه«:  فاطمه قیومی از شرکت »ز

پید  در حوزه تولید کیت های تشخیصی آزمایشگاهی فعالیت می کنیم که ر
ی بدیعی  تست ها در شرایط آزمایشگاهی استفاده می شود. محصول با فناور
که در نمایشـــگاه نانو عرضه کرده ایم، کیت تشـــخیص ســـرطان روده اســـت 
ی نشـــده و جدیدترین محصول ماست که حساسیت  ی ســـاز که هنوز تجار

ی کـــه مثبت و منفـــی کاذب در آن تقریبا  آن بـــالای 90 درصـــد اســـت به طور
به صفر رســـیده اســـت. کیت هایی که در بازار موجود اســـت حساسیت 40 
یم و بتوانیم  درصـــدی دارد امـــا بـــرای اینکه حساســـیت تولید خود را بـــالا ببر
کارایـــی کیت هـــا را نیـــز بیشـــتر کنیم، کیت جدید را با اســـتفاده از بیو مارکر 
پیـــروات کینـــاز ام2 تولیـــد کردیم. از مرحلـــه تولید آنتی بادی و ســـاخت نانو 
یکا را کســـب کردیم و در حال حاضر در بیمارســـتان  ذرات طـــلا، پتنـــت آمر

یعتی در مرحله کارآزمایی بالینی قرار دارد و تاییدیه اولیه را  طالقانی و شـــر
نیـــز گرفتیـــم که پـــس از اتمام کارآزمایی بالینی این کیت تا ســـال آینده وارد 
ی محصول، افراد می توانند به راحتی  ی ســـاز بازار خواهد شـــد. بعد از تجاز
از این کیت ها اســـتفاده کنند. اســـاس کار با این کیت این گونه اســـت که 
اپلیکاتور بافر را که ظرف نمونه محســـوب می شـــود، باز می کنیم. سپس پنج 
تکـــه کوچـــک از نمونـــه مدفوع را داخل این مایـــع بافر قرار داده و با هم زدن، 

کامل حل می کنیم. پس از حل شـــدن نمونه، چند قطره ای از محلول ایجاد 
ی چاهک نمونه می چکانیم. از طریق غشـــایی که در این کیت  شـــده را رو
طراحـــی شـــده، نانـــوذرات طلا و آنتی بادی با یکدیگر ترکیب شـــده و بعد از 
ی دو نقطه کنترل و تســـت تشـــکیل  چند دقیقه درصورتی که خطی رنگی رو
گر در نقطه تســـت خطی  شـــود، نشـــان دهنده مثبت بودن تســـت اســـت. ا

تشـــکیل نشود، نشانه منفی بودن تست است. 

اسکوالن گیاهی برای بهبود بیماران درگیر با سرطان
نفیسه فرهادیان، عضو هیات علمی دانشگاه فردوسی مشهد از شرکت »رویان 

دارو پیشرو ایرانیان«: 
طرحی که در نمایشـــگاه نانو رونمایی کرده ایم، اســـکوالن اســـت که ماده ای 
ی مشـــترک با همکاران ما در دانشـــگاه  یســـت بوده و کار دوســـتدار محیط ز
علوم پزشـــکی مشـــهد و دانشـــگاه فردوسی مشهد اســـت. در واقع اسکوالن 
یک ماده طبیعی از کبد کوســـه اســـت که برای اولین بار توســـط شرکت فایزر 
کسن های آنفلوآنزا مورد استفاده قرار گرفت. اسکوالن به علت خواص  در وا

بردی باشد  ضدالتهابی مناسبی که دارد در دوران کرونا توانست ماده پرکار
درصورتی که در ایران کوســـه ای در دســـترس نیســـت و واردات این ماده به 
یستی، پیشگیری هایی  کشور انجام می شود اما به دلیل بحث های محیط ز
در کل دنیا انجام شـــده تا کوســـه ها شـــکار و کشـــته نشوند. ایده  ما برای این 
پـــروژه ایـــن بود که بتوانیـــم منبع تامین کننده ماده اســـکوالن را از حیوانی به 
گیاهی جایگزین کنیم. براساس مطالعاتی که انجام شد و پیش تست هایی 
کـــه گرفتیـــم این مـــاده در دانه های روغنی مختلف وجـــود دارد که برای این 
پروژه به دلیل مقدار بالای اسکوالن نسبت به دیگر دانه ها، روغن تخم کدو 

را انتخـــاب کردیـــم. فرآینـــد اســـتخراج این مـــاده را نیز برای اولیـــن بار با یک 
روش جدیـــد و پتنـــت انجـــام دادیم. پس از اســـتخراج این مـــاده برای اولین 
برد برای بیماران ســـرطانی استفاده  بار از اســـکوالن برای مهار رگ زایی و کار
ی کرونا به دلیل خـــواص ضدالتهابی این ماده،  کردیـــم. پس از شـــیوع بیمار
از اســـکوالن بـــرای درمـــان بیماران کرونایی نیز کمـــک گرفتیم که در آن برهه 
یدی  زمانی نتایج بسیار خوبی نیز گرفتیم. در ابتدا از این ماده به صورت ور
یـــق به بیمار اســـتفاده کردیم امـــا به مرور به جهت اینکه بیمار  و در قالـــب تزر
راحت تر بتواند از آن اســـتفاده کند، اســـکوالن را با فرم نانوامولســـیون تبدیل 

یرزبانـــی کردیم. در حال حاضر نیز برای بیمـــاران قلبی و عروقی،  بـــه قطـــره ز
دیابتی و دارای کلســـترول  بالا اســـتفاده می شـــود که شاهد نتایج درخشانی 
بوده ایـــم. به طـــور کلـــی دوره درمان این دارو پنج روزه اســـت و تمام اتفاقاتی 
که در سیســـتم ایمنی بیمار رخ می دهد را متعادل می کند. ماده اســـکوالن 
به لحاظ درمانی در بهبود التهاب عروق، کاهش چربی های خون و دیابت 
یان خون ســـر  اثـــرات موثـــری دارد. علاوه بـــر این به علت اینکه این دارو با جر
و کار دارد و التهـــاب را کاهـــش می دهـــد در پیشـــگیری و کاهـــش عـــوارض 

ســـکته های قلبی نیز کاملا موثر است. 

کرم های بازسازی کننده پوست با منشأ گیاهی
یست  رضا صاحبی، مدیر بخش تحقیق و توســـعه شـــرکت دانش بنیان »نانو ز

فناور فردوسی«:
محصولات ما در حوزه آرایشی و بهداشتی هستند که برخی از آنها در حوزه 
یم که  ... را دار برد دارند. ما انواع کرم ها، سرم ها، ماسک ها و درمانی نیز کار
این محصولات نانوسنتزی نیستند، یعنی می توانند دو اساس کلی داشته 
باشـــند. در حالت اول نمونه خون فرد گرفته می شـــود و ما از ســـلول های او 
ی  یکول هایی را که ابعاد 30 الی 150 نانومتری دارند، استخراج کرده و رو وز
کنش های ایمنی به  یستی سوار می کنیم که باعث می شود وا داربست های ز
ی به  ن ساز کتورهای مورد نیاز برای رشد سلول ها و کلاژ حداقل رسیده و فا

یستی  ی داربست ز کثر برسد. همچنین به دلیل اینکه این سلول ها رو حدا
سوار است این فرصت را ایجاد می کند تا جذب بهتری داشته باشد. اساس 
دیگر تولید محصولات ما، اســـتفاده از ســـلول های گیاهی اســـت. در واقع 
بـــرای اینکـــه محصولات عمومی تر باشـــد و در بازار همـــه افراد بتوانند آن را 
ی سلول های گیاهی انجام می دهیم. قاعدتا  ی را رو تهیه کنند همین فناور
نسبت به سلول های خود شخص شاید اثربخشی کمتری داشته باشد اما 
یکول ها به صورت هدفمند در ارتباطات  بـــه هـــر حال به دلیل اینکـــه نانووز
ســـلولی نقـــش دارند بهتر از روش های رایج ماننـــد عصاره گیری هایی عمل 
می کنند که فرآورده های ناخالصی را نیز با خودش به همراه دارد. کرم های 
یکول ها را از سلول های  ی کننده پوستی که در فرآیند تولید آن، نانووز بازساز

ی داربســـت های  جلبـــک، قـــارچ و نمونه های گیاهی اســـتخراج کرده و رو
یســـتی بر پایه کرم ها، ســـرم ها و ماســـک ها ســـوار می کنیم محصول نوینی  ز
یافت کرده و نمونه دیگری در دنیا ندارد. این  یکا را در اســـت که پتنت آمر
گزمـــا، راش های پوســـتی، چین و  ی کننده پوســـت بـــرای ا کرم هـــای بازســـاز

... قابل استفاده اند.  چروک ها، آبرســـانی و
اســـتخراج نمونه هایـــی کـــه در دنیـــا مشـــاهده می شـــود بر پایه ســـلول های 
ی بالایـــی دارند اما  بنیـــادی اســـت. این ســـلول ها در بخش هایـــی اثرگذار
ویژگـــی منفـــی آنها این اســـت که نیاز به کشـــت دارنـــد و باید به حدنصاب 
برســـند. همچنیـــن مـــوادی کـــه در محیط هـــای کشـــت وجـــود دارنـــد برای 
گزوزوم ها نیاز به کشت ندارند و سلول  اســـتفاده انســـان سمی هســـتند اما ا

یفیوژ می شود. درواقع، کرم هایی که با  به صورت مستقیم استخراج و سانتر
ی شده  گزوزوم ها از بدن افراد تولید می شود کاملا شخصی ساز استخراج ا
گزوزوم، کرم ســـاخته می شـــود.  و با گرفتن نمونه خون از هر برد و اســـتخراج ا
در حال طی کردن مراحل اخذ ایزو هســـتیم اما هنوز برای ســـیب ســـلامت 
یافت کرده ایم که عمومی اســـت و  اقـــدام نکرده ایـــم. پتنـــت ECT را نیـــز در
یـــم. از نظر عرضه  یـــکا را نیز بگیر بایـــد حـــدود دو ســـال بگذرد تـــا پتنت آمر
در بازار نیز در فروشـــگاه های آرایشـــی و بهداشـــتی موجود اســـت اما هنوز 
در داروخانه ها عرضه نشـــده اســـت. مشـــابه این محصول در ترکیه حدود 
400 دلار اســـت امـــا محصولات ما بـــا قیمت پایه یک میلیـــون تومان عرضه 

می شـــود که نهایتا 20 دلار است. 

بروفین رقیبی برای گرافن
علیرضـــا اســـکندری، عضـــو تیم آزمایشـــگاهی نانـــو فیزیک دانشـــکده فیزیک 

دانشگاه تهران: 
گر بخواهم به زبان ساده آن را توضیح دهم باید  محصول ما بروفین است که ا
بگویم که ماده بروفین یک رقیب جدی برای ماده گرافن به حســـاب می آید. 
گرافن در صنایع مختلف کاربرد دارد و در سنســـورها و کاتالیزگرها اســـتفاده 
می شـــود. بروفین نیز کاربردهای مشـــابهی دارد. دلیل اینکه ما به سمت ماده 
بروفیـــن رفتیـــم دو ویژگـــی مهـــم آن بود که در ابتدا نســـبت به گرافن رســـانایی 

یـــت مهـــم آن هـــم بالاتر بـــودن میزان  الکترونیکـــی بیشـــتری دارد و دومیـــن مز
یم دو بعدی  اســـتحکام بروفین نســـبت به گرافن است. ماده ای که ما می ساز
اســـت و ســـاختار بسیار شکننده ای دارد به همین دلیل استحکام بیشتر آن 

باعث می شود محصول نهایی برای صنعت جذاب تر باشد.
 CVD ما در ابتدا دستگاهی برای تولید بروفین ساختیم. روش جدیدی به نام
یا لایه نشانی بخار شیمیایی است که تا به حال در دنیا از آن استفاده نشده 
است. این روش دو مزیت عمده برای ما دارد؛ یکی اینکه ما می توانیم بروفین را 
یاد لایه نشانی کنیم و مزیت دوم این است که می توانیم در  در مساحت های ز

ی زیرلایه مدنظر منتقل  ابتدا بروفین را در هر زیرلایه ای لایه نشانی کرده و بعد رو
کنیم. به عبارتی این ماده قابلیت انتقال دارد که مزیت بسیار مهمی برای ما 
بـــه حســـاب می آیـــد. اما کار را همین جا تمـــام نکرده ایم و پای مان را یک قدم 
جلوتر نیز گذاشته ایم و سراغ کاربردهای بروفین نیز رفته ایم. این ماده در چهار 
حوزه حسگرهای نوری، حسگرهای گازی که در پالایشگاه ها استفاده می شود، 
ابرخازن ها و فتوکاتالیزگرها که در تصفیه آب استفاده می شود، کاربرد دارد. 
بروفین از ماده ای به نام بور ســـاخته شـــده اســـت. بروفین ماده ای اســـت که از 
دو دهه پیش در دنیا شـــناخته شـــده اما همواره فعالیت ها به صورت نظری 

ی آن انجام شـــده و چندســـالی اســـت که فعالیت جدی تری در این زمینه  رو
دنبال می شـــود اما تا به حال از روش ســـنتز در تولید آن اســـتفاده نشـــده بود. 
در حال حاضر دانشـــگاه ها و شـــرکت های دانش بنیان از بروفین به صورت 
عمده استفاده می کنند و مجبورند آن را به عنوان یک ماده در فعالیت های 
خود به کار ببرند. بروفینی که ما با این روش تولید می کنیم با یک دهم قیمت 
نسبت به نمونه بروفین وارداتی در دسترس مصرف کنندگان قرار می گیرد. اما 
ی کنند و با  آنها همچنین می توانند دستگاه  تولید بروفین را نیز از ما خریدار

شرایط مورد نیاز خود بروفین را تولید کنند.

تصفیه پساب پالایشگاه ها با ماژول های غشایی نانویی
امیـــر پورخلیـــل، عضو هیات مدیره شـــرکت دانش بنیان ســـتارگان نوآور ســـپهر 

پارس:
 شـــرکت  ما در حوزه ماژول های غشـــایی و پوشش دهی ماژول های غشایی 
فعالیـــت می کنـــد. محصولـــی که در این نمایشـــگاه از آن رونمایی کرده ایم 
نمونه ای از ماژول های هالوفایبر پوشـــش دهی شـــده اســـت. درواقع غشاها 
به صورت فایبر یا ســـطح و دیســـک برای سپوراتور تهیه می شوند. این نمونه 
هالوفایبر اســـت. فایبر همان رشـــته اســـت که هر کدام از این رشـــته ها در 
هر ماژول به صورت فرآیندی داخل محفظه ای بســـته بندی شـــده است که 
، و مایع  یان های مایـــع و گاز بســـته بـــه »دبـــی« مـــورد نیاز برای گذردهـــی جر
مایـــع وجـــود دارد، طراحـــی می شـــود کـــه به کل ایـــن پکیج، ماژول غشـــایی 

بردهای متفاوتی دارند و در سایز کوچک  می گوییم. ماژول های غشایی کار
برد دارد و در چند بیمارســـتان از  حتـــی در دیالیـــز و حوزه پزشـــکی هـــم کار

آن استفاده می شود. 
ی در  ی فاز ی از فرآیند هـــای جداســـاز ایـــن ماژول هـــای غشـــایی در بســـیار
بـــرد دارند. برای مثـــال نمونه دیگری کـــه تولید کرده ایم  صنایـــع متعـــدد کار
مخصـــوص یـــک فرآیند صنعتی به نام پالایش »اسپنت کاســـتیک« اســـت 
که در پالایشگاه  ها کاستیک تازه به عنوان جاذب استفاده می شود و چون 
یســـت محیطی در رودخانه  ماده ای که بعد از جذب تولیدمی شـــود از نظر ز
ی نیاز به یـــک پالایش دارد یا  ک قابـــل امحـــا نیســـت، قبل از رهاســـاز و خـــا
بایـــد دوبـــاره به فرآینـــد صنعتی بازگردد. در واقع فرآینـــدی که در خود ماده 
ن ماژول غشایی  ی می شود درو »اســـپنت کاســـتیک« پالایش و خنثی ســـاز

کنش دارند،  ی که وا ما انجام می شود که به عنوان تماس دهنده بین دو فاز
مورد اســـتفاده قرار می گیرد. 

ماده »اسپنت کاستیک« یک جاذب است که در فرآیندهای پالایشگاهی 
ی به عنوان  و پتروشـــیمی اســـتفاده می شـــود. برای مثال در فرآیندهای گاز
پالایـــش جاذب بین مرکاپتایت ها و مرکاپتان ها اســـتفاده می شـــود. درواقع 
قبـــل از اینکـــه گاز را به عنوان گاز شـــهری در خطوط لولـــه انتقال دهیم باید 
یرا  ی کنیم ز چند ماده ســـمی مانند مرکاپتایت ها و مرکاپتان ها را جداســـاز
ی کـــه در خطـــوط لولـــه قرار می گیرد از نظر ایمنی و برای اســـتفاده  بایـــد گاز
در صنایع آماده شـــده باشـــد. به همین دلیل از »اسپنت کاستیک« که یک 
ماده بســـیار تیره رنگ اســـت اســـتفاده می کنیم تا بتوانیم گازهای ســـمی را 
ی محصولات مان پتنت های خارجی برای فرآیندهای  حـــذف کنیـــم. ما رو

غشـــایی و پوشـــش دهی را اخـــذ کرده ایـــم و به طور کلـــی پتنت های داخلی 
و خارجـــی مـــا تـــا ماه هـــای آینده اخـــذ خواهند شـــد. در دنیا بـــرای پالایش 
»اســـپنت کاســـتیک« فرآینـــد تحت فشـــار را انجام می دهنـــد. اما فرآیندی 
ی  که ما اعمال می کنیم در گردش اســـت و زمان کوتاه تری برای خنثی ســـاز
ی که این کار  یســـت محیطی و ایمنی برای اپراتـــور می بـــرد و آلودگی هـــای ز
ی،  را انجـــام می دهـــد، در پی ندارد. همچنین این روش از نظر مصرف انرژ

دما و حرارت فرآیند را بهینه تر کرده اســـت. 
نمونه های شـــرکت ما در ســـطح صنعتی در حال تهیه اســـت. تا به حال در 
دنیا از روش ما برای فرآیندهای صنعتی استفاده نشده است اما در برخی 
ینه تمام شـــده گزاف، این فرآیند  ینه چند میلیون دلار و هز از کشـــورها با هز

نصب می شـــود که قیمت تمام شـــده ما بالای 90 درصد به صرفه تر است. 

»فرهیختگان«درگفتوگوبافعالاندانشبنیانمعرفیمیکند

۸دستاورد هایتک 
نانوییایرانرابشناسید

ندا اظهری- مطهره سادات قاسمی
گروه دانشگاه
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ــود و  ــر ب ــه صف ــک ب ــور نزدی ی در کش ــرمایه گذار ــته س ــه گذش ــره در ده بالاخ
ــد  ی کــه نتوان ک را تامیــن کنــد. کشــور ینه هــای اســتهلا حتــی نتوانســته هز
ی خــوب را جــذب کنــد حتمــا بایــد بــرای توســعه بــه رشــد  ســرمایه گذار
یــف می شــود، یکــی  اقتصــادی برســد. ســه عامــل بــرای رشــد اقتصــادی تعر
گــر می خواهیــم  ی و منابــع انســانی اســت. ا ی ، دیگــری بهــره ور ســرمایه گذار
ی ایــن  رشــد هشــت درصــد اقتصــادی را در کشــور تجربــه کنیــم بایــد رو
ی در کشــور را اعــم از  ی کنیــم. مــا بایــد همــه موانــع ســرمایه گذار ســه بــاز
یــم. در بخــش  ی بخــش خصوصــی، مردمــی و تعاونــی را بردار ســرمایه گذار
ــرمایه ها  ــن س ــذب ای ــم در ج ــر نتوانی گ ــی ا ی خارج ــرمایه گذار ــی و س عموم
ی خارجــی و خصوصــی را پــای کار اقتصــاد  موفــق شــویم و ســرمایه گذار
یــم، مطمئنــا رشــد اقتصــادی هشــت درصــد محقــق می شــود.  دولــت بیاور
بنابرایــن یــک اهتمــام ویــژه در تدویــن پیشــنهاد مــا بــه دولــت ایــن بــوده کــه 

ی ها تمرکــز ویــژه ای داشــته باشــیم.  در رشــد ســرمایه گذار

چقدر توصیه هایی که در مرکز پژوهش ها داشــتید در متن برنامه اعمال شــده 
اســت؟ چــون ابتــدا کــه متــن برنامــه منتشــر شــد، انتقاداتــی از جانــب مجلــس 
مبنی براینکــه برنامــه قابــل اجــرا نیســت مطــرح می شــد و بعــد از اعمــال تغییرات 
مجلــس، نقدهایــی از جانــب دولــت مطــرح شــد کــه منابــع دولــت کاهــش پیــدا 
کــرده و آنچــه از دولــت توقــع مــی رود، قابلیــت اجــرا نــدارد. ایــن توصیه هایــی 
ــورد  ــوارد م ــدر م ــده و چق ــی ش ــم اجرای ــه هفت ــدر در برنام ــد چق ــه می فرمایی ک

اشــاره دولــت مثــل رشــد اقتصــادی هشــت درصــد را قابــل تحقــق می دانیــد؟
کامــل برنامــه  البتــه مــا فقــط توصیــه نمی کنیــم. مرکــز پژوهش هــا متــن 
پیشــنهادی را تــا ســطح مــواد قانونــی نوشــت و در اختیــار دولــت و مجلــس 
قــرار داد و فقــط در قالــب توصیه هــای راهبــردی نبــوده و تمــام احــکام و مــواد 
قانونــی لازم تعییــن شــده اســت. در ایــن چندماهــی کــه برنامــه در مجلــس 
درحــال بررســی اســت و حتــی قبــل از آن رایزنی هــای لازم را بــا نماینــدگان 
مجلــس و دولــت انجــام دادیــم و توضیحــات و اســتدلال های خــود را 
مطــرح کردیــم. بالاخــره بخشــی از آن مــورد پذیــرش قــرار می گیــرد، بخشــی هــم 
یــب  ممکــن اســت مــورد پذیــرش قــرار نگیــرد. مــا در یــک کار مطالعاتــی، ضر
همبســتگی بیــن تصمیمــات مجلــس بــا مرکــز پژوهش هــای مجلــس را 
محاســبه کردیــم و تقریبــا بــه عــدد 60درصــد رســیدیم، یعنــی بیــن عــدد 0تــا2 
ی عدد 1.25 ایســتاد و می شــود گفت مجلس 60 درصد براســاس نظرات  رو
و توصیه هــای مرکــز پژوهش هــا تصمیــم می گیــرد، 40 درصــد متفــاوت از نظــر 
، کــه بالاخــره ایــن هــم حــق نماینــدگان اســت، بالاخــره مــا تصمیم ســاز  مرکــز
هســتیم و آنهــا تصمیم گیرنده انــد. مــا هــم ایــن حــق را بــه مجلــس می دهیــم، 
شــاید در حــد 60-50 درصــد موفــق باشــیم و نظــرات کارشناســی خودمــان را 
یــم.  در جلســات کمیســیون ها و کارگروه هــا و صحــن مجلــس بــه پیــش ببر
40درصــد هــم مجلــس تصمیــم خــودش را می گیــرد. قبــول دارم تــا حــدی 
موفــق بودیــم و تــا حــدی هــم در پیشــبرد راهبردهــا و راهکارهــا موفــق نبودیــم. 

یزی که اشــاره کردید از برنامه اول تا ششــم متوجه برنامه  این ایرادات برنامه ر
توسعه بوده است، در برنامه هفتم نیز همچنان وجود دارد؟

بخشــی از این ایرادات مرتفع شــده اســت، برخی هم ســرجایش اســت. من 
ی اولویت هــای پنــج ســال آینــده  احســاس می کنــم هنــوز جــا دارد کــه مــا رو
ی کــه  کشــور تمرکــز بیشــتری داشــته باشــیم. فکــر می کنــم آن اولویت مــدار
کیــد رهبــر معظــم انقــلاب هــم بــود ایــن کــه برنامــه هفتــم براســاس اولویت ها  تا
و مســائل اصلــی نوشــته بشــود بایــد مــورد توجــه قــرار گیــرد. الان هــم کــه دولــت 
تــلاش کــرده نســبت بــه برنامه هــای قبلــی اولویت هــا را مبنــا قــرار دهد مجلس 
هــم تــلاش کــرده اســت ولــی قبــول کنیــد بالاخــره تغییــر یــک مســیر 40ســاله 
در یــک برنامــه اتفــاق نمی افتــد. بایــد جهت گیــری کنیــم و برنامــه هشــتم 
نســبت بــه برنامــه هفتــم اولویت محــور باشــد، برنامــه نهــم نســبت بــه برنامــه 
یــم. در برنامــه مجلــس و  هشــتم اولویت محــور باشــد و همین طــور جلــو برو
دولــت شــاهد بودیــم کــه ســعی کردنــد برنامــه هفتــم را نســبت بــه برنامه هــای 
قبــل اولویت محورتــر بنویســند. یــک درصــدی موفــق شــدند، یــک درصــدی 

هــم بــه نظــر مــن علی رغــم تلاش هایــی کــه کردنــد موفــق نشــدند. 

کــه برنامه هــای توســعه مــا  گفتیــد  کردیــد و   پیــش از ایــن هــم اشــاره ای 
راه حل محورنــد و بایــد مســاله محور باشــند. ایــن را جزئی تــر توضیــح بفرماییــد، 

منظــور شــما از مســاله محور بــودن برنامه هــای توســعه چیســت؟
یکردهایی در کشور دنبال می شود  پیشرفت و توسعه تقلیدی نیست. رو
و عده ای هم طرفدار آن هستند و احساس می کنند نسخه ای که مجامع 
بین المللـی می پیچنـد مثـل بانـک جهانـی و صنـدوق بین المللـی پـول و 
اسـناد و روش هایی که دارند و تجویز و توصیه هایی که می کنند درسـت 
اسـت و جـواب می دهـد. اتفاقـا تجربـه کشـورهای موفـق نشـان داده کـه 
یکـرد تقلیـد از راه حل هـای پیشـنهادی معمـولا به خاطـر اینکـه با شـرایط  رو
اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی و بومی کشور تناسب ندارد جز 
یکـرد مناسـب بـوده نتایـج  یکـی دو کشـور کـه احتمـالا شرایط شـان بـا آن رو
یکردهـای تجویـزی را تقلیـد و اجـرا کرده انـد  چندانـی در کشـورهایی کـه رو
یکـرد بایـد مسـاله محور  حاصـل نشـده اسـت. اعتقـاد مـا ایـن اسـت کـه رو
باشـد، یعنی می بایسـت حل مسـاله در دسـتور کار نظام حکمرانی کشـور 
قـرار بگیـرد و مسـائل اصلـی کشـور را خـوب تحلیـل کنیـم . مسـائل البتـه 
در دنیـای امـروز خیلـی پیچیـده شـده اسـت و نمی شـود خیلـی سـاده 

مسـائل را حـل کـرد. 
باید ابعاد فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی را متناســب با شــرایط 
ی خلاقانــه دنبــال کنیــم؛  یکــرد نــوآور جامعــه خــود ببینیــم و راه حل هــا را بــا رو
ی و خلاقیــت آن متناســب بــا شــرایط خــود اســت و  یکــردی کــه نــوآور رو
راه حــل را از دل مســاله، ویــژه جامعه مــان تجویــز کنیــم. مدیــران کشــور هــم 
دو دســته اند؛ عــده ای واقعــا نیت شــان حــل مســائل کشــور اســت. ممکــن 
یــرا  اســت آنــان در کوتاه مــدت و درظاهــر خیلــی موفقیــت کســب نکننــد، ز
کســی کــه  حــل مســاله را دنبــال می کنــد بایــد صبــر راهبــردی داشــته باشــد، 
کمــی زمــان می بــرد تــا لــوازم و زیرســاخت ها را فراهــم کنــد و نســبت بــه گرفتــن 
ی مطمئــن شــود. اتفاقــا ایــن نــوع مدیــران شــاید  نتیجــه از ایــن مســاله محور
یکــرد  یکــرد صحیــح رو بعضی وقت هــا مــورد مواخــذه هــم قــرار بگیرنــد ولــی رو
یکــرد  ایــن مدیــران اســت و مشــروعیت درازمــدت یــک نظــام حکمرانــی، رو
حــل مســاله آن اســت. بالاخــره نظــام حکمرانــی بایــد بتوانــد مســاله را حــل 
یــت، دولــت و مجلــس مــا نتواننــد حــل مســاله کنــد، کم کــم  گــر مدیر کنــد. ا
مشــروعیتش زیرســوال مــی رود. برعکــس مدیرانــی هــم در کشــور وجــود دارنــد 
کــه بیشــتر از اینکــه حــل مســاله در دستورکارشــان قــرار بگیــرد، نمایــش کار 
برایشــان موضوعیــت دارد. اینکــه همایــش بگذارنــد، نمایشــگاه بگذارنــد، 
ســفر خارجــی برونــد، از ســند ملــی رونمایــی کننــد ولــی اینکــه آیــا مجموعــه 
رفت و آمدهــا و نمایــش دادن هــا مســاله ای را از جامعــه حــل می کنــد، 
دردی از درد مــردم را حــل می کنــد، اتفــاق نمی افتــد. می بینیــم آنهــا در آخــر 
گــر  دوره شــان هــم هیــچ اتفاقــی نیفتــاده، هیــچ مســاله ای هــم حــل نشــده و ا
ــرای خــود مشــروعیت  ــی نداشــت. اینهــا ب آن ســازمان کلا نبــود هیــچ تفاوت
، ضربــه زدن مهلــک  کوتاه مــدت درســت می کننــد، ولــی خروجــی نهایــی کار
به مشــروعیت نظام اســت و نظام حکمرانی کشــور آســیب می بیند. به این 
خاطــر کــه مــدام نمایــش و وعده هــای بی عمــل داده می شــود و درنهایــت 
هیچ مســاله ای از مســائل مردم حل نمی شــود. در درازمدت مردم را نســبت 
یکــرد بایــد حــل مســاله  بــه نظــام حکمرانــی ســر خــورده می کنــد. بــه  نظــر مــن رو
باشــد؛ چــه در مجلــس انقلابــی و چــه در دولــت انقلابــی. مــا بایــد مســائل 

اصلــی را بــه تعــداد مشــخص در دایــره کارمــان قــرار بدهیــم، در برنامــه هفتــم 
نیــز همــه اهتمــام مــا بایــد حــل مســاله باشــد. 

درکنــار مســاله حکمرانــی کــه اشــاره کردیــد، موضــوع ســازمان های مردم نهــاد 
هــم مطــرح اســت. گــزاره ای را مطــرح کردیــد و گفتیــد کــه مــا نبایــد امــور دولتــی را 
مردمــی و امــور مردمــی را دولتــی کنیــم. اساســا تشــکیل ســازمان های مردم نهــاد، 
چــه کمکــی بــه حکمرانــی می کنــد و ایــن دولتــی نکــردن امــور مردمــی بایــد بــه 

چــه شــکلی صــورت بگیــرد؟
بالاخــره حکمرانــی در دنیــای امــروز دانش بنیــان اســت، یعنــی حکمرانــی 
تبدیــل بــه پیچیده تریــن امــور شــده اســت و شــما هیــچ مســاله ســاده ای در 
حکمرانــی نمی بینیــد. واقعــا ایــن عرصــه، عرصــه حضــور نخبــگان کشــور 
ینان متخصص اســت. متاســفانه در کشــور و در شــرایط  اســت. عرصه کارآفر
ینــان  فعلــی نتوانســته ایم شــرایط را به گونــه ای فراهــم کنیــم کــه نخبــگان و کارآفر
یتــی  متخصــص در نظــام حکمرانــی مــا و در کســوت های مختلــف مدیر
حضــور و بــروز داشــته باشــند و بتواننــد بــا برنامه ریــزی هوشــمندانه و براســاس 
یکردهــای دانش بنیــان، مســائل پیچیــده جامعــه امــروز را حــل کننــد. الان  رو
نــه در کشــور مــا تقریبــا در همــه جــای دنیــا، آن مــدل خیلــی کمرنــگ شــده 
یکــرد بــالا بــه پاییــن بتوانــد تجویزهایــی انجــام دهــد  اســت کــه حکمرانــی بــا رو
یکردهــای بــالا بــه پاییــن  و مســائلی را حــل کنــد. دیگــر امیــد بــه اینکــه بــا رو
مســائل کشــور حــل شــوند، کمرنــگ شــده اســت. الان در همــه کشــورها تکثیــر 
یدادهــای موفقیــت، از پاییــن بــه بــالا در  ریزنهادهــای موفقیــت، بســط ریزرو
، معرفــی، اشــاعه  دســتور کار قــرار گرفتــه اســت و هــر چقــدر به ســمت تکثیــر
ــه ظرفیــت  ــد ب ــد بای ی یدادهــای موفقیــت برو یــج ایــن ریزنهادهــا و ریزرو و ترو
مــردم به ویــژه نخبــگان در ســطح تشــکل های اجتماعــی، کانون هــای اقتصــاد 
مردمــی، مشــارکت مردمــی و نظایــر اینهــا بیشــتر توجــه کنیــد. الان ایــن موضــوع 
جنبــه اســتراتژیک دارد و مــا می بینیــم کــه در کشــور مــا نهــاد دولــت- نــه صرفــا 
ایــن دولــت یــا دولــت قبــل- در خیلــی مــوارد تــوان حــل  مســائلش را از دســت 
داده اســت. می بینیم که مســائل و چالش های کشــور مثل آلودگی و مســائل 
یســت محیطی را مطــرح می کنیــم، امــا نمی دانیــم چــرا ایــن مســائل حــل  ز
ــالا بــه پاییــن و  یکردهــای ب ــا رو نمی شــوند. نبایــد انتظــار داشــته باشــیم کــه ب
ــه، بشــود ایــن مســائل را حــل کــرد. بایــد در یــک بســیج و  تجویزهــای این گون
مشــارکت مردمــی در عرصه هــای مختلــف اجتماعــی و اقتصــادی، در قالــب 
یان هایــی را تکثیــر کنیــم و  تشــکل ها، کانون هــا و انجمن هــا از پاییــن بــالا جر
یج کنیم تا به حل مســائل کشــور نائل شــویم. الان  بتوانیم موفقیت هایی را ترو
در ایــن شــرایط بــه نظــر مــن ایــن موضــوع اهمیــت ویــژه دارد کــه مــا از ظرفیــت 
مردمــی اســتفاده کنیــم. مشــکلی در کشــور مــا وجــود دارد کــه دوســت دارم 
ی و مشــارکت مردمــی در  اینجــا بــه آن اشــاره کنــم؛ اولین بــار بحــث مردمی ســاز
کشــور از خاســتگاه ادبیــات سیاســی غربــی مطــرح شــد. دوســتان و عزیزانــی 
ی  کــه بــه مســائل دموکراســی غربــی علاقه منــد بودنــد، بحث هــای مردمی ســاز
و مشــارکت و اینهــا را بــا ایــن ادبیــات مطــرح کردنــد کــه باعــث شــد در بخشــی 
از جامعــه نــگاه مثبتــی نســبت بــه ایــن ماجــرا شــکل نگیــرد. درحالی کــه مــن 
ی و مردمــی کــردن مشــارکت و فعالیت هــا اتفاقــا  اعتقــاد دارم مردمی ســاز
ــر از نــگاه غربــی  اســت. در نــگاه غربــی همــه  در نــگاه اســلامی بســیار مهم ت
ارجاعــات بــه رشــد اقتصــادی اســت. در نظامی گــری، صنعــت و فعالیت هــا 
بایــد باعــث رشــد اقتصــادی و رفــاه در جامعــه شــود و ادعایــی غیــر از ایــن 
کــم بــر  یکــرد حا ، رو یــت راهبــردی اقتصادمحــور وجــود نــدارد. درحقیقــت مدیر
نظــام غربی اســت ولــی نظــام اســلامی کــه ایــن را نمی گویــد، می گویــد هــدف 
غایــی و ارجاعــات مــن درنهایــت بــه رشــد و تعالــی انســان ها برمی گــردد و 
می خواهــم جامعــه متعالــی و انســان های رشــدیافته تحویــل جامعــه بدهــم 
و ایــن هــدف غایــی مــن اســت و مــن همــان رشــد اقتصــادی را می خواهــم 
کــه از بســتر آن انســان متعالــی و تربیت یافتــه و رشــدیافته تحویــل جامعــه 
ــا  ــد ت ــم می کن ــرایطی را فراه ــون ش ــت؟ چ ــرام اس ــلام ح ــا در اس ــرا رب ــود. چ بش
کســی کــه فعالیــت اقتصــادی انجــام می دهــد، اساســا فعالیتــی نمی کنــد 
کــه بخواهــد بــه رشــد اقتصــادی اش کمــک کنــد. نــگاه اســلام ایــن اســت کــه 
بــه مــردم اجــازه داده شــود، در بســتر مدرســه اجتماعــی، فعالیــت اقتصــادی 
کننــد و یــاد بگیرنــد و هرچــه شــرایط حضــور  و مشــارکت سیاســی تلمــذ 
مــردم در عرصه هــای اجتماعــی، اقتصــادی و سیاســی را فراهــم نمی کنیــم، 
گــر مــا فرصــت مشــارکت  خــلاف آموزه هــای اســلامی حرکــت می کنیــم. ا
یــم و  در فعالیت هــای اجتماعــی، اقتصــادی و سیاســی را از مــردم بگیر
اقتصادمــان دولتــی باشــد و بــه تشــکل های اجتماعــی میــدان ندهیــم و 
مشــارکت سیاســی به طــور قــوی شــکل نگیــرد، موفــق نمی شــویم و مــردم مــا 
در ایــن مدرســه بــزرگ اجتماعــی کــه نظــام اســلامی اســت اساســا تربیتــی 
ی را بایــد در همــه فعالیت هــا  یــم کــه مردمی ســاز کیــد دار پیــدا نمی کننــد. تا
ی از یــک جامعــه توانمنــد  یــم، بــدون همراهــی مــردم و برخــوردار درنظــر بگیر
و قــوی هیــچ برنامــه توســعه ای بــه نتیجــه نمی رســد. بهتریــن برنامه هــا را هــم 
گــر جامعــه بــا شــما همراهــی نکنــد،  گــر مــردم همراهــی نکننــد، ا بنویســیم، ا
هرگونــه اصــلاح و جراحــی باعــث تجمــع و اعتــراض می شــود و عمــلا دولــت 

کام می مانــد.  در پیشــرفت و توســعه کشــور نــا

ســال گذشــته طرحــی بــا عنــوان قانونــی شــدن تجمعــات، در مجلــس مطــرح و 
در کمیســیون  مــورد بررســی قــرار گرفــت. باتوجــه بــه اینکــه عمــر مجلــس یازدهم 

هــم رو بــه پایــان اســت. طــرح الان در چــه مرحلــه ای قــرار دارد؟
ی بــرای تجمعــات قانونــی  بالاخــره اصــل 2۷ قانــون اساســی به عنــوان مجــوز
کیــد قــرار گرفتــه اســت. مرکــز پژوهش هــا در راســتای اجرایــی  مــردم مــورد تا
کــردن مــاده 2۷ قانــون اساســی، جلســات متعــدد و متکثــری را بــا نهادهــای 
انتظامــی و امنیتــی و فعــالان اجتماعــی و صاحب نظــران سیاســی برگــزار و 
پیش نویســی آمــاده کــرد. در همــان ایــام اغتشاســات کــه ســال گذشــته رخ 
داد، پیش نویســی را در اختیــار کمیســیون داخلــی و شــوراها قــرار دادیــم. 
ی، برگــزار  یاســت جمهور کمیســیون هــم جلســاتی را بــا دعــوت از معاونــت ر
یکــرد  یکــرد اطلاع محــور و رو یکــرد آنجــا مطــرح می شــد؛ رو کــرد. دو رو
. عده ای معتقد بودند که تجمعات قانونی با اطلاع کافی است  مجوزمحور
و عــده ای دیگــر معتقــد بودنــد کــه بایــد مجــوز گرفتــه شــود. مــواد مختلــف این 
پیش نویــس در کمیســیون شــورا مــورد بررســی قــرار گرفــت. آخریــن خبــری کــه 
دارم ایــن اســت کــه الان در کمیســیون نهایــی شــده و در نوبــت تصویــب قــرار 
ــتور  ــت دس ــود، در نوب ــام بش ــم تم ــه هفت ــای برنام ــع بحث ه ــه هرموق ــه ک گرفت
مجلــس قــرار می گیــرد. بنابرایــن احتمــال اینکــه در مجلــس یازدهــم ایــن طرح 
یــاد اســت. مــا در همیــن بحث هــا، قانــون  بــه نوبــت برســد و تصویــب شــود، ز
تشــکل های اجتماعی را که ســال ها در کریدورهای مجلس محل اختلاف 
بــود، نیــز مــورد اهتمــام جــدی قــرار دادیــم و جلســات فشــرده در ایــن رابطــه 
برگــزار شــد. در جلســه ای کــه بــا حضــور همــه نهادهــای امنیتــی و انتظامــی 
و نماینــدگان تشــکل های اجتماعــی برگــزار شــده بــود، تقریبــا اتفــاق نظــری 
ی پیش نویــس مجلــس مطــرح شــده کــه مــا هــم آن را در اختیــار کمیســیون  رو
داخلــی و شــوراها قــرار دادیــم کــه بتوانیــم بســتر مشــارکت اجتماعــی هرچــه 

بیشــتر مــردم را در قالــب تشــکل های اجتماعــی فراهــم کنیــم. 

گــر بخواهیــد عملکــرد مرکــز بررســی ها را در مــدت فعالیــت خــود بررســی  ا
کنیــد، چــه مــواردی را می تــوان به عنــوان نقــاط ضعــف و قــوت مرکــز بررســی ها 

مــورد توجــه قــرار داد؟
گــر خروجی هــای مرکــز پژوهش هــا را بــا ادوار گذشــته مقایســه کنیــد،  شــاید ا
می تــوان گفــت دو الــی ســه برابــر فعالیت هــای مرکــز پژوهش هــا افزایــش پیــدا 

کــرده اســت. در کنــار ایــن در تدویــن پیش نویــس و گزارش هــای نظــارت 
راهبــردی و گزارش هایــی کــه دربــاره طــرح و لوایــح منتشــر می کنیــم، رشــد 
ی، پروژه هــای  داشــته ایم. علاوه بــر ایــن و در کنــار رشــد فعالیت هــای جــار
بزرگــی کــه قبــلا در مرکــز پژوهش هــا نبــود را در ایــن دوره اجــرا کردیــم. پــروژه 
نقشــه جامــع پویایی شناســی ابرچالش هــای حکمرانــی کشــور کــه 106۷ 
متغیر استراتژیک دخیل در حکمرانی کشور و شبکه روابط علی و معلولی 
ی  ی ســامانه های شبیه ســاز را در 3۷ پلتفــرم ابرچالشــی ترســیم کردیــم و رو
ی طرح هــا و  ی بردیــم. الان امــکان شبیه ســاز و نرم افزارهــای شبیه ســاز
لوایحــی کــه می توانــد بــه تصویــب مجلــس برســد در مرکــز پژوهش هــا وجــود 
دارد. بــا همــه وزرای دولــت و نماینــدگان کمیســیون مکاتبــه و اعــلام کــردم، 
ی کنیــد، قبــل از مطــرح کــردن و  هرموضوعــی را کــه می خواهیــد شبیه ســاز
ــدا  ــی را پی ــت کارشناس ــن قابلی ــتید. ای ــا بفرس ــز پژوهش ه ــه مرک ــب ب تصوی
کردیــم کــه می توانــد ایــن خدمــات را ارائــه بدهــد یــا مثــلا شــاید بــرای اولیــن 
، مرکــز پژوهش هــا، به عنوان  بــار بــود کــه در فرآینــد تدویــن برنامــه توســعه کشــور
کارفرمــای پیشــرو عمــل کــرد. قبــلا مرکــز نقشــش ایــن بــود کــه طــرح و لایحــه ای 
کــه بــه مجلــس می آمــد و در اختیــار مجلــس قــرار می گرفــت، نظــر اصلاحــی 
یکــرد  یاســت مجلــس در ایــن دوســال رو خــود را مطــرح می کــرد. مــا بــا تدبیــر ر
کارفرمــای پیشــرو را در نظــر گرفتیــم و خودمــان پیش دســتانه نســبت بــه 
ی  ی و خانــه خــلاق را راه انــداز تدویــن برنامــه هفتــم اقــدام کردیــم. مرکــز نــوآور
یســت بوم دوســه  یــداد خــلاق کــه تقریبــا یــک ز کردیــم. شــاید بیــش از 50 رو
یدادهای دانش بنیان و خلاق  هــزار نفــری حــول مرکــز پژوهش هــا در قالــب رو
ی اســت  شــکل گرفتــه و راجــع بــه مســائل مختلــف حکمرانــی و قانون گــذار
را در مجلــس برگــزار کردیــم و نقــش لولایــی خودمــان را بیــن نظــام حکمرانــی 
ــزار  ــم برگ ــن دو را باه ــم و ای ی می کنی ــاز ی ب ــوآور ی و ن ــاور ــم و فن ــام عل و نظ
یدادهــای همرســان را ناظــر بــر نظــارت بــر اجــرای قوانیــن، برگــزار  می کنیــم. رو
کردیــم. بــرای اولیــن بــار ســه دوره پارلمــان دانشــجویی در کشــور برگــزار کردیــم 
ی کردیم و موضوع را در  و آن را در قالب کمیســیون های مجلس شبیه ســاز
ی و خلاق دانش بنیان را در  اختیار آنها گذاشــتیم و اینکه شــما نظام نوآور
یخ مجلس نبوده و اولین بار در این  ید، در تار اختیار نظام حکمرانی بیاور
دوره شــکل گرفتــه اســت. مدرســه حکمرانــی شــهید مــدرس را در ایــن دوره 
ی  پیــش گرفتیــم. اندیشــکده حکمرانــی و قانونگــذاران اســتانی را راه انــداز
کردیــم. قبــلا بــه مجلــس ایــراد گرفتــه می شــد کــه مرکــز فقــط بــا پژوهشــگران 
ی کشــور  اســتان کار می کنــد و 31 اســتان دیگــر نقشــی در نظــام قانون گــذار
کردیــم.  ی  ندارنــد. تــا الان 1۷ اندیشــکده حکمرانــی در کشــور راه انــداز
ایــن اندیشــکده ها را بــا کمــک دانشــگاه های اســتان، دانشــگاه تحــت 
پوشــش وزارت علوم، دانشــگاه تحت پوشــش وزارت بهداشــت و دانشــگاه 
ی کردیــم و اینهــا ســه ضلــع اصلــی هســتند کــه در  آزاد اســلامی، راه انــداز
ی هــم نیســتند.  یــت دارنــد. ســاختار ادار شــکل دادن اندیشــکده ها محور
ی اجتماعــی هــم بــا اســتفاده از  یــک ظرفیــت اجتماعــی و شبکه ســاز
ی کردیــم.  ظرفیت هــای اســاتید و نخبــگان و دانشــجویان اســتان، راه انــداز
الان برنامــه هفتــم و بودجــه را در اختیــار اســتان ها قــرار می دهیــم کــه بــا توجــه 
بــه آمایــش ســرزمینی و قوانیــن منطقــه ای و بــرش اســتانی در ایــن رابطــه نظــر 
ی کردیــم  بدهنــد. بــرای اولیــن بــار موسســه افکار ســنجی ملــت را راه انــداز
و بیــش از 56 گــزارش افکارســنجی، منتشــر کردیــم و راجــع بــه طرح هــا و 
لوایحــی کــه در مجلــس مطــرح اســت، از مــردم نظرســنجی می کنیــم و نظــر 
مــردم را در اختیــار مجلــس قــرار می دهیــم و یــک قــدم بــه ســمت حکمرانــی 
یــم تــا بگوییــم، نماینــدگان محتــرم شــما کــه راجــع بــه ایــن  مردمــی برمی دار
طــرح و لایحــه کار می کنیــد. بدانیــد نظــر مــردم، دربــاره ابعــاد ایــن تصمیــم 
و لایحــه ایــن اســت. دربــاره ابعــاد دیگــر چیــز دیگــری اســت. حتــی درحــال 
ی نظرســنجی، دربــاره قوانینــی هســتیم کــه چندســال  بســط آن بــه برگــزار
اســت اجــرا می شــود بــا ایــن بهانــه کــه نظرســنجی برگــزار کنیــم تــا ببینیــم آیــا 
نظــر مــردم دربــاره ایــن قانــون خــوب بــوده یــا نــه و اثــر مثبــت داشــته یــا منفــی. 
یکردهایی است که شاید شعارهایش در دوره های قبل داده شده  اینها رو
ولــی آنچــه در عمــل بتوانــد بــه منصــه ظهــور برســد، در دوســال اخیــر شــکل 
گرفتــه اســت. مــا بحــث راهبــری گزارش هــای مرکــز را بــرای اولین بــار در ایــن 
دوره راه انداختیــم. مرکــز پژوهش هــا وقتــی گــزارش خــود را منتشــر می کــرد، 
کار خــود را پایــان یافتــه می دانســت . مــا گفتیــم نــه، اتفاقــا وســط راه هســتیم 
ی کردیــم و راجــع بــه هــر  و یــک شــورای راهبــری در مرکــز پژوهش هــا راه انــداز
ــی  ــنهاد عملیات ــم و پیش ــث می کنی ــد، بح ــر می کن ــز منتش ــه مرک ــی ک گزارش
ــرای  ــانه ای ب ــت رس ــس و پیوس ــرای مجل ــی ب ــنهاد نظارت ــت، پیش ــرای دول ب
یــم. در ایــن دوســال 550 پیشــنهاد راهبــری  افــکار عمومــی از آن درمی آور
بــه دولــت و بســته عملیــات پیشــنهادی، مســتخرج از نتایــج گزارش هــا بــه 
رئیس جمهــور و وزرا، ارســال کردیــم و 5۷0 نامــه و بســته نظارتــی بــه مجلــس 
دادیم که اینها قبلا نبود. یعنی عصاره گزارش را در قالب پیشنهاد نظارتی 
، رئیــس  یــر مربوطــه، رئیس جمهــور و پیشــنهاد عملیاتــی، در اختیــار وز
کمیســیون و رئیــس مجلــس قــرار می دهیــم. ایــن فعالیتــی بــود کــه از ایــن دوره 
بــه مرکــز پژوهش هــا اضافــه شــد. البتــه نقــدی هــم بــه مــا وارد اســت. واقعیــت 
ایــن اســت کــه مرکــز پژوهش هــا یکــی از ســرمایه های بی نظیــر نظــام اســت. 
ــر از مرکــز پژوهش هــا، در کشــور کــدام مرکــز وجــود دارد کــه ایــن تعــداد  غی
پژوهشــگر متخصــص در عرصه هــای مختلــف اقتصــادی، اجتماعــی، 
فرهنگــی، زیربنایــی، تولیــدی، حقوقــی در یــک ســاختار چابــک کنــار هــم 
، تضــارب آرا داشــته باشــند و از  بتواننــد در مــورد مســائل مختلــف کشــور
نگاه هــای تخصصــی مختلــف مســاله را ببیننــد، تحلیــل کننــد و راه حــل 
بدهنــد. اعتقــاد دارم مــن هــم هنــوز نتوانســتم حداقــل نصــف ظرفیــت واقعی 
مرکــز پژوهش هــا را بــه منصــه ظهــور و عمــل برســانم. ایــن مجموعــه پتانســیل 
یــت  امســال مــن باعــث شــده کــه ایــن  و ظرفیــت بالایــی دارد و ضعــف مدیر
مرکــز بــا ظرفیــت واقعــی کــه می توانــد در عمــل از خــود نشــان بدهــد و در 
ی نقــش موثــر ایفــا  تصمیم گیری هــای کلان کشــور در بالاتریــن ســطوح کشــور

یــم. کنــد، کمــی فاصلــه دارد و مــا بایــد بتوانیــم، ایــن امــر را جلــو ببر
 

می توانیــم بگوییــم آســیبی کــه در دوره هــای گذشــته متوجــه مرکــز پژوهش هــا 
بــوده، مســاله یابی اســت و بیشــتر تمرکــز روی نوشــتن طرح هــا و پیش نویس هــا 
بــوده اســت و خیلــی از مشــکلات مســاله یابی نشــده کــه بتوانــد کمــک کنــد؟

ترجیــح می دهــم ایــن را ایــراد ندانــم. مــن میــراث دار یــک ســرمایه بزرگ هســتم 
یکردهــای جدیــدی ایجــاد  کــه حاصــل زحمــت پیشــینیان اســت. مــا رو
یکردهــای قبلــی بیشــتر  کردیــم، نــه اینکــه بگوییــم ایــراد داشــته اســت. رو
یت هایــی کــه از مجلــس می آمــده اســت.  کارگزارپیــرو بــوده، براســاس مامور
در حیــن اینکــه ایــن ظرفیــت را حفــظ کردیــم، نقــش کارفرمــای پیشــرو را کــه 
یــم و خودمــان اولویت هــا و مســائل را تدویــن  بــه اســتقبال مســائل کشــور برو
گــر می گوییــم  یکــرد راهبــردی کار کنیــم، بــه آن اضافــه کردیــم. ا کنیــم و بــا رو
یکــرد خانــه خــلاق و نــوآور و دانش بنیــان نبــوده  قبــلا در مرکــز پژوهش هــا، رو
یکــرد  اســت، بــه ایــن معنــی نیســت کــه ایــرادی بــه گذشــته وارد اســت. رو
گذشــته بــا تحقیــق و توســعه و پژوهشــگران نشســته کار می کــرد. در دوره 
یکــرد  ی بــاز را هــم بــه ایــن رو جدیــد مــن ایــن ظرفیــت را حفــظ کــردم و نــوآور
کثــری پژوهشــگران، کــه  اضافــه کــردم، یعنــی در کنــار اینکــه از ظرفیــت حدا
تولیدات شــان بــه نســبت گذشــته دو یــا ســه برابــر شــده اســتفاده می کنیــم. 
درهــای مرکــز بــه ســمت شــرکت های دانش بنیــان، اندیشــکده های بیرونــی 
ــاز  ــه دنبــال ب ــاز اســت. ب ی ب ــوآور ــاز شــده اســت و ایــن ن بیــش از گذشــته ب
کــردن درهــای پژوهشــی یــک مجموعــه هســتیم تــا بتوانیــم از ظرفیت هــای 

یکــرد تخصصــی اســتفاده کنیــم.  مجموعــه در قالــب یــک رو

مصوبه تلفیق برای یک ساله شدن
سربازی شدنی است؟

دیس لایک
نظام وظیفه

بعد از توصیه ها و دستورات رهبر انقلاب برای اصلاح قانون سربازی، 
مجلســـی ها در ماه هـــای آخر توانســـتند طرحـــی را تصویب کنند که در 
آن میانگیـــن خدمت ســـربازی مشـــمولان به 12 ماه کاهـــش پیدا کند. 
مصوبـــه ای کـــه بعد از تصویب آن بلافاصله با واکنش نیروهای مســـلح 
همراه شـــد تا مشـــخص شود، ســـتادکل نیروهای مسلح با این تصمیم 
مجلس مخالف است و مشمولان سربازی نباید دل شان را به کاهش 
خدمت ســـربازی خـــوش کننـــد. گویا هنـــوز درهای نظـــام وظیفه برای 
مشمولان خدمت قرار است به همان پاشنه سابق بچرخد و قرار نیست 
چیزی تغییر کند. اگرچه مدت هاست بسیاری در نقد سربازی از لزوم 
تربیت سرباز حرفه ای گفته اند اما به نظر می رسد تا این نقطه هنوز راه 

یادی در پیش است.  ز

   در مصوبه قبلی 3 میلیون سرباز فراری
مشمول وام شدند

سال گذشته بود که مجلسی ها تصمیم گرفتند به علت غیبت بیش از 
ی یا همان سرباز غایب که امکان استفاده از هیچ  3 میلیون سرباز فرار
تســـهیلات بانکی نداشـــتند، مصوبـــه ای تدوین کنند تا آنهـــا بتوانند از 
یافت کنند و تشـــکیل زندگی و خانواده بدهند یا از  بانک وام ازدواج در
وام فرزندآوری بهره ببرند. همین شد که مجلس طرحی را تصویب کرد 
که در راستای حمایت از خانواده، غیبت از خدمت نظام وظیفه مانع 
یافت تسهیلات وام ازدواج و فرزندآوری نشود. بعد از تایید این مصوبه  در
در شـــورای نگهبان و اجرای آن از ابتدای ســـال 1402، مشـــمولان غایب 
یافت کنند. بعد از این مجلسی ها تصمیم  توانستند مثل باقی افراد وام در
گرفتند در طرحی دیگر کاهش خدمت سربازی را در دستورکار قرار دهند.

 
   میانگین سربازی کل مشمولان ۱۲ ماه است

نه هر سرباز ۱۲ ماه
محسن دهنوی از اعضای هیات رئیسه مجلس در مصاحبه ای درباره 
طرح کاهش ســـربازی پیش از این گفته بود در طرح اخیر مجلس قرار 
اســـت طول دوره ســـربازی قاعده مند شود و به همین منظور جلسات 
متعددی با دولت، ســـتادکل نیروهای مســـلح، مسئولان و کارشناسان 
ایـــن موضـــوع برگزار شـــده  و هماهنگی کاملی بین مجلس و ســـتادکل 
نیروهـــای مســـلح بـــرای اصلاح قانـــون ســـربازی برقرار اســـت. به گفته 
دهنوی طرح کاهش سربازی از این قرار است که میانگین طول مدت 
سربازی 12 ماه خواهد شد. کلمه میانگین به این معناست که باتوجه 
به معافیت ها، شـــرایط، میانگین و منطقه عملیاتی ممکن اســـت یک 
مشـــمول خدمت 9 ماه و یک مشـــمول دیگر 15 ماه باشـــد اما میانگین 
همه مشـــمولان باید 12 ماه شـــود و این دقیقا به این معنی نخواهد بود 
که همه مشـــمولان فقط 12 ماه ســـربازی خواهند رفت. نکته مهم دیگر 
درباره این طرح این است که این 12 ماه جدای از دوره آموزشی است 

و دوره آموزشی در این 12 ماه محسوب نمی شود.
 

   سربازان کار خدماتی دارای جایگزین
انجام ندهند

مجلســـی ها در طرح اخیر خود برای اصلاح قوانین ســـربازی، ستادکل 
نیروهـــای مســـلح را مکلـــف کرده انـــد کـــه از طریـــق جایگزینـــی ســـایر 
عضویت ها ســـربازی را اصلاح کند، موضوعی که یکی از نکات مهم 
این طرح است. یعنی مجلس هرساله منبع مالی را به ستادکل نیروهای 
مسلح اختصاص دهد که در برخی از مشاغلی که تا اینجا برای انجام 
آنها از سربازان استفاده می شد به شکل دیگر جایگزین شود. دهنوی 
در این باره می گوید: »این به این معنی است که مشاغلی مثل مشاغل 
خدماتی- نظافتی که برخی سربازان عزیز برای آن به کار گرفته می شدند، 
به دو شـــکل تغییر کند یا نیروی پایور برای آن اســـتخدام شـــود. )پایور 
بـــه ایـــن معنی که برخـــی افراد برای انجام برخی کارهای مشـــخص که 
نمی شود آنها را به شکل خدماتی خرید، استخدام شوند. به طور مثال 
دیده بانی و نگهبانی روی برجک قابلیت خرید ندارد.( درمورد بعضی 
از کارهایـــی کـــه قابلیت خرید دارند هم باید از بیرون تامین شـــود. این 
یعنی دیگر نیاز نیست یک نفر در دوره سربازی اش روی آن کار متمرکز 
شـــود که مجلس در طرح خود برای این موضوع از عبارت »جایگزینی 

سایر عضویت ها« استفاده کرده است.«

   ستادکل نیروهای مسلح:
به مجلس توجه نکنید، کاهشی در کار نیست

با اینکه گفته می شد بعد از تصویب این مصوبه در صحن علنی مجلس 
و تایید شـــورای نگهبان تبدیل به قانون شـــده و از ســـال 1403 به نهادی 
مرتبـــط ابلاغ می شـــود، ســـازمان وظیفـــه عمومی در اطلاعیـــه ای در روز 
دوشنبه 15 آبان اعلام کرد کاهش خدمت سربازی در دستورکار نیست و 
جوانان ایرانی باید به جای گوش دادن به حرف مجلسی ها خودشان را با 
اطلاعیه های نظام وظیفه تنظیم کنند. در این اطلاعیه آمده است: »نحوه 
تعییـــن مدت خدمـــت دوره ضرورت در قوانیـــن موجود تعیین تکلیف 
شده است و برابر ماده چهار قانون خدمت وظیفه عمومی درصورتی که 
مشمولان، مازاد یا کمتر از تعداد مورد نیاز باشند، ستادکل نیروهای مسلح 
نسبت به پیشنهاد کاهش یا افزایش مدت خدمت دوره ضرورت اقدام 
می کند.« در بخش دیگر این اطلاعیه آمده اســـت: »با توجه به کاهش 
ســـه ماهـــه مدت خدمـــت دوره ضرورت کـــه اخیرا بر این اســـاس ابلاغ 
شـــده اســـت، هیچ تغییری در قوانین و مقررات خدمت وظیفه عمومی 
از قبیل معافیت جدید یا کاهش مدت خدمت در دستورکار نیست.« 
کید شده است که: »تنها مرجع رسمی اطلاع رسانی پیرامون  همچنین تا
مقررات خدمت ســـربازی، ســـازمان وظیفه عمومی فراجا بوده و از کلیه 
جوانان عزیز تقاضا می شود ضمن عدم توجه به گمانه زنی ها و شایعات 
طرح شده از جانب افراد غیرمسئول، در این حوزه برابر اطلاع رسانی رسمی 
از مراجع ذی صلاح، نســـبت به برنامه ریزی برای آینده خود و مشـــارکت 
در امر تامین امنیت میهن عزیزمان اقدام کنند.« اطلاعیه آخر ستادکل 
نیروهای مسلح به روشنی نشان داد که گویا هماهنگی چندانی بین ستاد 
و مجلس وجود ندارد و طرح موردنظر مجلس به مذاق نیروهای مسلح 
خوش نیامده  است و رویای تحقق تربیت سرباز حرفه ای و کاهش نظام 
وظیفه عمومی همچنان محقق نمی شود. حالا باید منتظر ماند و دید 
مصوبه مجلس در زمین شورای نگهبان چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد 

؟ و آیا به تایید شورا خواهد رسید یا خیر

ادامه از صفحه۲ 

عطیه همتی
دبیرگروه نقد روز
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محمـــود عبـــاس 87 ســـاله، 18 ســـال اســـت کـــه در راس 
تی که  تشـــکیلات خودگردان فلســـطین قرار دارد؛ تشکیلا
درواقع به عنوان دولت موقت براســـاس توافقنامه اســـلو در 
سال 1993 تشکیل شد. او هرازگاهی تکرار می کند که »به 
کرات  ادامه هماهنگی امنیتی با اسرائیل بدون توجه به تمدید یا موفقیت مذا
ی های امنیتی، در کمتر از ســـه  متعهـــد اســـت.« در چهارچـــوب این همکار
سال، تشکیلات 200 عملیات ضدصهیونیستی در کرانه باختری را کشف و 
خنثـــی کـــرد. این عـــدد را ماجـــد فرج، رئیس ســـازمان اطلاعات تشـــکیلات 
خودگـــردان، در یکی از معدود گفت وگوهـــای مطبوعاتی اش، در مصاحبه با 
یـــکا اعلام کرد. او گفت دســـتگاه تحت مدیریتش  مجلـــه ی دیفنس نیـــوز آمر
کتبر 2015 آغاز شده بود، »جلوی 200 عملیات  درخلال انتفاضه  قدس که از ا

]ضد اشغالگری[ را گرفته است!«
ایـــن وضعیـــت نشـــان می دهـــد مانـــع اصلی مـــردم فلســـطین برای مبـــارزه با 
یم صهیونیســـتی، تل آویـــو یا کشـــورهای غربی نیســـتند، بلکـــه این محمود  رژ
عباس و تشکیلات خودگردانش هستند که در یک همکاری پیچیده امنیتی 
از ســـال 2005 با تمام قدرت به قلع وقمع مبارزات ضداســـرائیلی پرداخت. در 
این دوران آمریکا با اشـــغال افغانســـتان )2001( و عراق )2003( در اوج قدرت 
قرار داشت و تل آویو نیز برخلاف دوره های قبل دولت متخاصمی با خود در 
، بلکه محمود عباس  اطراف فلسطین اشغالی نداشت. بااین حال نه این دو
بود که انتفاضه فلسطین را در هم شکست. او حتی دستاوردهای باقی مانده 
ایـــن انتفاضـــه را در معرض مصادره قرار داد. صهیونیســـت ها در ســـال 2005 
نوار غزه را تخلیه کردند اما تشـــکیلات خودگردان به نیابت از آنها به ســـرعت 
کنترل این منطقه را در اختیار گرفت؛ هرچند در ســـال 2007 این تشـــکیلات 
به طـــور کامـــل از غزه اخراج شـــد اما آنها وظیفه خود می دانســـتند از هر اقدام 
ضدصهیونیســـتی جلوگیری کنند. در ابتدا ادعا می شـــد این تشکیلات قرار 
ی برای  است دوره آمادگی برای تاسیس کشور فلسطینی باشد اما به ساختار
ی ســـرزمین فلســـطین تبدیل شـــد. بااین حال اما شرایط  ممانعت از آزادســـاز

موجود نشان می دهد که اوضاع به نفع تشکیلات نیست. 

تشکیلاتخودگرداناسرائیل!
با افزایش ناامیدی نسبت به هر شکلی از توافق با طرف صهیونیستی، مخالفت 
با تشکیلات خودگردان و محمود عباس افزایش پیدا می کند. این مخالفت ها 
با وقوع جنگ رشـــدی تصاعدی می گیرد تا جایی که در خارج از فلســـطین 
کنش روز دوشـــنبه رفیق  هم عباس مورد شـــماتت قرار می گیرد. در تازه ترین وا
عبدالســـلام، وزیر خارجه اســـبق تونس در شبکه اجتماعی ایکس نوشت که 
محمود عباس »به اندازه ای که نفس می کشـــد، دروغ می گوید.« او بیان کرد: 
»اصولا او به خاطر وظیفه امنیتی و سرکوبگری که به نیابت از اشغالگران انجام 
می دهد، پابرجاست. محمود عباس به شدت آماده ایفای نقشی مانند آنتوان 

لحد در جنوب لبنان است.« 
آنتـــوان لحـــد یک نظامـــی لبنانی بود که با ادعا و شـــعارهای ناسیونالیســـتی 
و وطن پرســـتی از ارتش لبنان خارج شـــد و با پول و ســـلاح اســـرائیل، ارتشـــی 
یس زندگی  تشـــکیل داد که 20 ســـال با نظامیان لبنانی جنگید. او را که در پار
می کرد چندین دادگاه در لبنان به اعدام محکوم کرده بودند. لحد در کشتار 
گاه درباره نقش  فلســـطینیان صبـــرا و شـــتیلا نیز نقش داشـــت. یـــک منبـــع آ
تشـــکیلات خودگردان در ســـرکوب قیام مردم علیه صهیونیســـت ها در کرانه 
ی  ، یک قرارداد همکار باختری به »فرهیختگان« گفت: »پس از توافق اســـلو
یم صهیونیســـتی منعقد شـــد.  امنیتـــی با ســـازمان های اطلاعاتی و نظامی رژ
تشکیلات متعهد شد که ما جلوی کوچک ترین حرکت مبارزان فلسطینی را 
ی افزود:  بگیرد و از این رو تبدیل به ژاندارم اسرائیل در کرانه باختری شد.« و
یس اطلاعاتی  ی امنیتی، ژنرال ماجد فرج رئیس ســـرو »در قالـــب ایـــن همکار
ی اطلاعاتی و امنیتی با اســـرائیل شد.  محمود عباس مســـئول پرونده همکار
ی اطلاعات آشکار و ایجاد شبکه های جاسوس درسراسر  او مسئول جمع آور
ک هم به صورت مســـتقل انجام  کرانـــه باختـــری اســـت. عین این کار را شـــابا
می دهد. علاوه بر این با توجه به اینکه درگاه اینترنت هم در اختیار اســـرائیل 
است، جاسوسی از طریق اینترنت، رصد تلفن های ثابت و همراه مستقیم هم 
گاه تشکیلات خودگردان  توسط اسرائیل صورت می گیرد.« به گفته این منبع آ
شـــبکه بســـیار گسترده ای از جاسوس ها )عموما از جنبش فتح( دارد. وظیفه 
ی اطلاعات و اخبار آشکار است، مثلا بچه هایی را که با  این شبکه جمع آور
سلاح به خیابان می آیند، شناسایی  و بررسی می کنند که این افراد به کدام گره 
گر  نزدیک هستند. این اطلاعات طی سال ها دسته بندی می شود. در جایی ا

لازم باشـــد، تشـــکیلات رأسا وارد میدان می شود و افراد را دستگیر می کند: 
»طرف صبح از زندان اسرائیل آزاد شده ولی ظهر تشکیلات خودگردان 

یخند و بدتر از اســـرائیلی ها فرد را دســـتگیر کردند. تیم  به خانه اش ر
ک شـــکنجه می کند. برخی  ماجد فرج افراد را به شـــیوه ای وحشـــتنا

حتی زیرشکنجه به شهادت می رسند.« وقتی پرونده ها تکمیل و آماده شد، 
رابط امنی که عموما ماجد فرج اســـت، هفته ای یک یا دوبار به دیدار رئیس 
ک می گذارد: »مثلا می گوید از  ک می رود و این پرونده ها را با او به اشـــترا شـــابا
... هستند.  یحا و جنبش جهاد اسلامی این افراد در جنین، طولکرم، نابلس، ار
ارتش اسرائیل هم این اطلاعات را با اطلاعات خودش تطبیق می دهد و بعد 

بسته به اولویت، افراد را در لیست ربایش یا ترور می گذارد.«
کید رهبر انقلاب بر تســـلیح کرانه باختری، پروژه تســـلیح در دســـتور  پس از تا
کار قـــرار گرفت. در چندســـال اخیر عرین الاســـود حلقـــه وصل بین گروه های 
جهاد اسلامی و بچه های مبارز فتح و حماس شده است: »از دوسال پیش 
که عملیات مسلحانه آغاز شد و جوانان کنترل نابلس و جنین را در دست 
ی امنیتی را با ارتش اســـرائیل و  گرفتند تشـــکیلات خودگردان شـــدت همکار
ک گســـترش داد و کار حملات به شهرک ها و شهرهای کرانه باختری را  شـــابا
براســـاس همان پروســـه انجام داد. اولویت اصلی هم ترور نیروهای مقاومت 
اســـت. دیـــروز در طولکـــرم فرمانـــده کتیبه طولکرم به طرز فجیعی ترور شـــد.« 
بخش امنیتی تشـــکیلات با شناســـایی مبارزان فلســـطینی در کرانه باختری 
ک نیز با ارسال  ک قرار داده اســـت. شـــابا شـــماره تلفن آنها را در اختیار شـــابا
پیامکی به این مبارزان، آنها را تهدید کرده به سرعت خود را تسلیم کنند وگرنه 
سرنوشت بدی در انتظار آنهاست. در این پیامک آمده است: »سه ساعت 

ی خودت رو تسلیم کنی وگرنه...« وقت دار
تشکیلات در غزه نیز جاسوس هایی دارد که وظیفه شناسایی اعضای حماس 
ک کار می کنند. این جاســـوس ها  و جهاد اســـلامی را دارند: »اینها برای شـــابا
دقـــت هدف گیـــری اســـرائیل را بـــه 100 رســـانده بودنـــد، مثلا گـــرا می دادند که 
یاد کرده اند و متاســـفانه  فلان نقطه را بزن که منزل هنیه اســـت. از این کارها ز
گاه  یادی زد.«این منبع آ تشـــکیلات بخش امنیتی اش در غزه هم ضربات ز
گرچه تشـــکیلات خودگردان قدرت را در کرانه باختری قبضه کرده  می گوید ا
تی  اســـت اما این روند طولانی نخواهد بود: »با توجه به رشـــد ساختار تشکیلا
گروه های مقاومت در آنجا خصوصا جهاد اسلامی این دولت رفتنی است.«

تشکیلاتخودگردانچگونهمتولدشد؟
ی تقسیم شده بود. کشورها  طی دوره »جنگ سرد«، جهان میان آمریکا و شورو
پاشـــی دیوار برلین در 9 نوامبر  عرصه رقابت میان این دو ابرقدرت بودند. فرو
1989، بـــه ایـــن رقابت جهانی پایان داد. با ســـرنگونی دولت های کمونیســـت 
، آمریکا بر  پای شـــرقی به عنـــوان اصلی ترین حـــوزه نفوذ مســـکو کشـــورهای ارو
ی پیروز شـــد. با مشخص شدن برتری آمریکا، دولت های جهان سعی  شـــورو
کردنـــد خـــود را با این شـــرایط تطبیق دهند. کشـــورهای پان عرب و همچنین 
گروه های مبارز فلسطینی نیز جزء آنها بودند. گروه های انقلابی و نهضت های 
آزادی بخش در جنگ ســـرد، توســـط مســـکو پشتیبانی می شـــدند. گروه های 
یه در  فلســـطینی بـــه همـــراه متحدانش در میان دولت های عربی مانند ســـور

این دسته جای داشتند. 
یم  سال 1991 ، سال اتفاقات تعیین کننده بود. پس از اشغال کویت توسط رژ
بعث عراق به رهبری صدام حســـین، آمریکا 700 هزار ســـرباز به خلیج فارس 
یه 1991 به شـــدت نیروهای عراقی را در  اعزام کرد و از 17 ژانویه 1991 تا 23 فور
ی  ک کویت و کشورشـــان بمباران کرد. بغداد متحد مســـکو بود ولی شورو خا
یگری نداشت. در چنین فضایی، دولت ها و  درحال احتضار توانی برای باز
یافته بودند،  گروه های اسلامی و عربی که پیام »بمباران سنگین عراق« را در
کتبر 1991 در پایتخت اسپانیا، حضور  ید در روز 30 ا در کنفرانس صلح مادر
یافتنـــد. مدتـــی بعد موازنه جهانی قوا ضربه ای ســـنگین تر خورد. 25 دســـامبر 
ی جنگ سرد وجود نداشت، در سال  گر از سال 1989 باز پاشید. ا ی فرو شورو

یگر آن نیز از بین رفته بود. درنتیجه فشارها افزایش یافتند.  1991 باز
بزرگ ترین منازعه با وجود گذشت چند دهه از آن همچنان می توانست شعله 
یم صهیونیســـتی بود. اما  جنگی دیگر را بر پا کند، منازعه بین فلســـطین و رژ
سلسله شکست های اعراب از اسرائیل، گزینه جنگ را از دسترس دور کرده 
بود تا جلسات محرمانه ای بین نماینده بین المللی فلسطینیان یعنی ساف و 
یم صهیونیستی برگزار شود. این جلسات در سال 1993 به میزبانی نروژ منجر  رژ
به امضای بیانیه یا توافق اســـلو شـــد. به طور اولیه براساس این توافق دو طرف 
یم صهیونیستی در  یکدیگر را به رســـمیت می شـــناختند. ساف موجودیت رژ
ســـرزمین 1948 را به صورت نقد می پذیرفت و در مقابل تل آویو نیز قول داده 
بود ضمن رعایت حقوق فلسطینی ها، حق شان برای تشکیل دولت در آینده 

را قبول کند. حقوق فلسطینی ها در سرزمین های 1967 
به رسمیت شناخته می شد که به طور رسمی 
یم نبودند، اما تل آویو  ک رژ جزئی از خا
آنها را در جریان جنگ شـــش روزه 
سال 1967 اشـــغال کرده بود. این 

ســـرزمین دو تکه جدا از هم داشت؛ 

»کرانه باختری« و »نوار غزه«. 
، در ســـال 1994 »تشـــکیلات خودگردان« رســـما  یک ســـال پس از توافق اســـلو
یحا در کرانـــه باختری  تاســـیس شـــد و کنتـــرل دو شـــهر غـــزه در نـــوار غـــزه و ار
را در دســـت گرفـــت. اختیـــارات و حـــوزه نفوذ تشـــکیلات خودگـــردان به مرور 

افزایش یافت. 

توسعهوتوقفتشکیلات
نقطه روند صلح، امضای توافق »اســـلو2«در ســـپتامبر 1995  بود که سازوکارها 
را شفاف تر کرد. بر این اساس کرانه باختری به عنوان منطقه حساس تر به سه 
بخش تقسیم شد. این منطقه برخلاف غزه در قلب سرزمین فلسطین واقع شده 
کی، چســـبیده  کز جمعیتی یهودیان در 1948 به شـــکل غیرقابل انفکا و به مرا
 B ،A بود. منطقه کرانه باختری براســـاس حوزه مســـئولیت، شـــامل سه منطقه
و C شد. بزرگ ترین منطقه که C نام دارد 61 درصد مساحت کرانه باختری را 
ی ندارد. »اداره  دربرمی گیرد. در این منطقه تشکیلات خودگردان هیچ اختیار
یم صهیونیستی  امور شـــهری« و »تامین امنیت« به صورت همزمان برعهده رژ
اســـت. دومین منطقه از لحاظ وســـعت B نام دارد که 28 درصد مســـاحت 
کرانه باختری را شـــامل می شـــود. در این منطقه تشکیلات خودگردان مسئول 
یم صهیونیستی مسئول تامین امنیت است. در منطقه  اداره امور شهری و رژ
ک کرانه باختری اســـت، تشـــکیلات خودگردان هر  A که تنها 11 درصد از خا
دو مسئولیت مزبور را داراست. با این وجود حتی این منطقه نیز شاهد عبور 
یم صهیونیســـتی اســـت؛ هرچند فلســـطینی ها با  و مـــرور نیروهـــای امنیتی رژ
چنین محدودیت هایی همچنان در تنگنا قرار داشتند، اما برای آنها همین 
اختیـــارات نیـــز غنیمـــت بود. با این حال همه قضایا مربوط به فلســـطینی ها 
نبود. تنها دوماه پس از توافق اســـلو2، اســـحاق رابین نخســـت وزیری که آن را 
امضـــا کـــرده بود، توســـط تندروها ترور شـــد؛ هرچند این تـــرور اقدامی محدود 
تلقی می شد اما خیابان های فلسطین اشغالی برای مدت ها شاهد اعتراض 
مخالفـــان تندرو صلح بود. شـــخصیت برجســـته این اعتراضـــات »بنیامین 
« بـــود که توانســـت ســـوار بر این موج موفق شـــود و در ســـال 1997 به  نتانیاهـــو
نخست وزیری رسید و آن را تا 1999 حفظ کرد. قدرت سپس به آریل شارون 

یک راست گرای دیگر منتقل شد. 
زیرسایه سنگین راست گرایان، روند صلح اسلو با توقف روبه رو شد. در نتیجه 
ی سال 1995 به  یاست جمهور ی انتخابات ر یاســـر عرفات که به دنبال برگزار
یاست تشکیلات خودگردان رسیده بود، بار دیگر راهکار را »مبارزه« تشخیص  ر
داد. به همین دلیل از سال 2000 تا 2005 فلسطین انتفاضه دوم را به راه انداخت. 
عرفات به شـــکل مســـتقیم وارد نبرد نشـــده بود، اما هدایت کننده مبارزات به 
ی را در شهر رام الله  شـــکل غیرمســـتقیم بود؛ به همین دلیل صهیونیست ها و
مرکز تشـــکیلات خودگردان، حصر کردند و مانع از دسترســـی و رفت و آمدش 

به دیگر مناطق تحت کنترلش شدند. 
یاســـت ســـازمان فتح و  بـــا مـــرگ عرفـــات در ســـال 2004، »محمود عباس« به ر
یاســـت تشـــکیلات  ی 2005، به ر یاســـت جمهور ســـپس به دنبال انتخابات ر
خودگردان رســـید. در دوره عباس با توافق میان او و آریل شـــارون، انتفاضه 
پایان یافت. محمود عباس که نســـبت به اقدامات مبارزاتی انتقاد داشـــت، 
کید داشت. از این  برخلاف عرفات که آنها را تسهیل می کرد بر توقف شان تا
رو نیروهای امنیتی تشـــکیلات دســـت به مبارزه با فعالیت های مقاومتی در 

میان فلسطینیان زدند. 

چراتلآویوبهتشکیلاتخودگردانرضایتداد؟
یم صهیونیســـتی ســـال گذشته در  »تزیپی لیونی«، وزیر امور خارجه اســـبق رژ
مقاله ای در روزنامه صهیونیستی »یدیعوت آحارونوت« دلایل حرکت تل آویو 
به سمت ایجاد تشکیلات خودگردان را تشریح کرد. به گفته لیونی تشکیلات 
خودگردان »بار تامین نیازهای میلیون ها فلســـطینی در زمینه های آموزشـــی، 
بهداشتی، پلیسی و رفاه اجتماعی را از دوش تل آویو برداشت« و درعین حال 
ک در داخل  »هماهنگـــی امنیتی با این تشـــکیلات«، از فعالیت های خطرنا
اردوگاه های فلســـطینی )در کرانه باختری و شـــهر اشـــغالی قدس( جلوگیری 
کید می کند »تشکیلات خودگردان فلسطین موجب رفع  کرد. او همچنین تا

اتهام آپارتاید از اسرائیل می شود.«
تا پیش از ایجاد تشکیلات خودگردان، صهیونیست ها حتی از نگاه متحدانش 
که آن را طبق سرزمین 1948 به رسمیت می شناختند، اشغالگر بود، وظیفه اداره 
جامعه فلســـطینی ها را برعهده داشـــت و خود دست به مبارزه با شبه نظامیان 
می زد. با ایجاد تشکیلات ضمن کم رنگ شدن اتهام اشغالگری، صهیونیست ها 
از اتهام آپارتاید نیز مبرا می شدند، زیرا آنها کرانه باختری و غزه را اداره نمی کردند 
تا مساله تبعیض میان شهروندان یهودی و فلسطینی به وجود  آید. به لحاظ مالی 
هم کمک های اروپا، آمریکا و کشـــورهای ثروتمند عرب حاشـــیه خلیج فارس 

بودجه اداره سرزمین های فلسطینی را تامین می کرد. 

 پس از ملاقات محمود عباس با وزیر خارجه آمریکا عوامل او اطلاعات مبارزان فلسطینی 
کرانه باختری را در اختیار صهیونیست ها قرار می دهند

ندیمه بی بی
یادداشت شفاهی

کمک تشکیلات خودگردان 
به اسرائیل

فلسفه ایجاد تشکیلات خودگردان فلسطین، حفظ امنیت در کرانه باختری 
است. تشکیلات خودگردان فلسطین، یک بخش امنیتی دارد که ریاست 
آن برعهده »ماجد فرج« است. شناخت این شخصیت بسیار مهم است. 
ماجد فرج دو ســـال پیش با یائیر لاپید، وزیر خارجه رژیم صهیونیســـتی 
دیدار کرد. همان زمان این موضوع بسیار در رسانه های این رژیم سروصدا 
کرد. ماجد علی رغم اینکه شـــخصیت نســـبتا منفوری در کرانه باختری 
اســـت ولی به شـــدت با صهیونیســـت ها همراه اســـت و نقش پررنگی در 
این وضعیت دارد. علی رغم اینکه محمود عباس در ســـال های اخیر در 
بعضی وقت ها همکاری هایش با اسرائیل را کم و زیاد کرده، وقتی موضوع 
به کتائب)گروه های نظامی( در جنین، نابلس و رام الله می رسد، همکاری 
امنیتی -که مسئولیتش با ماجد است- به اوج خود می رسد. تشکیلات 
خودگردان رشد گروه های کتائب در کرانه باختری مخصوصا آنهایی که 
بـــه جهـــاد و حماس نزدیکند را تحمل نمی کند زیـــرا این گروه ها را از منظر 

، رقیب خودش می داند.  ماهیتی، روش و طرفدار
در دو سال گذشته تشکیلات خودگردان و رژیم صهیونیستی همکاری 
وسیعی علیه کتائب داشته اند. حجم عجیب دستگیری یا ترور نیروهای 
کتائب در این دوره اتفاق افتاده است. به عنوان نمونه رهبر »عرین الاسود« 
 ، را تشـــکیلات خودگردان شناســـایی و دستگیر کرد. بعد از دستگیری او
پی در پی نفرات همین گروه توســـط اســـرائیلی ها ترور شـــدند. این نشـــان 
می دهد دو طرف چه همکاری جدی ای با یکدیگر دارند. در پی عملیات 
»طوفان الاقصی« در غزه، کنترل کرانه باختری به شدت مهم شد. محمود 
عبـــاس و تشـــکیلات قبلا هم کتائب نظامی را کنتـــرل می کردند ولی این 
موضوع الان بســـیار برای تشـــکیلات خودگردان جدی شـــده است. چرا؟ 
چون علاوه بر اینکه این گروه ها را رقیبش می داند، فعال شدن مقاومت به 
معنای عدم کنترل تشکیلات در کرانه باختری و قدرت گرفتن جریان های 
مقابل تشکیلات خودگردانند. از سوی دیگر اسرائیل هم به تشکیلات فشار 
می آورد. تشـــکیلات خودگردان یک وابســـتگی تمام عیار امنیتی، نظامی 
و اقتصادی به رژیم صهیونیستی دارد. حتی ممکن است در مواقعی که 
تل آویو احساس  کند تشکیلات همکاری لازم را ندارد، خیلی راحت بودجه 

تشکیلات را تعلیق کند. 
علی رغـــم موضع گیری هـــای عجیب وغریـــب و تنـــد محمـــود عباس اما 
جریان هـــای دیگـــر مثل ماجد فرج کار خود را می کنند. مســـاله اصلی در 
 C و B و A کرانـــه باختـــری »امنیـــت« اســـت. کرانه باختـــری به 3 قســـمت
تقسیم شده است. جمعیت غالب منطقه A فلسطینی است و مسائل 
امنیتـــی و اداری اش در اختیـــار تشـــکیلات اســـت. منطقـــه B بخـــش 
اداری اش در اختیار تشکیلات خودگردان است ولی بخش امنیتی رسما 
در اختیار رژیم صهیونیســـتی اســـت. منطقه C هم به طور کامل در اختیار 
صهیونیست هاست. همکاری جدی تشکیلات با اسرائیل مخصوصا در 
منطقه A شکل می گیرد. به عنوان مثال در جنین نیروهای تشکیلات ابتدائا 
کار اطلاعاتی انجام می دهند و بعد این داده ها به ســـرویس های امنیتی 
اسرائیل منتقل و درنهایت عملیات از سوی اسرائیلی ها اجرایی می شود. 
تشکیلات به واسطه فلسطینی بودن و شناختی که از منطقه دارد، کمک 
بســـیار بزرگی برای رژیم صهیونیســـتی است. به شکلی تشکیلات بازوی 
صهیونیست ها برای تامین امنیت و مقابله با گروه های مقاومت در کرانه 
باختری است و هزینه های اطلاعاتی و مالی را از روی دوش اسرائیلی ها 
برمی دارد. این موضوع برای آنها بســـیار مهم اســـت. البته در بعضی مواقع 
همـــکاری طرفیـــن کاهش پیدا می کند اما وقتی قضیه جدی می شـــود و 
گروه های مقاومت وارد فاز نظامی می شوند، تشکیلات ورود خیلی جدی تری 

می کند و همکاری خیلی جدی می شود. 
صهیونیست ها اهرم های فشار زیادی در دست دارند تا زمانی که تشکیلات 
به وظایف امنیتی خود به درســـتی عمل نمی کند، از آنها اســـتفاده کنند. 
یکی از آنها اقتصاد اســـت. بودجه تشـــکیلات باید در کنســـت )پارلمان( 
رژیم صهیوینستی به تصویب برسد. حتی کمک های بین المللی در ابتدا 
باید به دســـت اســـرائیل برســـد و از آنجا به تشـــکیلات خودگردان تحویل 
داده شـــود. لذا اســـرائیلی ها به ســـادگی می توانند خیلی  از این کمک ها را 
تعلیق یا بودجه را چند ماه تعلیق کنند. این کار را قبلا هم کرده اند و دو ماه 
بودجه به تشکیلات ندادند. این نشان دهنده وابستگی کامل تشکیلات 
به رژیم صهیونیســـتی اســـت. در صادرات هم این وابســـتگی وجود دارد و 
 ، صادرات با کنترل صهیونیســـت ها انجام می شـــود. لذا از نظر اهرم فشار

رژیم صهیونیستی یک کنترل تمام عیار دارد. 
در یک ماه گذشـــته، هم رژیم صهیونیســـتی و هم تشـــکیلات خودگردان 
بسیاری از مردم در کرانه باختری را دستگیر کرده اند و همکاری اطلاعاتی 
افزایش پیدا کرده است. این را خود صهیونیست ها می گویند. نقطه اوجش 
هم تشکر آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا از محمود عباس بود. همکاری 
تشـــکیلات خودگردان با اســـرائیل در ســـال های گذشـــته باعث کاهش 
بسیار زیاد محبوبیت تشکیلات شده است. در کرانه باختری، یک سری 
نظرسنجی ها توسط صهیونیست ها انجام می شود و یک نظرسنجی  هم 
توسط فلسطینی ها. مرکز پژوهش های سیاسی رام الله یک نظرسنجی انجام 
داد و پس از آنالیز اعلام کرد که روند اعتماد به تشکیلات و محمود عباس 
سال به سال کاهش پیدا کرده است. تشکیلات تضعیف شده یک زنگ 
خطر برای کنترل امنیتی در کرانه باختری است. برای اسرائیل این یک بازی 
دوطرفه است. از یک طرف تضعیفش را برنمی تابد و از سوی دیگر تقویتش 
را. مخصوصـــا در دولـــت نتانیاهو خیلی نگاه بدی به تشـــکیلات دارند و 
معتقدند چرا باید پول به فلسطینی ها بدهیم و تقویت شان کنیم؟ در مقابل 
نگاه امنیتی و نظامی هاست که به جد مخالف رفتار دولتند. دسته دوم 
می گویند فشار روی تشکیلات کار را سخت می کند. ما باید به تشکیلات 
باج بدهیم تا با ما همراه شود. معتقدند فشارها و اقدامات به ضرر خودمان 
می شود. یعنی تضعیف تشکیلات، رقیب مقابلش را جایگزین خواهد کرد. 
یکی از نگرانی های رژیم صهیونیســـتی، جانشـــین محمود عباس است. 
گزینه هایی برای جانشینی مطرح است که یکی از آنها ماجد فرج است. 
، توان اجرایی و جایگاه محمود عباس را ندارند و این  این گزینه ها پرستیژ
یک دغدغه برای اسرائیل است. اگر شخصی بهتر از او وجود می داشت، 
به بهانه پیری و بیماری اش حتما جایگزین او را انتخاب می کردند که به 
روز مبادا هم نرسد و بتواند فضا را کنترل کند. آینده تشکیلات مایه نگرانی 
رژیم صهیونیســـتی اســـت. معلوم نیســـت این تشـــکیلات مفروض، چه 
تشکیلاتی است؟ چقدر قوی باشد و چه اختیاری داشته باشد ولی اینکه 
رهبر چه کسی باشد از موضوعات جدی اسرائیل است. برخی می گویند 
پس از جنگ غزه، مدیریت نوار غزه را به تشکیلات می سپرند. تشکیلات 
ضعیف تر از آن اســـت که این ســـناریو بتواند اجرا شـــود. واگذاری غزه به 
تشـــکیلات به معنای از دســـت دادن نوار غزه است. نتانیاهو در پاسخ به 
سوال خبرنگار که گفت اگر حماس را نابود کردید بعدش چه می کنید؟ 
گفـــت که شـــاید برای مـــدت نامعلومی کنترل غزه را به دســـت بگیریم. او 
حرفی از تشکیلات و دولت های عربی نزد. جنگ به هر مدلی تمام شود، 
دستاوردی برای تشکیلات نخواهد داشت که بخواهیم بگوییم نوار غزه را 
به دســـت می گیرد. جنگ اگر امروز تمام شـــود، حماس یک پیروزی قابل 
توجه به دست آورده است و این به جد در کاهش محبوبیت تشکیلات و 

تضعیف روش 2دولتی تاثیرگذار خواهد بود. 

محسنفائضی
کارشناس مسائل فلسطین
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پرسپولیس در روزی که نتوانست موقعیت خلق کند در تاجیکستان متوقف شد

این 6 دقیقه و 20 ثانیه به نفع فوتبال است

حمله شبانه به بی عقلی
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تراکتور نه بحران داشته نه نشیب
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به تمرینات تراکتور

احتمال نیمکت نشینی 
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تیم فوتبال اســـتقلال عصر شـــنبه آینده از هفته دهم رقابت های لیگ برتر در 
دیداری حساس به مصاف تراکتور خواهد رفت. دیداری که بدون شک در این 
مقطع از فصل می تواند برای جواد نکونام و شاگردانش بسیار تعیین کننده باشد. 
آبی ها بعد از کســـب 19 امتیاز از 8 دیدار ابتدایی خود و تثبیت صدرنشـــینی 
در دیدارهای هفته های گذشته، حالا در یکی از دیدارهای مهم خود در فصل 
جاری باید به مصاف یکی از مدعیان سنتی لیگ بروند. دیداری که 3 امتیاز 
آن می توانـــد در موفقیـــت احتمالی اســـتقلالی ها در فصل بیست وســـوم نقش 
حیاتی را ایفا کرده و از سوی دیگر نیز از دست دادن آن شاید در انتهای فصل 

به قیمت از دست رفتن قهرمانی تمام شود. 

 نکونام از مدعیان امتیاز می خواهد
اســـتقلال در فصل بیســـت ودوم رقابت های لیگ برتر همراه با ساپینتو اگرچه 
خاطرات نسبتا خوشی را برای هوادارانش به جای گذاشت اما درنهایت شکست 
در دیدارهای حســـاس و واگذاری نتیجه در تقابل با مدعیان اصلی قهرمانی 
 باعث شـــد تا تمام دســـتاوردهای فصل از بین رفته و دســـت آخر هم این تیم 
3 جام قهرمانی را از دســـت بدهد. اســـتقلال در فصل گذشـــته با وجود نمایش 

گرپســـند در بســـیاری از دیدارهـــای خود در  خیره کننـــده و تماشا
بزنگاه هایی مهم از جمله دیدار با پرســـپولیس، سپاهان و 

تراکتور بازی را واگذار کرد تا از دست دادن امتیاز در 
همین دیدارهای 6 امتیازی دخل این تیم 

را بیاورد. نکته قابل توجه اینکه آبی ها 
امسال اگرچه مانند سال گذشته زیبا 
گرپســـند بازی نمی کنند اما  و تماشا

فعـــلا با بردهـــای اقتصادی خـــود را در 
صدر جدول نگاه داشته و در صورتی که 

بتوانند در رویارویی با حریفان مستقیم خود 
در امر قهرمانی، به حداقل امتیاز اکتفا کنند 
ایـــن موضوع می تواند در مســـیر موفقیت در 

فصـــل جاری به این تیم کمک شـــایان توجهی 
کند. 

ایـــن در صورتی اســـت کـــه فعلا یکی از ایـــن دیدارها 
)مصاف با سپاهان( به سود حریف اصفهانی به پایان 

رسیده و در صورتی که نتیجه 

دیدار با تراکتور نیز به ســـود حریف تبریزی باشـــد، مطمئنا نکونام با پیروی از 
مسیر ساپینتو در فصل جاری رستگار نخواهد نشد. نه تنها نکونام بلکه تمامی 
مربیان دیگر هم این نکته را می دانند که در کوران فرسایشی رقابت های لیگ 
برتر برنده بودن در هر بازی، انتظاری غیرمنطقی بوده و بعضا با برتری در مصاف 
با تیم های غیرمدعی و کشیدن ترمز تیم های مدعی می توان مسیر قهرمانی را 
بهتر از هر زمان دیگری هموار کرد. این فلسفه هیچ گاه مورد توجه ساپینتو قرار 
نگرفـــت امـــا نکونام می تواند بـــا الگوپذیری از این روش، در پایان فصل بهترین 

رتبه را برای تیمش از حالا متصور باشد. 

 تغییرات زیاد در خط دفاعی؟
اســـتقلالی ها در فصـــل جـــاری در 8 دیدار قبلی خود بـــا ترکیب های متفاوتی 

یافت 5 گل تا به اینجای  مقابل حریفان به میدان رفته اند که ماحصل آن در
یکنانی مانند مرادمند، ســـلیمی،  کار بوده اســـت. در واقع ترکیب باز
چشمی، سهرابیان و حتی یامگا و حردانی در سمت راست و جلالی 
و سلمانی در سمت چپ به دفعات در دیدارهای گذشته استقلال 

تغییر کرده. این در حالی است که آبی ها در آخرین دیدار 
خود در لیگ برتر پنجشنبه گذشته مقابل شمس آذر در 
قزوین با ترکیب سلیمی، چشمی و سهرابیان عملکرد 

قابـــل قبولـــی را از خـــود به جای نگذاشـــتند و با 
یافت 2 گل از حریف نه چندان سرسخت  در

و مدعـــی، درنهایـــت بـــا تســـاوی راهـــی تهران 
شدند. با این تفاسیر به نظر می رسد جواد 

نکونام در بازی بعدی در فاز دفاعی 
تیمـــش، تغییرات گســـترده ای را 

ایجـــاد کرده و به قول معروف فاز 
دفاعـــی را چـــه از لحاظ نفرات و 
چه از لحاظ ســـاختار و شـــکل 
بازی نفراتش شخم بزند. برهمین 
اســـاس به نظر می رســـد با پایان 
محرومیت مرادمند و بازگشت 

وی بـــه ترکیـــب اصلـــی، احتمالا 
سلیمی دوباره به نیمکت بازگشته 

و از سوی دیگر نیز به خاطر نمایش ضعیف 
جلالـــی در فـــاز دفاعی در آخرین دیدار اســـتقلال، 
احتمالا سلمانی جایگزین وی خواهد شد. از تمرینات 
استقلال نیز خبر می رسد مهدی هاشمی نسب مدافع اسبق 
آبی ها که در حال حاضر وظیفه دستیاری نکونام را برعهده 

دارد با همکاری و هماهنگی با سرمربی این تیم، تدابیر ویژه ای را طی روزهای 
گذشته برای مدافعان استقلال برای دیدار با تراکتور تدارک دیده و طی روزهای 
یکنان فاز دفاعی آورده تا آنها در  یادی را به باز گذشته کادرفنی این تیم فشار ز

اوج آمادگی و هماهنگی به مصاف حریف سرشناس تبریزی بروند. 

 ۴ یا 3 دفاع؟ مساله این است
استقلال در فصل جاری کار را با سیستم 4 دفاعه آغاز کرد اما در ادامه با انتقال 
روزبه چشـــمی از خط میانی به خط دفاعی، سیســـتم اســـتقلالی ها در دیدار با 
حریفان شان به 3 دفاعه تغییر پیدا کرد و در بسیاری از دیدارهای این فصل این 
تیم با همین سبک و سیاق مقابل حریفانش به میدان رفت. نکونام که از همان 
پیش فصل نشان داده بود اعتقاد ویژه ای به چشمی دارد روی بازیسازی لیبروی 
تیمش از عقب زمین حساب ویژه ای باز کرده است و این وظیفه را در 
دیدارهای گذشته در هر دو پست میانی و دفاعی، به چشمی 
واگذار کرده و به نظر می رســـد در ادامه فصل نیز چشـــمی تاثیر 
بسزایی در اجرای تاکتیک های نکونام در زمین مسابقه ایفا کند. 
بـــا ایـــن حـــال نکتـــه قابـــل توجـــه اینکه بـــرای بازی هـــای بعدی 
به خصـــوص برای دیدار 
روز شـــنبه احتمـــال 
یـــی  به جا جا
دوباره چشـــمی و 
ی  بازگردانـــدن و
یاد بوده که در این صورت  بـــه خط میانی ز
این احتمال نیز به وجود می آید که آبی ها 
با سیســـتم ابتدای فصل خود با 4 مدافع 
به میدان بروند. البته اگر نکونام همچنان 
اصرار به بازی تیمش با 3 دفاع داشـــته 
باشد و درصورتی که چشمی نیز به خط 
میانی منتقل شـــود، بـــرای اولین بار در 
این فصل استقلال با ترکیب مرادمند، 
سلیمی و سهرابیان در دیدار عصر شنبه 
مقابل تراکتـــور به میدان خواهد رفت. در 
هر صورت هنوز مساله حل نشده در ذهن 
نکونام در این لحظه به شکل بازی تیمش 
در مقابـــل تراکتور مربوط می شـــود و با وجود 
تغییرات گســـترده در فاز دفاعی استقلال در 
، مشخصا سیستم این تیم برای دیدار  این دیدار

پیش رو هنوز مشخص نیست. 

»شش دقیقه و 20 ثانیه طوفانی« یا »شش دقیقه و 20 ثانیه حقیقت«؛ هر اسمی 
ید، اما آنهایی که دوشنبه شب این هفته پای برنامه  ید برایش بگذار دوست دار
فوتبـــال برتـــر نشســـتند و فوتبالی هم نبودند، لذت بردند از نوشـــیدن بی امان 
ی  ی ســـپاهان و الاتحاد تا امروز بســـیار و بســـیار واقعیت. درباره اتفاقات باز
نوشتند و گفتند اما تنها بخش کوچکی از حقیقت بودند. آنچه دهم مهرماه 
ی در اصفهان رخ داد فراتر از یک اتفاق ورزشی بود و درنهایت صرفا  سال جار
ک تر درباره اتفاقات اصفهان این بود  به حیثیت فوتبال لطمه نزد. مساله دردنا
، امکان جلوگیری از این فاجعه بود.  که به راحتی و با هزینه پایین یا حتی صفر
ی گفته اند و گفته ایم اما باز هم آن را  دربـــاره فقـــدان عقلانیت پیرامون این باز
ی که میثاقی دوشنبه شب و در کمتر  می توان از ابعاد مختلف بررسی کرد. کار
از هفت دقیقه آن را به بهترین شکل ممکن انجام داد. پیش از این و در همین 
»فرهیختگان« به برخی از رفتارها و صحبت های میثاقی نقدهایی داشتیم 
ی النصر و حضـــور قربانزاده، نمونه هایی  یش بعد از باز کـــه شـــب حضـــور درو
از آنهـــا هســـتند. دوشنبه شـــب ایـــن هفته اما، مجری فوتبـــال برتر فقط مدافع 

همـــه فوتبـــال نبـــود و از حیثیت ایران دفـــاع کرد. فوتبال برتر بـــرای گروه یا تیم 
خاصی نیســـت و براســـاس فلســـفه انتخاب اســـمش هم باید فوتبال، در این 
برنامه و برایش برتر از همه چیز باشـــد. برای جلوگیری از اشـــتباهات مشـــابه 
توصیه می شـــود که مســـئولان اصفهان، مســـئولان فدراسیون فوتبال و مدیران 
باشـــگاه ســـپاهان، به جای شکایت، این شش دقیقه و 20 ثانیه را بارها تماشا 
کنند تا احتمالا و ان شـــاء الله متوجه عمق اشتباهات شـــان شوند و به مدیران 

دیگر هم توصیه کنند. 
البتـــه بایـــد این را هم متاســـفانه بگوییم که حرف هـــای میثاقی در فوتبال برتر 
کمترین وظیفه یک رســـانه به بزرگی ســـازمان صداوســـیما و شبکه سه است. 
آنقدر این حرف ها در سال های اخیر گفته نشده که این مونولوگ مجری این 
برنامه تلویزیونی دیده و شـــنیده می شـــود. تلویزیون باید پر باشـــد از این شش 
دقیقه و 20 ثانیه ها در همه حوزه ها و نه البته صرفا بعد از وقوع حادثه. ویژگی 
ی اش اســـت نـــه حضور میهمان های  خـــاص فوتبال برتر نه کارشناســـی داور
ی و صداوســـیما  خاصـــش. حـــالا که تعداد برنامه های ورزشـــی فضای مجاز
کنش هاست که تفاوت ها را رقم می زند  به مراتب بیشتر از قبل شده، همین وا

و باعث دیده شدن یک برنامه می شود. 
در ماجرای اصفهان، یک فرد یا گروه خاصی مقصر نبودند و این خطا محصول 
یک بی خردی جمعی بود که حتما باید با مسببان آن برخورد شود. رسانه اما 

وظیفه اش بیان کردن دلایل اســـت و پیشـــگیری از تکرار اتفاقات مشابه. چرا 
کار سپاهان و فدراسیون فوتبال برخورد نشده است؟ سوالاتی  با مدیران خطا
که میثاقی دوشنبه شـــب پرسید پرسش هایی اساسی درباره یک فاجعه بود. 
پاســـخ رئیس فدراســـیون فوتبال بعد از چند روز وقفه به کدام ابهامات پاسخ 
داد؟ آنهایی که نگران صندلی مدیریت شان در داخل و خارج هستند و آن 
مدیران غیرفوتبالی که پشـــتیبان این رفتارهای غیرعقلانی بودند چه جوابی 
ی رفته و بیت المال هدررفته دارند؟ رســـانه حتما  بـــرای افـــکار عمومی و آبرو

باید همین ها را پیگیری کند و این حداقل رسالتش است. 
این ورژن میثاقی برای فوتبال مفید است و کار می کند. دعواها و کل کل های 
رنگی همیشـــه بوده و هســـت و شـــاید همین ها نگاه ها را از مسائل اصلی دور 
کرده اســـت، اما نقش صحیح و درســـت برنامه فوتبال برتر همین اســـت که 
دنبال مشکلات و مسائل اصلی و واقعی فوتبال باشد و جایگاه خود را آنقدر 
بالا ببرد که ســـخنگوی همه مردم شـــود نه تریبون یک فرد یا حتی یک تیم یا 
شـــبکه. مردم ایران فوتبال را دوســـت دارند و این یک واقعیت انکارنشـــدنی 
ی از آنها به فوتبال گره خورده اســـت و  یادی از زندگی بســـیار اســـت. بخش ز
در چنین فضایی حق دارند که حرف های دل شان را از رسانه ملی بشنوند و 
ببینند و میثاقی همین را به مخاطبان هدیه داد. حمله شـــبانه به بی عقلی، 

ی بود که مجری برنامه به درستی آن را انجام داد.  همان کار

بازسازی فاز دفاعی استقلال برای دیدار با تراکتور

مرادمند بر می گردد، خروج احتمالی جلالی  از  ترکیب
نکونام رستگار می شود اگر مسیر ساپینتو را نرود!

این 6 دقیقه و 20 ثانیه به نفع فوتبال است

حمله شبانه به بی عقلی

برای اولین بار در فصل جاری و برای مصاف با تراکتور

ترکیب کامل بازیکنان 
در اختیار نکو 

تیم فوتبال استقلال در حالی خود را برای دیدار با تراکتور آماده می کند 
یکن مصدوم این تیم که نتوانستند آبی های پایتخت را در  که دو باز
دیدارهـــای گذشـــته همراهـــی کنند از دو روز پیش بـــه تمرینات این 
ی نکونام تمامی  تیم بازگشـــته اند تا برای نخســـتین بار در فصل جار
یکنانش را در تمرینات به صورت کامل در اختیار داشته باشد.  باز
بر همین اساس و در دیدار اخیر استقلال، زبیر نیک نفس و پیمان 
بابایی به علت مصدومیت از همراهی این تیم باز مانده و چشـــمی 
نیز با وجود مصدومیت آبی ها را در برابر شـــمس آذر قزوین همراهی 
، چند دیدار قبلی تیمش را هم از  کرد. البته بابایی به جز شمس آذر
یکن  دست داده بود. حالا از تمرین استقلال خبر می رسد که هر سه باز
استقلال بدون مشکل در روزهای گذشته در کارهای گروهی حاضر 
شـــده و بـــا آمادگی این تیـــم را همراهی کرده انـــد. بنابراین در صورت 
کتور  صلاحدید، نکونام، سرمربی استقلال می تواند در دیدار مقابل ترا
در هفته دهم لیگ برتر از این نفرات اســـتفاده کند. محمدحســـین 
ی با آلومینیوم کارت قرمز گرفته بود با ســـپری  مرادمنـــد هـــم که در باز
کتور خواهد بود تا  ی با ترا کـــردن محرومیت خـــود آماده حضور در باز

استقلال بدون محروم و مصدوم برای هفته دهم آماده شود. 

بازگشت هافبک مغضوب به تمرینات تراکتور

احتمال نیمکت نشینی هافبک 
استقلالی مقابل تیم سابقش

کتـــور و ذوب آهن در هفتـــه هفتم در  ی ترا ســـیامکت نعمتـــی در بـــاز
ترکیـــب اصلی تیمش به میـــدان رفت اما به خاطر عملکرد ضعیف 
ی این هفته ســـرخ های تبریز  در بیـــن دو نیمـــه تعویـــض شـــد و در باز
یکن گفته  جایی در لیســـت 20نفره تیمش نداشـــت. در مورد این باز
ی با نساجی  ی سرماخوردگی در لیست باز می شود که به خاطر بیمار
ی با ذوب اصلا  قـــرار نگرفـــت هر چند کـــه خمز از عملکرد او در بـــاز
ی با نساجی امیر حسین  گفته نماند خمز در باز رضایت نداشت. نا
یکن ثابت دیگر تیمش را هم  حسین زاده، مهدی شیری و یکی دو باز
ی نیمکت نشـــاند که در بین آنها حســـین زاده را در طول 90 دقیقه  رو
به زمین نفرســـتاد. از این رو نعمتی و حســـین زاده برای اینکه مقابل 
استقلال شانس حضور در ترکیب اصلی را داشته باشند باید تلاش 
ی های تیمش  خود را دوچندان کنند. هرچند خمز در تمرینات و باز
یکنانی که با نظر خودش جذب شـــدند توجه بیشـــتری دارد و  به باز
به نوعی از خرید های باشگاهش در فصل نقل و انتقالات تابستانی 

رضایت چندانی ندارد. 

پرسپولیس در روزی که نتوانست موقعیت خلق کند در 
تاجیکستان متوقف شد

ویروس نبود خلاقیت
پرســـپولیس در چهارمیـــن دیـــدار خود در مرحلـــه گروهی رقابت های 
لیگ قهرمانان آسیا درحالی که امیدوار به کسب 3 امتیاز از دیدار با 
ضعیف ترین تیم گروهش بود درنهایت برابر استقلال تاجیکستان به 
تساوی یک – یک رسید تا کارش برای صعود به مرحله حذفی حتی 
به عنوان یکی از بهترین تیم های دوم گروه ها نیز سخت شود. قرمزها 
کـــه در بـــازی رفت هم به لطف درخشـــش علیرضـــا بیرانوند در همان 
شـــروع بازی گل نخورده بودند و درنهایت به ســـختی آن بازی را بردند 
یادی کردند تا به گل  این بار در دوشنبه، پایتخت تاجیکستان تلاش ز
برســـند و درنهایت این مهدی ترابی بود که در دقیقه 29 با یک ضربه 
آزاد تماشایی تیمش را به گل رساند. این گل برای تیمی که در چند روز 
گذشـــته به شـــدت درگیر ویروس آنفلوآنزا شده بود غنیمتی مهم بود تا 
آنها از فشار تساوی های پیاپی اخیر در لیگ رها شوند. در ادامه البته 
این تیم نه تنها در خلق موقعیت توفیق چندانی نداشت بلکه حتی 
گر درخشـــش  ک میزبان روبه رو شـــد و ا چندین بار با حملات خطرنا
بیرانوند نبود شـــاید اتفاقات تلخ تری برایشـــان رخ می داد. درنهایت در 
یکن استقلال موفق  دقیقه 74 و روی یک پاس در عمق، »سبای« باز
شد بازی را به تساوی بکشاند تا شوک بزرگی به قرمزها در دوشنبه وارد 
شود. تعویض های گل محمدی هم کمکی به تیم نکرد و حتی وحید 
امیری که چند دقیقه قبل از گل وارد زمین شده بود تنها 10 دقیقه بعد 
بـــه دلیـــل مصدومیت از زمیـــن بیرون رفت تا دوبـــاره وضعیتش برای 
دیدارهای آینده نامعلوم شود. بردن گولسیانی به خط حمله نیز چاره 
ی مستقیم و ارسال های  کار قرمزها نبود و رو آوردن پرسپولیس به باز
متعدد هیچ نتیجه ای به دنبال نداشـــت تا درنهایت قرمزها 2 امتیاز 
حساس را از دست داده و در خطر حذف از آسیا قرار گیرند. در چنین 
شرایطی دو دیدار آینده تیم یحیی برابر النصر و الدحیل اهمیت بسیار 
بیشتری پیدا کرد و لغزش در ادامه مسابقات به معنای خداحافظی 
بـــا آســـیا خواهـــد بود.  گل محمدی پس از این دیـــدار گفت: »بازی دو 
نیمه متفاوت داشت. در نیمه اول تیم ما توانست خیلی خوب توپ 
یـــان بیندازد و بازی را کنترل کند. به موقعیت ها و گل خوبی  را بـــه جر
هم رســـیدیم. در نیمه دوم نیز هدف مان این بود که گل دوم را بزنیم، 
ولی تحت تأثیر حریف قرار گرفتیم. استقلال تاجیکستان در نیمه دوم 
انگیزه خیلی بیشتری داشت. به نظرم می توانستیم بازی را کنترل کنیم 
و دو امتیاز مهم را از دســـت دادیم. خصوصا خط هافبک مان بازی 
یـــف داد. برنامه ما الان این اســـت کـــه تیم را برای بازی بعد با  را بـــه حر
ســـپاهان آماده کنیم. همه می دانند این گروه خیلی ســـخت اســـت و 
صعود از این گروه مثل این است که به فینال لیگ قهرمانان برسید. 
این کار دشـــواری اســـت و تمام تلاش ما این اســـت که مقابل النصر 

و الدحیل بهترین نتیجه را بگیریم و به مرحله بعد صعود کنیم.«

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

WWW.FDN.IR
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آگهی مزایده عمومی 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم در نظر دارد بیست وچهار سوئیت مسکونی واقع 
ی  در استان هرمزگان، شهرستان قشم، شهر قشم، چهارراه پردیس، مجتمع تجار
پردیس قشـــم را از طریق مزایده عمومی به اشـــخاص حائز شـــرایط اعم از حقیقی و 

گذار نماید. حقوقی، به صورت اجاره یک ســـاله  با شـــرایط ذیل  وا
ی و تعمیرات مورد نیاز واحدهای   الف: تهیه مصالح مورد نیاز  و اجرای بازســـاز
فوق الذکر بر اســـاس موارد اعلام شـــده توســـط واحد عمرانی دانشگاه آزاد اسلامی 
واحـــد قشـــم کـــه جزئیات آن ضمیمه اســـناد مزایده خواهد بود  به عهده مســـتاجر 

خواهد بود. 
ب : تهیه کلیه لوازم و وســـایل مورد نیاز جهت  تجهیز واحدهای مذکور به عهده 

مستاجر خواهد بود. 
ینه های انجام شـــده و وســـایل و لوازم مصرف شـــده در واحدهای  تبصره: کلیه هز
مذکـــور در پایـــان قـــرارداد متعلق به دانشـــگاه آزاد اســـلامی بوده و مســـتاجر بابت 

یافت نخواهد نمود. ینه های انجام شـــده وجهی در پرداخت هز
گـهی به  یخ درج این آ از اشخاص حقیقی و حقوقی دعـوت به عـمل می آید از تار
یـد اسـناد مزایـده و تحویـل آن بـه دبیرخانـه دانشـگاه  ی جهـت خر مـدت 10 روز کار
ی به نشـانی:  اسـتان هرمزگان، شهرسـتان قشـم، کیلومتر 18  آزاد، در سـاعات ادار
ی –تدارکات دانشگاه آزاد اسلامی واحد قشم  بزرگراه قشم درگهان، اداره امور ادار
کارت شناسـایی  کتبـی بـرای اشـخاص حقوقـی و  مراجعـه و بـا ارائـه معرفی نامـه 
یـال )غیـر قابـل اسـترداد( بـه  یـز مبلـغ دو میلیـون ر گواهـی وار معتبـر و همچنیـن 
0144443030000 بـه نـام دانشـگاه آزاد اسـلامی واحـد قشـم نـزد  شـماره حسـاب 
ی اسـناد  یـدار یـزی نسـبت بـه خر بانـک ملـی ایـران بـا بـه همـراه داشـتن فیـش وار

مزایـده اقـدام نماینـد.
1- اجـــاره بهـــای پایـــه بابت تعداد بیســـت وچهار ســـوئیت مســـکونی بـــرای مدت 
یال( می باشد. یال )چهارده میلیارد و چهارصد میلیون ر یک سال 14.400.000.000ر

یال به عنوان ســـپرده  شـــرکت  2- شـــرکت کنندگان در مزایده  معادل یک میلیارد ر
در مزایده به شـــماره حســـاب 0144443030000 به نام دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد 
کات مزایده  یـــز نمایند  کـــه پس از بازگشـــایی پـــا قشـــم  نـــزد بانـــک ملـــی ایـــران  وار
ی و  ســـپرده مابقی  ســـپرده نفر اول و دوم  مزایده تا عقد قرارداد با نفر اول نگهدار

شـــرکت کنندگان مسترد خواهد گردید.
گهی  در جراید به عهده برنده مزایده می باشـــد. ینه درج آ 2 – هز

3- شرکت در مزایده و پیشنهاد دادن به منزله قبول اختیارات و تکالیف دستگاه 
مزایده گذار خواهد بود.

  4-مزایده گذار در رد یا قبول پیشـــنهادات دارای اختیار تام می باشـــد.
  5- جهت بازدید و مشـــاهده مورد اجاره با آقای عبدالباســـط رضوانی با شـــماره 

تلفـــن 09173688259 هماهنگ بفرمایید.
دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد قشم

سیدمهدی موسوی تبار
دبیر فرهیختگان آنلاین



یکی از حساس ترین بازی های هفته دهم لیگ برتر را روز شنبه هفته آینده 
ل و تراکتور در ورزشگاه آزادی برگزار خواهند کرد. آخرین  تیم های استقلا
جدال این دو تیم با نتیجه عجیب هفت بر یک به سود آبی پوشان رقم 
گردان خمز  خورد. دیداری که آخرین بازی دو تیم در فصل گذشته بود. شا
در فصل جاری پس از اینکه نتوانستند مجوز حضور در مرحله گروهی 
یج  لیگ قهرمانان را به دســـت بیاورند و با شـــروع بد در لیگ برتر به تدر
بهتر شـــدند اما دو شکســـت متوالی در هفته هفتم و هشـــتم باعث شد 
آنها از صدر جدول دور شوند. تراکتور در هفته نهم با شکست نساجی 
تا حدودی به وضعیت خود در جدول سر و شکل بخشید و حالا باید 
ل برگزار کند که اصلا دوست  یک دیدار فوق العاده حساس را با استقلا
ندارد دو هفته متوالی امتیاز از دست بدهد. به خاطر نزدیکی این بازی 
حساس بد ندیدیم با مدیر تیم تراکتور هم کلام شویم. سعید مظفری زاده 

یر می آید.  پاسخگوی سوالات »فرهیختگان« شد که نتیجه آن در ز

ل را چطور می بینید؟ شرایط تیم تان در آستانه بازی با استقلا
شکر خدا وضعیت تیم خیلی خوب است. بعد از برد خوبی که مقابل نساجی 
ی با اســـتقلال در پیش گرفتیم و همه چیز  کســـب کردیم تمرینات را برای باز

ی خوب مقابل حریف قابل احترام مان داشته باشیم.  مهیاست تا یک باز

برتری به موقع ای که مقابل نســـاجی داشـــتید باعث شـــد این بار زودتر از بحران 
خارج شوید!

مـــا در ایـــن فصل در هیچ مقطعی بحران نداشـــتیم کـــه بخواهیم از آن خارج 
گذار  ی را وا شـــویم. ما غیر از شـــروع فصل که به خاطر ناهماهنگی یکی دو باز
کردیـــم رفته رفته شـــرایط مان بهتر شـــد و نتایج خیلی خوبـــی گرفتیم. البته در 
این فاصله دو باخت بد هم داشـــتیم که واقعا حق مان شکســـت نبود. مقابل 

شمس آذر ما 29 موقعیت گل ایجاد کردیم که متاسفانه خیلی بدشانس بودیم. 
در کل در روز شکست هم عملکرد بدی نداشتیم و به این خاطر اعتقاد دارم 

تیم روند رو به رشدی را از ابتدای فصل داشته است. 

اما همین فرازونشیب های تراکتور این تیم را تا حدی از صدر جدول دور کرد. 
مــن نشــیبی را هــم در کنــار بحــران نمی بینــم. نتایجــی کــه شــما از آن صحبــت 
گــر در فوتبــال همــه چیــز دســت خودمــان  می کنیــد در فوتبــال طبیعــی اســت. ا
ی هایشــان بــا بــرد همــراه باشــد خــب  بــود کــه قطعــا همــه دوســت داشــتند باز
ی لازم بــرای پیــروز شــدن انجــام می دهیــد امــا  بعضــی وقت هــا شــما هــر کار
هرازگاهــی بدشانســی اجــازه نمی دهــد بــه هدف تــان برســید. فوتبــال بــرد و 
باخــت دارد و شکســت همیشــه دلیلــش ایــن نیســت کــه شــما وارد بحــران 
ی هــا را تحلیــل کــرده  شــده اید یــا نشــیب داشــته اید. گــروه آنالیــز مــا وقتــی باز
ی هایــی کــه باخته ایــم بعضــا بهتــر از  بــود اعتقــاد داشــت عملکــرد تیــم در باز
ی بــا شــمس آذر  ی هایــی بــوده کــه بــا بــرد همــراه بــوده اســت. مخصوصــا بــاز باز
ی کردیــم. همان طــور کــه گفتــم فوتبــال روز بــد و خــوب  کــه خیلــی خــوب بــاز
ی پیــش رفتــه و حرکــت رو بــه  ی بــه بــاز یــاد دارد. مهــم ایــن اســت کــه مــا بــاز ز

جلویــی داشــته باشــیم. 

آلوز در برنامه فوتبال برتر مدعی شد که در صحنه اخراج به نوعی بی گناه بوده و 
ید؟ مستحق کارت قرمز نبوده است، در این مورد شما چه نظری دار

ی از ابتـــدای فصـــل هیـــچ اظهارنظری  راســـتش را بخواهیـــد مـــا درمـــورد داور
ی هایی  نداشـــته ایم. چـــه زمانی که اشـــتباهات به ضررمان بـــوده و چه در باز
که به ســـودمان رقم خورده اســـت. اما درمورد صحنه ای که داور به آلوز کارت 
قرمز نشان داد باید بگویم که نظر ما مخالف تصمیم داور بوده و هست. من 
یکن حریف حرف بدی  حتـــی بـــا آلـــوز هم صحبت کردم و او گفت که بـــه باز
یکن مان اعتماد  نزده که مستحق کارت قرمز یا حتی زرد بوده باشد. ما به باز
یم و مطمئن هستیم او حقیقت را می گوید. البته ما به تصمیم داور  کامل دار

یم.  یم و اعتراضی هم به تصمیم او ندار احترام می گذار

آیا برای بخشش آلوز اقدامی کرده اید؟
بخشـــیدن کارت قرمز پروســـه خاص خودش را دارد. ما در نامه ای به کمیته 
کید داشتیم که آلوز نه تنها مستحق کارت قرمز نبود بلکه کارت زرد  داوران تا
هم نباید می گرفت. ما نظرمان را داده ایم و اینکه حالا بخواهند کارت قرمزی که 
یکن ما داده شده است را اصلاح کنند یا نه تصمیم با خودشان  اشتباه به باز

ی کند.  است. البته آلوز  چهارکارته است و نمی تواند مقابل استقلال باز

ل می آیید؟ روز شنبه برای انتقام شکست سنگین در بازی قبل به مصاف استقلا
ی  نه ما به این مسائل فکر نمی کنیم بلکه هدف اصلی مان این است که باز
ی حریفان تمرکز و بدون توجه به مســـائل دیگر فقط به کســـب ســـه  ی رو به باز
ی باید  یادی دارد این است که ما در این باز امتیاز فکر کنیم. آنچه اهمیت ز

یم تا بتوانیم به آنچه می خواهیم برسیم.  با تمرکز بالا به میدان برو

فکر می کنید هواداران تراکتور در تهران استقبال خوبی از بازی روز شنبه داشته 
باشند؟

گران خیلی خوبی در همه جای  صددرصد همین طور خواهد بود. ما تماشـــا
ی هم قطعا به  یم و در هر شـــهری آنها حامی تیم هســـتند. در این باز کشـــور دار

یم.  حمایت آنها نیاز دار

هواداران تراکتور همیشه در تهران با مشکل کمبود جا در ورزشگاه آزادی مواجه 
بودند و به این خاطر نیز شعار »ورزشگاه خالیه آذری جا ندارد« را سر می دهند، 

در این مورد تمهیداتی اندیشیده شده است؟
طبـــق قانـــون تیـــم میهمـــان 10 درصد ســـهمیه دارد امـــا ما با ارســـال نامه ای به 
گر جایگاه های مربوط به تیم میزبان پر نشود  فدراسیون فوتبال خواسته ایم که ا
گران  این فضا در اختیار هواداران تیم ما قرار بگیرد. این حق طبیعی تماشـــا
که دوســـت  ماســـت. در ایـــن مـــورد پیگیری های لازم را خواهیم داشـــت؛ چرا
کتور می آیند جا برای  گرانی که به ورزشـــگاه برای حمایت از ترا یم تماشـــا ندار
یاد داشته باشد.  نشستن نداشته باشند درصورتی که ورزشگاه فضای خالی ز

سعید مظفری زاده در گفت وگو با »فرهیختگان«: تراکتور نه بحران داشته نه نشیب

برایانتقامبهمصافاستقلالنمیآییم
ورزشگاه خالی باشد تماشاگران تراکتور نباید بیرون بمانند

قاسم پور: لیگ را نمی توانیم برگزار کنیم آن وقت توقع داریم نساجی صعود کند

بازیباآلمالیقمحکخوبیبرایسپاهاننیست
   قهرمانی ممکن نیست، شاید به فینال آسیا برسیم      زمانی ادعای آقایی آسیا را داشتیم ولی حالا دیگر آن را هم نداریم
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   

۰9398888699

برگزاری مزایده عمومی
دانشگاه آزاد اسلامی واحد چالوس در نظر دارد ملک مشروحه ذیل را از طریق مزایده عمومی به فروش رساند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر در زمان اداری به نشانی های ذیل مراجعه نمایند:

یاست: شماره تماس)52226701- 011(  شماره فکس ) 52226605 ( مازندران، چالوس، دانشگاه آزاد اسلامی واحد چالوس، دبیرخانه – شماره تماس: )52248788- 011( دفتر ر

ک ثبتینشانیموضوعردیف میزان پلا
مالکیت

مساحت 
عرصه

)متر مربع(

مساحت عیان 
یر بنای کل  ز

)متر مربع(
بری یال(قدمتکار توضیحاتقیمت پایه )ر

یک قطعه زمین واقع در 1
چالوس ، بلوار امام رضا 

چالوس،بلوار امام رضا ، 
نبش ورودی گاراژ تنکابن ، 

کوچه شهید خانزاده

41/320
41/321
41/332

شش 
دانگ

70/000
150 متر مربع هزار متر مربع

آموزشی تجاری 
مسکونی 
یستی 13/500/000/000/000تور

الف- میزان سپرده شرکت در مزایده 5 درصد قیمت پایه می باشد.
ی به نشانی های فوق الذکر مراجعه نمایند.  گهی به مدت 10 روز کار یخ انتشار اولین آ کات از تار یافت اسناد مزایده و هماهنگی جهت بازدید از ملک و تحویل پا متقاضیان می توانند جهت در

ب- شرایط، محل و مهلت تحویل اسناد مزایده: 
یافت و تکمیل اســـناد به همراه ســـپرده شـــرکت در مزایده به صورت فیش واریزی با ضمانتنامه بانکی و همچنین قیمت پیشـــنهادی خود را به  متقاضیان شـــرکت در مزایده می بایســـت پس از در
ی تعیین شده به دبیرخانه دانشگاه آزاد واحد چالوس  کثر تا پایان وقت ادار ک و مهر شده باشند قرار داده و حدا کت الف و ب که در بسته و لا ترتیبی که در اسناد مزایده مقرر شده است در دو پا

یافت نمایند.  تحویل داده و رسید در
گهی بر عهده  برنده مزایده خواهد بود.  ج- دانشگاه آزاد اسلامی در قبول و رد یک  یا کلیه پیشنهادها بدون ذکر دلیل مختار است و ضمنا هزینه درج آ

 دانشگاه آزاد اسلامی واحد چالوس  

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب ســـیدمرضیه دســـت افکن  فرزند سیدعباس به 
شماره شناسنامه 634 صادره از جیرفت در مقطع کارشناسی رشته زیست شناسی 
علوم گیاهی صادره از واحد دانشگاهی آزاد اسلامی واحد جیرفت مفقود گردیده 
و فاقد اعتبار می باشـــد. از یابنده تقاضا می شـــود اصل مدرک را به دانشـــگاه آزاد 
اســـلامی واحد جیرفت به نشـــانی جیرفت خیابان دانشجو دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد جیرفت ارسال نماید.

برگ سبز و سند خودرو وانت پیکان مدل 88 به رنگ سفید روغنی به شماره موتور 
ک ک NAAA36AA69G816817و به شـــماره پلا  11487078028 و بـــه شـــماره پـــلا
 14 – 551 س 73 به نام جواد سواعدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ سبز خودرو سواری- کار سیستم هیوندا تیپ سانتافه 2400رنگ سفید صدفی مدل 
 KMHSU81CDFU420963  2015به شماره انتظامی ایران 40 / 855 د 48 شماره شاسی
و شـــماره موتـــور G4KEEU505147   بـــه مالکیـــت  آقـــای مهـــدی محبی به کد ملی 

0059707488مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

تیم های نساجی و سپاهان در چهارمین هفته از رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا در مرحله گروهی در استادیوم آزادی و در یک میزبانی مشترک به میدان 
رفتنـــد. حذف نســـاجی تلخ بـــود اما در بازی دوم، ســـپاهان با ۹ گل مقابل 
حریف ضعیف خود تلخی  حذف نساجی را خنثی کرد. حضور متفاوت 
دو نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا نکات بسیار مهمی داشت که هرچند 
سال هاست به آن نمی پردازیم، اما با توجه به فاصله ای که بین فوتبال ایران و 
فوتبال آسیا در حال ایجاد است بهتر است این بار به آن توجه کرده و اخطارها 
، کارشناس فوتبال دقایقی  را جدی بگیریم. به همین بهانه با ابراهیم قاسم پور
صحبت کردیم و درخصوص حذف تلخ نساجی و اتفاقاتی که برای سپاهان 

افتاد، گپ زدیم. 

عملکرد نساجی و سپاهان را چطور ارزیابی می کنید؟
نســـاجی تجربه کمی داشـــت و از این تیم با نفراتی که داشـــت، توقعی نمی رفت. 
در عوض سپاهان مدت هاست که در چنین عرصه هایی شرکت کرده و نفرات 
خوبی هم چه روی نیمکت و چه درون زمین دارد. در هر پست دو سه بازیکن خوب 
در خدمت این تیم هســـتند. در نتیجه دســـت مورایس برای استفاده از نفرات باز 
است. نساجی که شکست خورد و حذف شد، امیدوارم سپاهان در ادامه عملکرد 

بهتری داشته باشد و از گروه خود صعود کند. 

سپاهان هنوز با الاتحاد بازی نکرده و محک جدی در این رقابت ها نخورده است. 
فکر می کنید این تیم بتواند در لیگ قهرمانان آسیا حرفی برای گفتن داشته باشد؟ 

نباید به پیروزی پرگل تیم ســـپاهان مقابل آلمالیق دل خوش باشـــیم؛ چراکه این 
یک اتفاق بود. حریف خطرناک و خوبی نبود از این رو نمی توانیم روی این بازی 
به عنوان سنگ محکی برای شناخت سپاهان حساب کنیم. با این حال سپاهان 
تیمی  است که می توانیم روی آن حساب کنیم و شانس سود از گروه خود را دارد؛ 
هرچند این تیم هم کار سختی دارد و اگر به مراحل بالاتر برویم شرایط سخت تر هم 
می شود. کلا نمایندگان ما در لیگ قهرمانان آسیا هرچه به مراحل بالاتر صعود کنند 
کار برایشان سخت تر می شود. دلیلش هم ساختار فوتبال ماست. پیشرفت هایی 
که دیگر کشـــورها و رقبا کرده اند ما نداشـــته ایم. کاری برای فوتبال مان نکرده ایم، 
زیرســـاخت ضعیـــف اســـت، برنامه ریزی صورت نگرفتـــه و هرچه نگاه می کنیم 
فاصله ما با دیگر کشورها حتی تیم های عربی بسیار زیاد شده است. زمانی ادعا 
می کردیم که قدرتمندترین تیم آسیا هستیم، ولی الان دیگر نمی توانیم چنین ادعایی 

هم داشته باشیم، از بسیاری از تیم ها عقب افتادیم و این برای آینده فوتبال مان 
اصلا خوب نیست. 

هزینه ای که در حال حاضر در فوتبال آســـیا می شـــود باعث شده فاصله فوتبال ما با 
دیگر کشورها بسیار زیاد شود؟

پول فوتبال ما زیاد است، اما حیف و میل می شود. نه برنامه ای برای خرج کردن این 
پول ها وجود دارد و نه در جای درست و حساب شده خرج می شود یا حیف و میل 

می شوند یا دلال ها می برند یا حتی از این پول ها سوءاستفاده می شود. 

پیروزی سپاهان به نفع شان بود یا می تواند باعث مغرور شدن شان شده و در ادامه 
ضرر کنند؟

آلمالیق حریف خطرناک و دردسرسازی برای سپاهان نبود و بیشتر حکم یک بازی 
تدارکاتی برای این تیم را داشت. به دلیل ندانم کاری، سه امتیاز از سپاهان کم شد. 

به این ترتیب یعنی برای سپاهان هم هیچ شانسی قائل نیستید؟
شاید قهرمان نشود اما به نظر من قابلیت حضور در فینال را دارد. فوتبال زمانی به 
موفقیتی دســـت می یابد که در نتیجه برنامه ریزی اصولی و مدیریت قوی بنیان 
نهاده شـــود. در حالی که در فوتبال ما خیلی از نتایج و اتفاقات بیشـــتر یک جرقه 
اســـت. نتیجه ای اســـت که تداوم نداشـــته و به همین دلیل اســـت که می گویم 

سوء مدیریت وجود دارد. 

شاید در ظاهر سپاهان به لحاظ فنی عملکرد خوبی داشته باشد اما نوعی عدم ثبات 
در این تیم دیده می شود، شرایطی که موجب می شود این تیم گاهی با سکته هایی در 
نتیجه گیری روبه رو شده و نتواند روند مثبت خود را ادامه دهد، مثل اتفاقاتی که برای 

این تیم مقابل ملوان رخ داد. شما این روند را چطور توصیف می کنید؟
این عدم ثبات مختص به تیم ســـپاهان نیســـت، بلکه در فوتبال ما وجود دارد. در 
درجه اول تیم ملی فوتبال ما با همین پدیده روبه رو است و در یک سری بازی ها خوب 
بازی می کند در یک سری بازی ها متوسط و حتی در برخی بازی ها بد است. درمورد 
سپاهان هم حرکت سینوسی این تیم به ساختار نامناسب مدیریت ما برمی گردد. 
وقتی پایه و اساس فوتبال اصولی نباشد مشکلات اینچنینی به وجود می آید. از این 
رو مورایس مقصر نیست. برخی اتفاقات در فوتبال غیرقابل پیش بینی است، همین 
حالا هم ملوان به گربه سیاه سپاهان تبدیل شده، فصل گذشته هم این تیم مقابل 
شاگردان مورایس آنها را از قهرمانی بازداشتند و حالا این بار اولین شکست فصل  
را به آنها تحمیل کردند. پس به نظر می رسد سپاهان بیشتر به لحاظ روحی و روانی 
گاه دو دیدار اخیر سپاهان با تیم ملوان به ناکامی انجامید.  افت کرده است. ناخودآ

از این رو به نظر بازیکنان سپاهان همیشه در بازی با ملوان با استرس همراه است، 
در حالی که ملوان هیچ استرســـی در بازی مقابل ســـپاهان ندارد. برخی اتفاقات و 
برخی نتایج در فوتبال فقط یک اتفاق است و نمی توانیم براساس آن میزان توانایی یا 
ناتوانی یک سیستم را محک بزنیم، مثل شکستی که سپاهان مقابل ملوان پذیرفت 
یا پیروزی ای که مقابل حریف آســـیایی خود کســـب کرد. از این رو هرچند به تیم 
سپاهان بسیار امیدوارم اما پیروزی آنها مقابل تیم آلمالیق نمی تواند سنگ محک 
خوبی برای شناخت توانایی های تیم سپاهان باشد. سپاهان تمام ابزار برای موفقیت 
در فوتبال ایران را دارد و از نظر من برای اینکه بتواند در لیگ قهرمانان آسیا موفق 

شود یا حتی در لیگ به مقام قهرمانی برسد نیازمند بالانس روحی و روانی است. 

به نظر شما دلیل ناکامی نساجی در لیگ قهرمانان آسیا با توجه به اینکه مربیان و عوامل 
این تیم می دانستند لیگ قهرمانان آسیا را در پیش دارند، چیست؟

نباید از نساجی انتظار زیادی داشته باشیم نتایجی که این تیم به دست آورد دور از 
ذهن نبود، نساجی نمی تواند در لیگ قهرمانان آسیا حضور قدرتمند داشته باشند. 
به تیم هایی که در فوتبال ایران هزینه کردند یا تیم هایی که صاحب نام هستند 
توجه کنید، کدام از این تیم ها توانستند در آسیا موفق باشند. بهترین بازیکنان 
در اختیار تیم های متمول هستند، وقتی چنین تیم هایی با وجود امکاناتی که در 
اختیار دارند هزینه ای که می کنند و بازیکنانی که به خدمت می گیرند، نمی توانند 
در آسیا حرفی برای گفتن داشته باشند، پس نمی توانیم از تیم مثل نساجی توقع 

داشته باشیم و در میان مدیریت، مربیان و بازیکنان نساجی 
به دنبال مقصر بگردید! وقتی شما در بالاترین سطح فوتبال 
که همانا تیم ملی است، نمی توانید توقعات را برآورده کنید 
پس نباید در ســـطح باشـــگاهی از تیم های باشگاهی توقع 

داشته باشید تا کمبودهای فوتبال ایران را با صعود در گروه های 
خود یا کسب جام جبران کنند. تیم ملی 50 سال از قهرمانی در 

آسیا محروم است. تیم امید ما 50 سال است به المپیک نرسیده 
و حتی صعود نکرده چه برسد به اینکه بخواهد جامی کسب کند 

یا از مرحله خود بالا برود، درنتیجه وقتی ما نمی توانیم از تیم های ملی 
که سطح اول فوتبال ما هستند توقع داشته باشیم چطور می خواهیم از باشگاه ها 
توقع داشته باشیم که مقامی کسب کنند یا از گروه شان صعود کنند. ما در گذشته 
قهرمان آسیا و قهرمان جام باشگاه های آسیا می شدیم، اما الان دیگر این اتفاقات 

برای ما نمی افتد. این نشان می دهد ساختار فوتبال ما دچار ایراد شده است. 

زمان آن نرسیده از این شرایط فاصله بگیریم؟ 
مـــن قبـــلا هم گفتم و شـــاید حرف کلیشـــه ای به نظر برســـد، اما به جـــای ورود بازیکن و 

مربی خارجی ما نیازمند مدیر خارجی هستیم تا بلکه بتواند سوء مدیریت در فوتبال 
ایران را برطرف کرده و در مسیر درستی قرار بگیریم. همه قدرت فوتبال ما این بود که با 
پرسپولیس نایب قهرمان آسیا شویم. تا زمانی که فوتبال ایران بر پایه و اساس اصولی استوار 
نشود و برنامه ریزی حرف اول را نزند نه تنها نمی توانیم مقامی کسب کنیم، رتبه ای آورده یا 
موفقیتی به دست آوریم، بلکه درجا زده و حتی از رقبای در سطح آسیا هم بیشتر عقب 
می افتیم. آیا برای ما زشت نیست که نمی توانیم حتی یک دوره مسابقه بین المللی در 
کشورمان برگزار کنیم؟ ما نه تنها نمی توانیم بلکه حتی میزبانی هیچ مسابقه ای از فوتبال 
را به ما نمی دهند. کاری به موانع سیاسی ندارم اصل حرف من کمبود امکانات و کمبود 
زیرساخت های مناسب در جهت تقویت فوتبال کشور است. واقعیت این است که ما 
توانایی برگزاری مسابقات را نداریم. ما همین لیگ کشور خودمان با 16 تیم را نمی توانیم 
به درستی برگزار کنیم، طبیعی است که در برگزاری رقابت ها بین المللی هم ناکام هستیم!
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اوایل تابستان خبری در رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه در سه ماه اول امسال 
شـــورای صدور مجوز تولید ســـاترا با برگزاری ۱۱ جلســـه، تعداد ۴۰ طرح ســـریال، 
هشت فیلمنامه سریال و پنج طرح برنامه تلویزیونی را بررسی کرده است. در این 
خبر که به نقل از روابط عمومی ساترا انتشار یافت، آمده بود که فریدون جیرانی، 
محمدحسین مهدویان، حامد عنقا، پیمان معادی، رضا مقصودی، مصطفی 
کیایی، برزو نیک نژاد و منوچهر هادی ازجمله اشخاصی هستند که با حضور 
در جلســـات شـــورای صدور مجوز تولید ســـاترا به ســـوالات اعضای شورا پاسخ 
دادند و درنهایت موفق به اخذ مجوز تولید ســـریال شـــدند. از تنوع افرادی که در 
این لیست حضور داشتند و همچنین مجموعه آثاری که مجوز تولید گرفتند، 
می شد حدس زد که موتور تولید در شبکه نمایش خانگی همچنان روشن است. 
از آن لیستی که در سه ماه اول سال ۱۴۰۲ توانستند از ساترا مجوز تولید بگیرند، 
فقط سریال  »زخم کاری۲« به تهیه کنندگی محمدرضا تخت کشیان و کارگردانی 

محمدحسین مهدویان بعد از اخذ مجوز انتشار از ساترا در حال پخش است. 
سریال هایی چون »نیلوفر آبی« به تهیه کنندگی و کارگردانی مصطفی کیایی، »گناه 
فرشـــته« به تهیه کنندگی و نویســـندگی حامد عنقا، »نیسان آبی۲« به کارگردانی 
منوچهر هادی، »افعی« به نویسندگی پیمان معادی  و کارگردانی سامان مقدم، 
»خجالت نکش۲« به کارگردانی رضا مقصودی، »عشق بی خطبه« به کارگردانی 
برزو نیک نژاد و تهیه کنندگی محمد شایسته، »سرویس حوادث« به نویسندگی 
و کارگردانی فریدون جیرانی همچنان در مرحله تولید هســـتند و اطلاعاتی هم 
درخصوص مجوز انتشـــار این آثار در اختیار رســـانه ها قرار نگرفته است. با این 
حـــال در ایـــن گزارش تلاش کردیم این آثار را هم به عنوان شـــانس های پخش در 

نیمه دوم سال ۱۴۰۲ قرار دهیم.  
کنون 5۲ عنوان سریال  روابط عمومی ساترا  می گوید: از نیمه دوم سال گذشته، تا
و برنامه از ساترا موفق به اخذ مجوز و پخش از شبکه نمایش خانگی شده اند. از 
این تعداد، ۲۴ عنوان، از نیمه دوم سال گذشته یا ابتدای امسال منتشر شدند 
که قسمت پایانی آنها در سال جاری پخش شده است. ۱۴ عنوان دیگر مربوط 
به ســـریال  و برنامه هایی اســـت که هم اکنون در حال انتشـــار هســـتند ازجمله: 

«، »برنامه نیمه شب«، »عقرب عاشق«،  »مگه تموم عمر چند تا بهاره«، »پیکولو
»پدرگواردیولا«، »پدرخوانده«، »چیدمانه«، »زخم کاری ۲« »بازگشت«، »مرداب«، 
«، »کاپیتان من«، »آمســـتردام« و »شبکه مخفی زنان«.   »ســـینما ۲5«، »ســـایه باز
البته از این لیست، با توجه به اینکه مجوز تمام قسمت های آمستردام و شبکه 
مخفی زنان صادر شده است، ادامه این دو سریال هم به زودی پخش خواهد 
، هم  ، ۱۴ عنوان دیگر از لیست 5۲ تایی دارای مجوز شد. بر اساس همین آمار
مربوط به ســـریال و برنامه هایی اســـت که مجوز انتشار گرفتند و تا پایان امسال 

پخش خواهند شد. 

در ادامه فهرستی از سریال های شبکه نمایش خانگی که احتمالا در نیمه دوم 
امسال پخش خواهند شد، آمده است. البته تولید بعضی از این مجموعه ها از 
چندســـال پیش آغاز شـــده یا حتی به اتمام رســـیده اند و طبق برنامه ریزی های 
تولیدکنندگان شان قرار است در نیمه دوم سال ۱۴۰۲ عرضه شوند. امکان دارد 
بعضی از این سریال ها در آن لیست 5۲ تایی دارای مجوز انتشار که روابط عمومی 

ساترا به »فرهیختگان« اعلام کرده است، وجود نداشته باشند. 

»فرهیختگان«جزئیاتآماریسریالهایمجوزداریکسالاخیررامنتشرمیکند

۵۲ مجوز ساترا برای شبکه نمایش خانگی

گناه فرشته/ حامد عنقا

حامد عنقا در گفت وگو با رســـانه ها گفت: »دوســـت دارم با تلویزیون 
کار کنـــم، چـــون خودم را فرزند رســـانه ملی می دانـــم. از آذر و دی کاری 
را به ســـیمافیلم داده ام که نامش »گناه فرشـــته« است. این کار خیلی 
نزدیک به فضای »انقلاب زیبا« است؛ درامی پرتعلیق که بیشتر قصه ها 
و داســـتان هایش در فضـــای اجتماعی می گـــذرد.« انقلاب زیبا یک 
مجموعه تلویزیونی محصول سال ۱۳۹۳ به کارگردانی بهرنگ توفیقی، 
نویســـندگی حامد عنقا بود و به نظر می رســـید اگر وی با تلویزیون به 
توافق می رســـید، کارگردان گناه فرشـــته هم بهرنگ توفیقی باشد اما از 
آنجا که تلویزیون در سال های اخیر هرچه بیشتر از تولید آثار نمایشی 
فاصله گرفته، نه گناه فرشته توانست  در این سازمان ساخته شود، نه 
فیلمنامه دیگری با نام »خیز به یک بار بیا« که در همان ایام عنقا آن را 
هم به تلویزیون داده بود، جلوی دوربین رفت. سرانجام بعد از دوسال 
سریال گناه فرشته در شبکه نمایش خانگی جلوی دوربین رفت؛   عنقا 
تابه حال اجازه نداده که هیچ خلاصه داستانی از سریالش به بیرون درز 
کند و کار را در سکوت خبری محض جلو می برد اما خبر درگذشت 
بسیار ناگهانی مرتضی پورصمدی، فیلمبردار پیشکسوت سینما سر 
صحنه این سریال باعث شد نام گناه فرشته دوباره در رسانه ها برده شود. 
مرگی آرام و کاملا غافلگیرکننده که باعث شد نام بعضی از بازیگران 

این سریال برای خبرنگاران قطعی شود.

صفحه حوادث/ فریدون جیرانی

 »صفحه حوادث« عنوان سریال جدید فریدون جیرانی است که پروانه 
ساخت آن از سوی ساترا صادر شده تا این کارگردان پروژه جدید خود 
را در قالب یک سریال معمایی- جنایی جلوی دوربین ببرد. فیلمنامه 
این سریال همان طور که از نامش پیداست، براساس پرونده های واقعی 
که در صفحه حوادث روزنامه ها منتشر شده، به نگارش درآمده است. 
در این سریال قرار است ماجراها از طریق یک خبرنگار جنایی روایت 
شود. جیرانی که سال ها به عنوان خبرنگار در روزنامه اطلاعات مشغول 
به کار بود، ازجمله کارگردانانی است که امید می رود با توجه به شناختی 
که از فضای مطبوعات دارد، تصویری دقیق و درست از این حرفه ارائه 
دهد. تصویری که معمولا در سینمای ایران یا در سریال هایش به شکل 
دقیق نمایش داده نشده است. جیرانی قبلا سریال های »مرگ تدریجی 
یک رویا« و »تعبیر وارونه یک رویا« را به ترتیب در سال های ۸5 و ۹۴ 
در تلویزیون ساخته بود و آخرین فعالیتش به عنوان کارگردان، ساخت 
سریال »نهنگ آبی« برای شبکه نمایش خانگی در سال های ۹۷ و ۹۸ 
بود که تجربه کاملا موفقی نبود. حالا جیرانی که نویسنده کهنه کاری 
در سینماست و به عنوان روزنامه نگار سینمایی و کارگردان چند فیلم 
قابل قبول هم شناخته می شود، چهارمین تجربه اش را در سریال سازی 
انجام می دهد. این ســـریال ســـاختاری اپیزودیک دارد و قرار اســـت 
داســـتان هر پرونده ای در چند قســـمت روایت شـــود. پلتفرم تولید و 

پخش سریال صفحه حوادث هنوزاعلام نشده است. 

افعی/ سامان مقدم

یال »افعی« یک مجموعه کمدی است که از پلتفرم فیلم نت  سر
پخش خواهد شـــد و کارگردانی آن برعهده ســـامان مقدم اســـت. 
یال  این دومین تجربه مقدم در شـــبکه نمایش خانگی بعد از ســـر
»قلب یخی« خواهد بود و البته باید توجه داشت که این کارگردان 
یال را دارد. از آنجا که  در تلویزیون ملی هم تجربه کارگردانی ســـر
نویســـنده افعی پیمان معادی اســـت، ابتدا چنین تصور می شـــد 
کـــه کارگردانـــی کار را هـــم او عهده دار می شـــود اما بعـــد از مدتی 
نـــام ســـامان مقـــدم به میان آمد و پیمان معـــادی به عنوان یکی از 
یگران اصلی کار معرفی شـــد. مقدم و معادی در ســـال ۸۳ در  باز
فیلـــم »مکـــس« با هم همکار بودند؛ جایـــی که معادی چهارمین 
فیلمنامه اش را برای مقدم نوشـــت که او هم چهارمین فیلمش را 
ی فیلمنامه ای  می ساخت. بلافاصله بعد از مکس این دو کار رو
ی خیابانی محسوب می شد  به نام »پیتوک« را آغاز کردند که کار
بین نرفت تا اینکه بعد از حدود دو دهه،  امـــا هیـــچ گاه جلوی دور
وقتی پیمان معادی دیگر علاوه بر نویســـندگی، بیشـــتر به عنوان 
یگر شـــناخته می شـــد، مجددا این تیم دونفره شـــکل گرفت.  باز
کنـــون خبـــر حضـــور پژمان جمشـــیدی، مهـــران مدیـــری، نوید  تا
محمدزاده و پیمان معادی در این پروژه شـــنیده شـــده و حضور 

بعضی از این افراد قطعی اســـت.

عشق بی خطبه/ برزو نیک نژاد

ســـریال »عشـــق بی خطبه« که ابتـــدا در بعضی رســـانه ها با عنوان 
»خطبه عشق« معرفی شده بود، جدیدترین اثر کارگردان و نویسنده 
محبـــوب صداوســـیما برزو نیک نژاد اســـت که در شـــبکه نمایش 
خانگی منتشر می شود. وی در عرصه ساخت سریال، آثار متنوعی 
 ... را در ژانرهـــای مختلـــف ماننـــد اجتماعـــی، کمدی، ملـــودرام و
تولیـــد کـــرده و ازجمله مهم ترین ســـریال های تلویزیونی او می توان 
به دردسرهای عظیم ۱، ۲ و ۳، »پنچری« و »باخانمان« اشاره کرد. 
او در شـــبکه نمایـــش خانگـــی کم کارتر از تلویزیون بود و ســـاخت 
ایران ۱ و ۲ و بی گناه ازجمله مهم ترین ســـریال های هســـتند که او 
در این حوزه کارگردانی کرده اســـت. فرآیند تولید و پخش ســـریال 
عشـــق بی خطبه به صورت اختصاصی توســـط موسسه فرهنگی و 
یگران  هنری شایسته فیلم انجام خواهد شد. هنوز لیست کامل باز
و عوامل سریال منتشر نشده است اما ازجمله مهم ترین چهره هایی 
که در این سریال حضور خواهند داشت می توان به حامد کمیلی، 
شـــهرام حقیقت دوســـت، مهدی هاشـــمی، پانتـــه آ پناهی ها، امیر 
جعفری و الهام اخوان اشـــاره کرد. همچنین هنوز هیچ اطلاعاتی 
در ارتباط با فیلمنامه و روال داســـتانی این ســـریال منتشـــر نشـــده 
است اما عده ای مطمئن هستند که با یک ملودرام عاشقانه طرف 
خواهیم بود. این ســـریال یکی از آثار اختصاصی پلتفرم فیلم نت 

است و تهیه کنندگی آن را محمد شایسته برعهده دارد.

نیلوفر آبی/ مصطفی کیایی 

ســـریال »نیلوفر آبی« به کارگردانی مصطفی کیایی همان ســـریال 
»قصه هـــای هزار و یک شـــب« اســـت که پیش تر خبـــر تولید آن در 
کنـــون تغییر نام داده اســـت. اوایل  رســـانه ها منتشـــر شـــده بـــود و ا
تابستان امسال در رسانه ها اعلام شد که با صدور پروانه ساخت، 
مصطفی کیایی به زودی و احتمالا در اواخر تیر یا مردادماه ساخت 
این سریال را آغاز می کند. طبق شنیده ها این پروژه بسیار سنگین 
اســـت و داســـتان آن در دهه ۳۰ روایت خواهد شـــد و در دو کشـــور 
ایـــران و ترکیـــه جلوی دوربیـــن می رود. یکی از رســـانه ها قبلا پرویز 
پرســـتویی، محســـن کیایی، محمد بحرانی، هدیه تهرانی، ســـوگل 
یگران این سریال معرفی کرده  خلیق و پدرام شریفی را به عنوان باز
بود که فیلیمو حق پخش آن را برعهده دارد و حتی شنیده شد که 
سرمایه گذار سریال روسی خواهد بود. چندی بعد نام تعداد دیگری 
ی ها را بیشتر می کرد، ازجمله  یگران هم اعلام شد که کنجکاو از باز
این نام های جدید می توان به هدیه تهرانی و سحر دولتشاهی اشاره 
کرد. کنار هم قرار گرفتن نام پرویز پرستویی و هدیه تهرانی می تواند 
یادی را به سمت  در مواجهه اولیه با یک سریال جدید، توجهات ز
آن جلب کند، هرچند باید در ادامه دید که آیا این اشـــتیاق اولیه 
یافت می کند  ی از جانب تولیدکنندگان مجموعه در پاسخ درخور

یا آن مخاطبان مشتاق سرخورده می شوند.

خجالت نکش۲/ رضا مقصودی

تابه حال بارها دیده شده که سری های دوم و سوم و حتی چندمین 
ســـری از یک ســـریال در تلویزیون یا شبکه نمایش خانگی ساخته 
شـــود. شـــبیه همین اتفاق در ســـینما هم بارها دیده شـــده است، 
حتی این بارها ســـابقه داشـــته که دنباله یک ســـریال را در ســـینما 
ادامـــه بدهنـــد؛ چنانکه مرحوم کیومرث پوراحمد چندین نســـخه 
ســـینمایی را به عنـــوان دنباله هایی بر ســـریال »قصه های مجید« 
ســـاخت. اینکه از یک داستان همزمان نسخه سریالی سینمایی 
وجود داشـــته باشـــد هم بارها دیده شـــده اما رضا مقصودی فرمول 
جدیـــدی را امتحـــان می کند که تابه حال ســـابقه نداشـــته اســـت. 
او دنبالـــه فیلـــم ســـینمایی اش را در قالب ســـریال جلوی دوربین 
می بـــرد. مقصودی که به عنوان فیلمنامه  نویس نگارش آثار مهمی 
چون »لیلی با من اســـت« و »شـــیدا« را در کارنامه دارد، سال ۱۳۹۶ 
نخســـتین فیلـــم بلند ســـینمایی اش به نام »خجالـــت نکش« را با 
ی شبنم مقدمی و احمد مهرانفر جلوی دوربین برد. این فیلم در  باز
، در بخش سودای سیمرغ در  سی وششمین دوره جشنواره فیلم فجر
یگر نقش اول زن )شبنم مقدمی( و رشته طراحی  رشته بهترین باز
صحنه و لباس )رعنا امینی( نامزد سیمرغ شد و در بخش نگاه اول 
هم توانســـت ســـیمرغ بلورین بهترین کارگردان اول را از آن خودش 
کنـــد. حـــالا مقصودی می خواهد دنباله همان داســـتان را با همان 

یالی روایت کند. یگران و همان فضا در قالبی سر باز

ادامه در صفحه۱۳ 
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اصل مدرک دانشنامه دوره کارشناسی پیوسته رشته مهندسی عمران  اینجانب مصطفی 
بامری فرزند محمدحســـن  به شـــماره  کد ملی ۲۹۹۴۰۹۴۰۶۱ صادره از  کرمان مفقود گردیده و 

فاقد اعتبار می باشد.

مدرک فارغ التحصیلی نجمه فرامرزی فرزند علی اصغر  به شماره شناسنامه ۴5 صادره از اهواز 
در مقطع کاردانی رشته تحصیلی کامپیوتر نرم افزار صادره از واحد دانشگاهی اهواز به شماره 
۱5۸۷۱۰۶۰۳5۹۲ مورخ ۱۳۸۸/۰۹/۲۶  مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا 
می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهواز به نشانی اهواز فلکه کارگر )فرهنگ 
( خیابان کارگر جنوبی کد پستی۶۸۸۷5-۶۱۳۴۹ و صندوق پستی ۱۹۱5 ارسال نماید. شهر

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب مصیب شهریاری کوتک فرزند حسن به شماره شناسنامه 
۱۳۲۴صادره از کهنوج در مقطع کارشناسی رشته علوم قضایی صادره از واحد دانشگاهی 
آزاد اسلامی واحد جیرفت مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل 
مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد جیرفت به نشانی جیرفت خیابان دانشجو دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد جیرفت ارسال نماید.

آگهی مزایده 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد گرمسار در نظر دارد یک دستگاه مینی بوس ایویکو خود را از طریق مزایده به 
فروش رساند. لذا کلیه اشخاص در صورت تمایل می توانند جهت خرید اسناد مزایده به دفتر تدارکات 
گهی مزایده بر عهده برنده مزایده است.۲-  دانشگاه در رد یا قبول  دانشگاه مراجعه نمایند.۱   - هزینه آ
هر از پیشنهادات مختار است.۳ -  پیشنهادات مبهم و مشروط پذیرفته نخواهد شد. مدت خرید، 
گهی در روزنامه می باشد. تکمیل و تحویل اسناد مزایده به دبیرخانه دانشگاه ده روز کاری از تاریخ درج آ

مزایده حضوری فروش املاک
گذار نماید.  ی به اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد شرایط وا ، شوشتر و رامهرمز را از طریق مزایده حضور ک مازاد خود واقع در شهرهای اهواز دانشگاه آزاد اسلامی استان خوزستان در نظر دارد املا

ی دانشگاه  تحویل نمایند. لذا از کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط دعوت می شود تا ضمن اعلام آمادگی مدارک مورد نیاز را به امور ادار
ی و با در دست داشتن فیش واریزی مطابق جدول ذیل به حساب ۰۱۱5۸۶۰۷۸۹۰۰۱ نزد بانک صادرات به نام دانشگاه آزاد اسلامی  نحوه شرکت در مزایده: متقاضیان می توانند با مراجعه حضور

ی شرکت نمایند.  واحد اهواز در مزایده حضور
مبلغ سپرده شرکت در مزایده: سپرده شرکت در مزایده جهت هر ملک معادل مبلغ مشخص شده در جدول ذیل بوده و متقاضیانی که قصد شرکت در مزایده بیش از یک ملک را دارند می بایست 

از قبل از روز تشکیل مزایده نسبت به پرداخت مبلغ مذکور به ازای هر ملک اقدام نمایند.
-  دانشگاه آزاد  یخ  ۱۴۰۲/۰۸/۳۰واقع در اهواز - بلوار گلستان  فلکه فرهنگ  شهر ک دانشگاه آزاد اسلامی استان خوزستان در تار ی فروش املا یخ و محل برگزاری مزایده حضوری: مزایده حضور تار

- سالن مدافعان حرم برگزار می شود. اسلامی واحد اهواز
شرایط متقاضی:

گهی تاسیس شرکت و آخرین تغییرات شرکت و کد اقتصادی برای اشخاص حقوقی  داشتن شخصیت حقیقی یا حقوقی با  ارائه اساسنامه، آ
کپی تمامی صفحات شناسنامه و کارت ملی برای اشخاص حقیقی و مدیرعامل و اعضای هیات مدیره اشخاص حقوقی

همراه داشتن دسته چک صیادی جهت انجام تشریفات مزایده الزامی می باشد.

جهت کســـب اطلاعات بیشـــتر با مراجعه مراجعه به ســـایت رســـمی دانشـــگاه آزاد اســـلامی واحد اهواز به آدرس https://ahvaz.iau.irبا شـــماره تلفن ۳۳۳۴۸۳۹۹ )دبیرخانه کمیسیون معاملات( و 
۰۹۱۶۶۰۲۹۱۲۱ آقای عباس پور )مسئول عمرانی( تماس حاصل فرمایید.

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی واحد اهواز

مرحله سوم
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اگر در عصر سیطره  وی اودی ها و سرویس های استریم پخش فیلم به بچه های این 
نسل که عموما خبری از گذشته نه چندان دور پدران خود ندارند بگوییم که پیش تر 
در مملکت ما مردم به مدت چندسال اجازه  نگهداری و استفاده از دستگاه ویدئو را 
نداشتند، برچسب دیوانگی بر پیشانی مان می زنند ولی با رجوع به خاطرات بچگی 
بهتر است با خود صادق باشیم و فقط به بیان خوبی ها و زیبایی ها بسنده نکنیم. 

در روزهای اخیر فیلمی اکران شده که در جای جایش احساس تعلق و حسرت 
نسبت به گذشته در آن نفس می کشد. »گیج گاه« عادل تبریزی بیننده را صرفا به 
تماشـــای چهره  زیبای ایران )تهران( آن روزها که فیلم های دیگر عادت به نشـــان 
دادنـــش دارنـــد، دعوت نمی کند بلکه می خواهد کژی ها و ناآراســـتگی ها را هم از 
لایش تر مردم آن روزگار به ما یادآوری کند. ما در گیج گاه  پس بازنمایی زندگی بی آ
شـــاهد آنیم که خوشـــی های زودگذر و عادی مردم امروز چقدر برای نسل پیش با 
ســـختی همراه بوده اســـت. تماشای نوار های VHS در دهه  70 آزاد شد ولی همان 
هم با مشـــقت همراه بود زیرا مواجهه  علایق نســـل جوان با پدران و مادران خود از 
پس سال ها ممنوعیت، چیزی نبود که به این سادگی ها فراموش شود و ما با امری 
عادی و روزمره طرف باشیم. آن شکاف و گسست و آن ضربه های عمیق فرهنگی 
به پیکره  خانواده نتیجه  مواجهه  نامناســـب دولت هایی بود که درک درســـتی از 
صنعت سرگرمی نداشتند و فکر می کردند که با اعمال محدودیت های غیرضروری 
و جرم انگاری استفاده و حمل ویدئو می توانند جلوی نفوذ تاثیرات آن به خانه های 
مردم را به گونه ای که خود اختیارش را دارند بگیرند و تغییرات عالم گیر را به صرف 
وضع قانون و صدور بخشنامه به تابعی از تصمیمات خود درآورند.  البته چالش 
دولت ها در دهه 60 و 70 با سرگرمی های غیررسمی و به طور اخص دستگاه ویدئو 
روزهای سرگرم کننده و جذابی را برای مردم آن دوران رقم زد که خاطراتش هنوز در 
اذهان نقشی گاه و بی گاه و فعال بازی می کند. دستگاه و نوار VHS در سال های 
پس از انقلاب، حکم مواد مخدر را داشت و همه باید چهار چشم به چشم های 
خود اضافه می کردند که مبادا در هنگام حمل این دســـتگاه ارزشـــمند از مکانی 
به مکان دیگر دستگیر شوند و قانون به حساب شان رسیدگی کند. این روندی 
معمول است که ممنوعیت از چیزی که در اغلب موارد بهره بردن از آن آسیبی به 
آدمی وارد نمی کند مورد استفاده  بیشتر جامعه  هدف قرار بگیرد و مردم را نسبت به 
خودش بیش از شرایط عادی کنجکاو نشان دهد. حتی جوانان در آن زمان برای 
اثبات جسور بودن خود چگونگی حمل دستگاه ویدئو در خیابان، آن هم در حضور 
مأموران را شرح می دادند و استعدادشان در زمینه  داستان سرایی را به رخ دیگری 
می کشیدند. چالش دولت ها با دستگاه ویدئو اما دامنه دارتر از این حرف ها بود. 

دستگاه های پخش نوار ویدئویی در اواخر دوران پهلوی وارد ایران شد ولی همه   
افراد قدرت خرید و استفاده از آن را نداشتند. درحقیقت نمایش فیلم در خانه، 
تنها می توانست برای عده  معدودی که به سیستم وصل بودند به تحقق بینجامد و 
دیگران نسبتی با آن برقرار نمی کردند. با پیروزی انقلاب در سال ۱۳۵7 سیر تغییرات 
به یکباره همه چیز را دربر گرفت و حوزه  سرگرمی هم از این اتفاقات بی نصیب نماند. 
نظم گذشته در حال پوست اندازی بود و موج انقلاب در این میان خیلی چیزها را 
زیر و رو کرد. مهدی کلهر به عنوان اولین معاونت سینمایی وزارت فرهنگ ارشاد و 
اسلامی که خلق وخوی معتدل تری نسبت به مدعیان انقلابی گری داشت شرایطی 
را برای استفاده معقول مردم از نوار ویدئو فراهم کرد اما دیری نگذشت که با خروج 
وی از وزارت ارشـــاد شـــرایط به کلی تغییر کرد.  با روی کار آمدن محمد بهشـــتی و 
، دولت نشـــان داد که عزمش برای مقابله با ویدئو جدی  اســـت و  فخرالدین انوار
قرار هم نیست تا از آن صرف نظر کند. ریل گذاران انقلاب در دستگاه های دولتی 
به ســـبب سیاســـت های موجود تغییر کرده بودند و حال اندیشه  خامی که تصور 
می کرد با بگیر و ببند، مساله  ویدئو از حیات اجتماعی حذف می شود عنان کار 
را دست گرفته بود. دوره  سیاهی از ممنوعیت ها آغاز شده بود و مساله ای نه چندان 
کم اهمیت به عنوان یک معضل و آسیب جدی فرهنگی در کشور کیان خانه و 
جامعه را با تهدیدی جدی روبه رو می کرد. درست در این دوران بود که واسطه ها و 
دلال ها توانستند نقشی فعال در تحولات اجتماعی بازی کنند و روزبه روز بر سرمایه  
مادی خود بیفزایند. سفیدی ها و سیاهی ها در دهه  60 توامان با یکدیگر در زندگی 
ما نمود داشتند. عده ای از هیچ تلاشی برای برداشتن بار از روی شانه های ملت 
دریغ نمی کردند و بعضی دیگر با واسطه گری، احتکار و بروز اخلاق دلالی نمک 
، فیلم ها  بر زخم مردم می پاشـــیدند.  با قانون منع اســـتفاده از دستگاه های ویدئو
بدون هیچ کنترلی از مرزهای غربی و شرقی به داخل کشور و خانه های مردم نفوذ 
کردند و پرده ها را دریدند. در واقع ممنوعیت تام و تمام استفاده از دستگاه ویدئو 
به حفظ ارزش ها و جلوگیری از فاسد شدن اخلاق جوانان ختم نشد، بلکه اتفاقا 
منجر به بروز ناهنجاری هایی شد که تا آن سال ها در کشور سابقه ای از وجود آن 
گزارش نشده بود. این طبیعی است که در هر جامعه ای حدودی برای برخورداری از 
آزادی های اجتماعی مشخص شود ولی اعمال محدودیت هایی که هیچ نیازی به 
وجود آنها نیست ممکن است در بلندمدت تاثیر منفی فراوانی روی سلامت روان 
، ممنوعیت و به دنبال آن قاچاق نوار و دستگاه  مردم داشته باشد. از سوی دیگر
ویدئو ســـرگرمی را برای مردم عادی گران کرد. اگر همان روشـــی که در ابتدای کار 
پیش گرفته شد بود ادامه می یافت و فیلم ها با تایید وزارت ارشاد کماکان به دست 
مردم می رسیدند، ما در ادامه دیگر از شر فیلمی ها و قیمت  گزاف فیلم هایشان 

در امان می ماندیم و دیگر لازم نبود تا برای داشـــتن یک ســـرگرمی رایج و معمولی 
در زمان جنگ تحمیلی متحمل فشار اقتصادی غیرمعمولی بشویم.  شاید برای 
کسانی که آن دوره را درک نکردند، این پرسش به وجود  آید که استدلال طرفداران 
و مسئولان در رابطه با ممنوعیت استفاده و حمل دستگاه ویدئو چه بود؟ برخی 
این طور ادعا می کردند که آزادی استفاده از دستگاه ویدئو به اقتصاد سینمای ایران 
و اقبال مخاطب به آن آسیب می زند و بعضی دیگر این طور بیان یا امر می کردند 
که دولت، خاصه وزارت ارشاد باید جلوی ورود تهاجم فرهنگی به کشور را بگیرد و 
حتی ممنوعیت ویدئو نیز کفایت نمی کند. در رد نظر دسته  اول باید گفت که پس 
از آزاد شدن ویدئو در دهه  بعد، نه تنها اقبال مردم به سینماها کاهش پیدا نکرد، 
بلکه تعدادی از پرمخاطب ترین فیلم های تاریخ سینمای ایران در این دهه ساخته 
شد. در مواجهه با نظر گروه دوم اما می توان با مسامحه تا حدی دغدغه  آنها را درک 
کرد. کشور در حال جنگ بود و دشمن و حامیانش از هر راهی ضربه به ایران را در 
سر می پروراندند و طبیعی هم بود که فرهنگ هم از این قاعده مستثنی نباشد. در 
آن زمان این امکان وجود داشت که با یک کنترل همه جانبه و فیزیکی جلوی ورود 
خیلی از چیزها را به داخل کشور گرفت، تنها راه ورود آثار سینمایی هم به درون خاک 
ایران از راه زمینی صورت می گرفت و هیچ مسیری هم غیر از این وجود نداشت. آن 
دوران تهاجم فرهنگی تنها به شیوه  فیزیکی توان خود را آزمایش می کرد و راه مقابله با 
آن نیز ساده تر بود. اما در همیشه روی یک پاشنه نمی چرخد. قانون منع استفاده از 
دستگاه ویدئو تا سال ها ادامه داشت اما رفته رفته هضم این قانون برای مردمی که 
به آنها تحمیل شده بود سخت و سخت تر شد و سوال های بی جواب بسیاری در 
ذهن شان پدید آمده بود که از آنها رهایی نداشتند.  در سال ۱۳7۱ شرایط به شکل 
اساسی تغییر کرد. با تصویب قانون »شرایط استفاده صحیح از لوازم و تجهیزات 
« به  و محصولات مختلف سمعی و بصری و برنامه های تصویری در قالب ویدئو
ویدئوکلوب هایی که از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز دریافت می کردند، 
اجازه  کار داده شد و آنها توانستند با ارائه  محصولات مورد تایید دولت سهمی در 
سرگرم کردن مردم در آن سال ها ایفا کنند. هرچند تکنولوژی با گذر زمان منتظر ما 
نماند و جای خود را با استفاده از امواج ماهواره ای در خانه های ما باز کرد. موسسه 
رسانه های تصویری هم برای سامان دادن به پخش فیلم های سینمایی ایرانی و 
غیرایرانی در سال ۱۳7۲ پدید آمد و چند سال پس از آن تنها مأمن مخاطبان فیلم 
به صورت مجاز در کشور بود. کم کم پای موسسه های خصوصی هم به این عرصه 
باز شد و تا حدودی انحصار دولت در امور مربوط به سرگرمی های مجاز شکسته 
شد. هرچند ورود ماهواره هم به کشور اختلافاتی را میان تصمیم گیرندگان به وجود 
آورد و خاطره  ممنوعیت ویدئو را زنده کرد ولی کنترل، دیگر جنبه  فیزیکی نداشت 
و کار از دست دولت در رفت. البته حاکمیت در رابطه  با اینترنت با تسامح رفتار 
کرد و حضور آن در زندگی مردم را تاحدودی به رسمیت شناخت و در مواجهه با 
آن تجربه  تلخ ویدئو را تکرار نکرد.  گیج گاه عادل تبریزی محصول دورانی است که 
دولت اجازه   فعالیت را برای ویدئو کلوب ها صادر کرده بود و آنها می توانستند از این 
راه به طرق قانونی کســـب درآمد کنند. این ایام که با دوران جدید کاری جمشـــید 
هاشـــم پور )آریا( مصادف شـــده بود شور و شوق عظیمی را میان مردم برای خرید 
آثار این بازیگر فراهم آورد و دولت هم دریافت که با پدیده  شـــومی طرف نیســـت 
و می تواند آن را به خدمت خود دربیاورد. مســـاله اما به اینجا ختم نشـــد و باز هم 
قاچـــاق جنبـــه  دیگری از خود نشـــان داد. این بار دیگـــر اصل قضیه ممنوع نبود و 
قانونگذار می بایست فکری به حال حریم خصوصی مردم می کرد. مساله ای که در 
فیلم گیج گاه هم به آن اشاره شده، تهدید روابط خانوادگی افراد در پس استفاده از 
نوارهای ویدئویی بود. در آن سال ها قاچاق فیلم های خصوصی رواج یافت و نظم 
عمومی را مورد هدف قرار داد. آن بگیر و ببندها در اوایل انقلاب کارگر نیفتاده بود و 
حوزه  خصوصی زندگی مردم برای برخی دیگر در پس محدودیت ها ی اعمال شده، 
جذاب  جلوه می کرد. ما دقیقا شاهد چنین مساله ای در فیلم هستیم و فیلمساز 
نیز دست روی نقطه  درستی گذاشته که اثر هر عملی ممکن است به ایجادکننده   
آن بازگردد. فیلمی های دهه  60 با تبدیل به ویدئوکلوب  ها در دهه  70 شناسنامه دار 
شدند، اما چالش دولت ها با مقوله  فرهنگ، هنر و اقتصاد آنها و آثاری که بر جای 

می گذارد کماکان ادامه دارد. 

مراســـم تشـــییع پیکـــر مرحـــوم اکبـــر گلپایگانی، خواننده پیشـــگام موســـیقی 
ایرانی صبح روز سه شـــنبه شـــانزدهم آبان ماه با حضور تعدادی از هنرمندان و 

علاقه مندان موسیقی ایرانی در قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار شد. 
، در دقایقی مانده به آغاز مراســـم آثار ماندگار مرحوم  به گزارش خبرگزاری مهر
اکبر گلپایگانی از بلندگوها پخش شد که شرکت کنندگان در برنامه آن را کنار 
مزار این خواننده فقید همخوانی کردند. همزمان مراســـم تشـــییع پیکر زنده یاد 
، ســـینما و تلویزیون هـــم در حال برگـــزاری بود و  یگـــر تئاتـــر الهـــام شـــکیب، باز
حمیدرضا نوربخش، مدیرعامل خانه موســـیقی از شـــرکت کنندگان در مراسم 
وداع با زنده یاد اکبر گلپایگانی خواســـت تا در مراســـم تشـــییع زنده یاد شکیب 
نیز شرکت کنند.  حسین خواجه امیری )ایرج(، بهرام حصیری، فضل الله توکل، 
، احسان خواجه امیری، اصغر همت،  بابک شهرکی، ناصر ایزدی، محمد گلریز
محمد الله    یاری، محمد منتشری، محمدجلیل عندلیبی، سیدعباس عظیمی، 
، شهرام صارمی و محمد موسوی، از جمله هنرمندانی بودند  حسین علیشاپور
که در این مراسم حضور داشتند.  فضل الله توکل، نوازنده پیشکسوت موسیقی 
ایرانی در این مراسم گفت: »اکبر گلپایگانی هنرمند بی جانشینی است که به 
سوی عرش کبریایی پرواز کرد. او هنرمندی است که نامش در موسیقی ایران 
جاودان خواهد شـــد.« وی افزود: »ســـال ۱۳۳6 آقای گلپایگانی به اتفاق علی 
تجویدی و مرتضی محجوبی به منزل ما آمدند، در آن زمان من ۱۵ سال داشتم 
و اکبر ۲۵ ســـاله بود. او در آن دیدار قطعه ای را اجرا کرد که واقعا این جذابیت 

برای ما پرسشی شد که این چه صدایی است؟«
توکل بیان کرد: »من از آن زمان تا به امروز با اکبر گره خوردم، دوســـتی ای که 66 
ساله شده و آثارمان هم خوشبختانه مورد استقبال قرار گرفت. به هر حال هرچه 
از او حرف بزنم کم است چون او فخر موسیقی ما بود.«  مصطفی راغب، خواننده 
موسیقی پاپ هم ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت اکبر گلپایگانی گفت: 
»اســـتاد قلب بزرگی داشـــت که دست ما جوان ها را بدون غرور گرفتند و من در 

کنار او کوهی از انسانیت و شرف را دیدم.« 
علیرضا میرعلی نقی، پژوهشگر موسیقی ایرانی هم در این مراسم گفت: »مرحوم 
گلپایگانی هنرمند خلاقی بود که شیوه خوانندگی و زندگی هنری اش بی نیاز از 
نام استاد بود. او فراتر از یک هنرمند بزرگ بود که می  بینید مراسم تشییع پیکرش 

همانند مرحوم تختی و فردین در حال برگزاری است.« 
وی افـــزود: »او یـــک خواننـــده مردمـــی و فنـــی بـــود کـــه کمتر کســـی را همانند او 
می شناســـیم. او از ســـاده ترین طبقه اجتماعی برآمد و با عشـــق شدید مردم به 
جلال سلطانی رسید. او انسانی نیک بود که نیکوتر می شد. او جاودانه است 
و به اعتقاد من نام گلپا خودش به تنهایی اعتبار است که نیازی به هیچ لقبی 
ندارد. به اعتقاد من امثال گلپا به این موسیقی اعتبار می دهند و یادمان نرود 
که در هنر موســـیقی ســـنت همیشـــه غالب و اصالت همواره روح اســـت. روح 
یخ است و به نظرم گلپا چنین شخصیتی داشت که سنت آواز را زیر  بدون تار
و رو کرد و از نو ســـاخت.«  این پژوهشـــگر موســـیقی ایرانی تصریح کرد: »باید از 

یم که همواره به پای بندی  یستی و مردم داری را بیاموز مرحوم گلپایگانی ساده ز
بر اصول پافشاری می کرد. او بدون کوچک ترین عوام فریبی خود را میان مردم 
جاودانه کرد. او در انتخاب اشـــعارش همواره عشـــق و میهن پرســـتی را مدنظر 
قرار می داد و محتوای اشعارش را با تمام احساسات می خواند. او هیچ واژه ای 
را بی تفـــاوت نمی خوانـــد. بـــه افتخارش دســـت بزنید.«  پـــس از صحبت های 
میرعلی نقـــی، محمد معتمدی، خواننده موســـیقی ایرانی نیز یکی از قطعات 
مرحوم گلپایگانی را برای حاضران در مراســـم اجرا کرد. حســـین خواجه امیری  
)ایرج( هم در این مراســـم ضمن عرض تســـلیت به مناســـبت درگذشـــت اکبر 
گلپایگانـــی گفـــت: »من و اکبـــر جزء خوانندگانی بودیم که کارمان خوب بود. او 
خواننده ای   بود که بسیار خوب می خواند و با صدای گرمی که داشت شعرهای 
خوبی را هم می خواند و از دوستی با این هنرمند بزرگ بسیار خرسندم.« او در 
بخـــش پایانـــی صحبت های خود به اجرای یک قطعـــه آوازی پرداخت. پس از 
صحبت هـــای وی ســـالار عقیلـــی هم به اجرای قطعه دیگـــری پرداخت.  گیتا 
گرایلـــی، بـــرادرزاده همســـر مرحوم گلپایگانـــی هم به نمایندگـــی از خانواده این 
هنرمنـــد پیشـــگام متنی را در تجلیل از علاقه مندان ایـــن خواننده قرائت کرد. 
مراسم یادبود مرحوم گلپایگانی روز پنجشنبه از ساعت ۱7 تا ۱۹ در مسجد جامع 
شهرک غرب برگزار می شود. محمد گلریز خواننده و برادر مرحوم گلپایگانی هم 
در پایان مراســـم ضمن قدردانی از حضور پرشـــور مردم در مراســـم تشـــییع پیکر 
برادرش توضیح داد: »آقای گلپایگانی یکی از ارادتمندان مولا علی بود که من به 

جهت این عرض ارادت قطعاتی را با این مضمون می خوانم.«  اکبر گلپایگانی 
ملقب به گلپا از خوانندگان شاخص موسیقی ایرانی بعد از مدت ها بیماری 
در سن ۹0 سالگی دار فانی را وداع گفت. اکبر گلپایگانی دهم بهمن سال ۱۳۱۲ 
در تهران متولد شـــد. این هنرمند در ســـال ۱۳۱۸ بود که پس از ورود به دبســـتان 
فرهنگ به عنوان قاری قرآن مدرسه برگزیده شد و از این پس بود که به فراگیری 
مقدمات آواز و خوانندگی موســـیقی ایرانی پرداخت.  وی در ســـال ۱۳۲6 پس 
از تلمذ از محضر پدرش نخســـتین تجربه حضور در یک ارکســـتر و گروه کر را 
کســـب کرد و در ســـال ۱۳۲7 در انجمن موســـیقی مدرسه نظام عضو شد. این 
هنرمند از سال ۱۳۲۸ به بعد با هنرمندان سرشناس  موسیقی آشنا شد و آموزش 
را زیر نظر آنها آغاز کرد.  از جمله استادان اکبر گلپایگانی می توان به هنرمندانی 
همچون حسن یکرنگی، نور علی برومند، اسماعیل قهرمانی، ابوالحسن صبا، 
یوســـف فروتن، محمد ایرانی مجرد، عبدالله دوامی، ادیب خوانساری، حسین 
طاهرزاده و سلیمان امیرقاسمی اشاره کرد.  این هنرمند پیشگام موسیقی ایرانی 
که از او به عنوان مرد حنجره طلایی موسیقی ایرانی یاد می شود، در سال ۱۳۳۵ 
به دعوت سازمان یونسکو با همراهی نورعلی برومند و علی اصغر بهاری برای 
اجرای آواز و موســـیقی ایرانی برنامه ای را اجرا کرده اند.  »موی ســـپید«، »مســـت 
عشق«، »عقیق«، »دل ای دل«، »بزم عاشقان«، »روی برگی بنویس عشق«، »چرا 
عاشق نباشم« و »قدر محبت« از جمله آثاری است که در قالب آلبوم علاوه بر 
کنسرت و اجراهای زنده از اکبر گلپایگانی پیش روی مخاطبان قرار گرفته است. 

چرا روایت »گیج گاه« از نوستالژی ویدئو کلوب ها و  VHS جذاب است

روزگارشناسنامهدارشدن فیلمیها 

خواننده»بزمعاشقان«درخانهابدیآرامگرفت

نیسان آبی ۲/ مسعود اطیابی

خیلی ها به سریال »نیسان آبی« انتقاد داشتند و آن را اثری سطح پایین 
یادی پای تماشـــای این مجموعه  می دانســـتند؛ با این حال مخاطبان ز
نشســـتند که همین می توانســـت  انگیزه ها برای ساخت سری دوم کار را 
بالا ببرد. اتفاقی که سرانجام افتاد اما به دلیل حواشی متعددی که خود 
کارگردان از بیان صریح شان ابا داشت، کارگردان مجموعه عوض شد. 
ی بفروش  منوچهـــر هـــادی و مســـعود اطیابی را می توان دو کمدی ســـاز
یادی به ســـطح پایین  در نیمه دوم دهه ۹0 دانســـت که البته انتقادات ز
ی  آثارشان وجود داشت و حالا با کنار رفتن هادی، این اطیابی بود که رو
صندلی کارگردانی  نیسان آبی  نشست. تهیه کننده کار احسان ظلی پور 
 ، ی، یکتا ناصر بود و داســـتان آن را ســـعید هوشیار نوشـــت و حسین یار

یـــان، بهناز جعفری، غلامرضا نیکخواه، بیژن بنفشـــه خواه،  مهـــران غفور
 ، ایمان صفا، مه لقا باقری، گیتی قاسمی، علیرضا خمسه، آرش ظلی پور
یگران  سیروس همتی، یوسف صیادی، جواد پولادی و صفر کشکولی باز
این سریال  هستند. در خلاصه داستان »نیسان آبی ۲« آمده است: »سه 
سال گذشت و ممدچاخان بالاخره عروسی کرد. جمشید، رضا خرسند، 
ی، پری، علم تاج و سرهنگ، خلاصه کل شکرآباد جمع  رضاسوسن، زر
شده بودند تا شام عروسی را بخورند ولی نه تنها شام به کسی نرسید بلکه 
اتفاقی افتاد که همه گرسنگی هم از یادشان رفت...« سری دوم نیسان 
آبـــی در جلـــب نظر از مخاطبان بســـیار ضعیف عمـــل کرد و به طور کل 

ی کاملا شکست خورده به حساب می آید. یک دنباله ساز

شبکه مخفی زنان/ افشین هاشمی 

یـــخ دوم دی مـــاه ۱۴0۱ بعد از  انتشـــار ســـریال شـــبکه مخفـــی زنان در تار
ی در  پخش قســـمت بیســـتم، متوقف شـــد. حرف و حدیث های بسیار
مورد توقف این ســـریال در فضای رســـانه ای مطرح بود تا اینکه در نیمه 
مرداد ماه امسال اعلام شد با انتشار قسمت بیست و یکم، سریال  شبکه 
مخفی زنان  از ســـرگرفته می شـــود؛ اما یک شـــب مانده به پخش، این امر 
منتفی شد و روابط عمومی نماوا درباره این موضوع اعلام کرد: »تیم تولید 
و نماوا به دنبال پیگیری و برطرف کردن ســـوءتفاهمات جهت انتشـــار 
قسمت های جدید سریال هستند. ضمن عذرخواهی از مخاطبانی که 
یم با رفع  منتظر تماشای ادامه قسمت های جدید سریال بودند، امیدوار

مسائل، بتوانیم ادامه این سریال را به زودی منتشر کنیم.« 

چند روز پیش افشین هاشمی، کارگردان این اثر با انتشار تیزر جدیدی 
از سریال اعلام کرد پخش این سریال از شامگاه سه شنبه شانزدهم آبان 
ماه از سر گرفته می شود. اشکالات این پروژه که ظاهرا خارج از محدوده 
نظارتی ساترا بوده، برطرف شده است و ۱0 قسمت پایانی سریال از پلتفرم 
یگران اصلی ســـریال می توان به  نمـــاوا پخش خواهد شـــد. از جملـــه باز
ی، مهدی هاشـــمی، لیلا حاتمی، شبنم مقدمی، باران  ســـیامک انصار
کوثـــری، شـــقایق دهقان، امیرحســـین رســـتمی، حمید فرخ نـــژاد و فرزانه 
نشـــاط خواه اشـــاره کرد. در خلاصه داســـتان این سریال آمده که وزارت 
فرهنگ و هنر در ســـال ۱۳۱0 تصمیم به تشـــکیل کانون بانوان گرفته تا با 

تشکل های مشابه رقابت و سپس آنها را حذف کند. 

دفتر یادداشت/ کیارش اسدی زاده

یگری رضا عطاران در ســـریال نمایش  دفتـــر یادداشـــت اولین تجربـــه باز
خانگی پس از ۱۲ سال است و پخش پوستر آن با حضور رضا عطاران که 
یادآور نمایی از حضور مونیکا بلوچی در یک صحنه معروف از فیلم مالنا 
یادی به دنبال داشت. این سریال را کیارش اسدی زاده  بود، حاشیه های ز
کارگردانی می کند که قبلا فیلم هایی مثل گس )۱۳۹۱( و شکاف )۱۳۹۳( 
را کارگردانی کرده بود و ســـریال  کرگدن  را هم در ســـال ۱۳۹۸ برای شـــبکه 
نمایش خانگی ساخت. داستان سریال درباره یک پزشک شیاد است 
که سعی می کند از پرستاران اخاذی کند و به همین دلیل به بهانه های 
مختلف با پرستاران بیمارستان رابطه برقرار می کند و پرستاران برای اینکه 
بتوانند با این پزشک در ارتباط باشند، با یکدیگر به رقابت می پردازند. 

بـــا توجـــه به حاشـــیه هایی که پیـــش از این هر فیلم یا ســـریالی با موضوع 
پزشکان در پی آورده، باید منتظر بود و دید که آیا سریال دفتر یادداشت 
هم می تواند چنین حاشـــیه هایی به دنبال بیاورد یا از آنجایی که ســـطح 
حواشـــی جامعه بســـیار بالا رفته مواردی از این دست دیگر در این دیگ 
جوشان گم می شوند. تا اینجای کار و با توجه به پوستری که سازندگان 
سریال منتشر کرده اند، معلوم است که آنها چندان از حواشی ترسی ندارند 
و حتی چنین مواردی را راهی برای تبلیغ اثرشـــان می دانند. غیر از رضا 
عطاران، چهره های دیگری مثل حســـن معجونی، نعیمه نظام دوســـت، 
، سیامک انصاری، مینا ساداتی، سوگل  یما رامین فر حسین سلیمانی، ر

یگران این مجموعه هستند.  خلیق و کاظم سیاحی از جمله باز

هفت/ کیارش اسدی زاده 

یال »هفت« به کارگردانی کیارش اســـدی زاده که تهیه کنندگی آن  ســـر
را به صورت مشـــترک با محمـــد امین انجام داده، یک درام اجتماعی 
اســـت که فیلمنامه آن را هم خود اســـدی زاده به طور مشـــترک با علی 
یگرانی چون رضا کیانیان،  یال باز اصغری نوشـــته اســـت. در این ســـر
یمی، علـــی مصفـــا، امیر جعفـــری، هانیه  مهـــدی هاشـــمی، نیکـــی کر
توســـلی، پانتـــه آ بهرام، بابک حمیدیـــان، نازنین بیاتی، مینا ســـاداتی، 
کی، نوال  محمد امین، حدیث میرامینی، مصطفی قدیری، مهدی سا
... به ایفای نقش  یفی، میســـا مولوی، مه لقا باقری، فرزاد حســـنی و شـــر
یال یادآور نام فیلم بسیار معروفی از سینمای  پرداخته اند. نام این سر
یـــد فینچر اســـت که جزء مهم تریـــن آثار ژانر  یـــکا بـــه کارگردانـــی دیو آمر
جنایی به حســـاب می آید. از ســـوی دیگر عبارت »هفت« یادآور یک 

برنامه تلویزیونی مشهور به همین نام است و به نظر می رساند که ممکن 
یال  یال هم به سینما ربط داشته باشد اما موضوع سر است موضوع سر
یال به شکلی  هیچ کدام از اینها نیســـت. در خلاصه داســـتان این ســـر
یم. پای حق وایمیستیم. بزنن  مبهم و بی معنی آمده است: »ما رفیق باز
یم ولی نمی بخشیم.  می زنیم، بکشـــن، می کشـــیم. ما هف تا تا تهش میر
یال را کیارش  تهش هرچی که باشـــه بازم هســـتیم، بازم هفتیم.« این سر
یال »دفتر یادداشـــت« کارگردانی کرد اما پخش  اســـدی زاده بعد از ســـر
هـــر دو مجموعـــه تقریبا در یک دوره زمانی اتفاق می افتد. گفته شـــده 
ی هماتلکام در دو فصل از ۲۳ آبان ماه هر  یال با ســـرمایه گذار این ســـر
سه شنبه ساعت هفت صبح به صورت اختصاصی و رایگان از پلتفرم 

 تماشاخونه  پخش خواهد شد. 

سووشون/ نرگس آبیار

سووشون اولین سریال نرگس آبیار در شبکه نمایش خانگی است که نام 
آن به خاطر حواشـــی متعددی که راجع به تخریب آثار تاریخی ایجاد کرد 
سر زبان ها افتاد. پس از روزها اعتراض به اثرات مخرب ساخت این سریال 
در باغ تاریخی  عفیف آباد  شهر شیراز و سکوت مسئولان میراث فرهنگی، 
کارزاری برای توقف سریع ساخت وساز در محوطه این باغ راه اندازی شد 
و همین موضوع نام سریال نرگس آبیار را سر زبان ها انداخت. این سریال 
پس از دریافت مجوز از وزارت ارشـــاد در ســـال ۱۳۹۹، حدود یک ســـال در 
انتظار صدور مجوز ساخت از سمت ساترا بود و ظاهرا تولید آن در در نیمه 
دوم ســـال ۱۴00 آغاز شـــد. سووشون اقتباسی از یک رمان بسیار معروف به 

همین نام اثر سیمین دانشور است و نرگس آبیار که پیش از این رمانی از 
خودش را اقتباس کرده بود، حالا از معروف ترین رمان ایرانی که به قلم یک زن 
نویسنده نگارش شده اقتباس می کند. داستان سریال یک خانواده از طبقه 
متوسط را در زمان جنگ جهانی دوم روایت می کند که زندگی روزمره شان 
به  خاطر حضور اشغالگران، روزبه روز سخت تر می شود. داستان در مقابل 
دیدگان زری اتفاق می  افتد که یک زن متاهل و خوشبخت است و سعی 
دارد از خانواده اش محافظت کند. بهنوش طباطبایی، ترلان پروانه، سام 
درخشانی، سهیل مستجابیان، فرشته صدرعرفایی، مجید صالحی، مریم 
سعادت، میلاد کی مرام و هوتن شکیبا ازجمله بازیگران این سریال هستند. 

ادامه از صفحه۱۲ 

ایمان عظیمی
پژوهشگر و منتقد سینما 



یکی از بلندپروازانه ترین هدف گذاری ها در کشور نه ساخت چهارمیلیون مسکن 
، نه ساخت پتروپالایشگاه ها، نه ساخت بزرگراه های کریدور شمال- در کشور
جنوب و نه ورزشگاه ها و استادیوم هاست، بلکه به اذعان کارشناسان فناوری 
، هدف گذاری  اطلاعات، یکی از بلندپروازانه ترین پروژه های حال حاضر کشور
وزارت ارتباطات برای ایجاد 20 میلیون پوشش فیبر نوری تا پایان دولت سیزدهم 
، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات  است.  ماجرا این است که عیسی زارع پور
دولت سیزدهم از زمانی که بر سر کار آمد، گفت اصلی ترین برنامه وی ایجاد 
زیرساخت برای پوشش 20 میلیون خانوار با اینترنت فیبر نوری است. در همان 
زمان وزیر ارتباطات هدف گذاری خود را به این صورت اعلام کرد که قرار است تا 
پایان سال ۱۴0۱ پنج میلیون پوشش فیبر نوری، در سال ۱۴02 هفت میلیون پوشش 
و در سال ۱۴0۳ نیز هشت میلیون پوشش فیبر نوری راه اندازی شود که درنهایت در 
سال ۱۴0۴ به هدف 20 میلیون پوشش موردنظر برسیم. وزارت ارتباطات از همان 
ابتدا وب سایت پایش طرح توسعه فیبر نوری را نیز به آدرس iranfttx. ir  راه اندازی 

کرد که آمار و ارقام توسعه فیبر نوری در کشور را نشان می دهد. 
یند فارغ از اینکه  ی ارتباطات و اطلاعات می گو متخصصان حوزه فناور
ی بلندپروازانه  وزیر در موعد مقرر )مرداد ۱۴0۴( محقق شود یا نه،  هدف گذار
وعده پوشش به لحاظ فنی وعده دقیقی نیست و باید وزیر هدف را تعداد اتصال 
یا تعداد اشتراک )به معنی انتقال اینترنت پرسرعت به واحد مسکونی یا ساختمان 
کسب وکارها و ادارات( ذکر می کرد. فارغ از این مباحث فنی، حالا 20 ماه تا پایان 
وعده وزیر برای تحقق 20 میلیون پوشش فیبر نوری مانده اما اطلاعات سایت 
iranfttx نشان می دهد از ابتدا تا کنون کمتر از ۳.7 میلیون خانوار تحت پوشش 
فیبر نوری قرار گرفته و تنها ۴5۳ هزار خانوار یا کسب وکار اشتراک فیبر نوری 
)شامل VDSL و FTTH( دریافت کرده اند که از این تعداد2.۸   میلیون پوشش و 
 ۱۶۹هزار اشتراک در دوره زارع پور انجام شده است .به عبارتی طی ۴۳ ماه اخیر )
از سال۱۳۹۹(فقط ۳.7 میلیون پوشش ایجاد شده )تحقق ۱۸.5 درصد از برنامه( 
و مشخص نیست وزیر ارتباطات چگونه در 20 ماه آتی به ۸2 درصد )بیش از ۱۶ 
میلیون پوشش( از برنامه پوشش فیبر نوری دست خواهد یافت. گرچه باید تاکید 
کنیم اگر پوشش یا هر تغییری که در بخش دسترسی مشتریان منجر به ارتقای 
یف غیرشفاف  کیفیت اینترنت شود از یک آمار صرفا ارائه شده براساس تعار

قطعا بهتر است. 

   هدف گذاری وارونه وزیر 
۱۹ اردیبهشت ۱۴02 وزیر ارتباطات امسال را سال بزرگی برای فیبر نوری توصیف 
کرد و از هدف گذاری ایجاد هشت تا ۱0 میلیون پوشش فیبر در کشور خبر داد. 
زارع پور با حضور در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو تلویزیون گفت: »اولش 
که ما می گفتیم 20 میلیون پوشش، خیلی ها می گفتند این نشدنی است اما الان با 
اقداماتی که دولت کرده، مقدمات و الزامات کار فراهم شده است. امسال سال 
بزرگی برای این پروژه است. هدف گذاری این است که هشت تا ۱0 میلیون خانوار 

را تحت پوشش قرار دهیم.« 
2۳ اردیبهشت ۱۴02 نیز وزیر ارتباطات گفت: »امسال حدود هشت تا ۱0 میلیون 
خانوار و تا پایان دولت سیزدهم، 20 میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار 
می گیرند و از سرعت های ۹00 مگابیت بر ثانیه ای که حدود ۹0 برابر سرعت فعلی 

است بهره مند می شوند.« 
که  ی مشهود است؛ چرا یر تناقض در هدف گذار در همین جمله آقای وز
تعریف پوشش به معنی بهره مند شدن خانوارها نیست، بلکه به معنی امکان 
بالقوه بهره مندی است. به عبارتی اگر این امکان را برای همه 20 میلیون خانوار با 
سرعت ۹00 مگابیت بر ثانیه  درنظر بگیریم، همین ۹0 برابر شدن سرعت باید در 
تمام بخش های شبکه حتی ارتباطات زیرساخت نیز محقق شود، یعنی حداقل 
ظرفیت همه شبکه در کل کشور 50 برابر شود. کارشناسان می گویند این امر نه 
به لحاظ فنی و نه اقتصادی و نه کاربردی امکان پذیر نیست و فقط یک شعار 

زیبا برای هدایت ذهن افکار عمومی است. 
برخلاف هدف گذاری وزیر برای دسترسی مردم به سرعت ۹00 مگابیت بر ثانیه ای 
که تحقق آن محل تردید است، مصوبه شماره ۶۶ شورای عالی فضای مجازی 
)مصوبه مورخ ۱۳۹۹/۶/25 با موضوع طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات( 
در موضوع سرعت و کیفیت اینترنت می گوید به جای پوشش همه مناطق کشور 
به فیبر نوری، ابتدا دولت باید سراغ اینترنت ادارات و سازمان ها و شرکت ها برود 
که دغدغه همه مردم در موضوع دولت الکترونیک است.  ماده 2 این مصوبه در 
بخش اهداف راهبردی و عملیاتی در افق ۱۴0۴ ازجمله موارد هدف گذاری شده در 
بند )۱-۱-2-2( را پوشش ۸0 درصدی دسترسی پهن باند ثابت خانوارها با متوسط 
سرعت دسترسی 25   مگابیت  بر ثانیه و پوشش صددرصد جمعیت کشور برای 
دسترسی پهن باند سیار با سرعت متوسط ۱0 مگابیت برثانیه ذکر کرده و مهم تر از 
آن، در بند )7-۱-2-2( بر »امکان اتصال و دسترسی پرسرعت سازمان ها، مراکز 
آموزشی، پژوهشی، کسب و کارها و کاربران تجاری با حداقل سرعت ۱00 مگابیت 

 برثانیه« هدف گذاری می کند. 
سوال این است که آیا مردم در خانه  به اینترنت ۱00 مگابیت  برثانیه بیشتر نیاز 

دارند یا سازمان ها، مراکز آموزشی، پژوهشی، کسب و کارها و کاربران تجاری؟ 
ی اطلاعات معتقدند در سطح جامعه یک  کارشناسان ارتباطات و فناور
پیش فرضی وجود دارد که می گوید »سرعت بیشتر یعنی فیبر نوری« درحالی که 
همین شبکه مسی فعلی با یک سری پروتکل های مشخصی می تواند اینترنت 
سطح بالا به مردم ارائه دهد، موضوعی که برخلاف هدف گذاری بلندپروازانه 

وزارت ارتباطات، قابل دسترس تر و مهم تر از آن کم هزینه تر است. 

همچنین در نمودار زیر تجربه کشورهای عضو سازمان OECD آمده که نشان 
می دهد در کشورهای صاحب نامی همچون بلژیک، اتریش، آلمان، انگلستان، 
ایتالیا، ترکیه، جمهوری چک، ایالات متحده، استرالیا، ایرلند، لهستان، کانادا، 
سوئیس و هلند که اغلب آنها در آمارهای بانک جهانی همچون ایران ازجمله 
کشورهای پیشرو در توسعه شبکه ثابت بوده اند، در توسعه فیبر نوری با الگوی 
شامل FTTH در رتبه های پایینی قرار دارند. به نظر می رسد این کشورها یک پروتکل 
ترکیبی شامل FTTC  ،FTTHو FTTN را به اجرا گذاشته اند که در طرح پیشنهادی 
شرکت آلمانی برای کشورمان نیز همین موضوع مطرح شده است، به روزرسانی 
شبکه با ترکیبی از روش های مذکور و نه فقط FTTH که وزیر ارتباطات می گوید. 
همچنین هدف گذاری پوشش ۸0 درصد از مردم ایران با فیبر نوری طی چهار سال 
درحالی است که کشورهایی که از سال 20۱2 شروع به توسعه فیبر نوری کرده اند، 

هنوز بخش زیادی از مردم کشورهای مذکور فاقد اشتراک فیبر نوری هستند. 

   ماجرای یک اشتباه پرهزینه 
براساس گزارش بانک جهانی، از نظر شبکه ثابت و توسعه شبکه ثابت، ایران 
با داشتن نزدیک به ۳5 میلیون خط سیم مسی تا خانه مشترک به عنوان یکی از 
کشورهای پیشرو در شبکه ثابت در جهان بوده است. این تعداد ایران را به رتبه 
هشت جهان رسانده است. گفته می شود معماری این شبکه که از دهه ۱۳50 
شروع شده توسط آمریکایی ها و آلمانی ها انجام شده است. نکته جالب اینکه 
ایران هم در کنار دو کشور مذکور در رتبه های بالای جهانی در توسعه شبکه 

ثابت قرار گرفته است. 
که ایران برای توسعه شبکه ثابت انجام داده در  ی  کار کارشناسان می گویند 
بسیاری کشورها انجام نشده است. در برخی از کشورها همچون کره جنوبی 
ارتباطات زمانی بهبود پیدا کرده که شبکه موبایل رادیویی توسعه پیدا کرد. گفته 
می شود آن چیزی که در ایران توسعه پیدا کرده بود در آن کشورها غیرممکن بود 

چون توسعه این شبکه بسیار زمان بر و هزینه بر است. 
اما کشورهای توسعه یافته که همچون ایران در رده های بالای توسعه خط سیم 
مسی قرار داشتند برای به روزرسانی این شبکه از یک سری مدل ها و تکنیک هایی 
استفاده کردند که نام آن را FTTX گذاشتند. اصطلاح FTTX برای توصیف هر 
شبکه پهنای باند استفاده می شود که از فیبر نوری برای تامین یا بخشی از حلقه 
محلی استفاده می کند. FTTx خود به دو گروه FTTH و FTTB تقسیم می شود. 
شما بین مرکز مخابراتی و جعبه های تقسیم داخل خیابان یک فاصله ای دارید 
و بین جعبه تقسیم تا منازل مردم هم یک فاصله. در وضعیت فعلی فاصله اولی 
بین دو تا سه کیلومتر و فاصله دومی بین ۴00 تا ۶00 متر است. بخش اول داخل 
داکت قرار دارد و دومی زیر زمین مدفون است. این مدل در همه این کشورها 
ثابت است. اما کشورهایی شبیه به ایران در شبکه ثابت برای توسعه اینترنت 
پرسرعت چه اقدامی کردند. بررسی ها نشان می دهد هدف گذاری این کشورها 
به این صورت بوده که سیاستگذار به شرکت ها گفته است »شما باید خودتان 

را به مشترک نزدیک کنید.« 
ظاهرا این عبارت »شما باید خودتان را به مشترک نزدیک کنید.« بسیار ساده است 

اما در دل این موضوع نکات بسیار عمیقی و فنی وجود دارد. 
شرکت ها براساس این پروتکل آمدند گفتند از داخل داکت، سیم مسی اولی را 
بیرون می کشم و به جای آن فیبر نوری قرار می دهم و فاصله دو تا سه کیلومتری 
مرکز مخابراتی تا کابینت  را حذف می کنم و خودم را می رسانم به فاصله ۴00 تا 
 fiber to the که مخفف عبارت FTTC ۶00 متری مشتری یا مشترک. این می شود
cabinet به معنی »فیبر کابینت« بوده و اتصال فیبر از ارائه دهنده خدمات اینترنت 

)ISP( تا جعبه تقسیم داخل خیابان )کابینت( است. 
 Very High Bitrate Digital اختصاری از VDSL آنها گفتند تا اینجا از تکنولوژی
Subscriber Line و به معنی »خط اشتراک دیجیتال با نرخ بیت بسیار بالا« استفاده 
می کنم. در این فاصله برای مشترک اینترنتی با سرعت 50 تا ۱00 مگابیت  برثانیه 
ارائه می دهم. دلیل این 50 تا ۱00 مگابیت  بر ثانیه این است که در فاصله بیشتر 
این سرعت کمتر و در فاصله نزدیک این مقدار به ۱00 مگابیت  بر ثانیه می رسد. 
شرکت ها گفتند اگر یک مجتمع ساختمان متمرکز داشته باشم، مدل B را اجرا 
می کنم و کابل را به زیر ساختمان می برم. یعنی VDSL را تا کف ساختمان شما 
می آورم و داخل ساختمان نیز سیم مسی وجود دارد. اما تضمین می کنم که ۱00 

یا 50 مگابیت  بر ثانیه را به مشترک ارائه دهم. 
که   ... کوچک )SMEها( و کسب وکارهای  گفتند برای  همچنین شرکت ها 
فاصله بیشتر است از کابینت تا مشترک را فیبر نوری می کشیم و همچنین برای 
ساختمان های جدید نیز گفتند دیگر سیم مسی به آنها نمی کشیم و فیبر را به 
Fiber- نامگذاری شده و به معنی FTTH کل ساختمان بردند. این مورد با عنوان
to-the-Home بوده و تقریبا از ابتدا تا انتها فیبر است. ترکیب این دو با همدیگر 

به عنوان تغییر نسل اول به نسل جدید دسترسی بود. 
در واقع مطالعه تجربه دنیا نشان می دهد در اغلب کشورها در موضوع توسعه 
FTTH )که هدف گذاری اول و آخر وزیر است( تعداد مشترک شان در شاخص 
اشتراک بین ۱0 تا 20 درصد است. چرا؟ چون به آنهایی خدمات FTTH داده که 
به این پهنای باند نیاز دارند. خب سوال این است که با بقیه چه کرده؟ آیا روی 
 FTTB و FTTC سیم مسی نگه داشته است؟ پاسخ منفی است. بقیه را روی
داده است. در واقع با ترکیب اینها کل شبکه را بالا آورده است. به عبارتی، شما 
برای فهم بهتر وضعیت شبکه اینترنت کشورهای توسعه یافته باید این سه تا را 
در کنار هم بگذارید که در آن صورت نرخ اشتراک مردم بالاتر خواهد رفت. آنها 
از امکانات موجود استفاده کرده و با صرفه جویی در منابع، شبکه نسل اول را به 

شبکه نسل جدید دسترسی تغییر داده اند. 
بررسی ها نشان می دهد علاوه بر آمارهای بانک جهانی که ایران با ۳5 میلیون خط 
سیم مسی ایران در توسعه شبکه ثابت در رتبه هشتم جهان جای گرفته، در سال 

۱۳۹5 بنا به تکالیف دولت وقت؛ شرکت مخابرات ایران نیز هزینه هفت میلیون 
یورویی به یک شرکت صاحب نام آلمانی پرداخت کرده که این شرکت فناوری 
اطلاعات بهترین وضعیت برای توسعه اینترنت پرسرعت در کشورمان را تمرکز 70 
Fiber To The Building\ کوتاه شده عبارت( FTTB و FTTC درصدی بر توسعه

)Business و تمرکز ۳0 درصد روی FTTH را پیشنهاد داده است. 
چرا؟ استدلال شرکت آلمانی این بوده که باید در استفاده از منابع فعلی صرفه جویی 
شود و با توجه به زیرساخت های عظیم فعلی، بهتر است کشورمان با کمترین 

هزینه شبکه نسل جدیدش را بالا بیاورد و به روزرسانی کند. 
اما برخلاف مطالعات شرکت صاحب نام آلمانی، وزیر ارتباطات از همان ابتدا که 
آمده اولا FTTC و FTTB را قلم گرفته و تمرکز خود را صرفا بر توسعه FTTH گذاشته؛ 
موضوعی که با پیشینه مطالعاتی شرکت آلمانی و مطالعات معتبر داخلی در 
تناقض بوده و عملا به معنی هدررفت عظیم منابع بوده و در بین کارشناسان به 

یک نمایش تبدیل شده است. 

   خوب و بد معرفی شرکت های رقیب 
یکی از موضوعاتی که وزیر ارتباطات از آن به عنوان تحول یاد می کند، ایجاد 
شرکت های رقیب برای شرکت مخابرات برای تسریع توسعه پروژه فیبر نوری 
است. عیسی زارع پور به دفعات مختلف مدعی شده است: »برای رفع مشکل 
، هفت شرکت مشغول توسعه فیبر نوری در کشور هستند و  اینترنت در کشور
همه استان ها تا پایان کار دولت، به زیرساخت فیبر نوری مجهز می شوند.« این 
درحالی است که برخی کارشناسان می گویند وجود انحصار قطعا به ضرر کشور 
است اما شرکت های مورد ادعا، درحال اجرای یک پروژه موازی هستند که شرکت 

مخابرات بخش عمده آن را قبلا اجرا کرده است. 
 اما موضوع چیست؟ 

براساس مصوبه ۳2۹ کمیسیون تنظیم مقررات، این مصوبه در موضوع توسعه فیبر 
نوری از عنوان »پوشش« استفاده کرده است. این مصوبه از فاصله ۳00 متری از 
نقطه ارائه خدمت نام می برد و در تعریف »پوشش« نیز بیان می دارد زیرساخت 
فیبر نوری باید تا خانواری واقع در شعاع هوایی حداکثر ۳00 متری یکی از »نقطه 
گر خانوار درخواست اینترنت فیبر نوری داشت، شرکت ها  « برسد و ا حضور
موظفند ظرف مدت ۳0 روز از تاریخ درخواست وی، خدمت دسترسی مبتنی بر 
فیبر نوری را برای او تامین کنند. به »نقطه حضوری« که وزارت ارتباطات از آن نام 
 Fiber( گفته می شود. این کلمه مخفف عبارت  FAT  می برد، در اصطلاح فنی
Access Terminal(  است. باکس FAT، همان جعبه تقسیم فیبر نوری بوده که به 
منظور پوشش دادن و محافظت از تجهیزات پسیو و مخابراتی ساخته شده  است.

 شرکت مخابرات از سال ۱۳7۱ فیبر نوری بین استانی و درون استانی را دارد. 
این چیزی که در مصوبه ۳2۹ از آن نام برده شده در واقع فیبر نوری است که 
می خواهد خود را به مردم نزدیک کند. شرکت مخابرات از سال ۱۳۹5 در حوزه 
دسترسی وارد شده و گفته می شود تا پایان سال ۱۴0۱ این شرکت ۶0 هزار نقطه فیبر 
نوری یا همان FAT راه اندازی کرده است. به عبارتی، اگر مصوبه ۳2۹ کمیسیون 
تنظیم مقررات را لحاظ کنیم که می گوید پوشش فیبر نوری)FAT(  باید به شعاع 
۳00 متری منازل خانوارها و کسب وکار برسد، یک محاسبه ساده نشان می دهد 
مساحت این ۳00 متر را که یک دایره است، عددی تقریبا به مساحت 2۶2 هزار 
مترمربع می شود. یعنی وقتی شما از دایره ای با شعاع ۳00 متر حرف می زنی، در 
واقع فضایی به اندازه 2۶2 هزار مترمربع را می خواهید پوشش دهید. حال شرکت 
مخابرات با تعداد ۶0 هزار FAT که دارد را اگر در عدد 2۶2 هزار مترمربع ضرب و 
آن را به کیلومتر تبدیل کنیم به عدد ۱۶ هزار کیلومترمربع خواهیم رسید. یعنی با 
تعریف مصوبه ۳2۹ شرکت مخابرات عملا ۱۶ هزار مترمربع را تحت پوشش دارد. 
با توجه به اینکه مساحت کل شهرهای ایران کمتر از ۱5 هزار کیلومتر مربع است، 
، شرکت مخابرات  با تعریف خود کمیسیون تنظیم مقررات و تعریف شخص وزیر
ایران از سال ۱۳۹5 تقریبا ۱00 درصد شهرها را تحت پوششFAT  قرار داده است. 
البته بررسی ها نشان می دهد این موضوع به این معنی نیست که شرکت مخابرات 
تمام شهرهای کشور را تحت پوشش قرار داده باشد، بلکه بین ۸00 تا ۹00 شهر کشور 
تا پایان سال ۱۴0۱ تحت پوشش قرار گرفته اند. در اینجا این سوال مطرح می شود 
که چگونه مخابرات مدعی پوشش مساحتی بیش از مساحت کل شهرهای کشور 
است؟ کارشناسان می گویند براین اساس، با اهدافی که وزیر تعیین کرده، مخابرات 
ایران ۱00 درصد  هدف گذاری را محقق کرده است)محاسبات(. دلیل این موضوع 
را باید در تعریف غیرعلمی و »من درآوری« کمیسیون تنظیم مقررات جست وجو 
کرد. این تعریف عملا یک خطای آماری است. در واقع، موضوع پوشش که در 
 هدف گذاری وزیر نیز آمده،  هدف گذاری دقیقی برای توسعه فیبر نوری نیست. 

   هزینه های عجیب برای یک فعالیت موازی! 
کارشناسان فناوری اطلاعات معتقدند استدلال شرکت آلمانی )شرکت مشاور 
پیاده سازی فیبر نوری در ایران( در رد توسعه ۱00 درصدی FTTH در ایران این 
بوده که این طرح موازی زیرساخت های فعلی است و به معنی هدررفت منابع 
خواهد بود. اما این طرح موازی ظاهرا فقط در عنوان خلاصه نشده و به بودجه 
قابل توجهی نیز نیاز دارد. برای مثال، در بند »س« تبصره 7 بودجه ۱۴02 رقم ۱000 
میلیارد تومان بودجه به شرکت های ثانویه اختصاص داده شده است. این 
شرکت ها شامل شرکت های FCP )شاتل، آسیاتک، های وب، ارتباطات مبنا، 
پارس آنلاین، پیشگامان توسعه ارتباطات، صبانت، عصرتلکام، رسپینا، فناپ 
و افرانت( هستند. به عبارتی، وزیر ارتباطات می گوید برای حل معضل اینترنت 
کشور باید به سمت توسعه FTTH برویم و چون مخابرات به سمت FTTH نمی رود، 
 FTTH را وارد توسعه ) ... پس من شرکت های FCP )شاتل، آسیاتک، های وب و
می کنم. نکته قابل تامل، مشوق هایی است که وزیر در بودجه سالانه به کشور 
تحمیل کرده و عاید شرکت های FCP می شود. این کارشناس می گوید کسی 

با فعالیت شرکت های مذکور مخالف نیست اما آیا توسعه موازی یک شبکه به 
؟  معنی هدررفت منابع است یا خیر

درواقع وزیر ارتباطات می گوید چون سرمایه گذاری در FTTH اقتصادی نیست 
من باید به اپراتورها و سرمایه گذاران مشوق بدهم. کارشناسان می گویند وقتی شما 
یک شبکه کابل مسی دارید، ایجاد یک شبکه FTTH عملا موازی کاری است. 
به گفته آنان، با تکنولوژی FTTC می توان اینترنت مشترک را تا ۱00 مگابات بر ثانیه 
رساند. اما وزیر ارتباطات با مشوق های عجیب وغریب، در کشور شبکه های موازی 
ایجاد می کند. اما این هزینه از کجا تامین می شود؟ این هزینه در قالب مصوبه ۳2۹ 
کمیسیون تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از جیب دولت پرداخت می شود. 

 
   فاجعه اینجاست

کارشناسان می گویند فاجعه در احصای کلمه پوشش است. شرکت ها در اجرای 
پروژه FTTH عملا داکت می گذارند و فیبر نمی کشند و صرفا یک جعبه در خیابان 
گذاشته می شود. این جعبه با عنوان FAT یا همان جعبه تقسیم فیبر نوری شناخته 
می شود. دولت می گوید، وقتی شرکت این جعبه یا FAT را ایجاد کرد، من به عنوان 
دولت به شعاع ۳00 متر به ازای هر کسی که خانوار دارای کد پستی باشد، در این 
شعاع به شرکت بین 500 هزار تومان تا ۱.2 میلیون تومان کمک می کنم. کارشناسان 
می گویند در این جعبه یا FAT بعضا هیچ اتصالی برقرار نیست. البته احتمالا پاسخ 
وزارت ارتباطات این باشد که »خب ما به شرکت گفته ایم تو تا یک ماه تعهد داری 
از زمانی که فرد یا شرکتی درخواست اتصال به تجهیزات تو را داد، باید اشتراک وی 
را وصل کنی. اگر وصل نکردی جریمه می شوی.« به عبارتی، موضوع این است که 
پشت FAT اغلب هیچ امکاناتی نیست، اگر FTTH بخواهد کار کند باید فیبر تا 
مرکز مخابراتی بیاید و به شبکه وصل شود. موضوع مهم این است که شرکت های 
... ( باید در شهرهای  FCP )شاتل، آسیاتک، های وب، ارتباطات مبنا، پارس آنلاین و
مختلف مرکز داشته باشند؛ درحالی که اغلب این شرکت ها در استان ها مرکزی 

ندارند و باید سر فیبر نوری را به داخل مراکز شرکت مخابرات بیاورند. 
، اینکــه شــرکت های FCP کــه هزینــه جعبــه را بیــن 500  نکتــه بســیار عجیــب دیگــر
هزار تا ۱.5 میلیون تومان دریافت کرده اند، اما وقتی به خاطر هزینه بالای اتصال 
FTTH درخواســتی وجــود نــدارد، ایــن هزینــه ســنگین بــه دولــت تحمیل می شــود. 
البته مورد عجیب دیگری که کارشناسان به آن اشاره می کنند، هزینه تمام شده 
هر جعبه برای دولت است. یک کارشناس به خبرنگار »فرهیختگان« می گوید 
هزینــه تمام شــده ایــن جعبــه بــدون اینکــه چیــزی وصــل کنیــد، عملا برای شــرکت 
 ) ۳0 میلیون تومان می شود اما شرکت با احتساب مثلا ۱00 کد پستی )۱00 خانوار
در یــک محــدوده ای بــا شــعاع ۳00 متــر عمــلا ۱00 تــا ۱20 میلیــون تومــان پــول از دولت 
دریافــت می کنــد )بــه ازای هــر کــد پســتی بیــن 500 هــزار تــا ۱.2 میلیــون تومــان(. اگــر 
درخواســتی وجــود نداشــته باشــد، آیــا شــرکت متعهــد اســت مابقــی المان هــای 
جعبــه را بگــذارد؟ پاســخ »منفــی« اســت. وقتــی درخواســتی نیســت تعهــدی هــم 

بــرای بارگــذاری المان ها نیســت.

   یارانه 2 میلیونی دولت برای هر اتصال
، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به   2۳اسفند ۱۴02 عیسی زارع پور
تسهیلات حمایتی دولت برای دسترسی مردم به فیبر نوری اظهار کرد: »مصوبه ای 
در دست بررسی داریم و یک بخش از این بسته حمایتی ناظر به این است که این 
حمایت را در اختیار خود شرکت های FCP یا اپراتورهای تلفن همراه قرار دهیم تا 
برای راه اندازی پورت فیبر نوری تلاش کنند. هر پورت روشنی که آنها در اختیار 
ما قرار دهند، بخشی از یارانه به آنها تعلق می گیرد. مصوبه هیات دولت هم همین 
بود که به ازای هر پورت فیبر FTTH که راه اندازی شود، حق السهم دولت برای 
هر پورت از آنها گرفته نمی شود. این برای فراهم کنندگان ارتباطات ثابت و همراه 

انگیزه است که به کار سرعت دهند.« 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره هزینه  تمام شده راه اندازی پورت های 
فیبر نوری در منازل بیان کرد: »علاوه بر مودم، هزینه فیبرکشی داخل ساختمان 
و موارد دیگر هست که حدود سه میلیون تومان هزینه  تمام شده دارد که یا خود 
اپراتور به شکل اقساطی با مردم حساب خواهد کرد، یا ما یارانه ای به اپراتورها یا 
مردم می دهیم که این حرکت با سرعت بیشتری ادامه پیدا کند. برای سمت مردم 
هم اگر نیاز باشد آمادگی این را داریم که تسهیلات قائل شویم تا مودم و کابل کشی 

داخل ساختمان در قالب اقساط در اختیار مردم قرار گیرد.« 
2۳ اردیبهشت ۱۴02 نیز زارع پور در آیین آغاز عملیات اجرایی اتصال مدارس 
یادی از  گفت: »بخش ز ی در مدرسه شهید همدانی پردیس  به طرح فیبرنور
هزینه طرح فیبرنوری را دولت تقبل کرده و برای اتصال هم دو میلیون تومان یارانه 
پیش بینی شده که در اختیار اپراتورها قرار می گیرد و تقریبا هزینه های فیبرکشی 
را تا منزل مردم پوشش می دهد و فقط هزینه مودم را خود مردم باید تقبل کنند.« 

وی اضافه کرد: »این پروژه، تحول بسیار بزرگی است. تا پیش از این، اگر کسی فیبر 
نوری می خواست باید چند ده میلیون هزینه می کرد اما اکنون این فناوری تقریبا به 
صورت رایگان و با هزینه بسیار کم در اختیار مردم قرار می گیرد.« وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در پایان خاطرنشان کرد: »در مناطقی که پوشش وجود دارد، 
اپراتورها متعهد هستند اگر کسی درخواست این فناوری را داشته باشد، ظرف 

مدت یک ماه اتصال آن را ایجاد کنند.« 

   غفلت وزیر از هزینه های جانبی عجیب
اما در مدل FTTH مجری طرح باید در کل مسیر از فیبرنوری استفاده کند و 
نمی تواند از سیم مسی فعلی بهره بگیرد. بررسی ها نشان می دهد برای ایجاد 
اشتراک یک تیم حرفه ای سه نفره در طول روز فقط دو خانه را می تواند سیم کشی 
کند. این یعنی مدل FTTH فرآیند بسیار زمانبری در ایجاد اشتراک دارد. حالا که 

ع پور تنها ۱۸ درصد پیش  رفته است هدف گذاری پوشش ۲۰ میلیونی فیبر نوری زار
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چرا راهکار سازشکارانه 2دولتی به سرانجام نرسید؟

مرگ تدریجی یک رویا
در میانـــه جنایـــت صهیونیســـت ها در غـــزه، بـــاراک اوبامـــا، رئیس جمهـــور آمریـــکا در یادداشـــتی بـــه تل آویو 
« و  یم صهیونیســـتی می تواند »موضع فلســـطینیان برای نســـل ها بی انعطاف تر هشـــدار داد کـــه اقدامـــات رژ
تلاش های بلندمدت برای »دســـتیابی به صلح و ثبات در منطقه« را تضعیف کند. نه توصیه های اوباما و 
یم صهیونیستی را  نه درخواست های دیگر برای جلوگیری از قتل عام غیرنظامیان، نتوانسته ماشین جنگی رژ
متوقف کند تا در یک ماهگی جنگ، غزه داغدار بیش از 10 هزار شـــهید باشـــد. سرنوشـــت جنگ نامشخص 
اســـت امـــا تقریبـــا همـــه تحلیلگـــران در یک موضوع اتفاق نظـــر دارند و آن، پایان هر شـــکلی از صلح بین دو 

طرف درگیر جنگ است. 
یم صهیونیستی در کنار سال ها ظلم و تبعیض نژادی، فلسطینیان را بیش از هر زمان دیگری  تجاوزات اخیر رژ
به سمت راهکار مقاومت نظامی سوق داده  است. از سوی دیگر تلفات سنگین نظامی و به اسارت درآمدن 
بیش از 200 صهیونیســـت در پی حملات مقاومت، صهیونیســـت ها را نیز به ســـمت دیدگاه های رادیکال و 
تعیین ماجرا در میدان پیش برده است. مجموع این شرایط نشان می دهد که تحولات اخیر با شتاب هرچه 

، راهکار 2 دولتی می کوبد.  بیشتر  بر طبل مرگ طرح های سیاسی و به طور ویژه تر

   صلح در برابر زمین
ی یا 2دولتی نخستین بار درسال ۱۹۳۷ که فلسطین هنوز زیر قیمومت بریتانیا بود، توسط کمیسیون  راه حل دوکشور
تحقیقاتی به نام »کمیسیون سلطنتی برای فلسطین« پیشنهاد شد. سال ها بعد و در سال ۱۹۹۳ شکل تکوین یافته تری 
، اســـرائیل و ســـازمان آزادی بخش فلســـطین در جریان  از ایـــن طـــرح، ارائـــه شـــد. در آن زمـــان بر مبنای پیشـــنهاد نروژ
ی بود که مبنای این پیمان  گفت وگوهایی محرمانه به توافق بر سر پیمان اسلو رسیدند. »صلح در برابر زمین« شعار
قرار گرفت. براساس توافقی که در 20 اوت ۱۹۹۳ امضا شد، اسرائیل و فلسطین متعهد می شدند یکدیگر را به  رسمیت 
بشناسند، تشکیلات خودگردان تشکیل شود و ظرف پنج سال درباره موضوعاتی مثل بیت المقدس، آوارگان فلسطینی 
و شهرک های اسرائیلی تصمیم گرفته و به توافق نهایی برسند تا درنهایت دولت فلسطین در کرانه باختری و نوار غزه 
تشکیل شود.  دوسال بعد و در قالب پیمان اسلو2 دو طرف دوباره بر سر مسائلی چون تاسیس حکومت خودگردان 
ی برای دستیابی  کرات ۱۹۹5 هم چنین چشم انداز فلسطین و محدوده اختیارات آن به توافق رسیدند. در جریان مذا
به یک توافق نهایی برای حل کامل مناقشـــات دو طرف بر مبنای قطعنامه  2۴2 و قطعنامه ۳۳۸ شـــورای امنیت 
ترســـیم شـــد. تصمیماتی که هیچ گاه اتخاذ نشـــد و توافقی که هرگز نهایی نشد. منابع اختلافات اصلی طرف 
فلســـطینی و اســـرائیلی، به مســـائلی چون تعیین مرزها، تعیین وضعیت بیت المقدس، بازگشت آوارگان و 
مســـائل امنیتی برمی گشـــت. اســـرائیل تقریبا به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکرده بود. اساســـی ترین 
تعهد عقب نشینی از کرانه باختری و تحویل کامل آن به فلسطینی ها بود تا کشورشان را تاسیس کنند. 
صهیونیست ها تنها به بخشی از تعهدات نظامی و دفاعی پایبند ماندند که منافع و اقتدارشان را تامین 
ی های خود را افزایش دهد و اقدامات  می کرد. با اســـتفاده از این پیمان، تل  آویو توانســـت شهرک ســـاز

مسلحانه علیه اسرائیل را کنترل کند. 
کرات صلح خاورمیانه، بیل کلینتون، رئیس جمهور وقت آمریکا از طرفین  پس از آن در سال 2000 و طی مذا
کرات  خواست که به مسائل نهایی از جمله تعیین مرزها، وضعیت بیت المقدس و پناهندگان که در مذا
کرات  اســـلو بحث درباره این مســـائل به گفت وگوهای بعدی موکول شـــده بود، بپردازند. در جریان این مذا
فلســـطینیان خواســـتار بازگشـــت مرزها به وضعیت قبل از سال ۱۹۶۷ شـــدند. آنها حاضر بودند به اسرائیلی ها 
حق کنترل بخش یهودی نشین در شهر قدیمی بیت المقدس را بدهند اما در ازای آن شناسایی »حق بازگشت 
کرات را بی نتیجه  برای پناهندگان فلسطینی« را مطالبه کردند. مخالفت اسرائیل با مطالبات فلسطینیان، این مذا
ی آخرین بار در کنفرانس آناپولیس 200۷ مورد بحث قرار گرفت.  گذاشـــت تا توافقی حاصل نشـــود. راه حل دوکشـــور
کرات صلح خاورمیانه دو کشور با فشار  کاندولیزا رایس ، وزیر امور خارجه آمریکا برگزار می شد. این نشست اهداف  مذا
متعددی را دنبال می کرد که مهم ترین آن قبول تشکیل کشور فلسطینی در مرزهای موقت و عدم تعیین تکلیف قدس 
شریف تا آینده ای نامعلوم بود. در جریان این نشست فلسطینیان متوجه شدند تمام طرح های ارائه شده  در راستای 
کره کنندگان ارشد فلسطینی در گفت  و  گو هایی رسمی  یم است. پس از این نشست مذا برآورده کردن خواست های رژ

ی سخن گفتند.  ی و لزوم توجه به راه حل یک کشور از شکست راه حل دو کشور

   بیت المقدس پایتخت ابدی ماست
ی ســـاده انگارانه بود که تنها بر مبنای تقســـیم جغرافیایی پیش می رفت. این در حالی است  ی راهکار طرح دوکشـــور
که تمام آنچه در ســـرزمین های اشـــغالی رخ داد چیزی بیشـــتر از یک تقســـیم زمین ساده است. جمله »بیت المقدس 
یک این درگیری ها را نشان می دهد.  کنون بار ها توسط طرفین بیان شده، عمق ایدئولوژ پایتخت ابدی ماست« که تا
کنون، این کشور در حال تکوین و رشد چهره   مذهبی و دینی خود است.  یم صهیونیستی تا از ابتدای شکل گیری رژ
براین اســـاس اختلافات صهیونیســـت ها و فلســـطینیان در طول ســـال ها بیشـــتر رنگ و بوی مذهبی به خود گرفته 
یم صهیونیســـتی نیز به سمت راست گرایی افراطی که مخالف هر نوع صلحی درباره سرزمین  اســـت. سیاســـت در رژ
ی از اعضای حزب کادیما که سابقه عضویت در حزب  کرات 200۷ بســـیار موعود اســـت، حرکت کرده اســـت. در مذا
یم صهیونیستی به مرزهای قبل از جنگ  راست گرای لیکود را داشتند، نسبت به هر نوع توافقی که منجر به بازگشت رژ
چهارم ژوئن ۱۹۶۷ شود، هشدار داده  و مخالفت خود را با چنین توافقاتی اعلام کرده اند. از سال 200۷ به بعد تسلط 
یم صهیونیســـتی رشـــد فزاینده ای یافته، به نحوی که حزب راست گرای لیکود، بر  راســـت گرایان افراطی بر سیاســـت رژ
حزب کارگر به عنوان نماینده احزاب چپ، سلطه یافته است. این میل به راست گرایی تا جایی رشد پیدا کرده است 
که در انتخابات اخیر حزب کارگر تنها با چهار کرسی به مجلس راه پیدا کرد. این روند با تشکیل دولت اخیر نتانیاهو 

که ماحصل ائتلاف با راست گراهای افراطی است، به بالاترین سطح خود رسیده است. 
ی نظامی و رشد روزافزون  ، پیشرو یم صهیونیستی از یک سو تســـلط فزاینده راســـت گرایان افراطی بر سیاســـت های رژ
ی های صهیونیست ها از سوی دیگر بیش از هرچیزی این طرح مبتنی بر مصالحه را به کام مرگ کشانده  شهرک ساز
ی های صهیونیست و  است. لس آنجلس تایم در گزارشی با عنوان »راه حل 2 دولتی را فراموش کنید«  افزایش شهرک ساز
همچنین میزان تسلط اسرائیل بر سرزمین فلسطین را عاملی می داند که بازگشت را عملا برای هر دو طرف غیر ممکن 
کرده است. سازمان آزادی بخش فلسطین نیز در گزارشی، جمعیت شهرک نشینان اشغالگر در کرانه باختری و قدس 
« برآورد کرده اســـت. این هفت برابر جمعیت آنها در ســـال ۱۹۹۳ -هنگامی که معاهده  شـــرقی را »بیش از ۷50 هزارنفر
ی از اعضای این شهرک ها مسلح هستند و حضور در این شهرک ها را فریضه   دینی  اســـلو امضا شـــد- اســـت. بســـیار
خود می دانند و »بعید اســـت که داوطلبانه از ســـرزمینی که اعلام کرده اند خانه خدادادی آنهاســـت، بروند.« کاهش 
چشم گیر تمایل به صلح، عملا خواسته  جامعه صهیونیستی است. موسسه دموکراسی اسرائیل در گزارشی نوشته که 
»۷۳ درصد جوانان اسرائیلی« خود را طرفدار حزب راست می دانند و با سیاست های آنها و عدم مصالحه موافق ترند 
، طرح های مبتنی بر صلح اعتبار خود را برای فلسطینیان  تا طرح های مسالمت آمیز احزاب چپ.  پس از معاهده اسلو
ی فلســـطین وارد  از دســـت دادند. در ســـال های بعد از معاهده اســـلو ضربه اقتصادی شـــدیدی بر اقتصاد کشـــاورز
ی خود را از دست دادند و  ی یهودیان، فلسطینیان زمین های کشاورز شد. با افزایش سرعت و مساحت شهرک ساز
ی زمین های یهودیان کار کنند. ســـازمان ملل در گزارشـــی در این باره نوشـــت که »بیش  مجبور شـــدند با بهایی کم رو
از ۹0 درصد کارخانه ها در فلســـطین تعطیل شـــدند.«  فشـــار اقتصادی از جمله نخستین دلایلی بود که فلسطینیان را 
به گریز از طرح های صلح سوق داد و آنها را به سمت گروه های مقاومت نظیر حماس و جهاد اسلامی هدایت کرد. 
اندیشـــه   مقاومت، به تنها راه حل برای فلســـطینیان تبدیل شـــده است. برمبنای نظرسنجی موسسه گالوپ ۸0 درصد 
جوانان فلســـطینی  معتقدند ممکن نیســـت صلحی دائمی بین آنها و کســـانی که سرزمین شـــان را غصب کرده اند رخ 
بدهد. موضع جوانان و مردم فلســـطینی در برابر عملیات طوفان الاقصی نیز به خوبی بیانگر همین اندیشـــه اســـت. 
ی های یهود علاوه بر مشـــکلات اقتصادی همچون زنگ خطری برای فلسطینیان عمل می کند و  افزایش شهرک ســـاز

این پیام را مخابره می کند که صهیونیست ها قصد عقب نشینی ندارند. 
 

   بحران مشروعیت 
مهم ترین مساله ای که از ابتدای پیشنهاد طرح 2دولتی گریبان گیر آن بود، مساله   به رسمیت شناختن موجودیتی غیر مشروع 
به نام رژیم صهیونیستی بود. این امر برای هزاران عرب فلسطینی که در وضعیت بلاتکلیف و مانند آوارگان زندگی می کنند، 
سخت تر از سایر کشور های اسلامی است.  اسلاوی ژیژیک ، فیلسوف و اندیشمند، در یادداشتی که اخیرا منتشر کرده 
با چند پرسش وضعیت فلسطینیان را به خوبی تشریح کرده است: »آنها که هستند؟« و »چه نسبتی با کشوری که اکنون 
سرزمین آنها را اشغال و مدیریت می کند دارند؟« پرواضح است آنچه در همه  این سال  ها تغییر نکرده دیدگاه فلسطینیان 
به غاصبان سرزمین شان است. رژیم صهیونیستی طی این سال ها و در قالب طرح 2دولتی و برنامه های بسیار دیگر  برای 
پذیرش موجودیت اسرائیل تلاش کرد. علی رغم عادی سازی ها و برقراری روابط کشور های بسیاری در منطقه با اسرائیل، 
افکار عمومی در جهان اسلام هرگز بنا نیست چنین موجودیتی را بپذیرد. بر مبنای نظرسنجی ای که اخیرا اکونومیست 
منتشر کرده، تنها دو درصد جوانان عربستان موافق عادی سازی روابط با اسرائیل هستند. همچنین موج اعتراضات اخیر 
در کشـــور های اســـلامی نســـبت به برقراری رابطه با رژیم صهیونیســـتی تایید کننده این امر است که پذیرش اسرائیل برای 
مسلمانان، امری سخت و حتی ناممکن است؛ حتی اگر دولت های منطقه به عادی سازی روابط با این رژیم تن بدهند. 
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وزیر ارتباطات می گوید 20 میلیون پوشش، باید از وی پرسید از این 20 میلیون پوشش، چه تعداد 
به اشتراک ختم خواهد شد. کارشناسان می گویند پوشش شاخص خوبی برای ارزیابی نیست و 

بهتر است وزیر از شاخص اتصال حرف بزند. 
برای تصور زمانبر بودن و فرآیند دشوار ایجاد اشتراک FTTH فقط کافی است به این اعداد دقت 
کنید. گفته شد یک تیم سه نفره روزانه درنهایت فقط دو خانه را می توانند به FTTH وصل کنند. 
حالا فرض کنید از آن 20 میلیون پوششی که وزیر مدعی ایجاد آن است، سالی بخواهد یک میلیون 
اتصال یا اشتراک بدهد، فقط برای کشیدن فیبر داخل خانه، سالانه به تعداد ۷00 تیم سه نفره )2۱00 
( نیاز خواهد بود. متخصصان این حوزه می گویند نصف این تعداد نیروی انسانی فنی هم در  نفر
اختیار شرکت های FCP هم نیست و شاید درنهایت شرکت ها بتوانند ۱00 تیم سه نفره تامین کنند 
که این تعداد نزدیک به سه سال طول می کشد تا بتواند برای ایجاد یک میلیون اشتراک، خانه ها را 
، هزینه های سنگین فیبر نوری برای کشور خواهد بود. متخصصان  فیبرنوری بکشند.  اما مورد دیگر
می گویند برای هر خانه به احتمال بالا، حدود ۱00 متر فیبر نیاز خواهد بود، به عبارتی برای ایجاد 
یک میلیون اشتراک باید ۱00 میلیون متر فیبر وارد کشور شود. براساس اظهارنظر کارشناسان، 
اگر پوشش 20 میلیون را در نظر بگیریم این پروژه حداقل ۶00 میلیون یورو ارزبری خواهد داشت 
و اگر بخواهیم این را تبدیل به اشتراک کنیم حداقل یک میلیارد یورو منابع نیاز خواهد داشت. 

   اینترنت پرسرعت با تعرفه دل بخواهی! 
 اما نکته جالب توجه دیگر را باید در مصوبه ۳2۹ جست وجو کرد. در آن مصوبه آمده چون این 
سرمایه گذاری پرهزینه است، نرخ ارائه خدمت روی FTTH خارج از تعرفه گذاری و آزاد است. 
حالا فرض کنید FTTH به خانه های مردم وصل شد. در اینجا موضوع بعدی، هزینه های سنگین 
اشتراک FTTH است. البته دولت می گوید هزینه دو میلیون تومانی اتصال را از جیب خودش 
پرداخت خواهد کرد.  در همین خصوص ۱۹ اردیبهشت ۱۴0۱ کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات 
اعلام کرد در راستای حمایت از شبکه های مبتنی بر فیبر نوری، خدمات خرده فروشی بر این بستر 
را تا ۱0 سال از تعرفه  گذاری معاف کرده است. در مصوبه کمیسیون تنظیم اعلام شده که به دلیل 
زمانبر بودن بازگشت سرمایه در طرح های گسترش شبکه فیبر نوری برای منازل و کسب وکارها، 
تا پایان سال ۱۴0۸ سهم دولت از درآمد حاصل از ارائه این خدمات تنها یک دهم درصد خواهد 
بود. همچنین اعلام شده که از ابتدای ۱۴0۱، دولت حق السهمی از درآمد عمده فروشی خدمات 

فیبر نوری شرکت ها دریافت نخواهد کرد. 

   وزارت ارتباطات یا وزارت فروش اینترنت؟ 
به اعتقاد کارشناسان درحال حاضر وزارت ارتباطات به جای اینکه یک سازمان چابک برای 
کیفیت و حفاظت از اطلاعات و ارتباطات در کشور باشد خود را مساوی با  مدیریت ارائه با
وزارت اینترنت می داند. درواقع برخلاف رویه های معمول در دنیا در کشورمان وزارت ارتباطات 
متصدی اینترنت است. یعنی درحالی که اینترنت در دنیا یک امر فرادولتی بوده و حاکمیت 
فقط در نقاطی از آن که برای جامعه اهمیت دارد متمرکز می شود، اما در ایران وزارت ارتباطات 
در قالب »شرکت ارتباطات زیرساخت« خود فروشنده اینترنت است. به نظر می رسد بخشی 
از گرفتاری های کشور به همین موضوع برمی گردد. مردم از این محصول ناراضی می شوند برای 
اینکه ۱00 درصد دسترسی، امر قرارداد، نحوه توزیع اینترنت در کشور بین اپراتورها و ارتباطات بین 
استان ها توسط شرکت ارتباطات زیرساخت انجام شده و مسئولیت آن برعهده وزیر ارتباطات 
است. اینجا بزرگ ترین اتفاقات می افتد و هیچ وقت وزرای ارتباطات درخصوص این موضوع نه 

به مجلس و نه به مردم توضیحی نداده اند. 
درواقع در کشورمان عقد قرارداد خرید اینترنت بین اللمل به صورت انحصاری با اپراتور خارجی 

)برخلاف روال دنیا(، در دست وزارت ارتباطات و شرکت ارتباطات زیرساخت است. 
توزیع بین استانی نیز در دست شرکت ارتباطات زیرساخت بوده و زمانی اینترنت وارد 

کشور می شود توزیع آن نیز در دست وزارت ارتباطات است. درحالی که کارشناسان 
می گویند برخلاف رویه فعلی پس از ورود اینترنت به کشور )ورود اینترنت به درگاه 

(، وزارت ارتباطات باید اینترنت را تحویل شرکت مخابرات و FCPها  کشور
بدهد. درحال حاضر جالب آنکه انحصار توزیع استانی اینترنت نیز در 

دست شرکت ارتباطات زیرساخت است. به عبارتی این فرآیند فعلی 
مثل این است که گمرک ایران به عنوان متولی تجارت خارجی بخواهد 

فرآیند توزیع کالا در داخل تا رسیدن به دست تجار در استان ها را 
هم خودش انجام دهد. 

کارشناسان می گویند این انحصار می تواند زمینه فساد باشد. 
چگونه؟ برای اینکه گلوگاه فساد احتمالی را بگوییم لازم 

است بدانیم شرکت ارتباطات زیرساخت چهار قرارداد 
با چهار مسیر بین الملل برای انتقال اینترنت به ایران 
می بندد. یکی به سمت اروپا، دومی مسیر ارمنستان، 
سومی مسیر قطر و ظاهرا یک مسیر نیز به سمت روسیه 

است. کارشناسان می گویند کیفیت اینترنت ارمنستان 
و روسیه پایین تر از دو مسیر دیگر است. اپراتورها همه 

درخواست دسترسی به اینترنت خود را به این نقطه مشترک 
می دهند. 

حالا اینجاست که شرکت ارتباطات زیرساخت می تواند بنا به اتفاقاتی، به 
شرکت های مختلف اینترنت با کیفیت متفاوت ارائه کنند. در این خصوص برخی از 

مشترکان نیز بعضا می گویند کیفیت اینترنت تعدادی از شرکت های خصوصی بهتر از سایر 
شرکت هاست، به نظر می رسد احتمالا این کیفیت متفاوت اینترنت به همین موضوع برمی گردد. 
، B را از روسیه  برای مثال شرکت ارتباطات زیرساخت می تواند اینترنت شرکت A را از اینترنت قطر
و C را از اروپا و D را از ارمنستان بدهد. پرواضح است انحصار توزیع اینترنت در دست شرکت 

ارتباطات زیرساخت می تواند زمینه تعارض منافع را در این بخش نیز ایجاد کند. 

   شانه خالی کردن وزیر از اجرای وظایف
اینکه چرا موضوعات مهم از وزیر ارتباطات مطالبه نمی شود؟ کارشناسان می گویند متاسفانه با 
وجود جایگاه قانونی شورای عالی فضای مجازی، سیاستگذاری حوزه IT در ایران تکه تکه بوده 
و هیچ انسجامی بین بخش های مختلف وجود ندارد. برای مثال، در مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی مقرر شده وزارت ارتباطات ابتدا برود ۱- دیتاسنترها و مراکز داده را سروسامان بدهد، 
2- امنیت IT را سروسامان بدهد، ۳- سوییچینگ در لایه بالا، داده هایی که در کشور جابه جا 
می شوند را سروسامان بدهد. در انتها نیز از دولت )وزارت ارتباطات( می خواهد اینترنت خانگی 
را به 25 مگابیت  بر ثانیه و دستگاه های اداری و تجاری و آموزشی را به ۱00 مگابیت  برثانیه برساند. 
به عبارتی، وزیر در جایی که باید به مصوبه ۶۶ شورای عالی فضای مجازی عمل می کرد و تمام 
خدمات دولتی را به »پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« می برد، نبرده و پاسخگو نیست.  اما 
وزیر به سراغ مصوبه ۳2۹ می رود که موضوعی به شدت هم زمان بر و هم هزینه بر است. وقتی از 
ایشان پرسیده می شود، چرا کیفیت اینترنت پایین است می گوید چون فیبرنوری وجود ندارد 
کیفیت اینترنت ما به این شکل پایین است. اما وی توضیح نمی دهد که من در شرکت ارتباطات 
زیرساخت، اینترنت با کیفیت پایین ارائه می دهم و این موضوع بر ارائه اینترنت با کیفیت تاثیر 
منفی گذاشته است. وقتی به ایشان می گویند شبکه ملی اطلاعات، به آن هم پاسخ نمی دهد. و 
البته عدم اجرای شبکه ملی اطلاعات را هم معادل عدم توسعه فیبرنوری می داند. دلیل آن مهم 
است. وزیر ارتباطات یک برنامه زمان بری را با عنوان فیبرنوری هدف گذاری می کند تا آخر دولت 

کسی به سراغش نیاید و پاسخی هم به کسی ندهد. 
البته کم کاری های وزیر فقط به همین ها خلاصه نشده، کارشناسان می گویند مشکل آنجایی 
است که وزیر ارتباطات برای خودش برنامه تعریف می کند، خودش نظارت می کند و جالب 

آنکه، خودش برای خودش هم دست می زند. 

   وزیر لجبازی نکند 
کارشناسان می گویند چرا وزیر درمقابل مباحث فنی گارد می گیرد و چرا نمی پذیرد که حرف 
کارشناسان منطقی است. به گفته آنان وزیر به جای ایجاد یک شبکه موازی با هزینه هنگفت، 
چرا این هزینه ها را برای امنیت شبکه، امنیت دیتا و این را به عنوان مشوق برای دستگاه های 
اجرایی برای اجرای طرح خدمات الکترونیک ارائه نمی دهند. به گفته آنان به نظر می رسد یک 
اراده بسیار قوی در درون وزارت ارتباطات شکل گرفته تا نگذارد شبکه ملی اطلاعات شکل بگیرد. 
به عبارتی شبکه ملی اطلاعات یکی از مهم ترین ابزارهای حکمرانی کشور مورد سوءتحلیل قرار 
گرفته و این وزارتخانه با فرافکنی از عمل به این موضوع ممانعت می کند و دنبال موارد دیگری 

همچون موازی کاری است. 
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اخیرا گروه هکری آنانیموس اطلاعاتی از آژانس ملی دیجیتال اسرائیل منتشر کرده 
است. این البته همه اطلاعاتی نیست که این گروه هکری به آن دست پیدا کرده است. 
می شود گفت تقریبا یکی از بی سابقه ترین حملات سایبری به زیرساخت های 
نظامی رژیم صهیونیستی مثل شاباک و موساد وارد شده که اطلاعات اصلی آن را در 
اختیار نیروهای مقاومت قرار داده است. امری که در موفقیت عملیات اخیر حماس 
به سرزمین های اشغالی نیز نقش قابل توجهی داشته است. برای بررسی ابعاد این 
حمله و ضرباتی که به رژیم صهیونیستی وارد شده با علی عبدی، کارشناس مسائل 

بین الملل گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید. 

اطلاعات کامل شبکه موساد در دست نیروهای مقاومت
عبدی ابتدا به حمله سایبری که به سرورهای مرکزی نظامی رژیم صهیونیستی شده، اشاره 
کرد و گفت: »هدف اصلی حمله ای که صورت گرفته سه نهاد اصلی نظامی-امنیتی 
رژیم صهیونیستی بوده است. حمله به ارتش، آمان )سازمان اطلاعات ارتش(، موساد 
)سرویس اطلاعات خارجی اسرائیل( و شاباک )سرویس امنیت داخلی اسرائیل(، 
صورت گرفته  اســـت. در واقع پک کلی اطلاعات ســـرورهای مرکزی هر سه سازمان 
شامل اطلاعات پرسنلی اسرائیلی ها بوده است. برای مثال در ارتش اطلاعات پرسنلی 
اطلاعات یگان های تابع ارتش، اطلاعات فرماندهی ها، افسرها و نیروهای کادر وجود 
داشته است. این اطلاعات حالا کاملا تخلیه شده و در اختیار مقاومت قرار گرفته است. 
در شاباک هم این اطلاعات شامل اطلاعات پرسنلی کادر رسمی خود سازمان امنیتی 
به انضمام شبکه منافع و عوایدی که اینها در فلسطین به ویژه در کرانه باختری و نوار غزه 
داشتند، می شد. اطلاعات موساد هم به همین نسبت؛ سرورهای مرکزی ، اطلاعات 
پرسنل  رسمی سازمان و کلیه شبکه عوامل و منابع آنها در منطقه سرقت شد. می توان 
به ضرس قاطع گفت الان اطلاعات کامل شبکه موساد در منطقه در دست مقاومت 
است. اتفاق دیگری که رخ داده است، پاک شدن اطلاعات اصلی و بک آپ آنهاست. 
کلیه اطلاعات پس از هک شدن هم از روی سرور مرکزی پاک شده و هم بک آپ آنها 
از بین رفته است. به احتمال زیاد الان خود رژیم هم مخصوصا در بحث موساد دچار 
معضل از دست دادن اطلاعات اصلی خودش شده  است.« این کارشناس بین الملل 
در پاسخ به اینکه هک این اطلاعات چه نسبتی با عملیات حماس دارد نیز گفت: 
»هک شدن و از کار افتادن دوربین های هشدار سریع باعث شد در اطراف حصار غزه 
هیچ هشداری منتقل نشود، یعنی عملا با ورود و گذر نیروهای حماس از حصار نوار غزه 
به شهرک ها هیچ هشدار جدی مخابره نشد. از دیگر موارد عدم واکنش گنبد آهنین 
به پرتاب پنج هزار موشک در سه ساعت اول حمله بود. مواردی از این دست همه به 
علت همین پک سایبری سراسری بود که هر سیستم نظامی را از کار انداخت. فقط 

سرقت اطلاعات نبود. کندی سیستم های هشدارهای نظامی و امنیتی و حتی از کار 
افتادن آنها هم مطرح بود که در لحظه نتوانستند هیچ پاسخ درخوری به اقدام حماس 
بدهند. این امر چه از جهت هشدار و چه از جهت مقابله به مثل مانند سیستم گنبد 

آهنین اتفاق افتاده است.«

پیش از این هیچ وقت سرویس های مرکزی رژیم صهیونیستی 
آماج حمله قرار نگرفته بودند

عبدی درباره تفاوت این حمله سایبری با دیگر حملات به اسرائیل و نهادها نیز توضیح 
داد: »اولین تفاوت در اهداف حمله است که معمولا هیچ هدفی برای حملات وجود 
نداشت. حملات نظامی مثل حمله به شرکت رافائل اتفاق افتاده اما هیچ وقت موساد 
یا حتی شاباک به این شکل آماده حمله نبوده است. مثلا نهایت اتفاقی که برای شاباک 
افتاده بود در دو سال گذشته بود که دوربین های امنیتی آن هک شد و بعد با اختلال شدید 
مواجه شد. هک دوربین های منزل رئیس موساد یا وزیر جنگ از دیگر حملاتی بود که در 
این سال ها اتفاق افتاد اما هیچ وقت سرویس های مرکزی آماج حمله قرار نگرفته بودند. این 
حمله هم از جهت حجم، عمق، اهداف و آماج اصلا با موارد گذشته قابل قیاس نیست. 
از همه مهم تر این است که علاوه بر سرقت کلیه اطلاعات سرورهای مرکزی آن اطلاعات 
معدوم هم شده اند، یعنی اگر غیر از اطلاعات سرورها و بک آپ اطلاعات جای دیگری 

ذخیره نشده باشد، نتوانستند آن را حفظ کنند و عملا با بحران مواجه خواهند شد.«

کتیک رسانه های صهیونیســـتی درباره حمله سایبری به  تا
زیرساخت های مرکزی اسرائیل

این کارشناس بین الملل در ادامه به این موضوع اشاره می کند که رسانه های صهیونیستی 
سعی کردند هک زیرساخت های مرکزی اسرائیل را کوچک نشان دهند و توضیح می دهد: 
»رسانه های جریان اصلی که وابسته به خود صهیونیست هاست، سعی کردند اولین 
روایت را تولید کنند و در آن روایت هم دو تاکتیک به خرج دادند. یکی منتسب کردن این 
حمله به بیرون از نیروی مقاومت به خصوص روس ها بود. اعلام اینکه این کار روس ها 
بوده، اگر هم این کار مستقیما توسط روس ها انجام نشده است، در این قضیه روس ها 
هم ذی نفع بودند و تلاش کردند که کوچک نمایی کرده و کار مقاومت را عادی بدانند. از 
جهتی هم تاکتیک دوم، خفیف کردن این عملیات بی سابقه است و سعی می کنند آن 
را کوچک نشان بدهند، یعنی اولا اعلام کنند که عملیات ابعاد گسترده و وسیعی ندارد 
و در حقیقت ابعاد مهمی نداشته است. دوم اینکه آسیب های واردشده محدود بوده 
و این آسیب ها الان جمع و ترمیم شده  است. درصورتی که اینها همه اش کذب است. 
مثلا مدعی هستند که شرکت چک پوینت مایکروسافت این حمله را ترمیم و آسیب 
را رفع کرده است. درصورتی که خود سایت چک پوینت بالا نمی آید و خوابیده است. از 
ترس اینکه خودشان هم مورد حمله قرار نگیرند، چند وقتی است که سایت را خوابانده و 
هیچ کاری نمی کنند. اما برگمن به دروغ مدعی شده  است که این شرکت مساله را برای 

اسرائیلی ها حل کرده است.«
وی در ادامه درباره اینکه چرا رسانه های داخلی ایران به این موضوع نپرداختند، نیز گفت: 
»نمی دانم علت دقیقش چیست. شاید ما درک و دریافت دقیق و کاملی نداریم و همه 
چیز را بیشتر عینی و انضمامی می بینیم و می خواهیم براساس چیز تعینی حرف بزنیم و 
چون این مساله چیزی نیست که تصویر بمباران، موشک، انفجار یا ترور برای آن استفاده 
کنید شاید توضیحش برای مخاطب خیلی سخت باشد. شاید هم برایشان غیرقابل باور 
باشد. آنها با الجزیره صحبت کرده بودند که پوشش دهند اما این رسانه  هم جرات نکرد. 
می گفتند اگر این کار را انجام دهند اسرائیل ممکن است به آنها آسیب بزند. با المیادین 

هم صحبت شده بود اما پای کار نبودند. در رابطه با رسانه های داخلی اطلاعی ندارم.«

اسرائیل پشتوانه های اطلاعاتی خود را از دست داده است
عبدی در ادامه اشاره می کند که پوشش اخبار، عملا بر وجهه امنیتی رژیم اثر می گذارد و 
توضیح می دهد: »عملا اسرائیل پشتوانه های اطلاعاتی خودش را از دست داده است. 
شما فکر کنید الان موساد که بانک اقساط داشته، اطلاعات این بانک سرقت شده و در 

سرورهای مرکزی نیز نابود شده است.«
عبدی در ادامه درباره رویکرد آنانیموس و پروژه هایی که در این مدت انجام دادند می پردازد 
و می گوید: »رویکردشان اندکی عمیق تر از گروه هایی مثل عصای موسی است. یعنی هم 
حرکت شان عمق بیشتری دارد و هم دقیق تر انجام شده و هم به نظر من اثرگذاری اش، 
بیشتر بوده  است. کارهایی که گروه هایی مانند عصای موسی، مثل هک دوربین های 
امنیتی شاباک یا صنایع نظامی انجام دادند، عمق نفوذ و اثربخشی اش به مراتب خیلی 
بیشتر است. دیگر اتفاقی هم که رخ داده این است که اینها تنها آن سه سازمان را مورد حمله 
قرار نداده اند. عملا دو هلدینگ اصلی سایبری اسرائیل مانند اختاپوس تامین کننده 
امنیت سایبری نهادهای دولتی اسرائیل بودند. همین سیستم های امنیتی و نظامی 
هم تامین کننده امنیت سایبری صنایع نظامی اســـرائیل به خصوص صنایعی که به 
فروش می رود یعنی سیستم های نظامی که آنها می فروشند، سیستم های پدافند هوایی، 
سیستم های راداری، سیستم های موشکی و هرگونه سیستمی که فروش می رود، تامین 
امنیت سایبری آنها با شرکت اختاپوس و یک شرکت دیگر است. این دو شرکت هم 
مورد آسیب جدی قرار گرفته اند و عملا تمام خریداران صنایع نظامی امنیتی اسرائیل که 
خریدهایشان تامین شده بود، به شدت آسیب پذیر شدند؛ چراکه اطلاعات کامل آنها 

همین الان هم در اختیار گروه های مقاومت است.«
عبدی درباره برخی حملات سایبری ایران که زیرساخت های مهمی را هدف قرار داده 
بود و توجه به این موضوع در بعد امنیتی و رسانه ای گفت: »بعد از حمله سایبری اتاکس 
نت در سال 86-85 آسیب جدی به ما وارد شده بود. اما حالا به این نقطه رسیدیم که عملا 
دشمن را زمین گیر کرده ایم. ما عملا با نسل سوم جنگ سایبری میان مقاومت و اسرائیل 
مواجه هستیم. آسیب پذیری برای جنگ اول بود که فضای آن هم مدنی تر بود. الان زمین 

ماست و دشمن عملا دچار ضعف شده است.«

در میان اقلیت های قومی و نسل زد، کارنامه جو بایدن 
در حوزه اقتصادی و سیاست خارجی تعریفی نداشته 
و سن زیاد او نیز یک نقطه ضعف بزرگ محسوب می شود. اگر جو بایدن بخواهد در 
سال ۲۰۲۴ کاخ سفید را حفظ کند، مجبور است رأی دهندگان جوانی )خصوصا از 
اقلیت ها( که در دهه دوم زندگی خود به سر برده و ساکن ایالت های کلیدی، مانند 
جورجیا هســـتند را مجاب کرده تا به او رای دهند. از ســـال ۱۹8۴ )به جز یک مورد(، 
رأی دهندگان جورجیا باعث پیروزی رئیس جمهور شـــده اند. در ســـال ۲۰۲۰، آنها به 
بایدن کمک کرده تا تنها با اختلاف ۰.۲ درصدی آرای الکترال ایالت را به دست آورد 
و حالا بایدن در تلاش است تا برای دومین بار جوانان آنجا را به سمت خود بکشاند. 

البته به نظر می رسد که تا اینجای موفق عمل نکرده است.

   داخل کمپین
جو بایدن تنها مورد تایید 3۹.5 درصد از رأی دهندگان کشور بوده که از سال ۱۹۴5، 
بدترین وضعیت انتخاباتی هر رئیس جمهور مستقری است که قصد پیروزی دوباره 
در انتخابات را دارد. بایدن و اطرافیانش اکنون یک ســـال فرصت دارند تا این ارقام 
چالش برانگیز را تغییر دهند. این وظیفه بر عهده دایره کوچکی از مشاوران مورد اعتماد 
او است که در یک ساختمان اداری بلندمرتبه در زادگاه بایدن در ایالت دلور مستقر 
شده اند. با وجود این آمارها، کمپین او آرام به نظر می رسد. یکی از اعضای کمپین 
انتخاباتی با اشاره به »عملکرد قوی« دموکرات ها در انتخابات میان دوره ای گفت: 

»فکر نمی کنم نظرسنجی ها موثرترین ابزار سنجش رأی مردم باشد.«
با شروع کارزار انتخاباتی در ماه های آینده، انتظار می رود که تعداد بیشتری از معاونان 
مورد اعتماد بایدن از تیم کاخ سفید برای انتخاب مجدد او به کمپین راه پیدا کنند. در 
، مشاور ارشد سیاست اقتصاد و کار کاخ سفید به عنوان  شش سپتامبر گریس لندریو
مدیر سیاست بایدن معرفی شد. انتصاب او نشان دهنده تمرکز بایدن بر این گونه 
مسائل است. پس از سه سال ریاست جمهوری با تورم بالا که پس انداز رأی دهندگان 
را تضعیف کرده و بودجه خانوار را تحت فشار قرار داده است، دستیاران او تردیدی 

ندارند که یک پیام اقتصادی موفق برای موفقیت او حیاتی است.

   اقتصاد؛ اولویت اصلی رأی دهندگان
نظرســـنجی نشریه تلگراف در ماه گذشته نشـــان داد در ایالت های کلیدی آریزونا، 
جورجیا، فلوریدا، پنسیلوانیا، میشیگان و کارولینای شمالی، اقتصاد اولویت اصلی 
رأی دهندگان اســـت. اکثریت هر شـــش ایالت نیز گفتند که وضعیت مالی آنها در 
ســـال گذشـــته بدتر شـــده است. فیلیپ ون شـــلتینگا که این تحقیق را انجام داد، 
گفت: »مطمئنا رأی دهندگان سیاست های بایدن را در افزایش تورم دخیل می دانند. 
حتی اگر تورم کاهش یابد، آنها همچنان احساس می کنند که هزینه ها نسبت به قبل 
افزایش یافته و غلبه بر آن برای هر نامزدی دشوار است. حتی اگر رشد دستمزدها از 
تورم پیشـــی بگیرد، پس اندازها همچنان تحت فشـــارند.« در حالی که اکنون تورم به 
3.7 درصـــد کاهش یافته اســـت، بایدن تـــلاش می کند تا با صحبت درمورد ترکیب 
منحصر به فرد خود از یارانه های دولتی، مقررات بازار کار و سرمایه گذاری در آموزش، 

روایت اقتصادی کشور را کنترل کند.«
رئیس جمهور قانونی را تصویب کرده که ۴۲۲ میلیارد دلار به انرژی سبز و صنایع تولیدی 
نیمه هادی ها و ۱.۲ تریلیون دلار به زیرساخت های عمومی سرازیر می کند. کاخ سفید 
معتقد است این هزینه ها با تقویت قدرت تولیدی و صنعتی آمریکا، جایگزین اقتصاد 
»از بالا به پایین« شده و مناطق تولیدی در ایالت های شمال شرقی را به دوران اوج خود 
باز می گرداند. برچسب »اقتصاد بایدنی« )بایدنامیکس( که توسط روزنامه محافظه کار 
وال اســـتریت ژورنـــال بـــه این پـــروژه داده شـــد، اکنون به تکیـــه کلام رئیس جمهور در 
سخنرانی های سیاسی اش تبدیل شده است. برای ستاد انتخاباتی اش این سیاست 

نیز راهی برای جلب حمایت کارگران ایالت های کلیدی میشـــیگان، پنســـیلوانیا و 
ویسکانسین است. هر سه در سال ۲۰۲۰ از بایدن حمایت کردند اما با اختلاف کمتر 
از سه درصد. تقریبا در هر سخنرانی اقتصادی بایدن، او از »رشد اقتصاد از میانه به 
پایین و پایین به بالا به جای رشد از بالا به پایین« صحبت می کند و معتقد است که 
»وقتی طبقه متوسط خوب عمل کند، فقرا فرصتی برای پیشرفت دیده و ثروتمندان 
نیز وضعیت خوبی خواهند داشـــت.« اگرچه ممکن اســـت تمرکز بایدن بر اقتصاد 
ضروری باشد، اما این یک ریسک نیز وجود دارد. برخلاف بسیاری از انتخابات دیگر 
در تاریخ ایالات متحده، رقیب رئیس جمهور کنونی سابقه خوبی در کاخ سفید برای 
متقاعد کردن رأی دهندگان دارد. در آخرین گردهمایی های خود، ترامپ بخش قابل 
توجهی از سخنرانی های خود را صرف صحبت در مورد اقتصاد کرده و ادعا می کند 
در طول دوران ریاست جمهوری خود، میلیون ها شغل بیشتر نسبت به بایدن ایجاد 
کرده است. ترامپ که تا حد زیادی پیشتاز رقابت های درون حزبی جمهوری خواهان 
است، همچنین دوست دارد که کارنامه خود در زمینه دیپلماسی خارجی را تبلیغ 

کند که به گفته او می توانست از جنگ در اوکراین و غزه جلوگیری کند.

   بدبینی جوانان نسبت به سیاست  خارجی بایدن
آخرین نظرســـنجی ها نشـــان می دهد اکنون کمتر از نیمی از آمریکایی ها با ارســـال 

تسلیحات به اوکراین موافقند که بیشترین کاهش را در میان دموکرات ها دارد.
خاورمیانـــه همچنیـــن چالشـــی انتخاباتـــی برای بایـــدن ایجاد کرده اســـت. اگرچه 
آمریکایی ها بیشتر از اسرائیل حمایت می کنند، اما بیشترین حمایت از فلسطینی ها 
در میـــان رأی دهنـــدگان اصلی دموکرات ها دیده می شـــود. در حالی که 5۹ درصد از 
آمریکایی های عرب تبار در سال ۲۰۲۰ از بایدن حمایت کردند، تنها ۱7  درصد می گویند 
که اکنون به او رأی خواهند داد. این امر دردسر زیادی برای مبارزات انتخاباتی بایدن در 
ایالت های کلیدی میشیگان، اوهایو و پنسیلوانیا ایجاد می کند که جمعیت مسلمان 
زیادی دارند. برای اولین بار از سال ۱۹۹7، اکثریت رأی دهندگان عرب آمریکایی خود 
را دموکرات نمی دانند. نظرســـنجی ها نشـــان می دهد جوانان نیز نســـبت به رویکرد 

مداخله جویانه سیاست خارجی بایدن مردد هستند.

   از کار افتادگی بایدن
به دنبال یک ســـری گاف های عجیب، از جمله اشـــاره به »عجایب ۹ گانه جهان« و 
اشتباه خطاب کردن ریشی سوناک نخست وزیر بریتانیا به عنوان »آقای رئیس جمهور«، 
نگرانی ها درمورد سن بایدن را افزایش داده است. بیش از سه چهارم آمریکایی ها فکر 
می کنند بایدن برای بار دوم بیش از پیش پیر است. به طور خصوصی دستیاران او 
نگرانند که ممکن اســـت او در یک رویداد مبارزات انتخاباتی روی صحنه آمده و 
به خاطر تحقیر عمومی یا مشـــکلات ســـلامتی، به نامزدی خود پایان دهد. کارلین 
« گفت بایدن با چالش  بومن، تحلیلگر افکار عمومی در موسسه »امریکن انترپرایز
خاصـــی بـــرای جذب لیبرال های جوانی که او را رئیس جمهوری مســـن و بی تحرک 

می دانند، روبه رو است.
او می گوید: »جوانان خواهان اقدام هستند. آنها می خواهند کارها سریع تر انجام شود؛ 
چه در مساله جنبش »جان سیاهان مهم است«، چه در مساله تغییرات اقلیمی یا در 
هر موضوع دیگری. بنابراین احتمالا از نظر آنها بایدن کار زیادی انجام نداده است.« 
بومن افزود: »اگر تورم بالا بماند، اگر بایدن زمین بخورد، اگر اوضاع در سطح ملی در 
همه جبهه ها بدتر شود، ممکن است جوانان رأی ندهند؛ بنابراین کمپین بایدن باید 
از این مورد بسیار نگران باشد.« دستیاران کمپین انتخاباتی رئیس جمهور باور دارند 
در حالی که بعید اســـت بحران خاورمیانه تا نوامبر ســـال آینده و موعد انتخابات در 
سرفصل های خبری باقی بماند، کاهش حمایت جوانان ریسک زیادی را به همراه 
گاه با اشاره به برنامه ای که روی رأی دهندگان جوان ایالت کلیدی  دارد. یکی از منابع آ

ویسکانسین متمرکز است، گفت: »ما از نیاز به سرمایه گذاری زودهنگام و ایجاد انگیزه 
گاه هستیم.« به عقیده دست اندرکاران کمپین بایدن، حوزه جذب  برای آنها بسیار آ
جوانان به تبلیغات هدفمند، برنامه های اطلاع رســـانی و ســـازماندهی محلی برای 
ایجاد انگیزه در جمعیتی که احتمالا در انتخابات مشارکت نخواهند کرد، نیاز دارد.

   رأی رنگین پوستان تضمین شده نیست
، کمپین بایدن تبلیغات تلویزیونی ۲5 میلیون دلاری را در ایالت های  در هفته های اخیر
کلیدی راه اندازی کرده تا به مسائلی که ممکن است کمپین در آن دچار مشکل شود، 
پرداخته باشد. در صدر فهرست می توان عناوین اقتصاد، جنگ اوکراین و دغدغه های 
اقلیت ها را مشاهده کرد. تبلیغی که روز شنبه در یک بازی راگبی پخش شد، نشان 
داد کمپین بایدن »به نفع سیاه پوستان آمریکا کار کرده« و سیاست های دولت در مورد 
تامین مالی مشاغل سیاه پوستان، برابری نژادی و مراقبت های بهداشتی را برجسته 
کرد. به گفته یکی از کارکنان کمپین بایدن، این بزرگ ترین سرمایه گذاری در رسانه های 

سیاه پوستان در تاریخ مبارزات انتخاباتی است.
تبلیغات انتخاباتی جداگانه نیز در هفته های آینده در ایستگاه های رادیویی که تعداد 
زیادی شنونده سیاه پوست دارند، منتشر می شود و فاز بعدی آن در ایالت کلیدی 
ویسکانسین آغاز خواهد شد. یکی از دستیاران رئیس جمهور می گوید: »کمپین بایدن 

گاه اســـت که نباید رأی اقلیت های قومی را تضمین  بســـیار آ
 شده بدانیم. در رقابت های گذشته، دموکرات ها در 

آخرین لحظه برای جذب رأی آنها اقدام کردند. 
این برعکس کاری است که ما اینجا انجام 

می دهیـــم.« اما با گذشـــت یک ســـال از 
آغاز کمپین انتخاباتی بایدن، یک سوال 

کلیدی باقـــی می ماند: آیا مردم آمریکا 
هنوز به او اعتقاد دارند؟

علی عبدی، کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با »فرهیختگان« مطرح کرد

تیر خلاص آنانیموس
به زیرساخت های نظامی صهیونیست ها

چالش های جو بایدن برای پیروزی مجدد

بازنده
کتبر هفتم ا

تصاویــر ارســالی از نــوار غــزه در چنــد هفتــه اخیــر نشــان دهنده حجــم 
بــی و  بابــان غر توحــش و خــوی وحشــی گری صهیونیســت ها و ار
یکایــی آنهــا اســت امــا علی رغــم تــلاش صهیونیســت ها بــرای  آمر
ی شکســت در عملیــات طوفــان الاقصــی از  ســرپوش گذاشــتن رو
طریق حمله دیوانه وار به نوار غزه و بمباران هوایی منازل مسکونی و 
یشــه های  بیمارســتان ها، آثار و پیامدهای اقتصادی این عملیات ر

یــم را بــه لــرزه درآورده اســت.  ایــن رژ
عملیــات طوفــان الاقصــی از چنــد بعــد موجــب شکســت و فضاحــت 
یم صهیونیســتی شــده و آنچــه موجــب اختــلال در  امنیتــی بــرای رژ
سیســتم محاســباتی صهیونیســت ها در مواجهــه بــا محــور مقاومــت 
شــده آثــار و پیامدهــای چندجانبــه عملیــات طوفــان الاقصــی اســت. 
نخســت انجــام یــک عملیــات غافلگیرانــه توســط بخشــی از حمــاس 
یــم در  یعنــی گردان هــای عزالدیــن قســام نشــان دهنده ضعــف رژ
یارویــی بــا قدرت هــای بزرگ تــر ماننــد حــزب الله و ایــران اســت.  رو
ی اســرائیلی کــه ادعــای قــدرت منطقــه ای  چند صــد میلیــارد دلار
داشــت حــالا در برابــر گــروه کوچکــی از مقاومــت قفــل شــده اســت. 

یــم از ایــن عملیــات، ابعــاد نفــوذ و اشــراف اطلاعاتــی  غافلگیــری رژ
مقاومــت در طوفــان الاقصــی هیمنــه اطلاعاتــی و توانمنــدی امنیتــی 
یم را برای ایجاد امنیت در ســرزمین های اشــغالی در هم شکســته  رژ
اســت و ایــن شکســت اطلاعاتــی نقطــه   عطفــی اســت در فرآینــد 
پاشــی آن، امــا بزرگ تــر از ابعــاد شکســت امنیتــی و  فرســایش و فرو
یم صهیونیســتی در عملیــات طوفــان الاقصــی،  اطلاعاتــی بــرای رژ
یــم در پــی ایــن اقــدام اســت؛ شکســتی  شکســت اقتصــادی ایــن رژ
کــه آنهــا را تــا مــرز جنــون پیــش بــرده اســت و مقامــات صهیونیســت 
بارهــا عنــوان کرده انــد کــه جنــگ غــزه حکــم مــرگ و زندگــی بــرای آنهــا 
ــی  ــی و غیرنظام ــنگین نظام ــات س ــا تلف ــی ب ــد حت ــلاش دارن دارد و ت

حمــاس را نابــود کننــد. 
یــم بــا کشــورهای  ی روابــط رژ  اساســا طــرح صلــح ابراهیــم و عادی ســاز
عربــی به خصــوص عربســتان در پــی حــوادث چنــد هفتــه اخیــر بــه 
ــرای  ــی ب ــکار عموم ــار اف ــت. فش ــده اس ــار ش ــوم دچ ــتی نامعل سرنوش
یــم بــا کشــورهای اســلامی افزایــش  قطــع روابــط سیاســی و اقتصــادی رژ
ــدن  ــف ش ــه و متوق ــش در منطق ــظ تن ــی حف ــن یعن ــت و ای ــه اس یافت
ی را بــرای  یــم کــه پیامدهــای بســیار برنامه هــای توســعه اقتصــادی رژ

آنهــا بــه دنبــال خواهــد داشــت. 
پیامــد دیگــر عملیــات طوفــان الاقصــی توقــف پــروژه عــرب مــد اســت. 
پس از شکست پروژه   دالان تورانی ناتو یعنی عبور کریدور زنگه زور از 
ک ارمنســتان و حذف ایران از کریدورها جهانی، حالا سرنوشــت  خا
یــدور شــرق بــه غــرب ایــران یعنــی عــرب مــد براســاس  رقیــب دیگــر کر
پیامدهــای عملیــات طوفــان الاقصــی نامشــخص اســت و برآوردهــا 

نشــان می دهــد ایــن پــروژه ممکــن اســت ســال ها متوقــف بمانــد. 
یکی دیگر از برنامه های غرب برای بازدارندگی اســرائیل و شکســت 
کــردن کشــورهای مختلــف منطقــه ای و  محــور مقاومــت، درگیــر 
ی  یــم اســت. ســرمایه گذار بین المللــی در اقتصــاد و زیرســاخت رژ
یــت بنــدر حیفــا یکــی  چیــن، هنــد، امــارات و ســایر کشــورها بــا محور
ی در  یســک ســرمایه گذار ــا افزایــش ر از ایــن اقدامــات بــود کــه حــالا ب

یــم متزلــزل شــده اســت.  ایــن رژ
ماه هــا کشــمکش سیاســی و بحــران داخلــی باعــث خــروج ســرمایه از 
یــم شــده اســت، اتفاقــی کــه بــا درهــم شکســته شــدن امنیــت  ایــن رژ
ســاختگی اســرائیل شــاهد تشــدید آن هســتیم؛ نشــانه اولیه این اتفاق 
ســقوط ارزش شــکل و واحــد پــول صهیونیســت ها و تــلاش دولــت 

جعلــی بــرای حفــظ بــازار بــا تزریــق ارز اســت. 
یــم هــم امــری حتمــی و غیرقابــل  ســقوط تولیــد ناخالــص داخلــی رژ
یــت اســت. فراخــوان نیروهــای ذخیــره بــه ارتــش، تعطیلــی  مدیر
واحدهــای تولیــدی، رکــود بازارهــا بــه خاطر وحشــت صهیونیســت ها، 
یــم و از دســت دادن بــازار کار  خــروج نیروهــای کار خارجــی از رژ
یــم ســایه  فلســطین عواملــی اســت کــه بــر ســر تولیــد ناخالــص رژ

افکنــده اســت. 
ی شــهرک ها  کســری بودجــه بــه خاطــر هزینه هــای جنــگ و بازســاز
یــم را درهــم خواهــد  بــلای دیگــری اســت کــه پایه هــای اقتصــادی رژ

ــت.  شکس
تــرس صهیونیســت ها از ســکونت در شــهرک های نزدیــک غــزه و 
مرزهــای شــمالی و تمایــل بــه مهاجــرت بــه عمــق فلســطین اشــغالی بــه 
یــم  یــم در حفــظ امنیــت شهرک نشــین ها کابــوس رژ خاطــر ضعــف رژ
ینــه بــرای  در دوران بعــد از جنــگ خواهــد بــود کــه میلیاردهــا دلار هز
آنهــا در برخواهــد داشــت. از همــه اینهــا گذشــته ســال ها تــلاش بــرای 
ی و برندینــگ صهیونیســت ها در کشــورهای مختلــف در  وجه ســاز
یــم در هــم شکســته و افزایــش انزجــار افــکار عمومــی  اثــر وحشــی گری رژ
یــم کالاهــای  ی از کشــورها و شــنیده شــدن زمزمه هــای تحر در بســیار

یــم توســط مــردم، آینــده اقتصــادی آنهــا را ســیاه خواهــد کــرد.  ایــن رژ
ی  یــم در حــوزه فنــاور یکــی دیگــر از ابعــاد شکســت اقتصــادی رژ
یم صهیونیســتی در  اطلاعــات اســت؛ هــک سیســتم های امنیتــی رژ
یــم را تحــت تاثیــر  ی اطلاعــات ایــن رژ چنــد هفتــه اخیــر بــازار فنــاور
قــرار خواهــد داد و مشــتری محصــولات آنهــا بــه ســمت بازارهــای 
یــم هر چقــدر هــم بــا بمبــاران غــزه  دیگــر ســوق پیــدا خواهنــد کــرد. رژ
تــلاش کنــد تــا ابعــاد امنیتــی و اطلاعاتــی طوفــان الاقصــی را بپوشــاند، 
یســک  امــا پیامدهــای اقتصــادی آن نظیــر خــروج ســرمایه، افزایــش ر
 ... ی و کاهــش تولیــد ناخالــص داخلــی کســری بودجــه و ســرمایه گذار

ســال ها دامــن آن را خواهــد گرفــت. 
یم صهیونیســتی اســت و هــر چقــدر آن را  جنــگ غــزه باتلاقــی بــرای رژ
ادامــه بدهــد در آن بیشــتر فــرو خواهــد رفــت. بــه نظــر می رســد راهبــرد 
مقاومــت بــرای حملــه بــه اقتصــاد صهیونیســت ها بــا عملیــات طوفان 
ــی و اقتصــادی آن،  الاقصــی و پیامدهــای متعــدد امنیتــی، اطلاعات
ــار   جــان دیگــری بــه آرمــان قــدس شــریف داد و مســاله فلســطین را ب

دیگــر در صــدر اخبــار جهــان قــرار داد. 
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